
     Wybór dokumentów Stowarzyszeń: 
Nasz Wspólny Śląski Dom oraz Sprawiedliwość i Prawda 

SPIS TREŚCI 
Przedmowa                                                                                                                4
Wstęp                                                                                                                          4
I. Konieczność naprawy Rzeczpospolitej  6
1. Naprawić Polskę można i trzeba podstawowym warunkiem jest wdrożenie             
    przedstawionych postulatów 
 2. Dotyczy: podstawowych spraw wymagających załatwienia dla dobra  mieszkańców    
Śląska oraz Polski.    
3. Projekt zmian obowiązującego kodeksu wyborczego w pigułce.

II Panteon Górnośląski 18
1. Pismo przewodnie  w sprawie Panteonu Górnośląskiego w podziemiach Katedry 
Chrystusa Króla w Katowicach.
2. Ponowienie propozycji dotyczących ekspozycji .
3. Wnioski i propozycje wynikające  ze zwiedzania Panteonu Górnośląskiego.                  
4. Polemika w związku z pismem Biura Panteonu Górnośląskiego Polemika w związku z
pismem Biura Panteonu Górnośląskiego
5. poparcia naszych wniosków w sprawie Panteonu Górnośląskiego przez Śląskie 
organizacje pozarządowe

III . Naród Śląski i Język Śląski 55
1. Spis powszechny 2021 , a deklaracja narodowości śląskiej. 
2. Spis powszechny  2021, a deklaracja o używaniu języka śląskiego.    

3. Spis powszechny 2021 -  niewykorzystane szanse

4. Prawdy Polaków oraz Ślązaków.

IV. O godność i sprawiedliwość dla Ślązaków i Śląska. 68
1. Uaktualnione propozycje działań Rady Górnośląskiej

 2. Transfery finansowe z Unii Europejskiej do województwa śląskiego      
3.Zapętleni w krętactwach dotyczących Śląska.
4. Polemika J. Foxa z red. Semka
5. Przemilczane rocznice - RAŚ
6. Polemika w związku z artykułem w Gazecie Warszawskiej – Gorzelik znowu w akcji.

7. Dyskusja   w związku ze stanowiskiem P. Helisa odnośnie artykułu w Gazecie 
Warszawskiej          – Gorzelik znowu w akcji.

V. Problemy związane ze smogiem i jego kompleksowe zwalczanie  91   
1. Uwagi wraz z wnioskami do proponowanej uchwały Rady Miasta dotyczącej 
przyśpieszenia  terminów wykonania obowiązującej w województwie śląskim uchwały 
anty smogowej. 

2. Petycja dotycząca uchwalenia - Rekompensaty anty smogowej .

1



VI. Pasażerska komunikacja kolejowa ze szczególnym uwzględnieniem 97
       województwa śląskiego                                                                                                  

1. Kolejowe przewozy  pasażerskie do Bohumina i dalej

VII. Działania na rzecz sprawiedliwości społecznej i tworzenia lepszego         100   
prawa 

1.. Problemy Polski oraz Śląska pod ponowną rozwagę.
2. Optymalizacja działań na rzecz powstrzymanie pandemii                                                

VIII. Walka o właściwy wizerunek Śląska. 113
1.Redakcja Wachtyrz – polemika z treścią artykułu P. Przeliorza „Pozwólmy odejść 

śląskości ’’                                                                                                                                    

2. Przyjęcie darów przez Bibliotekę Śląską.                                                                            

3. Volksdeutsche -  zanim wypowiesz to słowo, jako przeciwnik Ślązaków -  przeczytaj.

IX. Podstawowe problemy emerytów polskiego górnictwa węgla kamiennego  121

1. Pamiętamy deputaty węglowe w naturze.

2. Dotyczy: ponownego, ostatecznego rozwiązania problemu rekompensaty dla 
najstarszych emerytów i rencistów / wdów/ z tytułu bezprawnej utraty prawa do 
bezpłatnego węgla w naturze.
3.  Sprawiedliwe , ostateczne rozwiązanie  problemu rekompensaty dla najstarszych 

emerytów i rencistów / wdów/ z tytułu bezprawnej utraty prawa do bezpłatnego węgla 

w naturze.

4. List otwarty do najwyższych władz państwowych w sprawie rekompensat 
5. Obrona ładu moralnego.

X . Martyrologia Ślązaków     130  

1. Tragedia Górnośląska – zarys ogólny wraz z Domówieniem                                              

2. Tragedia Górnośląska , Komitet Obchodów 75 – lecia Tragedii Górnośląskiej.            

3. Tablica upamiętniająca Ofiary Tragedii Górnośląskiej w Chorzowie

XI. Ślązacy i zdarzenia godni upamiętnienia.        134 

1. Rudolf Kołodziejczyk - mowa pożegnalna.

XII . Stowarzyszenia NWSD i SiP, syntetyczne przedstawienie działalności       135

1. Sprawozdanie z działalności Stowarzyszenia Sprawiedliwość i Prawda za okres 
od ostatniego  Walnego Zebrania do 20 grudnia 2022 roku.                                                  

2



2. Sprawozdanie  z działalności Stowarzyszenia NWŚD za poprzednią kadencję              
od 30. 05.2017 r.                                                                                                                         
3.Apel o konstruktywną współpracę.

XIII. Opracowania polecane do przeczytania, a nie wydrukowane w ramach 
niniejszego wyboru dokumentów NWSD i SiP na stronie www.nwsd.pl  141
1. Materiały na VII Kongres Ruchu Autonomii Śląska opracowane przez Koło RAŚ 

Rybnik, Katowice 05 marca 2011 r. , w tym :                                                                           

1/ Wystąpienie Rudolfa Kołodziejczyka na VII Kongresie RAŚ                                            

2/ Geneza powstania Ruchu Autonomii Śląska.                                                                       

3/ Stanowisko Koła RAŚ Rybnik do sytuacji po wyborach samorządowych w 

województwie śląskim.

Pisanie „Na Berdyczów”  - nieznana  korespondencja do władz RAŚ                                  

3. Naród Śląski - wydanie 2 - argumenty na rzecz uznania Narodu Śl. oraz języka 

śląskiego 

XIV. Społecznicy zasługujący na wszechstronne wsparcie 142
1. Paweł Helis - Wiceprezes Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom,                  
wywiad  - Śląsk i Ślązacy w  ramach WSC Interview with leader T.
2.  Artur Oleksiński  – charakterystyka

XV. Wybory 156
1. Deklaracje poparcia w wyborach do Senatu RP 2019 r. dla P. Helisa

2. Wyborcy !                                                                                                                              
3.  Prośba o poparcie w kampanii wyborczej oraz oddanie głosu wyborach             
na Senatora RP.                                                                                                                 
4.   Paweł Helis - do przemyślenia wyborcom.                                                               
5.   P. Helis – kampania wyborcza 2019 na finiszu.                                                        

6. Sprawozdanie z kampanii wyborczej do Senatu 2019 w okręgu 73 
/ Rybnik, powiaty: rybnicki, mikołowski /.

7. Wybory Senat 2019 , kampania wyborcza .                                                                       
8.  Współpraca z PSL

9 . Pismo do Prezesa PSL w sprawie dalszej współpracy

10. Ponowienie propozycji współpracy oraz wyboru Prezydenta RP w 2020 rok

11 . Wybór Prezydenta RP w 2020 roku  

Zakończenie                                                                                                            172

3



Przedmowa
Zespół redakcyjny niniejszego Wyboru Dokumentów ….w składzie :

Alojzy Motyka , Artur Oleksiński, Jacek Szymura, Paweł Helis 
  Celem lepszego zrozumienia dokumentów i uwarunkowań związanych z 
całokształtem działalności Stowarzyszeń : Nasz Wspólny Śląski Dom oraz Sprawiedliwość i 
Prawda -  informuje :
1/  na ostatnich Walnych Zebraniach naszych stowarzyszeń pod koniec 2022 r. , podnoszono 
celowość i konieczność wydania nowego, uaktualnionego wyboru dokumentów .                    

Jak wiadomo , poprzedni wydano w lutym 2019 roku.,
2/  zbiór dokumentów w papierowej formie „zbindowanej książki' znalazł uznanie wśród 
wielu ludzi spoza naszych stowarzyszeń, którzy uznali nas za prekursorów tej formy 
działalności 
3/  znawcy przedmiotu podnosili , że wobec mizerii piśmiennictwa niezależnego – zwłaszcza 
pro śląskiego  , zbindowane dokumenty umożliwiały sięganie po  potrzebne argumenty 
edukacyjne  w sposób łatwy, 
4/  nie spotkaliśmy się z krytyką naszych opracowań, co tłumaczymy sobie ich poprawnością 
co do ukazywania problemów w sposób sprawiedliwy i zgodny z prawdą ,
5/  czytelnicy podkreślali wychodzenie naprzeciw potrzebie nagłaśniania podstawowych 
spraw nurtujących społeczeństwo polskie, a zwłaszcza Górnego Śląska w sposób obiektywny
, bezkompromisowo godny społeczeństwa obywatelskiego ,
6/  wobec szczególnej aktualności niektórych dokumentów uwzględnionych z uprzednim 
Wyborze...zdecydowano się na ich włączenie do obecnego wydania. Dotyczy to : Wstępu, 
niektórych pozycji / nr 1. i nr 3. / z Rozdziału Konieczność naprawy rzeczpospolitej , 
Volksdeutsche , Tragedii Górnośląskiej... 
7/  zasygnalizowanie adresatów  - według rozdzielnika , a ich nie wymienienie, wynika z ich 
znacznej liczby , niekiedy przekraczających sto  w korespondencji elektronicznej,
Wstęp
             Stowarzyszenia: Nasz Wspólny Śląski Dom oraz Sprawiedliwość i Prawda 
              są wpisane do Krajowego Rejestru Sądowego odpowiednio pod numerami 
            KRS 0000422603 oraz KRS 0000528951 . 
           W Rejestrze zawarte są cele statutowe, dane teleadresowe oraz wykaz władz. 
 W Stowarzyszeniach naszych mogą działać wszyscy, którzy generalnie akceptują cele 
statutowe. Cała kilkuletnia działalność realizowana była w oparciu o prace społeczne, 
głównie członków zarządów. Nie otrzymaliśmy nigdy publicznego wsparcia finansowego jak
również innych środków zarówno pieniężnych jak i rzeczowych. Wydatki pokrywaliśmy z 
budżetów rodzinnych. 
Nie związani byliśmy z żadnym ośrodkiem władzy zarówno państwowej jak i partyjnej. 
Nie wiążą nas żadne zobowiązania , co pozwala nam pisać tak jak jest.
 Żyjemy po to by dać świadectwo prawdzie. Dowodem tego są dokumenty zawarte na stronie
www.nwsd.pl.
 Powyższe główne uwarunkowania w naszej działalności powodują, że pomimo dużej 
aktywności jesteśmy mało znani szerszemu społeczeństwu. Niestety , aby być znanym trzeba 
się mediom opłacić , albo wejść w układy z władzą Nasze umiłowanie sprawiedliwości i 
prawdy nie pozwala nam na to. Przez wszystkie lata działalności byliśmy bezinteresownymi 
ideowcami określanymi przez wszechobecnych cwaniaków jako „frajerzy'. 

A my niezłomnie realizujemy biblijne credo „ nie możemy nie mówić o tym co 
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widzieliśmy i słyszeliśmy „. Bolączką naszej aktywności jest trudność dotarcia do 
konsumpcyjnej i mniej wyrobionej społeczno – politycznej części mieszkańców zarówno 
Polski jak i Śląska. Potrzeba dotarcia z wybranymi dokumentami naszych Stowarzyszeń do 
elit społecznych , wynika z następujących uwarunkowań: 
1/ bardzo niski poziom śląskiej edukacji regionalnej odnoszący się zarówno do ludności 
tubylczej jak i przyjezdnych, 
2/ panujący wszechwładnie w mediach wypaczony obraz Śląska i Ślązaków , jako zjawisko 
powszechne i trwałe . Przykładem tego są określenia : 

 „Śląsk pod zaborem pruskim / niemieckim/ ' powinno być Śląsk pod panowaniem 
pruskim / niemieckim / bo żaden rozbiór Polski nie dotyczył Śląska,;

  „podpisał Volkslistę „ - żadnej Volkslisty się tutaj nie podpisywało, a jedynie 
potwierdzało odbiór decyzji hitlerowskiej komisji nadającej odpowiednią kategorią 
narodowościową, a zalecenia polskiego rządu i Kościoła popierały takie postępowanie
dla zachowania elementu polskiego na Śląsku,; 

  utożsamiające autonomię z separatyzmem podczas gdy autonomia to samorządność w
ramach danego państwa , - „wstąpił do Wehrmachtu „ poprawne określenie to  
„został / generalnie / do niego przymusowo wcielony „,

 3/ występująca potrzeba uzupełnienia skromnej literatury opisującej rzetelnie sprawy Polski i
Śląska, 
4/ brak satysfakcjonujących programów i działań na rzecz pomyślności ogółu ludności –      
w wielu przypadkach dokumenty tutaj prezentowane są swoistymi programami działania i to 
w odniesieniu do różnych spraw, 
5/ sprawiedliwość i prawda w działaniach władz zarówno centralnych jak i lokalnych jest 
zjawiskiem deficytowym,
 6/ niechęć wielu czytelników do czytania dłuższych tekstów na stronach internetowych, 
Świadomi jesteśmy, że bazując wyłącznie na własnej pracy w służbie społeczeństwa nie  
osiągnęliśmy pełnego perfekcjonizmu w redagowaniu dokumentów i niniejszego 
opracowania.. Nasz podstawowy cel to dotarcie do tej części społeczeństwa , która 
zachowała niezależność myślenia i posiada zdolność czytania ze zrozumieniem . 

Uważamy, że treść naszych dokumentów może być wykorzystana przez różne 
środowiska twórcze na forach dyskusyjnych , gdzie obecnie panuje wszechwładnie niewiedza
i zła wola niepozwalająca się przebić prawdzie. 

Nie ukrywamy, że niniejszy wybór dokumentów może być wykorzystany w kampanii 
wyborczej 2018-2019 . 

Wynika to z faktu , że wiele dokumentów zawiera swoiste programy działania , 
których dotychczas nikt nie odważył się krytykować ze względu na ich rzetelne 
uzasadnienie . Programy te obejmują wiele dziedzin życia o czym łatwo się przekonać 
analizując chociażby spis treści .    Podział tematyczny ułatwia dotarcia do materiałów 
na które istnieje zapotrzebowanie. 
Adresaci w różny sposób reagowali na nasze : wnioski, petycje, propozycje i żądania. 
Niektórzy pozytywnie , czemu jednoznacznie dawali swój wyraz w odpowiedziach. 

Ze względu na koszty wydruku , celowo nie umieściliśmy sposobu załatwienia spraw 
przez nas wnoszonych . Generalnie sprawiedliwość i prawda ma ograniczony dostęp do 
władz, a pozytywistyczna praca nie znajduje uznania. 
Usilnie i gorąco zapraszamy do współpracy wszystkich ludzi dobrej woli.                                
Rybnik. wrzesień 2018 r. 
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I. Konieczność naprawy Rzeczpospolitej

1. NAPRAWIĆ POLSKĄ MOŻNA I TRZEBA ;                                                                
PODSTAWOWYM WARUNKIEM JEST WDROŻENIE PRZEDSTAWIONYCH 
POSTULATÓW. - Postulaty dotyczące zmian w Kodeksie wyborczym. Stan na dzień 
19.10.2013r. - wciąż generalnie aktualne.

Wstęp. 
Dążąc do pełniejszej realizacji postanowień Konstytucji Rzeczpospolitej Polskiej, w 
szczególności zawartych w:
 > Preambule, która stanowi „… ustanawiamy Konstytucję Rzeczpospolitej Polskiej jako 
prawa podstawowe dla państwa oparte na poszanowaniu wolności i sprawiedliwości , 
współdziałaniu władz, dialogu społecznego oraz na zasadzie pomocniczości umacniającej 
uprawnienia obywateli i ich wspólnot…” 
> Art. 15 pkt.1. stanowiącym, że ustrój terytorialny Rzeczpospolitej Polskiej zapewnia 
decentralizację władzy publicznej, wnosimy o dokonanie stosownych zmian w Kodeksie 
wyborczym i innych uregulowaniach prawnych z nim związanych. Nowe uregulowania w 
zakresie wyboru przedstawicieli społeczeństwa są niezbędne w związku z ułomnościami 
procedur wyłaniania władzy ustawodawczej co skutkuje wysoce niesatysfakcjonującym 
stanem państwa niemal na wszystkich odcinkach jego działalności. Konsekwencją braku 
możliwości sprawiedliwego wyboru najlepszych przedstawicieli wyborców jest zarządzanie 
państwem przez nie kompetentne władze, które nie podejmują optymalnych decyzji 
służących ogółowi społeczeństwa. 

Patriotycznym obowiązkiem jest doprowadzenie do realizacji postulatu; „władza musi 
pochodzić z woli obywateli” Wszystkie poprzednie jak i aktualne władze wybrane zostały w 
sposób pseudodemokratyczny w oparciu o bardzo niedoskonały Kodeks wyborczy.

 Odnosi się wrażenie, że autorom Kodeksu wyborczego przyświecała zasadnicza myśl 
przewodnia - nie ważna jest wola wyborców lecz sposób rozdziału mandatów i związanych z 
tym pieniędzy zgodny z interesem mocodawców. Ujmując sprawę nieco szerzej - nie ważne 
jak wyborcy głosują , ważne na kogo mogą głosować i kto liczy oddane głosy. 

Sztuczne i niedemokratyczne bariery , które hamują rozwój państwa obywatelskiego i 
przyjaznego , a zawarte w Kodeksie wyborczym muszą zostać usunięte. W wyniku ułomnej 
Ordynacji wyborczej można było w ostatnich wyborach uzyskać skandalicznie niskie 
poparcie i zostać parlamentarzystą. Przykładowo niektórym posłom wystarczyło około 4 
tysiące ważnych głosów , a euro posłom około 10 tysięcy głosów. 

Elementarne poczucie sprawiedliwości nie pozwala godzić się na uregulowania 
prawne pozwalające w ostatnich wyborach do Sejmu uzyskać 39,18 procent ważnych głosów
i otrzymać 45,00 procent mandatów / dotyczy PO/ lub odpowiednio 29,89 procent poparcia i 
34,14 procent mandatów / PiS/. 

Na taki sposób rozdziału mandatów wbrew woli wyborców nie ma społecznego 
przyzwolenia. Łącznie PO i PiS uzyskały 69,07 procentowe poparcie , ale zawłaszczyło 
79,14 procent mandatów, czyli różnica pomiędzy faktycznym poparciem , a przyznanymi 
mandatami wynosi 10,07 procent. 

Ruch Palikota poparło około 1 440 tysięcy wyborców co stanowiło 10,02 procent 
ważnych głosów. Z odpowiedniego porównania powyższych liczb wynika porażający 
wniosek - blisko 1,5 miliona głosów, / nieco więcej niż głosów otrzymał Ruch Palikota ! /    
w oparciu o niedemokratyczną Ordynację wyborczą „ przydzielono” dwom dominującym  
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partiom. Nie sposób zaprzeczać , że blisko 1,5 miliona obywateli, świadomych wyborców 
uznano za „zero” ponieważ ich głos nie miał lub miał iluzoryczny wpływ na rozdział 
mandatów. 

Ten sam naganny proceder występował w wyborach samorządowych. Przykładowo w 
wyborach do Sejmu w Okręgu wyborczym nr 30 na PO i PiS oddano łącznie 70.49 procent 
głosów , a przydzielono 88.99 procent mandatów . 8 Konsekwencją utrzymania obecnej 
niesprawiedliwej Ordynacji wyborczej będzie prawdopodobnie jeszcze niższy udział 
obywateli w przyszłych wyborach. 

W Europejskim Roku Obywateli 2013 postuluje się co następuje: 
1/ W zakresie Komisji Wyborczych.

 1.1. Zdecentralizować procedury wyborów poprzez : 1. 1.1.1 Państwowa Komisja Wyborcza
zachowałaby w pełni zadania w odniesieniu do wyboru Prezydenta RP oraz kontroli i 
nadzoru prawidłowości głosowania w kraju, 
1.1.2 Powołanie Wojewódzkich Komisji Wyborczych , które przejęłyby całokształt 
obowiązków związanych z przebiegiem wyborów na terenie województwa, w tym obecnego 
Pełnomocnika Państwowej Komisji Wyborczej, 
1.1.3 Uregulowania dotyczące pozostałych Komisji Wyborczych to jest Okręgowych, 
Rejonowych, Terytorialnych i Obwodowych pozostałyby bez zmian.
 2/. W zakresie Komitetów Wyborczych.
 2.1. Nazwa Komitetów Wyborczych Wyborców może być zgodna z nazwą Stowarzyszenia 
zarejestrowanego w Krajowym Rejestrze Sądowym, 
2.2. Wymóg dostarczenia 1000 podpisów dla zarejestrowania Komitetów Wyborczych: 
Organizacji oraz Wyborców powinien być uchylony. Dotyczy to również pozostałego 
obowiązku zbierania i dostarczania podpisów poparcia, jako sprzecznego z zasadą tajności 
wyborów, .
2.3. Ewentualne utrzymania postanowień o obowiązku uzyskania podpisów poparcia 
powinno być obwarowane uregulowaniami zabraniającymi składania tych podpisów w 
instytucjach państwowych , miejscach pracy , w miejscach kulty religijnego i na terenie 
nieruchomości z nim związanych ; na prośbę przełożonego lub pracodawcy, a także w sposób
wskazujący na ich oczekiwania wyborcze . 
2.4. W przypadku gdy Komisje wyborcze nie mają w swym gronie przedstawiciela danego 
komitetu wyborczego , wprowadzać obligatoryjnie do tych komisji sędziów , asesorów 
sądowych, ławników , prokuratorów, aplikantów sędziowskich i prokuratorskich, adwokatów
oraz radców prawnych. 2.5 Rejestracji Komitetów wyborczych i kandydatów w wyborach 
prezydenckich dokonuje Państwowa Komisja Wyborcza , a we wszystkich pozostałych 
przypadkach Wojewódzka Komisja Wyborcza. 

3/. Wprowadzenie nowych wyborów bezpośrednich oraz wybory uzupełniające . 
3.1.  Nowym pro demokratycznym rozwiązaniem byłoby wprowadzenie wyborów 
bezpośrednich na stanowisko wojewody i dwóch wicewojewodów. Wybór następował by już 
w pierwszej turze wyborów , a wybranymi zostaliby kandydaci otrzymujący największą 
liczbę głosów . Kandydat otrzymujący poparcie drugie co do liczby głosów ,zostałby 
pierwszym zastępcą wojewody. 
3.2  Dany komitet wyborczy miałby prawo zgłaszać tylko jednego kandydata 
3.3. W przypadku śmierci wojewody względnie jego rezygnacji , wojewodą zostaje pierwszy 
zastępca wojewody. Zwolnione stanowisko wicewojewody otrzymuje wtedy kolejna osoba, 
która wśród kandydatów uzyskała najwyższe poparcie . Podobna procedura przyznania 
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mandatu odnosiłaby się posłów, euro posłów, senatorów, wójtów, prezydentów miast , 
burmistrzów ,radnych w sejmikach wojewódzkich , radnych w gminach i miastach. Czyli 
zwolniony mandat otrzymuje osoba, która otrzymała najwięcej głosów niezależnie od 
Komitetu wyborczego który ja zgłosił, a nie otrzymała mandatu. Przyznany mandat zapewne 
otrzyma kandydat z dużym poparciem wyborców większym niż liczba głosów, którą 
zwycięscy otrzymują w wyborach uzupełniających. Likwidację obecnie stosowanych 
wyborów uzupełniających, które cechuje niska frekwencja i nadmierne koszty jest celowa.     

4/. Nowy wymóg formalny dla kandydatów. 
Kandydatami w wyborach na danym obszarze głosowania mogą być wyłącznie osoby tam 
urodzone lub zamieszkałe w nim przez okres co najmniej pięciu lat. 

5/. W zakresie podziału mandatów . 
We wszystkich wyborach za wyjątkiem wyboru prezydenta RP i wojewody uwzględnia się 
następujące założenia: 
 5.1  Podział mandatów. > 100 procent : liczba mandatów = procent ważnych głosów 
niezbędny dla uzyskania mandatu, > Dany Komitet Wyborczy uzyskuje mandatów = 
procentowa liczba głosów oddanych na niego : procent ważnych głosów niezbędny dla 
uzyskania mandatu, > Pozostały mandaty / mandat / otrzymują kolejno komitety, które mają 
największe poparcie/ po odliczeniu procentów głosów za które otrzymały już mandat lub 
mandaty/ to jest zbliżone do procentu ważnych głosów niezbędnego dla uzyskania mandatu,  
5.2  Wobec rozdysponowania wszystkich mandatów w skali okręgów wyborczych 
/województwa/ tak zwane progi wyborcze w skali kraju przestaną obowiązywać.                     
5.3.  Wprowadzenie podziału mandatów posłów, euro posłów i senatorów w skali okręgów 
wyborczych /województwa/ ze względu na swój demokratyczny charakter mający swój 
wyraz w lepszym niż dotychczas dostosowaniu woli wyborców do rozdzielanych mandatów 
jest oczywiste. 
5.4 Propozycje utrzymania lub wprowadzenia dodatkowych okręgów jednomandatowych w 
sytuacji , gdy w ostatnich wyborach do Senatu rozwiązanie to wykazało znikomą przydatność
tego rozwiązania w tworzeniu państwa obywatelskiego uznać należy za chybione. 
Zdecydowane statystyczne zwycięstwo dwóch dominujących partii PO i PiS i wprowadzenie 
do Senatu 94 senatorów na ogólną ich liczbę 100 zdecydowanie nie odpowiadało 
preferencjom wyborców. 

6/. Finansowania kampanii wyborczej. 
6.1.  W danym rodzaju wyborów , limit rzeczywistym wydatków na kampanię wyborcza 
określa się następująco : suma planowanych wydatków trzech komitetów o najniższych 
deklarowanych przyszłych wydatkach związanych z wyborami podzielona przez trzy. Gdy w 
wyborach zarejestrowane są dwa komitety obowiązuje średnia arytmetyczna kwoty 
planowanych wydatków na kampanię wyborczą. 
6.2.  do kosztów kampanii wyborczej nie wlicza się materiałów wyborczych pozyskanych z 
urządzeń kopiujących i drukujących , które nie są wykorzystywane do działalności 
zarobkowej w ramach usług poligraficznych. 
6.3  Do kosztów działalności kampanii wyborczej nie wlicza się działalności bezpłatnych 
woluntariuszy .
 6.4.  Koszty kampanii wyborczych pokrywają Komitety Wyborcze ze środków własnych 
pozyskanych na ten cel w sposób określony w aktualnie obowiązującej ordynacji wyborczej, 
przy czym wpłata od jednej osoby nie może przekroczyć średniego miesięcznego 
przeciętnego wynagrodzenia w Polsce. 
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7/. Warunki prowadzenia kampanii wyborczej.                                                           
7.1 Gminy, miasta na prawach powiatu zapewniają komitetom wyborczym bezpłatną 
powierzchnię słupów i tablic ogłoszeniowych co najmniej równą powierzchni płatnych 
słupów i tablic ogłoszeniowych w miejscach o zbliżonej atrakcyjności. 7.2.  Na bezpłatnym 
danym słupie oraz tablicy, powierzchnia zajęta przez Komitet Wyborczy dla promowania 
swoich kandydatów nie może przekraczać jednego metra kwadratowego. 

8/. Finansowanie Komitetów Wyborczych - partii politycznych. 
8.1.  Za każdy otrzymany głos dany Komitet Wyborczy otrzymuje roczną dotację w 
zależności od rodzaju wyborów , a proponowana kwota wynosi : 8.1.1. w wyborach do rad 
gminnych 1.5, zł 8.1.2. w wyborach wójtów , prezydentów miast 1,5 zł, 8.1.3. w wyborach 
posłów , senatorów i euro posłów 1,5 zł 8.1.4 wojewody / wicewojewodów/ 1,5 zł 8.1.5 w 
wyborach prezydenta RP 0,1 zł . Oznacza to , że wyborca uczestnicząc we wszystkich 
wyborach i oddając ważny głos ma rzeczywisty wpływ na rozdział 9,1 złotych/ rok ( 6 
wybieralnych przedstawicieli x 1,5 zł + 0,1)na preferowane przez siebie komitety wyborcze. 
Uzasadnienie : pieniądze podatników powinny być kierowane w większym stopniu niż 
dotychczas do komitetów wyborczych /głównie partii i stowarzyszeń/ zgodnie z ich wolą 
wyborczą, jako wyraz wzrostu demokracji w Polsce. Skutki finansowe wnioskowanych 
propozycji nie będą zasadniczo odbiegać od subwencji budżetowych wynikających z 
poprzednich ordynacji wyborczych i przepisów regulujących finansowanie partii 
politycznych o czym świadczą poniższe wyliczenia szacunkowe: - Liczba wyborców 30 600 
tysięcy x zakładana średnia  frekwencja 55 procent = 16830 tysięcy wyborców. - Głosy 
ważne około 16830 0 tysięcy x 9,1 zł/rok = 153 153 tysięcy zł/ rok - 153 153 tysięcy zł/rok x 
4 lata = 612 612 tysięcy złotych. - Przyjęcie frekwencji o ponad 5 procent większej od 
ostatnio zanotowanej wynika z wysokiego prawdopodobieństwa pozytywnej reakcji 
wyborców na zmienioną ordynację wyborczą.                                                                            
Aktualnie tylko finansowanie: - biur posłów / 460/ i senatorów /100/ to jest 560 
parlamentarzystów z budżetu państwa to wydatek 12 tysięcy zł/miesiąc x 560 
parlamentarzystów x 48 miesięcy kadencji = 322 560 tysięcy zł. - partii politycznych – w 
2012 r. otrzymały 54 409 tysięcy zł , co w kadencji 4 letniej stanowi 217 636 tysięcy złotych. 
Ogółem z powyższych dwóch tytułów wydatki z budżetu państwa wynoszą 540 196 tysięcy 
złotych w ciągu kadencji. Uwzględnienie dotacji związanych z Prezydentem RP oraz euro 
posłami spowoduje , że finansowanie komitetów wyborczych według zmienionej ordynacji 
wyborczej – głównie partii oraz stowarzyszeń będzie zbliżone do dotychczasowych 
wydatków państwa.                                                                                                                  
8.2   Celowym jest wprowadzenie możliwości jednorazowej wypłaty subwencji w kwocie 
równej 80 procent wyliczonej dla danego komitetu wyborczego , który nie uczestniczył w 
podziale mandatów. Jest to uzasadnione potrzebą wsparcia nowych sił politycznych i 
słabszych ekonomicznie komitetów, który otrzymały już jednak liczące się poparcie 
wyborów .                                                                                                                                     
8.3  Dotację otrzymują Komitety Wyborcze , które otrzymały co najmniej trzy procent 
głosów. Jest to uregulowanie bardziej demokratyczne szanujące wolę wyborców w większym
niż dotychczas zakresie.                                                                                                               
8.4  W przypadku skrócenia kadencji wybieralnych przedstawicieli z przyczyn politycznych i
rozpisania nowych wyborów – brak zgody na utworzenie rządu itp. , cztery komitety 
wyborcze które otrzymały najwięcej mandatów zwracają połowę pobranej dotacji.                  
8.5  Komitety wyborcze , które w danych wyborach otrzymały mniej niż jeden procent 
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głosów wpłacają na rzecz Państwowej Komisji Wyborczej kwotę pieniędzy równoważną 
średniemu miesięcznemu wynagrodzeniu w Polsce. Niniejsze postanowienie 
obowiązywałoby w przypadku odstąpieniu od wymogu zbierania podpisów poparcia przed 
wyborami.                                                                                                                                
8.6. Stosownych wyliczeń dotacji oraz kwot ich ewentualnego zwrotu dokona Państwowa 
Komisja Wyborcza .                                                                                                                     
8.7. Wszelkie wypłaty nastąpią z budżetu państwa. W 2012 roku Polska przeznaczyła 1,5 
miliarda złotych na pomoc rozwojową; głównie do krajów Partnerstwa Wschodniego , w tym
połowę otrzymała Białoruś w szczególności na rozwój niezależnych mediów. Priorytety 
polskiej pomocy to transformacja systemowa, demokratyzacja i prawa człowieka.                   

Cele te są zbieżne z zamierzonymi rezultatami zmiany ordynacji wyborczej.                
Zgodnie ze słowami ministra Sikorskiego „ dysponując sumami jakimi dysponujemy 
możemy doprowadzić do lepszego rządzenia w niektórych krajach” Skoro Polska jest 
najważniejsza, celowym jest przeznaczyć powyższą kwotę 1,5 miliarda złotych lub znaczącą 
jej cześć na rozwój demokracji w Polsce, w tym głównie na realizację postulatów zawartych 
w niniejszym opracowaniu. Rozsądne wydatkowanie tak ogromnych środków finansowych w
kraju gwarantuje: wzrost demokracji , respektowanie praw człowieka oraz lepsze rządzenie 
zarówno na szczeblu centralnym jak i lokalnym.                                                             

Postulaty zawarte w punkcie 8. Finansowanie Komitetów Wyborczych - partii 
politycznych , w zakresie dotacji są bardzo umiarkowane w aspekcie środków finansowych 
jakie Polska przeznacza na pomoc rozwojową dla innych państw.                                             
8.8  Znosi się wszelkie dotowanie partii ze środków publicznych , za wyjątkiem dotacji 
wynikających z wyborów, a przedstawionych w niniejszym punkcie .                                       
  9/.  Kary finansowe. 
9.1 Kary finansowe muszą być adekwatne do wpływu bezprawnych działań na wyniki 
wyborów.                                                                                                                                      
9.2.  Drakońskie kary należy wprowadzić za ewidentne oszustwa wyborcze w postaci 
bezprawnego wrzucania kart do głosowania do urn wyborczych, fałszowania protokołów  
wyborczych, rozmyślne i błędne liczenie głosów, fałszowanie statystyk wyborów.                   
9.3. Komitety Wyborcze / partie polityczne/ , które utworzą koalicję rządzącą uzgodnią plan 
kształtowania się wielkości ekonomicznych ujętych w punkcie 13.1 i przedstawią go we 
wspólnym programie działania. Nie wykonanie poszczególnych założeń programu w danym 
roku skutkować będzie odpowiednim zwrotem dotacji na działalność partyjną, na przykład 5 
procent za każde przyjęte do realizacji, a nie wykonane zadanie.

10/. Kontrola prawidłowości wyborów.
 10.1  protokoły wyników głosowania w danym rodzaju komisji wyborczych / obwodowej, 
rejonowej, okręgowej, wojewódzkiej/ powinny być sporządzane w większej niż dotychczas 
liczbie egzemplarzy.                                                                                                                     
10.2  przedstawiciel danego rodzaju komisji w dniu ustalenia wyników i w dniu następnym 
powinien być z wynikami wyborów dostępny dla wyborców , a to z powodu zrywania 
protokołów wywieszonych do publicznej wiadomości.                                           
10.3  Wyniki wyborów powinny być niezwłocznie dostępne w Internecie najlepiej w 
programie Excel co skutkowałoby możliwością natychmiastowej i bezpośredniej kontroli 
wyników przez zainteresowanych, a udział obcych serwerów zostałby wyeliminowany lub 
znacznie ograniczony. 

11/. Głosy ważne. 
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11.1 Należy umożliwić wyborcom oddawania głosów nie wyrażających poparcia dla żadnego
kandydata i uznawać je jako głosy ważne ujmowane w protokołach i statystykach 
wyborczych                                                                                                                             
11.2  W przypadku jednoczesnego zagłosowania na danego kandydata oraz oddania głosu nie
wyrażających poparcia dla żadnego kandydata, jako głos ważny liczy się ten ostatni.
 12/. Kadencyjność. Wprowadzić możliwość wyboru tylko na dwie kadencje we 
wszystkich rodzajach wyborów ponieważ znaczna część przedstawicieli wyborców po 
większej liczbie kadencji jest oderwana od rzeczywistości i nie służy wyborcom w stopniu 
należytym. 
 13/. Programy wyborcze i ich realizacja. 
13.1 W wyborach do Sejmu i Senatu , Komitety Wyborcze partii politycznych w swoich 
programach powinny określić kształtowanie się podstawowych kategorii ekonomicznych w 
poszczególnych latach kadencji, takich jak:                                                                                
> wartość dodana produktu krajowy brutto ,                                                                                
> produkcja sprzedana,                                                                                                                 
> inflacja,                                                                                                                                      
> przeciętne wynagrodzenie / mediana/ ,                                                                                     
> przeciętna emerytura / mediana/ ,                                                                                             
> powierzchnia mieszkaniowa oddana do użytku,                                                                       
> stopa bezrobocia,                                                                                                                       
> dług publiczny,                                                                                                                          
> wynik budżetu,                                                                                                                          
> nakłady inwestycyjne,                                                                                                               
> przeciętne zatrudnienie na podstawie stosunku pracy,                                                              
> zatrudnienie w administracji państwowej ,                                                                               
>  przyrost naturalny                                                                                                                    
13.2. Pierwsze expose premiera musi potwierdzić program wyborczy głównej partii 
tworzącej nowy rząd , co oznacza ujęcie powyższych wielkości ekonomicznych jako celów 
realizacyjnych rządu.                                                                                                                    
13.3  Posłowie i senatorowie koalicji rządzącej oraz premier powinni otrzymywać 
przysługujące wynagrodzenie w pełnej wysokości tylko w przypadku wykonania 
planowanych wielkości ekonomicznych. Za każde niewykonanie danej pozycji planu 
powinno następować stosowne obniżenie wynagrodzenia.

14. Podsumowanie.
 Postulowane zmiany Kodeksu wyborczego mają wiele zalet , wśród których 
wybiórczo można wymienić :                                                                                                      
1/  na szczeblu okręgowym i wojewódzkim koncentrować się będzie większość czynności 
związanych z kampanią wyborczą, oddawaniem głosów wyborczych, ustalaniem wyników 
oraz rozdziałem mandatów. Wybory tak przeprowadzane będą bliższe każdemu 
obywatelowi , a Rzeczpospolita Polska stanie się większym niż dotychczas stopniu dobrem 
wspólnym wszystkich obywateli, demokratycznym państwem prawnym, 
urzeczywistniającym zasady sprawiedliwości społecznej. Ponadto bardziej niż dotychczas 
zgodnie z prawdą będzie można stwierdzić , że : władza zwierzchnia w Rzeczpospolitej 
Polskiej należy do Narodu, a Naród sprawuje władzę przez swoich przedstawicieli – patrz 
Konstytucja Rzeczpospolitej Polskiej, Rozdział I.                                                                       
2/  proponowane zmiany stosunkowo łatwo można wprowadzić do aktualnie obowiązującego
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kodeksu wyborczego, chociażby ze względu na fakt , że nienaruszaną wyborczego podziału 
kraju na okręgi wyborcze i obwody do głosowania. Podobnie ma się sprawa z liczbą posłów 
wybieranych w danym okręgu wyborczym. W prosty sposób można dokonać zmian na rzecz 
wybierania senatorów oraz euro posłów w skali województwa,                                                 
3/   rozdział mandatów do sejmiku wojewódzkiego oraz mandatów posłów i senatorów w 
ramach województwa będzie bardziej demokratyczny i wychodzi naprzeciw oczekiwaniom 
wyborców,                                                                                                                                  
4/ wola Obywatela wyrażona w oddanym głosie wyborczym zostanie lepiej poszanowana , 
zarówno w aspekcie rozdziału mandatów jak i finansowania partii oraz organizacji poprzez 
komitety wyborcze,                                                                                                                      
5/ nastąpi wzrost znaczenia Obywatela w procesie wyboru i kontroli władzy,                           
6/ bezpośredni wybór wojewody oraz wicewojewodów usunie relikt powoływania wysokiego
urzędnika państwowego bez udziału wyborców. Skompromitowany proceder wyznaczania 
wojewody / gubernatorów /charakterystyczny dla państw o niskim poziomie demokracji 
zostanie zaniechany.                                                                                                                     
7/ Polska stanie się państwem bardziej suwerennym ponieważ władza za sprawą większej 
zależności od Obywateli w mniejszym stopniu podda się naciskom z zewnątrz.                        
8/ zmniejszona zostanie siła oddziaływania na władzę osób dysponujących znacznym 
kapitałem , a zwiększona Obywateli.                                                                                           
9/ koszty zmian związane z realizacją postulatów będą niewspółmiernie niskie w stosunku do
korzyści jakie osiągnie Polska.                                                                                                     
10/ uwzględnienie postulatów uwiarygodni władzę ustawodawczą w aspekcie pełniejszego 
respektowania postanowień Konstytucji Rzeczpospolitej Polskiej.                                            
11/ ograniczone do doraźnych potrzeb limitowanie demokracji rodem z PRL musi zostać 
przerwane i zastąpione istotnymi zmianami Ordynacji wyborczej. Obecnie nagłaśniany 
wniosek wprowadzenia jednomandatowych okręgów wyborczych traktować należy jako 
rozwiązanie , które w istocie jest przykładem pozornej demokratyzacji wyborów. 
Skompromitowane dla wielu obywateli elity władzy muszą zostać wymienione.                      
12/  wprowadzenie w życie postulatów skutkować będzie wyborem bardziej kompetentnych 
władz zdolnych zarządzać Polską i jej regionami w sposób bardziej optymalny z myślą o 
pomyślności ogółu Obywateli.

Stwierdzenia końcowe. 
1. Najbliższe wybory zarówno samorządowe jak i parlamentarna powinny odbywać się 

według zasadniczo zmienionego Kodeksu wyborczego , przy maksymalnym 
uwzględnieniu niniejszych postulatów. -          

2. Brak niezwłocznych i istotnych zmian w Kodeksie wyborczym oznaczać będzie 
niewystarczającą siłę mądrych i patriotycznych elit politycznych dążących do pomyślności 
ogółu obywateli polskich.                                                                                                            
3. Jeśli postulaty zawarte w niniejszym opracowaniu nie zostaną zrealizowane, to 
tromtradycja, czyli obyczaj odświętnego i powierzchniowego patriotyzmu / - zamiast 
pozytywistycznej i efektywnej pracy / zostanie utrwalona.                                                         
4. Kto jest za pomyślnością Polski , ten popierać będzie patriotyczne propozycje zmiany 
Kodeksu wyborczego.

NAPRAWIĆ POLSKĄ MOŻNA I TRZEBA , PODSTAWOWYM WARUNKIEM JEST
WDROŻENIE PRZEDSTAWIONYCH POSTULATÓW

Opracowano przy udziale członków Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom
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Prezes Zarządu Głównego Stowarzyszenia NWŚD Paweł H E L I S
Rybnik, dnia 5 listopada 2013 roku

    2. Dotyczy: podstawowych spraw wymagających załatwienia dla dobra
mieszkańców   Śląska oraz Polski.

Rybnik, dnia   29 czerwca 2022 r.
Prezydent RP, Sejm, Senat, Premier.
Parlamentarzyści województwa śląskiego
Komitet Organizacji Ślaskich ...
Media ….. według rozdzielnika

Dotyczy: podstawowych spraw wymagających załatwienia dla dobra mieszkańców Śląska              
 oraz Polski.
Kilkanaście lat wysyłamy opracowanie w sprawach przedstawionych  powyżej do 

adresatów  w gestii których leży obowiązek ich załatwienia. Zainteresowanych odsyłamy do  
strony internetowej www.nwsd.pl , gdzie w łatwy sposób można znaleźć pożądane dokumenty 
według specyfikacji tematycznej.                                                                                                         
Najłatwiej uczynić to otwierając link „Naprawić Polskę – Śląsk …. można i trzeba!
Wybór dokumentów Stowarzyszeń : „Nasz Wspólny Śląski Dom' oraz  „Sprawiedliwość i 
Prawda”.

Spis treści umożliwia dotarcie do szukanej tematyki / Rozdziały / , jak i poszczególnych 
dokumentów.
Gwarantem bezstronnego przedstawiania zagadnień , są następujące przesłanki:                      
-  nigdy , w jakikolwiek sposób, zarówno finansowy jak i rzeczowy nie byliśmy 
sponsorowani z zewnątrz ze środków budżetowych lub od ludzi władzy,
 - wydatki pokrywaliśmy ze skromnych budżetów rodzinnych,
-  jako stowarzyszenia niezależne ,  mogliśmy pisać sprawiedliwie i zgodnie z prawdą, z myślą      
o szerokich kręgach społecznych.
Powyższe uwarunkowania:
-  ograniczały nasze możliwości bezpośredniego dotarcia do szerszych kręgów społeczeństwa,
- prowadziły do solidarnej zmowy milczenia wszelakich mediów, co marginalizowało  nasze          
działania   na rzecz dobra wspólnego,
 czyniło władzę pewną , że wnioski i postulaty nie dotrą  do opinii społecznej i można         
je lekceważyć lub uznawać za nie byłe,
- doskonale świadczą o tym, że kto kontroluje tworzenie i szeroki obieg informacji ,          
kontroluje  umysły wyborców,
 informacje kreują władzę, a jej utrzymanie wymaga kontroli i eliminacji niezależnych         
poglądów takich jak nasze.
Działając w wyjątkowo niesprzyjających warunkach robiliśmy wszystko co było w naszej            
mocy ,  aby kierunki działań dla dobra mieszkańców Śląska oraz Polski stały się wiadomymi 
zarówno dla  władzy  jak i społeczeństwa.                                                                                           
Bardziej wyrobiona społecznie część wyborców uzyskała jednak wiedzę o naszych działaniach ,   
czego dobitnym dowodem jest uzyskanie przez Pawła Helisa   niemal 24 tysięcy głosów w 
ostatnich   wyborach do Senatu. Tak wysokie poparcie   utwierdza nas w przekonaniu, że 
kontynuacja  dotychczasowej działalności jest słuszna.
W aktualnej sytuacji społeczno – politycznej, w imię sprawiedliwości i prawdy , kolejny raz  
podnosimy najistotniejsze sprawy wymagające pozytywnego załatwienia, a mianowicie:
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1. zmiana ordynacji wyborczej stosownie do wniosków i propozycji zawartych w 
opracowaniu „Naprawić Polskę - Śląsk …. można i trzeba! Podstawowym warunkiem 
jest wdrożenie przedstawionych postulatów”                                                                   
Sześć stron tekstu zawiera zarys kierunków działań ,  w aspekcie eliminacji jej 
ułomności wraz konkretnymi wnioskami realizacyjnymi zakresie : odstąpienia od  
sprzecznej z postanowieniami Konstytucji RP / wybory mają być proporcjonalne / 
metody d'Hondta rozdzielającej mandaty parlamentarne preferujące najsilniejsze 
komitety wyborcze kosztem innych .                                                                                

Odrzucenia  zasady, że każdy głos ma tą samą wartość , jest to  nie do 
przyjęcia .                                                                                                             

Uregulowania w zakresie finansowania mniejszych komitetów wyborczych – 
pieniądze powinny iść do wszystkich komitetów wyborczych uwzględniając każdy 
oddany głos.                                                                                                     

Kontrola prawidłowości wyborów musi być rzetelna i wykluczać możliwość 
dokonania fałszerstw… itd.                                                                                               
Dopuszczenie możliwości ,w której około 20 procent ogółu wyborców decyduje o 
liczbie uzyskanych mandatów dającej prawo do  samodzielnego rządzenia, jest 
pogwałceniem istoty demokracji – rządów  większości. 

2.     ponownego, ostatecznego rozwiązania problemu rekompensaty dla najstarszych 
emerytów i rencistów / wdów/ z tytułu utraty prawa do bezpłatnego węgla w naturze, 
stosownie do naszych pism w tej sprawie ,w tym ostatniego z dnia 11maja 2022 roku. 
Przypominamy ,  ze chodzi o około pozostałych przy życiu 170 tysięcy byłych 
pracowników przemysłu węglowego , nie tylko  mieszkających w województwie 
śląskim. Rekompensatę określoną w „Ustawie o świadczeniu rekompensacyjnym … ' 
z dnia 17 października 2017 r. można uznawać za wartość utraconego węgla 
deputatowego w latach 2018 – 2021 r., czyli za 4 lata  Większość tych ludzi będzie 
jeszcze żyła kilkanaście lat. Dla tych ludzi „Trzynastki” i „czternastki” nie stanowią o 
namacalnej poprawie ich kondycji finansowej bo utrata wartości deputatów jest 
dotkliwa . „Ustawa …”. w perfidny sposób od 2022 roku umożliwia co rocznie 
zmniejszenie wydatków budżetowych o kilkaset milionów  złotych, które powinny 
trafić do omawianych deputatobiorców.                                                                   
Niesprawiedliwość i wadliwość ustawy była i jest oczywista, co wykazaliśmy w 
naszych pismach. 

3. przyznanie działkowcom z Rodzinnych Ogrodów Działkowych prawa własności do 
użytkowanych działek bezpłatnie lub po wyjątkowo preferencyjnych cenach 
zastosowanych przy zakupie mieszkań / przekształceniu lokalu mieszkalnego na 
własnościowe/ lub zamianie prawa użytkowania wieczystego gruntu na prawo 
własności. Działki i tereny ogólne ogrodów rodzinnych powinny być zwolnione z 
podatków , a ogólny obszar traktowany jako parki miejskie/gminne.                              

W minionych latach padło wiele deklaracji od prominentnych polityków na 
rzecz pozytywnego załatwienia sprawy o czym można przekonać się czytając   
stosowne dokumenty na stronie www.nwsd.pl,

4. zapewnienie normalności w funkcjonowaniu górnictwa węgla kamiennego .                 
Obecna sytuacja na rynku węgla i jego drastyczny deficyt to pokłosie radosnej 

twórczości dyletantów nie zadających sobie trudu z poznania gotowych rozwiązań na 
rzecz ekonomicznej optymalizacji wydobycia węgla w minionych latach po 
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transformacji.                                                                                            
Przypominamy chociażby  twórczość profesora A. Lisowskiego z Głównego Instytutu 
Górnictwa oraz opracowanie „Polskie górnictwo węgla kamiennego wczoraj , dziś i 
jutro . Przyczynki do programu naprawczego. „ autorstwa Zespołu Seniorów z kopalń 
rybnickich i jastrzębskich pod auspicjami Stowarzyszenia Sprawiedliwość i Prawda.; 
prezentowane na łamach Wspólne Sprawy , Biuletynu Z.G. Stowarzyszenia 
Inżynierów i Techników Górnictwa Nr 2/ 2015 r.                                                

Opracowanie nadesłane do wielu adresatów w tym najwyższych władz 
centralnych , zawierało między innymi kompleksowe kierunki działań na rzecz 
uzyskania rentowności i prawidłowo przewidywało, jak skończy się.” zabawa' z 
górnictwem węgla kamiennego.                                                                         

Opluwaczom górnictwa dajemy do przemyśleń fakt , że obecna sprzedaż tony 
węgla po 3 000 zł skutkuje odprowadzeniem do budżetu łącznego VAT w wysokości 
690 złotych oraz akcyzy. Przypominamy osobnikom lansującym tezę domniemanej  
olbrzymiej deficytowości branży węglowej  o około 30 podatkach i opłatach 
związanych z produkcją i zbytem węgla.                                                                   

Narzucenie kopalniom niższej ceny sprzedaży węgla to powtórka z początków 
transformacji – wyznaczenie  branży węglowej hamulcowego inflacji i jej ostateczne 
unicestwienie.                                                                                                           
Zadaniem każdego kierownictwa jest w pierwszym rzędzie przewidywać skutki 
swoich decyzji. Niestety w przypadku górnictwa – chciejstwo i widzi mi się 
decydentów dało katastrofalne skutki. Zakończenie opracowania „ Polskie 
górnictwo....” to stwierdzenie  „Pomyślność Polski mogą zapewnić tylko, mądre i 
patriotyczne elity, gotowe poprzez pozytywistyczną i bezinteresowną pracę służyć 
Ojczyźnie.”                                                                                                                        
Oceną stopnia realizacji tego stwierdzenia pozostawiamy czytelnikom.                  

Bezinteresowni działacze społeczni o dużej fachowości zostali w ostatnich 
latach praktycznie odizolowani od społeczeństwa.                                                           
Obecnie w cenie są służalczy  „płatni patrioci' , których władza namnożyła w dużej 
obfitości dla realizacji swoich partyjnych  celów.                                                  
Treść powyższego  punktu 2 w odniesieniu do twórców „Ustawy ….”                           
i parlamentarzystów głosujących za jej przyjęciem , dobitnie świadczy o słuszności 
tego twierdzenia.

5. prawne uznanie zarówno narodu śląskiego jak i języka śląskiego, jako języka 
regionalnego. W kompleksowym rachunku wymaga tego polska racja stanu.                 
Komisja Międzysojusznicza Rządząca i Plebiscytowa Górnego Śląska w wydawanych
paszportach wpisywała : narodowość – Górnoślązak, język -ślązacki. Będąca przy 
Komisji delegatura rządu polskiego nie wnosiła w tej sprawie zastrzeżeń.                      

Oznacza to,  „społeczność międzynarodowa „ już 100 lat temu , prawnie uznała 
narodowość  górnośląską  / bo Komisja …. była umocowana tylko na terenie Górnego 
Śląska /  i język śląski .                                                                                                

Wysoce prawdopodobnym jest , że władze Unii Europejskiej, będą silniej niż 
dotychczas optować za pozytywnym załatwieniem tej sprawy , aniżeli czynił to 
Komitet Doradczy Konwencji Ramowej o Ochronie Mniejszości Narodowych w 
Strasburgu w swoich opiniach dotyczących Polski.
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Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda     Prezes          / - /  Alojzy Motyka
Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom   Wiceprezes  / - / Paweł Helis 

  3.  Projekt zmian obowiązującego kodeksu wyborczego w pigułce 
Tezy wystąpienia na posiedzeniu Rady Górnośląskiej w maju 2014 roku dotyczące 

kodeksu wyborczego, w nawiązaniu do opracowania Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski 
Dom pod tytułem „Naprawić Polskę można i trzeba” 

1. Wstęp .
W ostatnich wyborach do Sejmu w 2011 roku główne partie PO oraz PiS uzyskały 

łącznie 69.07 procent głosów , ale zawłaszczyły 79,14 procent mandatów, czyli o 10,07 
procent więcej niż wynosiło poparcie wyborców. Dla porównania Ruch Palikota poparło        
1 440 tysięcy wyborców , co stanowiło 10,02 procent ważnych głosów. Oznacza to, że PO 
oraz PiS przyznano w oparciu o ordynacje wyborczą blisko 1 milion 500 tysięcy głosów, 
których faktycznie nie uzyskali.                                                                                                   

Wola wyborców została nie uszanowana w sposób należyty . Pogwałcono 
konstytucyjną zasadę równości w wyborach, co czyni obowiązującą ordynację wyborczą nie 
demokratyczną i anty obywatelską.                                                                                            
2. W zakresie Komitetów Wyborczych.                                                                                       

Postuluje się możliwość nazwy komitetów wyborczych zawierającą nazwę 
Stowarzyszenia zarejestrowanego w KRS. Rejestrację komitetów wyborczych i kandydatów 
za wyjątkiem wyborów prezydenckich dokonywałyby Wojewódzka Komisja Wyborcza.         
3. Wprowadzenie nowych wyborów bezpośrednich. Nowym pro demokratycznym 
rozwiązaniem byłoby wprowadzenie wyborów bezpośrednich na stanowisko wojewody i 
dwóch wicewojewodów. Postulat ten był również silnie akcentowany przez uprzednie władze
Ruchu Autonomii Śląska.                                                                                                             
4. Nowy wymóg formalny . Kandydatami w wyborach na danym obszarze głosowania 
mogli by być wyłącznie osoby tam urodzone lub zamieszkałe w nim przez okres co najmniej 
pięciu lat.                                                                                                                                      
5. W zakresie podziału mandatów. 

Mandat przysługuje już Komitetowi Wyborczemu / KW/ , który uzyska 0,22 procent 
głosów w skali kraju . Wyliczenie 100 procent : 460 posłów. Zakładając , że jak w 2011 roku 
głosów ważnych było około 15 milionów , to Komitet Wyborczy który uzyskałby około 32 
600 głosów / 15 000 000 : 460 posłów / miałby posła w parlamencie. Alternatywnym 
proponowanym rozwiązaniem jest 100 procent : liczba posłów w okręgu wyborczym lub 
województwie; np. w okręgu nr 3 Rybnik 100 procent : 9 posłów = 11,11 procent.                   
6. Finansowanie kampanii wyborczej.                                                                                         

Między innymi wpłata od jednej osoby nie mogłaby przekraczać średniego 
miesięcznego przeciętnego wynagrodzenia w Polsce, a do kosztów kampanii nie wliczało by 
się materiałów wyborczych pozyskanych z urządzeń , które nie są wykorzystywane do 
działalności zarobkowej. Celem tego jest zrównanie szans Komitetów Wyborczych .               
7. Warunki prowadzenia kampanii wyborczej.                                                                          

Zagwarantowanie równości Komitetów Wyborczych w umieszczaniu afiszy i ulotek 
na słupach ogłoszeniowych oraz tablicach, a powierzchnia zajęta przez dany Komitet 
Wyborczy dla promowania swoich kandydatów nie może przekraczać jednego metra 
kwadratowego.                                                                                                                             
8. Finansowanie Komitetów wyborczych - partii politycznych.                                                  
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Za każdy otrzymany głos dany komitet wyborczy / partia/ otrzymuje roczną dotację w 
zależności od rodzaju wyborów. Postulowana jednolita kwota 1,5 złotego za dany rodzaj 
wyborów / łącznie 6 wyborów/ oraz 0,1 zł w wyborach prezydenckich oznacza teoretyczną 
możliwość pozyskanie 9,1 zł. Inaczej ujmując ,każdy wyborca poprzez swój ważny głos ma 
możliwość przekazania temu Komitetowi Wyborczemu którego popiera 9,1 złotego.           
Dotację otrzymałyby KW , które otrzymywałyby co najmniej trzy procent głosów w danych 
wyborach. Znosiłoby się inne dotowanie partii politycznych .                                                    
9. Kary finansowe.

Proponuje się drakońskie kary za ewidentne oszustwa wyborcze . KW / partie 
polityczne / , które utworzą koalicję rządzącą ponosiłyby karę za brak realizacji założeń 
programu wyborczego. Program musiałby zawierać kilkanaście kategorii ekonomicznych w 
ujęciu rocznym według czasu kadencji .                                                                                      
10. Kontrola prawidłowości wyborów. 

Protokoły wyników głosowania w danym rodzaju KW / obwodowej, rejonowej, 
okręgowej, wojewódzkiej / muszą być łatwo dostępne dla wyborców w dniu następnym po 
ustaleniu wyników. 
11. Głosy ważne.                                                                                                                          

Należy umożliwić wyborcom oddawanie głosów nie wyrażających poparcia dla 
żadnego kandydata i uznać je jako głosy ważne, ujmowane w protokołach i statystykach 
wyborczych. Uniemożliwi to proste fałszerstwo polegające na oddaniu głosu w przypadku 
braku skreślenia na karcie do głosowania wrzuconej do urny.
12. Kadencyjność .                                                                                                                       

Wprowadzić możliwość wyboru tylko na dwie kadencje we wszystkich rodzajach 
wyborów ponieważ znaczna część przedstawicieli wyborców po większej liczbie kadencji 
jest oderwana od rzeczywistości i nie służy wyborcom w sposób należyty.                               
13. Programy wyborcze i ich realizacja.                                                                                      

W wyborach do Sejmu i Senatu , KW partii politycznych w swoich programach 
powinny określić kształtowanie się wybranych, kilkunastu podstawowych kategorii 
ekonomicznych / produkt krajowy brutto, inflacja, dług publiczny , zatrudnienie w 
administracji państwowej itp./ Expose premiera musi potwierdzić program wyborczy głównej
partii tworzącej rząd, a brak realizacji powinien skutkować obniżeniem wynagrodzenia 
posłów, senatorów koalicji oraz rządu . Zadania programowe , a później realizacyjne ujęte 
liczbowo wykluczą lub ograniczą gołosłowne obietnice wyborcze.

14. Skutki wprowadzenia postulatów ujętych w opracowaniu „Naprawić Polskę” 
wpływające pozytywnie na działalność organizacji wchodzących w skład Rady 
Górnośląskiej.                                                                                                                    
1/ Rozdział mandatów w sejmiku wojewódzkim oraz mandatów posłów i senatorów w
ramach województwa będzie bardziej demokratyczny . Oznacza to , że ewentualny 
wspólny Komitet Wyborczy Rady Górnośląskiej jest w stanie zdobyć w sejmiku 
wojewódzkim co najmniej dziesięć mandatów , od 5 do 10 posłów , około 3 
senatorów. O liczbie powyższych mandatów można dyskutować, ale nie można 
podważyć twierdzenia , że wola wyborców pro śląskich przełoży się na korzystniejsze 
dla Śląska wyniki wyborów i wzrost swoich przedstawicieli w wybieralnych organach 
władzy.                                                                                                                            
2/  Możliwość wyboru wojewody to następny krok w kierunku państwa 
demokratycznego zgodny z 17 pierwotnymi postulatami Ruchu Autonomii Śląska.       
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3/  Zwiększona zostanie siła oddziaływania Obywatela na władzę kosztem koterii 
partyjnych i oligarchów.                                                                                                    
4/  Będzie większa możliwość wymiany skompromitowanych elit władzy.                    
5/  Członkowie Rady Górnośląskiej startując w ramach jednego Komitetu Wyborczego
mogą uzyskać znaczną dotację z tytułu uzyskanych głosów w wyborach. Zakładając 
swój stały elektorat w liczbie 400 tysięcy / porównaj z ilością osób deklarujących 
przynależność do narodu śląskiego / x 9,1 złotych z tytułu udziału we wszystkich 
głosowaniach do pozyskania jest kwota rzędu 3 miliony 640 tysięcy złotych.

15. Apel . Wzywa się poszczególne organizacje wchodzące w skład Rady Górnośląskiej o 
jednoznaczne określenie się , czy są za poparciem postulatów zawartych w 
opracowaniu Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom pod tytułem Naprawić 
Polskę można i trzeba … , które spowodują : 1/ zwiększenie udziału pro śląskich 
obywateli w organach przedstawicielskich ; czyli w sejmie, senacie, Euro parlamencie,
sejmiku wojewódzkim , radach miast/ gmin oraz powiatów . 2/ dopływ pieniędzy w 
kwocie kilku milionów złotych , w formie dotacji dla Komitetu Wyborczego Rady 
Górnośląskiej , a tym samym dla poszczególnych organizacji wchodzących w skład 
Rady Górnośląskiej.

                                                                                                                              
Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom                                                                                 
Prezes Paweł Helis                                                                                                                       
Rybnik – Katowice, dnia 16 maj 2014

II. Panteon Górnośląski .                                                                                                       
1. 1.Pismo przewodnie  w sprawie Panteonu Górnośląskiego w podziemiach Katedry 
Chrystusa Króla w Katowicach.

Rybnik, dnia 14  lipca  2019 r.
Kuria Metropolitalna
ul. Jordana 39 
40 -043 Katowice
Proboszcz 
Parafii Katedralnej Chrystusa Króla
ul. Plebiscytowa 49 A
40- 041 Katowice
Ks. prof. Henryk Olszar
Wydział Teologiczny Uniwersytetu Śląskiego
ul. Jordana 18
40 – 043 Katowice
Gość Niedzielny
Redaktor  Naczelny
Ks. Adam Pawlaszczyk 
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 Ministerstwo Kultury i Dziedzictwa Narodowego
ul. Krakowskie Przedmieście 15/17
00 – 071 Warszawa
 Dotyczy: Panteonu Górnośląskiego w podziemiach Katedry Chrystusa Króla w 
Katowicach.

Inicjatywa utworzenia Panteonu Górnośląskiego jest słuszna i chwalebna ponieważ wychodzi
naprzeciw oczekiwaniom większości społeczeństwa.

W związku z decyzją „ O tym , kto znajdzie się ostatecznie w Panteonie Górnośląskim
, zadecydują ostatecznie mieszkańcy regionu.” Informację tej treści wraz z ramowymi 
założeniami projektu ,  podał Gość Niedzielny w nr 15 ,14 kwietnia 2019 r w artykule      
„ Nie pomnik i nie cmentarz '.

Świadomi ważności problemu nadsyłamy życiorysy wyjątkowych postaci wpisujących
się w historię regionu. 
Aby zrozumieć dzieje Górnego Śląska i ludzi tu mieszkających trzeba sięgnąć po opis 
dokonań przodków i to w horyzoncie czasowym od zarania dziejów. 

Opis nasz  dotyczy postaci znanych  w kraju , na Górnym Śląsku jak i tylko w 
środowisku lokalnym. Szeroko prezentowana różnorodność postaci pozwala lepiej zrozumieć
meandry chwały i niedoli Śląska i jego mieszkańców. 

Bez takich założeń postrzeganie Górnego Śląska będzie spaczone.
Panteon Górnośląski musi być stworzony w oparciu o kryteria Sprawiedliwości i Prawdy.

Sprawiedliwość wymaga, aby przedstawić to co się należy byłym i obecnym 
mieszkańców Tej Ziemi.

Prawda nie może być zmanipulowana pod oczekiwania nie w pełni reprezentacyjnej 
grupy osób, aktualnych decydentów.                                                                                           
Podkreślamy, że w naszym rozumieniu ekspozycja postaci w Panteonie  musi być wierna 
nauczaniu Chrystusa , który jest prawdą. Zobowiązuje do tego również miejsce – Katedra 
Chrystusa Króla.

Wszystkie lata naszej działalności wiążą się z realizacją słów apostołów „ Nie 
możemy nie mówić tego co widzieliśmy i słyszeliśmy „
Nie związani byliśmy z żadnym ośrodkiem władzy zarówno państwowej jak i partyjnej. Nie 
wiążą nas żadne zobowiązania , co pozwala nam pisać tak jak jest.                                           

Żyjemy po to by dać świadectwo prawdzie. Dowodem tego są dokumenty zawarte na 
stronie www.nwsd.pl.

Panteon … będąc ścieżką  edukacyjną musi obiektywnie i obszernie prezentować 
sprawy dotychczas zaniedbane lub celowo zmanipulowane lub przemilczane , w tym 
zwłaszcza :

 sprawy narodowościowe w czasie okupacji -  problem Volkslisty w kontekście zaleceń
prawowitego Rządu na uchodźtwie oraz śląskich władz kościelnych,  tym bp S. 
Adamskiego,

 ruch antyfaszystowski na Górnym Śląsku ,
 Tragedię Górnośląską ,
 patriotyczny ruch podziemny po zakończeniu wojny.
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Uważamy, że mnogość propozycji spowoduje konieczność pominięcia wielu problemów oraz
życiorysów.
Z tego powodu wnioskujemy, aby nadesłane przez społeczeństwo materiały , które nie będą 
prezentowane w ekspozycjach – zostały zebrane w odrębnym opracowaniu w formie 
książkowej. Udostępnienie tego opracowania społeczeństwu powinno nastąpić w sposób 
umożliwiający łatwy dostęp do niego. 
Przykładowo może to być zrealizowane poprzez biblioteki oraz  dzięki środkom komunikacji 
społecznej / telewizja, radio, prasa. , internet , wystawy /.Wybrane osoby i zdarzenia  w 
przypadku niezakwalifikowania ich jako godnych do przedstawienia w Panteonie mogą być 
wykorzystane do  nadania ich nazw ulicom ,placom szkołom , przedszkolom, obiektom 
kulturalnym itp. W celu spowodowania większej integracji społeczeństwa na Śląsku 
niezbędnym jest zwłaszcza przedstawienie życiorysów osób , które w minionym okresie z 
różnych powodów były przemilczane lub nawet szkalowane, na przykład śląscy „żołnierze 
wyklęci”. Wiedza o nich w zasadzie nie istnieje w społeczeństwie polskim. Aktualny stan 
nazewnictwa ulic, placów itd.. … Śląska  upoważnia do stwierdzenia , że poziom 
historycznej edukacji regionalnej uprzednich i obecnych decydentów uznać można za 
żenujący. Wyraża się nadzieję, ze niniejsze przedstawienie sylwetek wybitnych ludzi Tej 
Ziemi spowoduje postrzeganie regionu , jako bogatego w ludzi czynu i postaw 
patriotycznych. Przedstawione życiorysy opierają się na wielu źródłach zarówno pisanych jak
i znanych z autopsji . Ze względu na charakter opracowania podano tylko niektóre źródła 
informacji. W dobie internetu łatwo można rozszerzyć wiedzę na temat postaci 
proponowanych do umieszczenia w Panteonie do czego zachęca się gorąco. Wyraża się 
przekonanie , że nastał czas na dobrą zmianę w propagowaniu rzetelnej wiedzy historycznej o
regionie.
 Zespołowi opracowującemu Projekt Panteonu Górnośląskiego życzymy darów oraz 
owoców Ducha Świętego , celem stworzenia dzieła na miarę oczekiwań społecznych.             
Bóg zapłać za podjęcie się nadzwyczaj trudnego zadania.

Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom
www.nwsd.pl

Wiceprezes     / - / Paweł. Helis                   Sekretarz   /- / Rudolf     Kołodziejczyk  

           Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda
i.sprawiedliwosc@op.pl

Prezes  / - /    Alojzy Motyka                         Sekretarz / - / Artur  Oleksiński

Załącznik 1.

Załącznik 1 do pisma
dotyczącego Panteony Górnośląskiego

w podziemiach Katedry Chrystusa Króla w Katowicach

Proponowani do Panteonu Górnośląskiego 

      1.    Golężyce / Golęszyce /

     2.    Cyryl i Metody

     3.    Mieszko Plątonogi
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     4.    Brat Rudolf – Cysters

     5.    Książę Jan II Dobry.

     6.    Juliusz Roger

     7.    Karol Godula

     8.    Pius X 

     9.    Alfons Pojda

    10.   Henryk Sławik

     11   Pelagia Konsek

    12.   Artur Trunkhardt

    13.   Wilhelm Kula 

    14.   Jerzy Ziętek

    15.    Wilhelm Szewczyka 

    16.   ks. Henryk Jośko

    17.   Jerzy Kucharczyk

   18.   Alojzy  Frelich 

   19.    Śląscy Antyfaszyści

    20.    Tragedia Górnośląska

    21 . o. Alojzy Motyka

1.  Gołężyce                                                                                                                                  
Rdzenni mieszkańcy Ziemi Górnośląskiej  wywodzą się  od Gołężyców.   Tak twierdzi 
między innymi ikona śląskich  historyków Alfons Mrowiec. Potrzeba uhonorowania  swoich 
przodków jest więc oczywista..
Informując o pierwszym pewnym i niekwestionowanym źródle pisanym o Gołężycach / 
Golężycach, Gołęszycach / należy wskazać na Geografa Bawarskiego.  

Jego opracowanie z IX wieku   ma charakter rzeczowej i rzetelnej narracji szpiegowskiej 
opisującej kraje i regiony z północnej strony Dunaju. 

Wymieniono w tym dokumencie nazwy plemion śląskich - Ślężanie,Dziadoszanie, Opolanie ,
Gołężyce oraz Lupiglaa / prawdopodobnie Głubczanie z okolic Głubczyc/ - z ilością grodów 
jakie posiadały. Gołężyce zajmowali głównie tereny górnej lewobrzeżnej Wisły oraz    
Odry  / obie strony/  , a więc  Górny Śląsk  i posiadali pięć „civitas” czyli grodów z terenem 
wokół nich .  Najbardziej  znane ich   grody na terenie państwa polskiego znajdowały się  w 
Lubomii oraz Raciborzu.

W Lubomi, koło Wodzisławia Śląskiego, już w VII/ VIII wieku istniało potężne 
grodzisko należące do ludu słowiańskiego nazywanego Gołężycami / na jego określenie 
używane są też nazwy zbliżone/. Zachowane do dziś grodzisko , posiada liczące kilkaset 
metrów długości wały obronne , których fragmenty do chwili obecnej są wysokie na 6 
metrów .                                                                                                                          
Wskazuje to , że w okolicy grodu była prowadzona intensywna gospodarka , a poziom 
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cywilizacyjny mieszkańców był wysoki. Tak ogromne prace ziemne mogło wykonać tylko 
liczne , dobrze zorganizowane plemię , zamieszkujące na obszarze rzędu kilku tysięcy 
kilometrów kwadratowych. Na przyjęcie tak znacznego terytorium zamieszkania przemawia 
fakt konieczności zapewnienia żywności dla ludzi wznoszących grodzisko.                              

Upadek grodu będącego być może dawną stolicą plemienia datuje się na lata 874 - 885
, przy czym dla wykazania udokumentowanych źródeł wskazujących na istnienie 
Gołężyców , mniej istotne jest kto dokonał jego spalenia i zniszczenia.

Wskazywanie na wojska Rzeszy Wielkomorawskiej / Świętopełka /  najpotężniejszego
państwa środkowej Europy w tym czasie utwierdzić może jedynie w przekonaniu, że 
Gołężyce byli odrębnym plemieniem , na tyle silnym, aby przeciwstawić się ówczesnej 
potędze militarnej.           Wielce wymowny jest brak należytego upublicznienia faktu 
istnienia i roli , jaka odegrało grodzisko w Lubomi  przez historyków niemieckich . 
Powstanie w IX wieku i późniejszy rozwój grodu w niedalekim Raciborzu zamieszkiwanym 
również przez  Gołęszyców , wskazuje że plemię protoplastów Ślązaków nie wyginęło . 
Wprost przeciwnie rozrastało się i rozprzestrzeniało się głównie w kierunku północnym. 
Następowało wzajemnie przenikanie się ludności plemienia Gołęszców i pokrewnego 
plemienia Opolan. Dynamiczny rozwój Raciborza , który stał się jednym z najważniejszych 
miast śląskich i polskich , jest historycznie solidnie udokumentowany. Brak informacji o 
totalnym ludobójstwie Gołęszyców , którzy zamieszkiwali terytorium pomiędzy górną Odrą i
Wisłą oraz najbliższe tereny lewobrzeżnej Odry oraz dorzecza Olzy .  Na terenie obecnych 
Czech zamieszkiwali oni  w pasie ziem wzdłuż linii Cieszyn – Krnov - - Opawa.                     
Kilka kilometrów od Cieszyna w Czechach znajduje się pozostałość po grodzie Golęszyców .
Aktualnie jest tam Archeopark Kocobędz – Podobora . Miejsce to uznawane jest za pra osadę
Cieszyna .     W 1202 powstało Księstwo Opolsko – Raciborskie, ze stolicą w Opolu . W 
1336 powstało Księstwo Opawsko – Raciborskie, co wskazuje na utrzymywanie się 
świadomości jedności plemiennej. Fenomenem historycznym jest , że ludzie właśnie z tych 
terenów deklarują aktualnie przynależność do Narodu Śląskiego , niezależnie od od tego, czy 
zamieszkują tereny Polski czy Czech. To Gołężyców i Opolan uznać należy za protoplastów 
Górnoślązaków, Badania archeologiczne grodu w Lubomi  wykonano przed i po wojnie. 
Znaleziska znajdują się w muzeum w Wodzisławiu Śląskim oraz Muzeum Górnośląskim. 

Źródła: Ziemia rybnicko – wodzisławska , rozdział 5 Zarys dziejów – Alfons Mrowiec, 
Katowice 1970 r. Naród Śląski , R. Kołodziejczyk, P. Helis – NOŚ 2012 r.  Wikipedia

2. Cyryl i Metody 
Doceniając dotychczasowy dorobek misyjny braci Cyryla i Metodego  książę  

Rościsław zaprosił ich na Morawy. Papież Hadrian II udzielił błogosławieństwa dla ich 
metod pracy na rzecz krzewienia chrześcijaństwa  pośród Słowian. Papież pozwolił też 
wyświęcić na kapłanów dużą grupę uczniów Cyryla i Metodego. Dwaj święci bracia tworzyli
pisane zręby języków słowiańskich.     Św. Cyryl przetłumaczył Ewangelie i Psalmy na język 
starocerkiewno - słowiański.                                                                                                        

Od św. Cyryla bierze swą nazwę alfabet zwany cyrylicą.
Cyryl i Metody działając na obszarze państwa Wielkomorawskiego, w skład którego 

wchodził Górny Śląsk , wprowadzili go   na drogę chrześcijaństwa. Utrwaliło się już dość 
powszechne przekonanie, że Święci , a zwłaszcza ich pomocnicy chrzcili tutaj naszych 
przodków.  Papież Hadrian II mianował Metodego arcybiskupem Moraw i Panonii. Można 
więc postawić hipotezę, że pierwszym arcybiskupem na Górnym Śląsku był właśnie ten 
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Święty. Arcybiskup Metody zmarł w roku 885 w Velehradzie na Morawach. Miasto to 
było ośrodkiem krzewienia wiary oddziałującym także na Górny Śląsk . Dowodem jest 
podkreślenie jego roli w hymnie śląskim występującym w Czechach – wiarę , ducha dał 
Velehrad .                Działalność świętych na polu kultury   -  zapoczątkowała  rozwój języka  
i piśmiennictwa słowiańskiego .                                                                                                   
Praca misyjna była trudna za sprawą duchowieństwa germańskiego , które posuwało się do 
drastycznych środków , aby ich usunąć z obszarów państwa Wielkomorawskiego.                   
Przykładowo  arcybiskup Salzburga,  uwięził Św. Metodego  na dwa lata oskarżając go o 
herezje.  W  ostatecznym rozrachunku ówczesny  papież  Jan VII  uznał  nauki Metodego za 
prawowierne. Cyryl zmarł w Rzymie 14 lutego  869 r., a dzień Jego śmierci 
obchodzony jest jako wspomnienie Świętych Braci zarówno w kościele rzymskokatolickim 
jak i prawosławnym.                                                                                                            

Dokonania Cyryla i Metodego uważane są za wzór chrześcijańskiej doskonałości , 
wolnej od partykularyzmu , uprzedzeń rasowych, czy narodowej pychy. Realizując swoją 
misję odwoływali się do naturalnych uczuć ludzkiego serca .                                                     
Europa, w tym Salzburg czeka na ponowną , pełniejszą chrystianizację . Górny Śląsk zawsze 
silny wierze  może w tm mieć znaczący udział.                                                                          
Misjonarzy docenili  Słowacy , którzy uznali ich patronami swojego państwa. W dniu imienin
Cyryla i Metodego przypadających tam 5 lipca obchodzą święto narodowe.                             

Papież Jan Paweł II uznał ich w 1980 roku za patronów Europy, a UNESCO rok 1969 
ogłosiło rokiem obu braci w związku 1100 leciem śmierci Cyryla ! Specjalnie napisany przez
Papieża J. P. II list Apostolski poświęcony tym Świętym dobitnie świadczy o ich wielkości.    
W liście tym z 1980 r. J P II napisał :
„Cyryl i Metody spełniali posługę misyjną w jedności zarówno z Kościołem 
Konstantynopolitańskim, przez który zostali posłani, jak i z Rzymską Stolicą św. Piotra, 
przez nią potwierdzeni. Było to wyrazem jedności Kościoła, która za czasów ich życia i 
działalności nie została dotknięta nieszczęściem rozłamu między Kościołem Wschodnim a 
Zachodnim chociaż stosunki między Rzymem a Konstantynopolem były już nacechowane 
pewnymi napięciami”. 

Podkreślać  należy stale,  że  działając w ramach „ Kościoła Wschodniego'   
pozostawali w pełnej jedności z Kościołem Zachodnim. 
W czasach powszechnie uznawanej potrzeby ekumenizacji i ponownej chrystianizacji Europy
powoływanie się na dokonania tych świętych jest konieczne i celowe.                                      

Dobre i chwalebne będzie powoływanie się w Panteonie Górnośląskim na Braci 
Sałunśkich , jako tych co zapoczątkowali wcielanie Ewangelii na ziemiach Górnego Śląska.

Źródła: Wikipedia. m.DEON.pl .Niedziela 39/2004 , edycja łowicka ks. P. Staniszewski – Św.
Cyryl i Św. Metody – Apostołowie Słowian.

3. Mieszko  Plątonogi.
 

Od 1173 roku był księciem Raciborskim i od tego okresu ziemia rybnicka stanowiła 
część księstwa raciborskiego . Dzięki niemu Rybnik zaistniał w pisanych materiałach 
źródłowych . Nastąpiło to za sprawą fundowaniu wraz z żoną w 1202 roku klasztoru 
norbertanek . Zakonnice w wyniku decyzji  jego syna Kazimierza zostały przeniesione do 
Czarnowąsów.       Tenże Kazimierz posiadał już na swojej pieczęci  w 1222r. złotego orła 
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na  błękitnym / niebieskim / tle , które to symbole i barwy przetrwały do dzisiaj , jako 
przynależne do Górnego Śląska.
 
W roku 1202 Mieszko Raciborski zwany Plątonogi , uznając się za spadkobiercę Jarosława 
opolskiego, wcielił do swoich włości  Księstwo Opolskie. Spowodowało to, że  stał się 
władcą całego Górnego Śląska i począł tytułować się księciem opolskim.                                 
Z pewnymi wyjątkami trwało to aż do wymarcia Piastowiczów raciborsko -opolskich w roku 
1532 .       Silny związek z górnym Śląskiem  miał miejsce w związku z tym, że urzędował 
głównie w Raciborzu.                                                
  Data 25 listopada 1202 jest wykazana w  bulli Papieża Innocentego III , 
zatwierdzającej granice państwową pomiędzy Księstwem Śląskim (późniejszym Dolnym 
Śląskiem), a Księstwem Opolsko-Raciborskim (później  obszar ten oficjalnie nazywano 
Górnym Śląskiem).

Uregulowania  bulli  papieskiej , a nie królów są    dowodem , że oba państwa śląskie  
uznać należy za całkowicie suwerenne.                                                                                       

Własna śląska moneta / Plątonogiego/  , tak zwane brakteaty z napisem Milost , 
dodatkowo podkreślała niezależność.                                                                                          
W 1210 roku został również księciem krakowskim. Jako  Piast Śląski ,  uzyskał oficjalnie 
suwerenność terytorium na którym panował. Co więcej  Mieszko Plątonogi był podobno 
koronowany.                                                                                                                      
Źródła:Historia Górnego Śląska , Gliwice 2011 r., Ziemia rybnicko – wodzisławska , rozdział
5 Zarys dziejów – Alfons Mrowiec, Katowice 1970

4. Brat Rudolf – Cystersi.
Oddając chwałę Bratu Rudolfowi , należy ją ściśle wiązać z Zakonem Cystersów  

bardzo zasłużonym dla Śląska. Cystersi gdziekolwiek się pojawili , zyskiwali przychylność 
władców jak i prostego ludu.                                                                                                        
Nie dziwi więc fakt szybkiego powstawania ich klasztorów w Henrykowie, Kamieńcu 
Ząbkowickim , Krzeszowie oraz żeńskiego klasztoru cystersów w Trzebnicy.                           

Dzięki pracy i modlitwie byli bliżej ludzi niż jakikolwiek inny zakon. A fachowcami 
byli wspaniałymi w podstawowych zawodach: rolnika, hutnika, hodowcy ryb , budowniczego
itd.             Na Śląsku osuszali bagna, zagospodarowywali nieużytki, wykorzystywali rzeki .  
Działalność ta była wzorem do naśladowania dla okolicznych mieszkańców i jej wpływ na 
gospodarkę oraz  poziom życia był  zbawienny.                                                                          

W 1258 roku za sprawą księcia Władysława przybyli do Rud mnisi zakonu cystersów 
z Jędrzejowa rozpoczynając chwalebne dzieło prowadzenia ludzi do zbawienia wiecznego 
oraz lepszego zycia na ziemi.                                                                                                       
Wystawiony słynny akt fundacyjny stwarzał dogodne warunki dla wszechstronnego rozwoju 
klasztoru , a przez to okolicznych ziem.                                                                                      
Twierdzenie to znajduje szerokie uzasadnienie w książce Augusta Potthast. „Historia 
dawnego klasztoru cystersów w Rudach  na Górnym Śląsku. Rudy 2008 r. „                            

Klasztor prowadził w późniejszych wiekach przedsięwzięcia przemysłowe / przemysł 
żelazny, kuźnia miedzi, huta szkła , potażarnię, smolarnię, gorzelnię, winiarstwo. Do dzisiaj 
w użyciu jest nazwa Góra Winna w Zwonowicach leżących obok Rud.                             

Podkreślić należy wysoki poziom nauczania w szkole ludowej oraz średniej.                 
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Do przyklasztornego kościoła  w Rudach ciągnęły pielgrzymki, aby modlić się pod 
cudownym obrazem Rudzkiej Madonny z Dzieciątkiem. 

W cysterskim klasztorze w Rudach Raciborskich około 1270 roku Brat Rudolf napisał 
podręcznik dla spowiedników będący  swego rodzaju „katalogiem  magii „.                             
Brat Rudolf  był cystersem prawdopodobnie pochodzenia francuskiego.   Można również 
rozważać, że był Niemcem o czym świadczy jego imię, lub miał korzenie śląskie . Za tym 
ostatnim stwierdzeniem przemawia fakt, że dogłębnie znał język występujący w okolicy 
klasztoru w Rudach.                                                                                                                    
W podręczniku mającym 53 rozdziałki  omówił magiczne praktyki stosowane przez tutejsze 
kobiety, o które powinien dopytywać się spowiednik ze względu na ich bałwochwalstwo .      

Jego zalecenia upoważniają do twierdzenia , że był zbieraczem i odkrywcą folkloru 
górnośląskiego. Stworzył wspaniałe źródło wiedzy o kulturze ludowej naszych przodków .   

Analizę tekstu unikatowego podręcznika   dokonał E. Karwot w liczącej blisko 200 
stron książce  „Katalog magii Rudolfa. Źródła etnograficzne XII wieku. PTL Wrocław 1955 r

Jest to drugie dzieło obok Księgi Henrykowskiej powstałe w tych latach na Śląsku, a 
mające znaczenie ogólnopolskie, a nawet europejskie.                                                               
Mamy w tym dziele bogactwo  wiedzy folklorystycznej , nieocenione źródło wiedzy o 
poziomie cywilizacyjnym i  kulturze naszych przodków.                                                            

Pomimo upływu około 750 lat,  formie szczątkowej niektóre elementy dawnego 
folkloru występują na naszej ziemi. Tubylcy, zwłaszcza starsi  doskonale wiedzę  co to „goik”
i „kroszonka' .                                                                                                          

Dopiero w XV wieku literatura tego typu pojawiła się w Małopolsce.                            
Oznacza to ówczesną  wiodącą pozycję ziemi śląskiej w stosunku do innych terenów Polski . 

Źródło inne : Z. Zielonka, Śląsk: ogniwo tradycji. Wydawnictwo „Śląsk” Katowice 1981 r. 
5.  Książę Jan II Dobry
 Książę opolski urodzony 1460, zmarł w1532 r. w Raciborzu.                                          
Będąc naszym dobrym gospodarzem , miał wolne środki finansowe , które pozwoliły mu 
wykupić przyległe do jego dóbr tereny. W wyniku tego i innych zdarzeń ,za swojego życia 
stał się właścicielem niemal całego Górnego Śląska. Jego władza nie obejmowała jedynie 
ziemi cieszyńskiej .                                                                                                                      

Dokonał połączenia księstwa raciborskiego z opolskim w jeden organizm polityczno-
gospodarczy, mający wiele atrybutów państwa. Dla porównania  obszar jego włości 
wynoszący około 12 tysięcy kilometrów kwadratowych był większy od obszaru 
plebiscytowego 10,5 tysięcy kilometrów kwadratowych. Wszechstronny rozwój swoich ziem 
spowodował między innymi bardzo dobrym ustawodawstwem i poszanowaniem swoich 
wszystkich poddanych.                                                                                                                 

Przykładowo w roku :
1526 wydał w Bytomiu / wspólnie z księciem Krnowskim / przywilej wolności górniczej,
1528 – ogłosił Ordunek Górny – ustawę górniczą regulującą prawa i obowiązki gwarków , 
uznawaną za pierwszy dokument kodyfikujący prawodawstwo w górnictwie. Między innymi 
ustanowił : sąd górniczy , obowiązek wpłacania przez górników co tydzień pieniędzy na 
potrzeby chorujących współpracowników / nowatorskie to rozwiązanie w pewnym zakresie 
wyprzedziło o kilka wieków  wprowadzenie przez Bismarcka obowiązkowych ubezpieczeń 
społecznych !/ , wysokość płac, czas pracy itd.                                                                           
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Ordunek … został napisany w języku zrozumiałym przez  poddanych , czyli był to język 
tutejszy , powszechny w użyciu / swoista mozaika słów : polskich, czeskich, typowo śląskich 
oraz niemieckich /.

W 1531 wprowadził w życie Przywilej Ziemski Księstwa Opolsko – Raciborskiego , 
swoistą Konstytucję Górnego Śląska wyprzedzając prawodawstwo innych krajów o setki  lat 
np. pierwszą na świecie demokratyczną   Konstytucję Amerykańską  .                                      

Dokument napisano w języku czeskim niewiele różniącym się w tym czasie od mowy 
Ślązaków.                                                                                                                                      

  Początek Przywileju … stwierdzał równość praw dla wszystkich mieszkańców 
Księstwa : bogatych i biednych, miejscowych i obcych , zobowiązując ich do znajomości 
postanowień tam zawartych !.                                                                                                      

Każdy mieszkaniec był zobowiązany do obrony granic Księstwa –  Jan II Dobry został
mianowany przez cesarza  Ferdynanda I dowódcą obrony Górnego Śląska przed Turkami. 
Zamki i miasta miały być obsadzone ludnością miejscową.                                                        
Określono wspólny sztandar , na którym widniał złoty orzeł w złotej koronie na niebieskim 
polu, a także wspólną pieczęć z tym samym godłem. Od tego czasu barwy: złota / żółta/ i 
niebieska są stosowane w herbach miast i gmin , a także przyjęto je jako barwy sztandaru   
Górnego Śląska, aż po dzień dzisiejszy.                                                                                       

Starostów zobowiązano do przekazywania pieniędzy na szkoły. Wszystkim 
mieszkańcom przysługiwało prawo składania skarg pisemnych na ręce namiestnika oraz 
apelacji do Sądu Ziemskiego w Opolu itd.

 Powyższe uregulowania wpisują się doskonale w podstawowe cele zawarte w 
preambule Konstytucji Stanów Zjednoczonych Ameryki wprowadzonej w życie w marcu 
1789 roku , a mianowicie '….. ugruntowania sprawiedliwości, zapewnienia spokoju 
wewnętrznego , umożliwienia wspólnej obrony, popierania ogólnego dobra i 
zagwarantowania dobrodziejstw wolności … „ .                                                                         

Dokonania Jana II Dobrego podsumować można stwierdzeniem - cudze chwalicie , 
swego nie szanujecie.                                                                                                                   
Źródła: Historia Górnego Śląska, Gliwice 2011;D. Jerczyński , Historia … Mega Press II , 
Katowice 2013; Wikipedia; Ziemia rybnicko-wodzisławska, 1970; www.poczet.com. 
6. Juliusz Roger 

Urodził się w 1819 r koło Ulm w Niemczech, zmarł w 1865 roku  podczas polowania 
w Rachowicach koło  Rud Raciborskich   
 Zdobył stopień doktora nauk medycznych, potem specjalizację w dziedzinie okulistyki- 
zamierzał poświęcić się pracy naukowej na uniwersytecie w Tybindze. 

 Książę raciborski Wiktor I w celu podniesienia zdrowotności ludności zamieszkałej na
terenie swego księstwa zaprosił młodego lekarza do swej posiadłości w Rudach Wielkich.      

Główny powód zaproszenia to działania na rzecz walki  z epidemią tyfusu głodowego .
Wybuchła ona w wyniku klęski nieurodzaju - głównie ziemniaków. Od 1846 r.  przez trzy lata
w wyniku suszy , a potem obfitych deszczów generalnie nie było zbiorów ziemniaków. 
Powiat rybnicki należał do najbardziej dotkniętych klęską głodu , co spowodowało epidemię .

 Niektóre wsie straciły jedną trzecią mieszkańców . Ogółem w powiecie 
rybnickim na tyfus połączony z głodem umarło przeszło 10 tysięcy osób spośród niecałych 60
tysięcy mieszkańców . Sieroctwo dotknęło tu ponad 1600  dzieci .                                             
W sumie około 9 tysięcy sierot górnośląskich umieszczono w głębi Niemiec.                           

26



J. Roger nie uląkł się groźby zakażenia i przybył na Górny Śląsk w 1847 , gdy zaraza szalała 
z ogromnym natężeniem. Natychmiast przystąpił do obowiązków i stał się  bardzo ofiarnym 
lekarzem . Był  człowiekiem wyjątkowo wrażliwym na ludzką biedę i stale upraszał  
księcia Wiktora  o pomoc materialną dla swoich najuboższych pacjentów . Zazwyczaj prośby 
jego były spełnione, a rozmiar pomocy był duży. Pozwoliło mu to  budować z dodatkowym 
wsparciem społecznym ,szpitale w Rudach, Pilchowicach i  Rybniku. Ten ostatni  , jak na 
owe czasy ogromny i nowoczesny ukończono w latach 1868/69 to jest po śmierci lekarza, 
nazywając go popularnie „Juliuszem”. Doprowadził do otwarcia domu dla sierot w 
Lyskach.

Był dobrym chrześcijaninem / w młodości chciał zostać duchownym / o czym 
świadczą jego niezliczone dobre  uczynki. Często bywał w chałupach u biednych chłopów 
lecząc ich za darmo, a przy  okazji ucząc się języka tutejszego . Dawał  praktyczne rady w 
zakresie profilaktyki zdrowotnej.                                                                                                 

Okazał się urodzonym folklorystą. Zebrał nie tylko słowa piosenek  / około 550 / , ale 
utrwalił  je dzięki zapisowi nutowemu. Pomógł mu w tym kapelmistrz księcia. Zbiór tych 
pieśni wydał w 1863 roku we Wrocławiu, a w jedna z pieśni zaczyna się słowami „ Idzie  
Karolinka do Bogumina … „ 

Pasjonował się etymologią . Odkrył na terenie swojego działania około 400 gatunków 
chrząszczy, które opisał w prasie specjalistycznej . Zbiór chrząszczy był tak cenny , że znalazł
się w Muzeum w Berlinie. Niestety uległ zniszczeniu w czasie II wojny światowej.                  

Kolekcjonował też ptaki.                                                                                          
Oficjalnie zmarł na na udar serca w styczniu 1965 r. Wersja ludowa mówi , że w 

wyniku strzału w serce podczas polowania. Jego śmierć przeszyła bólem serca szerokich 
rzecz ludzi , dla których był dobroczyńcą.                                                                                   

Pomimo upływu tak wielu  lat od śmierci Juliusza   Rogera , okoliczna ludność do dnia
dzisiejszego składa na Jego grobie w Rudach Raciborskich / obecnie graniczących z 
Rybnikiem/  , wiązanki kwiatów i zapala znicze. 

Źródła : Rybnik, zarys dziejów miasta … ŚIN 1986; Ziemia rybnicko – wodzisławska , 
„Śląsk' 1970,  M. Kula , Boguszowice , 2008.

7.  Karol Godula                                                             
                                                                                                                                      

Urodził się w 1791 w Makoszowach, jako syn nadleśniczego Józefa i Franciszki z 
Haniszów. Rodzinnie związany z Lyskami . Zmarł 1848 r.                                                         

Uczył się i studiował na Śląsku - w Przyszowicach / kiedyś wchodziły one i Lyski w 
skład powiatu rybnickiego /, Rudach Raciborskich w szkole realnej prowadzonej przez 
cystersów o wysokim poziomie nauczania oraz Szkole Głównej w Opawie.                             

Dzięki pracowitości , dogłębnej wiedzy i wrodzonym zdolnościom już w wieku lat 27 
był zarządcom majątku hrabiego Ballestrema , jednego z najbogatszych ludzi na Śląsku.         
Żyjąc bardzo oszczędnie oraz inwestując w dochodowe przedsięwzięcia dorobił się ogromnej
fortuny niewiele ustępującej tej, którą miał jego pierwszy pryncypał.                                        

Początkowo inwestował w produkcję cynku, którego cena była tak wysoka, że nakłady
inwestycyjne zwracały się w ciągu kilku miesięcy. W tym czasie określano go jako „króla 
cynku '. Pod koniec życia posiadał lub miał : duże udziały w kopalniach galmanu, rud 
cynku; huty cynku i żelaza; kopalnie węgla , dobra ziemskie około 1700 hektarów. Będące w 
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Jego posiadaniu środki finansowe w postaci gotówki i listów zastawnych wynosiły aż 750 
tysięcy talarów.              Ogólna wartość jednopokoleniowego dorobku K. Goduli wynosiła
2 miliony talarów. Racjonalnie rozumując, aby nie dopuścić do rozproszenia i zmarnowania 
swojego dorobku wyznaczył uniwersalną spadkobierczynię, córkę swojej służącej Joannę 
Gryczik / Gryzik/, która miała wtedy zaledwie 6 lat. Opiekunowie uprzednio wspaniale 
wyedukowani przez K. Godulę oraz cechując się dużą uczciwością , zwiększyli znacznie jej 
majątek do czasu osiągnięcia przez nią pełnoletności .                                                               
Szczytowym ich osiągnięciem było założenie w Chebziu nowej huty cynku „Godula”.            

W latach 1858-61 powstała kolonia 21 budynków rozmieszczonych wokół placu 
targowego. W ten sposób utworzono centrum dzisiejszej dzielnicy Godula w Rudzie Śląskiej 
Kontynuując dzieło swojego dobroczyńcy w oparciu o kadry, jakie zostawił, w pełni okazała 
się godna spadku .                                                                                                                        
Społeczeństwo do dziś pozytywnie ocenia jej działalność , czego dowodem jest ulica Joanny 
w Goduli. W 1905 roku majątek Joanny oraz jej męża Schaffgotscha wynosił 50 milionów 
marek i według szacunków wzrósł ośmiokrotnie, w odniesieniu do spadku Karola Goduli.      

Trzeba podkreślić, że formalnie niemal cały majątek był w rękach Joanny.                    
Rozległa i różnorodna działalność inwestycyjna zarówno Goduli jak i opiekunów Joanny 
oraz małżeństwa Schaffgotschów stwarzała nowe miejsca pracy , godziwy zarobek i dobre 
warunki mieszkaniowe - jak na ówczesne czasy.                                                                         

Dorobek K. Goduli do dziś stanowi przykład nowoczesnej przedsiębiorczości opartej 
na pracy i solidnej wiedzy.                                                                                                           
Właśnie w uznaniu dokonań tego geniusza biznesu startującego z nizin społecznych , głównie
w oparciu o swoją wiedzę  , prowadzi działalność Górnośląska Wyższa Szkoła 
Przedsiębiorczości im. Karola Goduli w Chorzowie.    
                                                                                                             

Źródła: Jerzy Jaros, Tajemnice górnośląskich koncernów. ŚIN Katowice 1983 
. 8 . Pius X  

Święty beatyfikowany 9 sierpnia 1903 roku. 
Jego ojciec Jan Krawiec był Ślązakiem / niektórzy temu zaprzeczają /, który jako 

pacyfista nie chciał wojować. W czasach napoleońskich 1812/1813 opuścił rodzinne 
Boguszyce koło Toszka i udał się do Włoch.                                                                               

Ze względów praktycznych przekształcono mu tam , tłumacząc bezpośrednio 
nazwisko Krawiec na Sarto.  Pius X nosił więc przed wyborem  na papieża imię Giuseppe i 
nazwisko Sarto. W wieku 23 lat, za specjalną dyspensą papieską – ponieważ brakowało 
mu ośmiu miesięcy do wieku wymaganego przez prawo kanoniczne – otrzymał święcenia 
kapłańskie i posługiwał jako ksiądz parafialny aż do listopada 1875 r., kiedy to dzięki swoim 
wybitnym zdolnościom pasterskim i administracyjnym został mianowany kierownikiem 
duchowym seminarium i kanclerzem archidiecezji . Funkcje te sprawował do otrzymania 
sakry biskupiej w 1884 r.                                                                                                      

Przez następnych dziewięć lat był biskupem Mantui; później otrzymał biret 
kardynalski i został patriarchą Wenecji. Zajmując coraz wyższe stanowiska w hierarchii 
kościelnej, Józef Sarto zawsze pamiętał o  najuboższych, rozdając jałmużnę i wielkodusznie 
pozostawiając sobie niewiele, albo zgoła nic z rzeczy materialnych.                                          

Często mawiał: „Urodziłem się ubogi, żyłem w ubóstwie, i pragnę umrzeć w 
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ubóstwie”.     W 1903 r. zmarł papież Leon XIII i zwołano konklawe, aby wybrać jego 
następcę. 4 sierpnia wybór padł na kardynała Sarto, który jako 255. papież obrał imię Pius 
(‘pobożny’) i motto ‘Odnowić wszystko w Chrystusie’.                                                             

Aby zrealizować motto swego pontyfikatu, papież Pius X zachęcał wiernych do 
wielkiej pobożności eucharystycznej oraz częstego przyjmowania Komunii św.. Obniżył  
wiek, w którym dzieci miały po raz pierwszy przystępować do tego Sakramentu, do 7 lat. 
wprowadził ułatwienia związane z udzielaniem Eucharystii chorym. 

Wydał konstytucję  Commisium nobis, w której w sposób zdecydowany potępił i 
zakazał pod karą ekskomuniki stosowania przy wyborach papieża ekskluzywy / weto /  
państwowej. 

Pius X zmarł 20 sierpnia 1914 r., w kilka miesięcy po wybuchu I wojny światowej, 
pogrążony w wielkim smutku z powodu olbrzymich nieszczęść, jakie wkrótce miała 
wycierpieć cała ludzkość.                                                                                                 

Przypomniano wówczas jego słowa: „Z radością oddałbym życie, aby oszczędzić 
moim biednym dzieciom tych straszliwych cierpień”.

W 1954 r. został kanonizowany przez Ojca Świętego Piusa XII.                                     

Zasługą Piusa X w odniesieniu bezpośrednio do Polski  było podniesienie do godności

Bazyliki - kościoła na Jasnej Górze / także katedry w Płocku / oraz ukoronowanie 

znajdującego się tam obrazu Matki Boskiej Częstochowskiej.                                                    

Pius X był pierwszym Słowianinem – Ślązakiem , który został papieżem !

Źródła: www.piusx.org.pl. Wikipedia , Pius X
9 . Adolf Pojda                                                                                                                             

Urodził się 12 czerwca 1881 w Ligockiej Kuźni / parafia w Boguszowice / , w rodzinie 
Franciszka i Franciszki z domu  Piecha. W latach 1887-1895 uczył się w szkole 
powszechnej w Paruszowcu.    Po złożeniu egzaminu maturalnego w Bytomiu gdzie 
zaliczał się do najzdolniejszych gimnazjalistów  i utrzymywał się z udzielania lekcji;   
studiował od 1903 roku na Wydziale Teologicznym Uniwersytetu Wrocławskiego  . W 
czasie studiów udzielał się naukowo i towarzysko w tajnych organizacjach studenckich 
skupiających polskich studentów., między innymi należał do Braterskiego Związku 
Młodzieży Polskiej „Zet „.   Niemieckie władze Seminarium Duchownego karały go 
licznymi upomnieniami i naganami za patriotyczną, propolską postawę.                            
22 czerwca 1907 z rąk kardynała G. Koppa przyjął święcenia kapłańskie. Swoja posługę 
duszpasterską pełnił początkowo w :Ujeździe, Królewskiej Hucie. Bieńkowicach, 
okolicach Poczdamu, Berlinie. Częste zmiany parafii oddalonych znacznie od siebie  
zawdzięczał faktowi, że był traktowany jako „niebezpieczny” i chodziło o   odsunięcie go
jak najdalej od spraw polskich i od Śląska.  20 września 1917 został ustanowiony 
proboszczem w parafii św. Ottona w Słupsku.       W tym okresie udziela się nie tylko w 
duszpasterstwie, ale również społecznie wśród polskich robotników sezonowych oraz 
weteranów wojennych I wojny światowej. Coraz bardziej  ujawniły się  jego narodowe 
przekonania . Ks. Pojda w grudniu 1924 roku rozwinął propolską działalność agitacyjną 
przed odbywającymi się wyborami do Reichstagu i do Landtagu pruskiego.                      
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W Słupsku  czytał ewangelię i wygłaszać kazania także w języku polskim !. 
Współpracował z ks. dr B. Domańskim prezesem Wychodźtwa Polskiego                         
Mimo atmosfery wrogości, zwłaszcza ze strony urzędników niemieckich, ks. Pojda 
cieszył się w Słupsku poważaniem i autorytetem. W 1925 roku zasiadał w dwóch 
deputacjach miejskich powoływanych przez nadburmistrza miasta tj. w deputacji do 
spraw młodzieży i deputacji szkolnej. Niemcy nie zapomnieli mu  działalności , gdy udał 
się w rodzinne strony, by agitować na Górnym Śląsku na rzecz Polski. W tym samym 
roku roku landrat słupski wystąpił z petycją do władz rejencji o wydalenie ks. Pojdy ze 
Słupska. Nagonka na ks. Pojdę znalazła swe echo nie tylko w kurii wrocławskiej, ale 
dotarła aż do pruskiego parlamentu. W 1925 roku niemieckie organizacje oraz prasa , 
zaczęły głośno domagać się wydalenia ks. Pojdy ze Słupska. W tej sytuacji we wrześniu 
1926 roku ks. Pojda zwrócił się do kurii wrocławskiej z prośbą o zamianę parafii. Prośba 
została  spełniona.                                                                                                                  

Z dniem    1 stycznia 1927 objął parafię w Leszczynach koło Rybnika . Wkrótce  
rozpoczął intensywną działalność jako jeden z czołowych członków rybnickiej Partii 
Chrześcijańsko-Demokratycznej.  W Leszczynach rozpoczął budowę kościoła św. 
Andrzeja Boboli i zaczął uświadamianie narodowe.  Na początku okupacji, komendant 
niemieckiej policji w Leszczynach doniósł w liście do starosty rybnickiego że : „Pojda 
jest zagorzałym Polakiem , a nacjonalizm niemiecki uważa za nowoczesne pogaństwo „  
Został aresztowany i 15 kwietnia 1940 wyruszył w pierwszym transporcie z Rybnika do 
obozu koncentracyjnego w Dachau .Prawie przez rok znosił mężnie najcięższe roboty, 
głód , bicie i poniewieranie, a był przecież w starszym wieku. W obozie wszyscy kapłani 
w szczególności Ślązacy odnosili się do Ks. Pojdy z wielkim szacunkiem – wspomina 
współwięzień Ks. Wiktor Jacewicz.                                                                                      

Z obozu został wywieziony w tzw. „transporcie inwalidów" i zamordowany dnia 25 
maja 1942 w komorze gazowej w Harthaim koło Linzu.

W kościele w Słupsku oraz Leszczynach są tablice pamiątkowe . W tych miastach znajdują 
się również ulice Ks. Alfonsa Pojdy . W Rybniku mieście rodzinnym chyba nic ?!                   
Źródła: Wikipedia, www.encyklo.pl – Duchowieństwo  . Rybnik. Zarys dziejów..., Kroniki 
rybnickie . W. Wieczorek – Ks. Adolf Pojda 

10.  Henryk Sławik

                 Urodzony w 1894 roku w Szerokiej powiat rybnicki , zmarł w 1944 roku 
zamordowany w Mauthausen.
               Od urodzenia związany z Górnym Śląskiem, uczestnik wszystkich trzech powstań 
śląskich, aktywny działacz plebiscytowy, od 1934 roku członek Rady Naczelnej PPS. 
Długoletni poseł do Sejmu Śląskiego. Był także delegatem do Ligi Narodów oraz działaczem 
związkowym .  Po klęsce wrześniowej w 1939 roku znalazł się na Węgrzech , gdzie w 
styczniu 1940 r współtworzy i stanie na czele Komitetu Obywatelskiego ds. Opieki nad 
Uchodźcami Polskimi . Działalność Komitetu …  koncentrowała się na organizacji: służby 
zdrowia, systemu świetlic, harcerstwa polskiego organizacji studenckich  , wydawnictw 
prasowych, opracowaniu systemu zapomóg i ich wypłacaniu. . Wśród najbardziej 
niebezpiecznych i ważnych zadań należała ewakuacja polskich żołnierzy znajdujących się w 
obozach internowania do do Francji.                   W uznaniu jego dokonań  został  
mianowany delegatem Ministra Pracy Rządu RP na Uchodźctwie.                                            

 Organizował pomoc dla uchodźców cywilnych i pomagał im w wyjazdach na 
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Zachód .                                                                                                                                  
We współpracy z delegatem węgierskiego rządu Józefem Antallem wystawiał 

uchodźcom dokumenty , które wielu z nich – zwłaszcza uciekającym z Polski Żydom 
uratowały życie.

Pomagał także ratować żydowskie dzieci, dla kórych wraz z dr Józefem Antallem oraz 
innymi utworzył sierociniec w miejscowości Vac pod Budapesztem, który oficjalnie nosił 
nazwę Dom Sierot Polskich Oficerów.                                                                                        

Szacuje się, że Henryk Sławik uratował życie prawie 30 000 polskim uchodźcom , 
wśród których było około 5 000 Żydów.

Aresztowany został w 1944 roku po wkroczeniu Niemców na Węgry, za sprawą 
Polaka , konfidenta niemieckiego. Doskonale wiedział, że pozbawienie wolności było tylko 
kwestią czasu. Mając paszporty i wizy do Szwajcarii / dla całej rodziny/ trwał do końca 
na swoim obywatelskim posterunku służbowym z myślą o innych, w przeciwieństwie do 
plejaty dygnitarzy sanacyjnych , w tym z Prezydentem RP Mościckim i wojewodą śląskim 
Grażyńskim – którzy haniebnie uciekli z kraju.                                                                           
W śledztwie straszliwie katowany , całą odpowiedzialność wziął na siebie, nie przyznając się 
do znajomości i współpracy z Antallem.                                                                                

Zamordowano go  23 sierpnia 1944 r, w niemieckim obozie koncentracyjnym  
Mauthausen – Gusen. Żona H. Sławika , Jadwiga przeżyła obóz Ravensbruck i po wojnie 
odnalazła swoją córkę Krystynę.

Za ratowanie Żydów z narażeniem własnego życia w 1990 roku H. Sławik został 
pośmiertnie uhonorowany tytułem Sprawiedliwego wśród Narodów Świata prze izraelski 
Instytut Yad Vashem.                                                                                                                    

W Polsce dopiero w 2004 roku nadano mu Krzyż Komandorski z Gwiazdą Orderu 
Odrodzenia Polski .                                                                                                                      
Dnia 25 lutego 2010 roku odznaczony został pośmiertnie Orderem Orła Białego.              

Uroczystość odbyła się w Katowicach w obecności Prezydentów Polski i Węgier – 
lepiej później niż wcale.  

W siedzibie Związku Górnośląskiego w Katowicach jest wystawa Henryk Sławik – 
bohater na każdy czas.                                                                                                                  

Jest doskonałym wzorem chrześcijanina , co wynika z faktu, że przez całe życie dobro 
drugiego człowieka przedkładał nad własne.                                                                              

 Zapłacił za to z własnego wyboru najwyższą cenę – męczarnie i śmierć.

Źródła : Wikipedia; Nowa historia interia – H. Sławik : Piękna przemilczana postać; 
wyborcza.pl 6 maj 2013 Historia Sławika 

11 . Pelagia Konsek
Urodziła się dnia 7 kwietnia 1891 roku   w Ligockiej Kuźni , jako córka Józefa Piechy 

i Marianny Jonderko. Rodzina była na wskroś pracowita, polska i religijna . Krewnym jej był
Ksiądz Adolf Pojda urodzony również w Ligodzkiej Kuźni za sprawą  jego matki, która 
pochodziła z domu Piecha. Jak wiadomo Ks. A. Pojda określa się jako wielkiego kapłana       
i społecznika , który  zginąŁ w komorze gazowej w Dachau - Hartheim.
   W młodym wieku  wyszła za za Wincentego Kula z Boguszowic ,z którego rodu wywodzili
się w minionym okresie wójtowie . Z małżeństwa tego było troje dzieci. Wcześnie 
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owdowiała i z małymi dziećmi przez kilka lat , samotnie  i z powodzeniem prowadziła duże 
ponad dziesięć  hektarowe gospodarstwo rolne. W pamięci mieszkańców wioski zapisała się 
jako osoba tak zdrowa i silna , że z powodzeniem wykonywała prace przynależne 
mężczyznom. Po raz drugi   wyszła za mąż,  za Pawła Konska powstańca śląskiego , również 
rolnika .  Z małżeństwa tego pochodziło dwoje dzieci. Potomstwo wychowała w duchu 
pracowitości , gospodarności , wszelkich cnót chrześcijańskich i patriotyzmu.                          

Na sześciu wnuków z jej pierwszego małżeństwa czterech  było  nadsztygarami , jeden
kierownikiem działu w Dyrekcji Rybnickiego Zjednoczenia PW , a jeden kierownikiem 
działu na kopalni , umocowany jako jej pełnomocnik  .                                                              

Zapamiętane są jej słowa z czasów plebiscytu : „ lepiej w Polsce jeść obierki niż w 
Niemczech kiełbasę” . W Boguszowicach za Polską oddano  ponad 81  procent głosów to jest
około dwa  razy więcej niż przeciętnie na obszarze plebiscytowym.  Jako aktywna działaczka
Związku Matek Polek z nastaniem okupacji była szykanowana . Część miejscowych 
Volksbundowców groziła Rodzinie przepadkiem mienia i wysyłką do Generalnej Guberni.  
W czasie terroru hitlerowskiego i po wojnie wspomagała partyzantów , głównie poprzez 
swego szwagra Wilhelma Kula / pseudonim    „ Bogucki „/ . Córka Anna , była łączniczką w 
Armii Krajowej. 
W maju 1946 r jej mąż został posądzony o to, że jakoby ukradł w czasie przywozu węgla z 
kopalni kilka desek / inna wersja mówi o kawałku zbędnej już na kopalni gumowej taśmy 
przenośnikowej. 
 Wysoce prawdopodobnym jest ,że  była to prowokacja , bo milicjanci w obejściu  nie 
znaleźli tych przedmiotów, a sprawa przycichła i uznana została za nie byłą. Przesłuchiwany 
na miejscowym , pobliskim posterunku Milicji Obywatelskiej w tej sprawie oraz na temat 
partyzantów , uciekł i ukrywał się poza domem.                                                                       

W tym czasie we wsi było również wojsko ścigające  żołnierzy wyklętych.            
Milicjanci nachodzili wielokrotnie Pelagię Konsek grożąc jej rozstrzelaniem za rzekome 
ukrywanie męża. W rzeczywistości nie znała ona miejsca jego pobytu. Jeden z milicjantów 
groził , że  w nocy powróci i ją zastrzeli. Obawiając się spełnienia groźby / późnym 
wieczorem  lub w nocy / udała się do swoich zamężnych córek córek mieszkających kilkaset 
metrów dalej na tej samej ulicy. Po przebyciu około 100 metrów została zamordowana serią z
pepeszy, przy czym jeden pocisk trafił prosto w serce.                                                          

Rodzina nie została powiadomiona o wynikach postępowania na tę okoliczność do 
dnia dzisiejszego  Rozpowszechniono jedynie informację, że sprawca zginął w czasie walk z 
partyzantami i dalsze śledztwo  jest zbędne. Wydaje się, że dokonana zbrodnia była celowym 
działaniem , mającym na celu między innymi zastraszenie ludności, a w konsekwencji 
ograniczenie udzielania pomocy żołnierzom wyklętym . Elementem zastraszenia był również 
towarzyszenie konduktowi pogrzebowemu uzbrojonego w pepeszę funkcjonariusza milicji. 
Rodzina nie uzyskała żadnego zadośćuczynienia i przeprosin do dnia dzisiejszego . W świetle
wysokich gratyfikacji finansowych dla niektórych potomków „ żołnierzy wyklętych ' i 
„poległych „ budzi to wiele refleksji ….
Na miejscu kaźni Rodzina chciała ufundować tablicę pamiątkową, ale właściciele gruntu 
gdzie zginęła  , zapewne zastraszeni przez władze komunistyczne nie wyrazili zgody. 

Wnioskuje się, aby w Panteonie Górnośląskim była tablica ku czci bezimiennych 
nieznanych ofiar systemów totalitarnych. 
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Źródła : M. Kula . Boguszowice , Wydawnictwo „Vectra' ; Encyklopedia powstań śląskich . 
Opole 1982 r. Wspomnienia rodzinne .

12.  Artur Trunkhardt 
Artur Trunkhardt urodził się 10 lipca 1887 r. w Gelsenkirchen. Matka,  była 

Holenderką i mówiła po niderlandzku. Ojciec, Adolf Trunkhardt, był przez jakiś czas 
kierownikiem oddziału ratownictwa górniczego w rejonie Nadrenii i Zagłębia Ruhry, gdzie 
pracowali   między innymi górnicy pochodzący z Górnego Śląska , których zarówno ojciec 
jak i syn cenili wysoko.                  Z osobistych jego wspomnień  wynika, że już w 
dzieciństwie miał bliską styczność z Polonią w Nadrenii i Zagłębiu Ruhry.                               
Z zamiłowania studiował historię, szczególnie porozbiorowe losy Polski. Dzięki studiom, 
oprócz języków  „domowych”  niderlandzkiego i niemieckiego oraz gwary polskiej 
Westfaloków, znał i inne języki..                                                                                                  

Nie wiadomo też, co spowodowało, że trafił na Górny Śląsk.
Od 1914 r. Trunkhardt mieszkał w Rybniku, . Na początku 1915 r. został powołany do 

wojska. Przebywał w Francji  , Serbii, a potem na froncie włoskim .                                         
Pod koniec wojny za konflikt z dowódcą dotyczący polskich spraw  miał być sądzony. 

Wrzenie rewolucyjne w Niemczech uchroniło go przed represjami i umożliwiło mu powrót 
do Rybnika.   Ocalony przez niemiecką rewolucję znalazł zatrudnienie w  lokalnej gazecie 
„Rybniker Stadtblatt”.

Artur Trunkhardt był w latach 1918 – 1939 redaktorem i wydawcą m. in. gazety 
„Katholische Volkszeitung”. W czasie plebiscytu i dziennik ten był organem Polskiego 
Komitetu Plebiscytowego, który   agitował ludność, głównie pochodzenia niemieckiego do 
głosowania w plebiscycie za Polską.                                                                                            

W uznaniu zasług za aktywny udział w powstaniach śląskich i plebiscycie był 
odznaczony przez władze polskie.                                                                                               

Aktywnie występował przeciwko ruchowi hitlerowskiemu oraz samej osobie Hitlera.   
W 1934 r. odbyła się rozprawa sądowa przeciwko A. Trunkhardtowi za umieszczenie trzech 
kolejnych artykułów informujących o zbrodniach hitlerowców.                                                 
Po kilku rozprawach zapadł wyrok skazujący oskarżonego na 10 miesięcy więzienia .             
Sąd Apelacyjny wyrok ten zatwierdził, a Sąd Najwyższy w Warszawie odrzucił apelację , 
stwierdzając , że artykuły te znieważały „Wodza i Kanclerza Adolfa Hitlera jako głowę 
państwa niemieckiego .. „.                                                                                                           
Był człowiekiem aktywnym opowiadającym się za Polską , zwalczającym nacjonalizm 
niemiecki,a zwłaszcza najbardziej jego zdegenerowaną formę – hitleryzm.                               

Ten wybitny działacz urodził się jako Niemiec , a zmarł  1965 r - w wyniku własnego 
wyboru jako Polak .                                                                                                                      
Atakowano jego dokonania z przeciwstawnych stron używając różnych błędnych 
argumentów i to nawet po śmierci. Dokonania życiowe dobrze świadczą o nim ,a pamięć o 
nim zasługuje na utrwalenie.                                                                                                        
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Źródła :Kroniki  Rybnickie nr 1,1983   rok  B. Snoch materiały różne . Ziemia rybnicko- 
wodzisławska , Wydawnictwo „Śląsk” Katowice 1970             

13.  Wilhelm Kula .
Urodził się 03.10.1895 r.  , zmarł  22.03.1968 r.   w Boguszowicach obecnie dzielnicy 
Rybnika..

Biorąc udział w walkach frontowych pierwszej wojny światowej nabył wiedzę 
wojskową, która umożliwiła mu dowodzeniem plutonem w czasie drugiego i trzeciego 
Powstania Śląskiego. Będąc górnikiem Kopalni Jankowice / ówczesna nazwa Szyby 
Jankowickie / włączył się aktywnie w obronę robotników. Należał do ścisłego kierownictwa 
strajku okupacyjnego w tej kopalni , który był najdłuższy w historii polskiego górnictwa 
węgla kamiennego.                         Było to możliwe dzięki dobremu kierownictwu strajku,  
determinacji i solidarności pracowników oraz wsparciu żywnościowemu płynącemu od ludzi 
z okolicznych miejscowości.                             W imieniu strajkujących brał udział w 
negocjacjach z przedstawicielami Dyrekcji Kopalń i Hut Donermarcka .                                   
Był aktywnym członkiem Polskiej Organizacji Wojskowej na Górnym Śląsku. Przedwojenny,
wieloletni  radny gminy Boguszowice. Za obronę interesów pokrzywdzonych stale był 
zagrożony  przebywaniem  w sanacyjnym więzieniu.                                                          

Wybuch II wojny światowej zastał go w Boguszowicach, skąd przez lasy dotarł w   w 
okolice Wyr i Kobióra , gdzie wziął udział w krwawej bitwie. Rozkaz Powstańczej Komendy 
Powiatowej w Rybniku z 31 sierpnia 1939 nakazujący wycofanie się do punktu zbornego w 
Jankowicach pszczyńskich został wydany za późno i nie dotarł w odpowiednim czasie do 
wielu  powstańców . 

Od tej chwili walczy bezustannie , aż do okolic Włodzimierza Wołyńskiego, gdzie 17 
września zaprzestano walk. Z ukrycia ogląda wspólną paradę wojsk niemieckich oraz 
sowieckich. Wraca w rodzinne strony by kontynuować walkę z hitlerowcami. Na skutek 
donosu do gestapo już 14 października 1939 roku zostaje aresztowany. Przebywał w 
więzieniu do 5 grudnia 1940 roku . Zarzucano mu, że podczas kampanii wrześniowej walczył
pod Pszczyną.               Oskarżono go też o przedwojenną działalność społeczno – polityczną.

Zwolniono go, głównie za sprawą odpowiednio urobionego, wpływowego  
Volksbundowca , który składał korzystne dla oskarżonego  zeznania.                                        

Świadom nieuchronnego ponownego uwięzienia, wyjeżdża do Berlina, gdzie w 
robotniczym, antyfaszystowskim środowisku swojego brata ukrywa się. Wraca w kwietniu 
1941 roku   i podejmuje pracę w kopalni Knurów , gdzie był mniej znany.                                
W październiku 1940 zorganizowano w Rybniku Związek Walki Zbrojnej, który miał 
charakter wojskowy.     Oddziałem politycznym    / do spraw propagandy/  kierował po 
powrocie z Berlina – W. Kula

 W grudniu 1943 r. przekształcono Rybnicki ZWZ w Armię Krajową , w ramach 
Inspektoratu Rybnickiego AK. Tam w oddziale Staiera / Sztajera/ pełni   odpowiedzialną 
funkcję oficera broni .                                                                                                       

Długa jest lista dokonań żołnierzy Inspektoratu Rybnickiego Armii Krajowej w walce 
z faszystami .Realizowane były działania tego samego charakteru , który prowadziła Armia 
Krajowa w Generalnej Guberni. Brawurowe akcje  samego Stefana Ogiermana / pseudonim 
Szczur /    z Boguszowic wystarczyłyby na nakręcenie filmu dokumentalnego.                       

Za pomoc w ujęciu go była wyznaczona wysoka nagroda.                                              
W czasie niespodziewanej obławy i przeszukiwań domu wczołgał się  pod łózko i prosił o 
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ocalenie Matkę Boską .Zdarzył się coś niewyobrażalnego, jeden z hitlerowców zaglądał 
wnikliwie pod łóżko  o nie dostrzegł ukrytego tam  W. Kulę. Co więcej siedząc później na 
łóżku prowadził przesłuchania domowników. Fakt ten umocnił go nadzwyczaj mocno   w 
wierze.                                                                                                                                        

W czasie okupacji pomagał rodzinom, których żywiciele byli więzieni w obozach 
koncentracyjnych.  

Po wojnie W. Kula w uznaniu kompetencji i zasług został wybrany naczelnikiem 
gminy Boguszowice. Dzięki niemu znamy prawdziwe wyniki głosowania w czasie 
referendum  w gminie Boguszowice, jakże odmienne od oficjalnych.                                        
Przymuszany przez funkcjonariuszy aparatu bezpieczeństwa do wydania swego dowódcy       
P. Cierpioła zachował się godnie i uciekł do lasu, gdzie formowała się grupa dywersyjna na 
bazie kompanii rybnickiej. Przedtem doprowadził do przyjęcia swoich ludzi do pracy w MO 
co skutkowało otrzymywaniem bezcennych informacji o zamierzonych działaniach aparatu 
bezpieczeństwa.                                                                                                                   

Był współorganizatorem  nielegalnego wiecu , który odbył się dnia 3 maja 1946 roku 
w Rybniku, w obronie demokracji.  Uczestniczyło w nim około 2 tysięcy ludzi.                       

Wiec spacyfikowano , ale w terenie sytuacja była stale napięta.                                    
Pamiętać należy, że 19 marca 1946 r. zginęli w zasadzce zastawionej przez żołnierzy 
Konspiracyjnego Wojska Polskiego  I Sekretarz PK PPS A. Buchalik będący pasażerem  na 
motocyklu prowadzonym przez funkcjonariusza UB Z. Ćwiklińskiego .                                   

Celem  zatrzymania W. Kuli  organizowano permanentne  obławy. W czasie jednej z 
nich celowo doprowadzono do wybuchu granatu , który zniszczył częściowo dach jego  
domu.              W końcu został zatrzymany i poddawany bestialskiemu katowaniu . 

Rany były widoczne pomimo makijażu w czasie procesu sądowego , w którym 
prokurator domagał się kary śmierci .  Oprócz walki zbrojnej obciążało go podpisane 
zeznanie z 1948 roku, w którym stwierdzał  „Byłem wrogiem obecnego ustroju dlatego, że 
Państwem Polskim rządzi ZSRR, że Polska jest kolonią ZSRR”.                                               

Sąd musiał uznać  jednoznaczne dowody, że członkowie patroli dywersyjnych tylko 
wyjątkowo w obronie własnej  podejmowali bratobójczą walkę.  Sąd , zapewne w obawie o 
pogorszenie nastrojów społecznych oraz zmuszony pochylić się nad życiową drogą 
oskarżonego , zasądził długoletnie więzienie .                                                                            

W czasie odwiedzin w więzieniu rodzina była szykanowana za przybycie do  
Volksdeutscha ! .                                                                                                                           
Z więzienia W. Kula wyszedł po ponad 9 latach , za sprawą amnestii wydaną po śmierci 
Stalina w czasie  odwilży gomułkowskiej. Zniszczony wieloletnią walką zbrojną , pobytami 
w więzieniach     /  III Rzesza, PRL !! / pomimo swojego wieku – około 60 lat , na skutek 
okoliczności życiowych to jest niskiej emerytury , ponownie podejmuje pracę, jako górnik 
pod ziemią   w KWK Jankowice.                                                                                                 
Do końca życia zachował niezłomny hart ducha, jako ten który przez całe życie , czynem  
realizował hasło ' Honor i Ojczyzna”.

Źródła :A. Dziuba Podziemie poakowskie w województwie śląsko-dąbrowskim , Studia z 
dziejów ziemi rybnicko-wodzisławskiej w latach 1945-1989 , M. Kula  Boguszowice, ŚiN 
Katowice 1986 r - Rybnik zarys dziejów miasta …  Wspomnienia rodzinne.

14.Jerzy Ziętek
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Urodzony w 1901 roku w Gliwicach , zmarł w 1985 r  w Zabrzu..
Jerzy Ziętek - podstawowe atrybuty tego wielkiego patrioty to wzorowa  pracowitość i

gospodarność . Długa jest lista jego sfer działalności : powstaniec śląski, urzędnik 
samorządowy , żołnierz polski uczestniczący w II wojnie światowej w ZSRR i 
Ojczyźnie ,mianowany na coraz wyższe stopnie wojskowe aż do  generała brygady.                

W pamięci mieszkańców Śląska   został na trwale, jako : samorządowiec w 
autonomicznej administracji województwa śląskiego / 1922 – 1939 / , a po wojnie - 
wojewoda śląski, a potem katowicki  oraz przewodniczący Prezydium Wojewódzkiej Rady 
Narodowej w Katowicach , prezes  Związku Weteranów Powstań Śląskich, wielokrotnie 
wybrany na posła , który  wykonywał z powodzeniem swoją misję służenia lokalnemu 
społeczeństwu .                                                                                                                   

Oddany pracy z myślą o ludziach zawsze i wszędzie. Działając w centralistycznym 
systemie nakazowo – rozdzielczym potrafił pozyskać środki finansowe, które wsparte 
społecznymi działaniami pozwoliły wybudować:  Stadion Śląski, Wojewódki Park Kultury i 
Wypoczynku ( na hałdach i nieużytkach _, halę sportowo – widowiskową tak zwany Spodek 
będącą pierwszą taką potężną  budowlą w Polsce ,  ogromny  kompleks domów wczasowych 
i sanatorów w Ustroniu oraz budynki dydaktyczne  Uniwersytetu Śląskiego , Górnośląskie 
Centrum Rehabilitacji „Repty”. Dzięki jego niestrudzonym wysiłkom nastąpił  dynamiczny 
rozwój Śląskiej Akademii Medycznej i szkolnictwa wyższego w ogóle oraz budowa 
rozlicznych obiektów  służby zdrowia.                                                                               

Był orędownikiem  ochrony środowiska  itd. itp.
Z Jego inicjatywy , dzięki rozlicznym działaniom:

 rozpoczął się proces powrotu do kraju osób wywiezionych do ZSRR w ramach 
Tragedii Górnośląskiej ,

 Powstańców Śląskich   nareszcie  uhonorowano w sposób bardziej przyzwoity , w tym
poprzez nadanie stopni oficerskich. 

W 1975 roku , ku zmartwieniu społeczeństwa przeszedł na zasłużoną emeryturę.                     
W 1985 roku zmarł , a dzień pogrzebu Jerzego Ziętka był dniem żałoby w 

województwie katowickim. Na pogrzeb z własnej woli , z  potrzeby serca przybyło tysiące 
ludzi.

Po wojnie swoją aktywność zawodową i społeczna realizował w warunkach niechęci 
niektórych prominentnych   towarzyszy partyjnych, którzy nie mogli mu wybaczyć kariery 
urzędniczej w czasie sanacji oraz fachowości w zarządzaniu województwem.                          

Również obecnie ludzie o mentalności homo sowietikus , chcą pomniejszyć zasługi 
tego Wielkiego Człowieka. Olbrzymia ignorancja i zła wola święci swoje tryumfy !.               

Wygnany spod Gliwic za umiłowanie Polski, zmuszony uciekać przed hitlerowcami    
i tułający się w   ZSRR zanim  trafił do Wojska Polskiego , najlepszy wojewoda w historii 
ostatnich 100 lat niepodległości Ojczyzny, według spaczonych umysłów ma być usunięty z 
przestrzeni publicznej.                                                                                                                  

Wszyscy będziemy sądzeni ze swoich uczynków . Osąd czynów J. Ziętka i jego ocena 
może być tylko następująca – celująco wypełniał swoje obowiązki jako Wielki Urzędnik i 
CZŁOWIEK.                                                                                                                             

Był , jest i powinien być  wzorem do naśladowania. Miłował generalnie wszystkich    
ludzi , bo inaczej nie można wytłumaczyć Jego wyjątkowego poświęcenia w działaniach  dla 
dobra ogółu mieszkańców Śląska i Polski. 
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Obszerny  życiorys Jerzego Ziętka można znajduje się  w książce Jana Walczaka pod tytułem 
„ Jerzy Ziętek Biografia” , Wydawca „Śląsk” Sp z o.o. Wydawnictwo Naukowe Katowice 
2002 

15. Wilhelm Szewczyk
Wilhelm Szewczyk urodził się w 1916 roku w Czuchowie / obecnie Czerwionka – 

Leszczyny/ . Ojciec Hieronim pochodził z Leszczyn, matka z Opolszczyzny. Ojciec był 
powstańcem śląskim i pracował jako górnik w kopalni Dębieńsko . W. Szewczyk po 
ukończeniu szkoły podstawowej kontynuował w latach 1927 – 1932 naukę w Gimnazjum 
Państwowym w Rybniku posiadającym renomę dobrej szkoły. Wykładowcami w Gimnazjum 
byli doskonali pedagodzy o dogłębnej wiedzy. Już wtedy dał się poznać jako społecznik 
tworząc koło słowianofilów oraz pisarz w piśmie międzyszkolnym .To tutaj w Rybniku 
rozpoczęła się droga literacka , która uczyniła go najwybitniejszym pisarzem Śląska ostatnich
dziesięcioleci. W swoich wspomnieniach napisał : To był Rybnik. Zresztą wszystko w tym 
mieście było piękne … „. W roku ukończenia szkoły średniej debiutował wierszem „Kochaj 
ziemię śląską „ wydanym w sąsiednim Knurowie. Na szersze wody śląskie wypłynął w 1937 
roku  dzięki publikacjom o wyraźnie polskim obliczu, w „Kuźnicy” i „Zaraniu śląskim'. 
Spowodowało to , że w 1939 roku powierzono mu stanowisko kierownika działu literackiego
rozgłośni katowickiej, która ze względu na dużą moc nadajnika odbierana była w szerokich 
kręgach bogatszej części społeczeństwa.
W latach 1937-1939 działał w Obozie Narodowo-Radykalnym i jego ówczesne poglądy 
antyżydowskie są oczywiste. W 1938 roku ukazał się poemat „Hanys” ukazujący meandry 
śląskiej niedoli poprzez dramatyczne losy Ślązaka.

W czasie II wojny światowej wcielony do Wehrmachtu , znajduje się zarówno na 
froncie zachodnim jak i wschodnim. Został ranny pod Smoleńskiem i leczono go w Turyngii. 
Wiadomo, że w wojsku krytykował Hitlera za co został aresztowany.                                        

Co więcej, pisał wtedy do władz wskazując, że jest Polakiem i nie powinien być w 
wojsku. W 1942 roku będąc w wiezieniu w Katowicach dostaje przepustkę ,dzięki której 
ucieka do Generalnego Gubernatorstwa , gdzie do wyzwolenia uczestniczył w tajnym 
nauczaniu.

Po wojnie wrócił do Katowic i w latach 1945 -1947 był członkiem Stronnictwa 
Demokratycznego.         W 1947 pragmatycznie zapisuje się do Polskiej Partii Robotniczej , 
potem do PZPR  świadom zapewne ewentualnych represji za przedwojenna działalność w 
Obozie Radykalno – Narodowym. Zgodnie z oczekiwaniami władz pisze przeróżne 
opracowania propagandowe.                                                                                               

Częste wizyty u wojewody J. Ziętka mogą wskazywać na ochronę, jaką zapewniał mu 
być może wojewoda. Wiedza i łatwość nawiązywania kontaktów spowodowała , że 
asymilacja w wojewódzkim aparacie partyjnym przebiegała pomyślnie. Nastąpiła w 
najwyższym nasileniu eksplozja działalności : literackiej, zawodowej , politycznej i 
społecznej, która trwała nieprzerwanie niemal do samej śmierci.                                       

Był posłem na Sejm przez 5 kadencji, głównie w Komisji Kultury i Sztuki oraz 
Komisji Spraw Zagranicznych. Redaktorem przeróżnych czasopism : „ Fontana'  , „Odra”,  
„Wieczory Teatralne „,”Śląsk Literacki”, „Przemiany', 'Poglądy.” Był kierownikiem działu 
literackiego „Trybuny Robotniczej” gazety o największym nakładzie w Polsce. Widoczny był
w działalności wielu organizacji społecznych, zwłaszcza literackich. Do dorobku pisarskiego 
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głównie na tematy śląskie należy: nieliczona ilość wierszy i artykułów, powieści w tym 
Wyprzedaż samotności , Skarb Donersmarcków, Klara Krause. Był wybitnym znawcą  
literatury  niemieckiej. Będąc samoukiem opanował wiele języków i dokonywał mnóstwa 
tłumaczeń.                                                                                                                            

Starsi ludzie pamiętają go z gawęd telewizyjnych zatytułowanych „Z dymkiem 
cygara” . Audycji z tego cyklu nadawanych w latach 1983- 1988 było około siedemdziesiąt.
Mocno zapracowany odwiedzał rodzinną Ziemię Rybnicka , kiedy tylko mógł . Jego 
obecność   w trakcie Rybnickich Dni Literatury była pewna.                                               
Otrzymał wiele odznaczeń państwowych , w tym Krzyż Kawalerski Orderu Odrodzenia 
Polski .Uhonorowano go wieloma nagrodami o odznakami . Był jak mało kto zatroskany o 
los Ziemi Śląskiej .                                                                                                             

Na grobie widnieje napis … ' Żył dla Śląska'
Zmarł w 1991 roku w Katowicach i tam został pochowany. Najwyższy czas , aby został 
jeszcze bardziej uhonorowany, w tym zwłaszcza w Panteonie Górnośląskim bo szedł przez 
życie z myślą o bliźnich.

Źródła: Wikipedia, W. Szewczyk , Wspomnienia . Wydawnictwo „Śląsk ' str 79 ; Wilhelm 
Szewczyk Biografia twórczości i opracowań

16. ks. Henryk Jośko .

 Pierwszy proboszcz parafii św. Jadwigi Śląskiej w Rybniku.
Urodził się 16 lipca 1947 w Żorach. Był synem kupca, a następnie pracownika 

umysłowego w kopalni, Alojzego i Gertrudy z d. Adamek.                                                        
Do Szkół chodził w Żorach .  . Egzamin dojrzałości zdał w 1965 roku. Po maturze 

wstąpił do Śląskiego Seminarium Duchownego w Krakowie i rozpoczął studia filozoficzno-
teologiczne.   W roku akademickim1969/1970 odbył staż katechetyczny w rodzinnej parafii 
św. Apostołów Filipa i Jakuba w Żorach.                                                                                     

Święcenia kapłańskie przyjął 30 marca 1972 w katedrze Chrystusa Króla w 
Katowicach .  Po święceniach był na zastępstwie duszpasterskim w parafiach:  w Katowicach
i św. Ap. Filipa i Jakuba w Żorach.                                                                                              

Uczestniczył w kursie duszpasterstwa głuchoniemych. Następnie jako wikariusz 
pracował w parafiach znajdujących się w : Pszczynie i  Jastrzębiu  Zdroju. W tym czasie zdał 
egzamin proboszczowski. Opiniujący go wówczas dziekan dekanatu jastrzębskiego ks. 
Anzelm Skrobol scharakteryzował ks. Jośkę jako kapłana „prawego charakteru i czystych 
intencji”, któremu leży na sercu dobro Kościoła, nie ograniczającego się tylko do 
wypełniania zadań, lecz szukającego ciągle nowych rozwiązań.                                                

W 1980 roku został mianowany wikariuszem w parafii MB Bolesnej w Rybniku z 
poleceniem budowy kościoła na osiedlu „Nowiny” oraz zorganizowania tam nowej placówki 
duszpasterskiej.                                                                                                                            

Po erygowaniu na osiedlu „Nowiny” nowej parafii św. Jadwigi Śląskiej , w 1982 roku 
ks. Jośko został mianowany jej pierwszym proboszczem. Postarał się także o wybudowanie 
obok nowego kościoła w Rybniku Ośrodka Rehabilitacji dla Dzieci Niepełnosprawnych 
Ruchowo i Umysłowo. Po zakończeniu budowy Ośrodek został oficjalnie przekazany miastu 
Rybnik.            Ks. Jośko pomagał także w powstaniu i funkcjonowaniu Specjalnego 
Ośrodka Szkolno-Wychowawczego, prowadząc Szkołę Życia dla dzieci upośledzonych.         
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Dwukrotnie zorganizował kolonie dla węgierskich dzieci polskiego pochodzenia.         
Pełnił ponadto różne funkcje ogólnodiecezjalne : był wice dziekanem, a następnie dziekanem
dekanatu Rybnik Centrum, duszpasterzem głuchych i niewidomych w Rybnickim Okręgu 
Duszpasterstwa Specjalnego, duszpasterzem niepełnosprawnych w archidiecezji katowickiej i
Rejonowym Duszpasterzem Rodzin Rejonu Rybnickiego.                                                          

Wielokrotnie organizował i brał udział w  Pielgrzymkach Rybnickich na Jasną Górę, 
będąc ikoną tych pielgrzymek .                                                                                                    

W kwietniu 1995 roku w uznaniu zasług został mianowany kanonikiem honorowym 
Kapituły Metropolitalnej w Katowicach.                                                                                     
W ostatnich latach życia poważnie chorował. Zmarł 7 lutego 1997 w Rybniku.                        

Został pochowany przy kościele św. Jadwigi Śląskiej w Rybniku. 

Źródło: www.encyklo.pl – Duchowieństwo – Biografie duchownych

17. Jerzy Kucharczyk                                                                                                                 
Profesor akademicki , ur. w  1914 roku w Leszczynach,  zmarł w 2000 roku.                 
Jego ojciec był pracownikiem kopalni Chwałowice.                                                        

W 1933 roku ukończył Państwowe Gimnazjum w Rybniku i  rozpoczął studia wyższe w 
Akademii Górniczej w Krakowie – przerwane na skutek wybuchu II wojny światowej – które
ukończył uzyskawszy tytuł  magistra inżyniera. Pracując w kopalniach : Chwałowice, Rymer,
Jankowice - przeszedł kolejne szczeble awansu zawodowego ,                                                  
aż do    z-cy dyrektora   / Naczelny Inżynier / .                                                                    

W 1954 roku został  został przeniesiony do pracy w Ministerstwie Górnictwa , gdzie 
pracował  przez sześć lat , ostatnio na stanowisku dyrektora Departamentu Inwestycji. W 
Ziemi Rybnickiej znany jest głównie ,jako kilkunastoletni Naczelny  Dyrektor Rybnickiego 
Zjednoczenia Przemysłu Węglowego. W 1974 powraca do Ministerstwa Górnictwa na 
stanowisko I z-cy Ministra Górnictwa i Energetyki , które pełni do 1976 roku. Następnie 
przez  z 3 lata pełnił funkcję przewodniczącego Państwowej Rady Górnictwa przy Urzędzie 
Rady Ministrów.                                                                                                                  

Największe zasługi prof. Jerzego Kucharczyka dla kraju - to ogromny, jego osobisty 
wkład , w rozwój Rybnickiego Okręgu Węglowego . To w czasie Jego urzędowania w 
Dyrekcji RZPW ,budowano na terenie ROW najwięcej kopalń oraz mieszkań wraz z całą 
infrastrukturą społeczną.                                                                                                              

Lista Jego dokonań jest przeogromna . Inicjował i  wspierał wszelkie pozytywistyczne 
działania na rzecz społeczeństwa lokalnego ,  przykładowo w zakresie :
1/ wypoczynku załóg – zazwyczaj każda kopalnia miała dwa ośrodki wczasowe jeden nad 
morzem , drugi w górach. Orędownik rozbudowy Ośrodka Wypoczynkowo -Sportowego  w 
Kamieniu oraz zagospodarowania pod kątem wypoczynku Zalewu Rybnickiego.,

2/  kultury – budowa Teatru Ziemi Rybnickiej , patronat nad Filharmonią ROW, Rybnickie 
Dni Literatury,                                                                                                                              
3/  sportu – utrzymywanie KS ROW Rybnik, który miał najwięcej sekcji pierwszoligowych 
ze wszystkich klubów w Polsce !                                                                                                 
4/  wybudowania i utrzymania lotniska w Gotartowicach.                                                          
5/  nauki – doprowadził do uruchomienia w Rybniku  - Filii Politechniki Gliwickiej oraz 
Punktu Konsultacyjnego Wyższej Szkoły Ekonomicznej w Katowicach , przez co miasto 
zostało ośrodkiem akademickim ,stosunkowo nielicznym w tym czasie  w Polsce.                   
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6/  rozpoczęcia po wojnie badań archeologicznych w grodzisku Gołężyców w Lubomii, 
niemożliwych  bez wsparcia Dyrekcji Rybnickiego Zjednoczenia P.W. 

         W działaniach tych, często miał jawny lub ukryty sprzeciw aparatczyków z PZPR, 
zapewne znających jego rzeczywiste poglądy oraz zazdrosnych o jego duże uznanie 
społeczne. Wiadomo, że był bacznie obserwowany  i czekano na możliwość jego degradacji 
zawodowej i społecznej.                                                                                                   

Dyrekcja Rybnickiego Zjednoczenia   Przemysłu Węglowego mieściła się w Domu 
Królowej Apostołów ,  gdzie bez przeszkód ze strony władz Zjednoczenia  , a zwłaszcza        
J. Kucharczyka funkcjonował  Kościół.                                                                                       

Młodzież szkół średnich dojeżdżając do Rybnika po naukę pociągami przed zajęciami 
gremialnie wchodziła do świątyni na modlitwę. Przed wzorowo utrzymywanym budynkiem 
Dyrekcji RZPW stała figura Matki Boskiej  . Próby jej usunięcia były sabotowane, a sama 
figura została na nowo pomalowana i stała tam przez cały okres funkcjonowania Dyrekcji 
RZPW w Rybniku.              Zdumiewa mądra determinacja utrzymania zastanego stanu 
rzeczy w sytuacji, gdy bezpośrednio naprzeciw po drugiej stronie ulicy miały siedzibę 
lokalne władze PZPR chcące zmienić ten stan rzeczy. Wymusiły one ukaranie dwóch 
pracowników Dyrekcji za zlecenie  pomalowanie figury.                                                           

Powyższe dokonania mogły być udziałem  jedynie człowieka o dużej miłości 
bliźniego, przepełnionego  troską o jakość życia mieszkańców Rybnickiego Okręgu 
Węglowego.  Zasługi J. Kucharczyka dla ROW są adekwatne dla tych , które są udziałem 
Jerzego Ziętka w odniesieniu do województwa katowickiego / śląskiego /.

Źródła: L. Musiolik , Rybniczanie. Słownik biograficzny. R- k 2000 r. , www.nwsd.plŚlązacy 

18. Alojzy Frelich
 Alojzy Frelich urodził się   w Gotartowicach /obecnie dzielnica  Rybnika /                    
. Przed wojną uczęszczał przez rok do gimnazjum w Żorach oraz aktywnie uczestniczył 
w harcerstwie .Pracował jako ślusarz w Hucie Silesia  oraz w gotartowickiej fabryce 
Sygnały . Nabyte doświadczenie zawodowe i trud  pracy fizycznej okazały się przydatne  w 
czasie pobytu w obozach koncentracyjnych.  Rodzina była bardzo patriotyczna.                       
W  Auschwitz zostali rozstrzelani: ojciec Ludwik Frelich (były powstaniec śląski), siostra 
Anna Liszka oraz szwagier .                                                                                                        

Na początku 1940 roku założono Polską Tajną Organizację Powstańczą / PTOP/ , 
której dowódcą został  Alojzy Frelich . Członkowie organizacji wywodzili się głównie z 
Gotartowic , a jej zasięg działania  wychodził poza powiat rybnicki. Zasadniczym celem 
PTOP , było wywołanie w odpowiednim momencie zbrojnego powstania w ramach działań 
na rzecz wskrzeszenia państwa polskiego. W czerwcu 1940 dzięki zdobytym: radiu , 
maszynie do pisania i powielaczowi , drukowano i rozpowszechniano pisemko „Zew 
Wolności” . Pojedyncze egzemplarze gazetki docierały nawet do Szczakowej i Łabęd .  

Organizacja zbierała wśród szerokich kręgów ludności miejscowej pieniądze / co 
dostrzegli hitlerowcy/ , które w wysokości kilkudziesięciu marek przekazywała rodzinom, 
których członkowie przebywali w więzieniu lub obozach.                                          

Hitlerowcy w wyniku dochodzeń  rozpracowali organizację i w nocy 22 maja 1942 r. 
okrążyli Gotartowice i przystąpili do aresztowań. Zatrzymano 15 mężczyzn i chłopców oraz 
3 kobiety.         W trakcie próby aresztowania zastępcy Dowódcy PTOP Pawła Holka doszło 
do wymiany strzałów , które spowodowały jego śmierć. Niemcy znaleźli broń i dowody na 
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szeroką działalność organizacji. Aresztowanych odwieziono do Oświęcimia , gdzie nastąpiło 
ich rozstrzelanie.                                                                                                                           

Nastąpiło druga obława , rezultatem której było zatrzymanie dalszych 72 osób, które 
również straciły życie w Obozie Oświęcimskim . W dniu 22 lipca 1942 na oczach tysięcy 
ludzi spędzonych z okolicznych miejscowości pod karą wywiezienie do obozu 
koncentracyjnego,  powieszono dwóch braci Buchalików. Przygotowano trzy szubienice , 
trzecią dla  Alojzego Frelicha , którego nie   udało się  sprowadzić. Wściekli hitlerowcy 
musieli szubienicę   przed egzekucjami rozebrać.                                                                       

A. Frelich od marca 1942 ukrywał się przed poborem do Wehrmachtu ,dzięki czemu 
uniknął aresztowania w czasie likwidacji organizacji . Schwytany został 22 czerwca 1942 
podczas próby przekroczenia granicy austriacko-szwajcarskiej. Aresztowano go pod 
przybranym nazwiskiem co uratowało mu życie. Początkowo przebywał w więzieniu w 
Norymberdze. W maju 1943 przesłano go do obozu koncentracyjnego Flossenbürg (nr 2251),
11 marca 1944 do Mauthausen (nr 56625), a tydzień później do Gusen I . Od kwietnia 1944 
do wyzwolenia przebywał w obozie Gusen II, gdzie pracował między innymi  przy drążeniu 
sztolni dla  podziemnej fabryki.                                                                                                   

Po wojnie Alojzy Frelich wraca w rodzinne strony . Natychmiast został inwigilowany i
szykanowany przez aparat bezpieczeństwa. W końcu znalazł  zatrudnienie  w Dyrekcji 
Rybnickiego Zjednoczenia Przemysłu Węglowego, gdzie pracował  kilkadziesiąt lat w pionie 
inwestycyjnym , pełniąc odpowiedzialną funkcję sekretarza Zjednoczeniowej Komisji Oceny 
Projektów Inwestycyjnych .                                                                                                         

Podkreślić należy , że Rybnickie Zjednoczenie P.W.  realizowało przedsięwzięcia 
inwestycyjne w skali ogromnej , będąc miejscem budowy jednym z największych w Polsce.   

W latach sześćdziesiątych z chwilą umożliwienia mu zdobycia średniego  
wykształcenia , uczęszcza do Technikum Budowlanego w Raciborzu gdzie zdał maturę. 
Zawsze oddany pracy na rzecz  ludzi znajdujących się w potrzebie, przez kilka kadencji 
udziela się w pracy społecznej  w Zarządzie  Związku Zawodowego Górników przy Dyrekcji 
RZPW.  Po przejściu na emeryturę dalej działa  społecznie w Związku Bojowników                
o Wolność i Demokrację oraz Związku Emerytów i Rencistów, interweniując i załatwiając 
sprawy ludzi będących  się w trudnej sytuacji życiowej.                                                             

Poprzez umieszczenie   Alojzego Frelicha w Panteonie Górnośląskim , pośrednio 
oddana zostanie cześć wszystkim , bardzo licznym bohaterskim antyfaszystom z Gotartowic. 

Źródła : Ziemia rybnicko – wodzisławska . Wydawnictwo „Śląsk” Katowice 1970; Longin 
Musiolik , Rybniczanie. Słownik biograficzny . Agencja Artus, Rybnik 2000

19.Śląscy Antyfaszyści .
 

Powszechna znajomość historii Ślaska jest znikoma i co najważniejsze, w sposób 
zasadniczy wypaczona , a niekiedy błędna . Przykładowe powszechnie stosowane 
określenia :
 -  „ Śląsk pod zaborami” zamiast pod panowaniem ,bo rozbiory Polski nie dotyczyły Śląska ;
-   „podpisał Volkslistę „ , wiadomo że przyznaną komisyjnie przez Niemców grupę 
narodowościową przyjmowało się do wiadomości z pouczeniem o możliwości odwołania się 
od niej .                                                                                                                                   

Odmowa przyjęcia grupy narodowościowej związana była z natychmiastowymi 
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ostrymi represjami.                                                                                                                       
-   „wstąpił do Wehrmachtu „ ,  w rzeczywistości powinno używać się sformułowania             
' został wcielony” bo pobór do wojska był przymusowy, a odmowa służby wojskowej 
skutkowała obozem koncentracyjnym lub wyrokiem śmierci.
  Pozwala to „mądrym inaczej' mającym wiedzę mitologiczną i mglistą , głosić tezę o ' 
ukrytej opcji niemieckiej” i pisać bzdury o Volksdeutschach.                                                     

Historia Śląska jest złożona i każde niemal twierdzenie wymaga domówień , czyli 
dodatkowych wyjaśnień. Szacuje się , że Ślązacy stanowili około 25 procent wśród 
wszystkich obywateli III Rzeszy zamęczonych w obozach koncentracyjnych ! Około  30 
procent odnosi się do udziału Ślązaków w szeregach Polskich Sił Zbrojnych na Zachodzie. 

Długa jest lista antyfaszystów śląskich, szkoda że brak syntetycznych opracowań w 
tym zakresie. 
Przypominamy, że  w czasie II wojny światowej w katowickim więzieniu  Niemcy 
wykonywali wyroki śmierci przy pomocy gilotyny – obecnie znajduje się ona w zbiorach 
Muzeum Śląskiego . Łącznie zginęło tam ponad 800 antyfaszystów, a ostatnie egzekucje 
odbyły się dwa dni przed wkroczeniem Armii Czerwonej do Katowic.                                      

Gdyby nie zastosowano się do zaleceń rządu polskiego na uchodźtwie i biskupa S. 
Adamskiego i jawnie przeciwstawiono się przyjmowaniu Volkslisty wiele dodatkowych osób 
straciłoby życie .                                                                                                                    
Akcja „Inteligencja – Śląsk” jest mało znana . W czasie realizacji tej Akcji … 2 tysiące 
mieszkańców Śląska zostało zamordowanych przez hitlerowców. .Był to akt barbarzyństwa , 
który porównać można ze zbrodnią katyńską w aspekcie liczby mieszkańców 
przedwojennego województwa śląskiego . Unicestwienie  inteligencji śląskiej miało olbrzymi
negatywny  wpływ na powojenne losy mieszkańców Ziemi Górnośląskiej.  

Od Katedry Chrystusa Króla do gilotynowego miejsca kaźni śląskich patriotów   jest 
zaledwie kilkaset metrów.    

W Panteonie Górnośląskim  należy:                                                                                  
1/  umieścić gablotkę ze zdjęciem gilotyny oraz dane osobowe bohaterów straconych z 
wykorzystaniem tego urządzenia,                                                                                                
2/  wywiesić wykaz Śląskich antyfaszystów , którzy zginęli w wyniku „Akcji Inteligencja – 
Śląsk”,                                                                                                                                        
3/  przedstawić obszerną informację o ogólnych stratach osobowych Ślązaków w wyniku 
terroru  hitlerowskiego.                                                                                                                
Analiza nazw placów i ulic w miastach oraz gminach województwa śląskiego nie wykazała 
przypadków uhonorowania jako zbiorowości Śląskich Antyfaszystów. Najwyższy czas 
zamienić tą kompromitującą władze lokalne sytuację.                                                                
. Społeczeństwo śląskie spontaniczne poparło żądanie utrzymania nazwy Placu Wilhelma 
Szewczyka i wyraża niezmiernie wysokie poparcie dla dowodów uhonorowania wojewody 
Jerzego Ziętka . Dowodem jest kilkaset osób biorących udział w wiecu poparcia oraz 
zebranie kilku tysięcy podpisów za utrzymaniem obecnej nazwy Placu. W warunkach 
śląskich uzyskanie takich rezultatów poparcia jest rzeczą wyjątkową i należy przychylić się 
do woli suwerena.

Wśród proponowanych w niniejszym opracowaniu osób które powinny znaleźć się w 
Panteonie oprócz wyżej wymienionymi  aktywnymi antyfaszystami byli: Henryk Sławik, 
Wilhelm Kula, W. Szewczyk, J. Ziętek , Alojzy Frelich, Artur Trunkhard , Pelagia Konsek ,  
czyli  znaczny odsetek kandydatów                                                                                          
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Wskazuje to , że uhonorowanie  Śląskich Antyfaszystów jest ze wszech miar 
uzasadnione i pożądane w imię sprawiedliwości i prezentowania prawdy. 

Źródła: Z. Walter – Janke . W Armii Krajowej na Śląsku . Wyd. Śląsk 1986. Śląskie studia 
historyczno – teologiczne .18. Księgarnia Św. Jacka .Katowice !985 – M. Sobczyk.

20. Tragedia Górnośląska.

Tragedia Górnośląska dotyczy 150 -200  tysięcy przypadków wywiezienia do ZSRR 
oraz śmierci niezliczonej do końca liczby niewinnych Górnoślązaków. Szczególny jest  
przypadek objęcia Tragedią ... terenów przed wojną polskich /województwa śląskiego /, a 
więc także powiatu rybnickiego i miasta Rybnik.                                                                

Pozbawienie wolności i deportacja powinna mieć  tutaj niewielkie  rozmiary, bo 
władze koalicji  dopuszczały użycia do odbudowy ZSRR tylko Niemców  .

Bezprawne działania władz polskich i sowieckich w odniesieniu do ludzi z przedwojennego 
województwa śląskiego trzeba  uzasadniać  następująco :

1. aresztowano obywateli Polski bez podania przyczyn w zakładach pracy , gdzie 
dobrowolnie podjęli na swoich  stanowiskach pracy   , działając w ten sposób na rzecz 
niepodległości Polski i zgubę hitlerowców,
2. osadzenie ich w polskich obozach w różnych miejscach i ich charakterze ,  
gdzie nie postawiano im zazwyczaj jakichkolwiek zarzutów , w tym działalności 
przeciwko Polsce lub Armii Czerwonej ,
3. polscy funkcjonariusze państwowi działali bezprawnie w procesie ich 
deportacji bo  byli to  obywatele Polski, często  o nieposzlakowanej opinii , a prawo 
polskie nie dopuszczało deportacji,

Wywóz przez terytorium Polski do Związku Socjalistycznych Republik Radzieckich  / 
ZSRR/ do łagrów , zakończony niekiedy już śmiercią w morderczym transporcie kolejowym. 

Podczas drugiej wojny światowej holenderska kolej  rozwoziła Żydów i innych 
mniejszości do obozów przejściowych, skąd zabierano ich do nazistowskich obozów śmierci.
Dziś ta sama kolej zdecydowała się na "gest moralny" i chce przeznaczyć dziesiątki 
milionów euro na odszkodowania dla ofiar i ich potomków - informuje "The New York 
Times". 

Obecnie , ponad siedem dekad później, Nederlandse Spoorwagen zapowiedziało, że 
przeznaczy dziesiątki milionów euro na odszkodowania dla ofiar i ich bezpośrednich 
potomków. Wypłaty, nazywane przez firmę "gestem moralnym", wynosić będą od 5 
tys. do 15 tys. euro. Trafią one do Żydów i członków społeczności romskich i Sinti. - 
patrz portal internetowy Onet z dnia 30.06.2019

Podstawą powyższych zaszłości były uzurpatorskie, komunistyczne  władze Polski działające
służalczo ,w ścisłej współpracy z władzami ZSRR i to na wszystkich odcinkach życia.

Wydały one Dekret Krajowej Rady Narodowej z 28 lutego 1945 r. o wyłączeniu ze 
społeczeństwa polskiego wrogich elementów, w tym osób posiadających I i II grupę 
narodowościową .                                                                                                       

Represyjny ten dekret był w oczywistej sprzeczności z zaleceniami prawowitego rządu
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polskiego w Londynie dotyczącymi przyjmowania niemieckiej Volkslisty dla obrony 
interesów polskich !. Polski rząd w Londynie był uznawany przez aliantów aż do lipca 1945 
roku. 

Stanisław Adamski , Biskup Katowicki wybitny polski patriota  również zalecał  
przyjmowanie przyznanej  grupy narodowościowej , będącej decyzją stosownych , 
działających w terenie komisji władz niemieckich. Biskup ten sporządził natychmiast po 
wojnie obszerną informację dla władz państwowych pod tytułem : „Pogląd na rozwój sprawy
narodowościowej w województwie śląskim w czasie okupacji niemieckiej” . W związku z 
potrzebą rozszerzenia informacji opracował „Domówienie z dnia 22.XI. 1945 r. ”                    

Na przestrzeni całego okresu powojennego dokument ten nie został udostępniony 
szerokim kręgom społeczeństwa polskiego co skutkuje  błędnymi i niesprawiedliwymi  
osądami  w tych sprawach do dnia dzisiejszego.                                                                         

Warto przypomnieć słowa Paula Zellnera szefa okręgu rybnickiego NSDAP , iż brak 
było w terenie prawdziwych volksdeutschów ; nie udało się stworzyć doborowego aparatu 
mężów zaufania oraz jednego z jego partyjnych towarzyszy, że „ volkslista jest jednym 
wielkim oszustwem”.  

Stworzono bezprawnie - formalne podstawy terroru oraz pozory legalności dla 
planowanych działań ,głównie w stosunku do mieszkańców przedwojennego, należącego do 
Polski – Śląska , którzy posiadali obywatelstwo polskie.                                                            

                 Samozwańcze polskie władze komunistyczne widząc absurdalność i wady 
postanowień wyżej wymienionego dekretu , bardzo szybko bo już 7 maja 1945 r. obwieściły 
utratę jego mocy.                                                                                                                      

Ale skutki uregulowań tam zawartych spowodowały w późniejszym okresie kilku lat , 
śmierć niezliczonej do końca ilości niewinnych ludzi z całej Polski.

Tragiczna śmierć  dotknęła dziesiątek tysięcy obywateli Polski / Ślązaków/ , którymi 
się stali w wyniku przyłączenia części Górnego Śląska do Polski w 1922 roku. Obywatelstwa
polskiego nie zrzekli się , ani nie zostali go pozbawieni przez władze polskie z 
zastosowaniem obowiązującego przedwojennego prawa.                                                           

Deportacja tych ludzi jednak nastąpiła , co było bezprawiem oczywistym. 
Skandaliczne warunki panujące w obozach na ziemiach polskich , a  później w transporcie 
kolejowym do miejsc zsyłki w ZSRR oraz tamtejszych łagrach doprowadziły do śmierci 
większość zesłanych. Przyjeżdżając ze zsyłki byli krańcowo wyczerpani i chorzy.   

Cała akcja nosiła cechy ludobójstwa i nie może ulec przedawnieniu.                              
Odnośnie  Tragedii Górnośląskiej , domniema się ,że nastąpiło  utajnianie 

dokumentów i ich niszczenie oraz zakaz publicznej informacji aż do 1989r.                             
Generalnie zakaz deportacji obywatela polskiego występował stale, jako zapis w 

Konstytucji.                                                                                                                            
Skoro nie ma możliwości zadośćuczynienia za te działania o czym świadczą wyroki 

polskich sądów . to niechaj przetrwa pamięć o Tragedii Górnośląskiej , w miejscach 
publicznych    w postaci nazw ulic i placów . tablic pamiątkowych oraz w Panteonie 
Górnośląskim                                                                                                          

Uchwała Sejmu RP z dnia 15 maja 2015 r w sprawie uczczenia ofiar Tragedii 
Górnośląskiej z 1945, stanowi między innymi : ….. „ Sejm Rzeczypospolitej Polskiej w 70. 
rocznicę Tragedii Górnośląskiej oddaje hołd wszystkim niewinnym ofiarom zbrodni 
popełnionych przez Armię Czerwoną i komunistyczny aparat bezpieczeństwa - 
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zamordowanym, poszkodowanym, deportowanym do ZSRR, osadzonym w więzieniach i 
obozach. „ .                                                                                                                          

Czas na konkretne działania w  zakresie oddania czci i zadośćuczynienia ofiarom i  
rodzinom Tragedii Górnośląskiej. Grzech zaniechania wszelakich władz w świadczeniu 
prawdy nie może trwać nadal.   

Źródła : Wywózka. Deportacja mieszkańców Górnego Śląska do obozów pracy przymusowej
w Związku Sowieckim w 1945 r. Instytut Pamięci Narodowej , Katowice 2014 r. . Dariusz 
Jerczyński ,Historia … NOŚ 2003 r. ; Kazimierz Popiołek , Historia Śląska od pradziejów do 
1945 r. , Wydawnictwo Śląsk 1972 r.; Uchwała Sejmu MP 2015.477 

21. Motyka Alojzy SVD (1914-2005)

Realizując nakaz Św. Pawła zawarty w piśmie  1 do Tymoteusza ,17 ' Starszym , 
którzy dobrze swój urząd sprawują, należy oddawać podwójną cześć, zwłaszcza tym, którzy 
podjęli się zwiastowania Słowa i nauczania” - proponujemy umieścić w Panteonie  ojca 
Alojzego Motykę  misjonarza werbistę. Śląsk ma wyjątkowo dużo wybitnych kapłanów , 
wśród nich wielu męczenników zamordowanych przez hitlerowców za wiarę .                         

Ojca A. Motykę wyróżnia głównie gorliwe wypełnianie obowiązków kapłańskich - był
wspaniałym robotnikiem w służbie Panu Bogu. Niestrudzenie spełniał swoją posługę jako : 
wykładowca, rektor i członek gremiów zarządzających zakonem ,. spowiednik , 
kaznodzieja ,osoba rozdzielająca błogosławieństwa , kapłan odprawiający  24 tysięcy Mszy 
Świętych … !!                                                                                                                             
Działał na obszarze kilku krajów niosąc słowa Ewangelii ludziom wielu narodowości..

Urodził się 16 czerwca 1914 w Chwałowicach i nadano mu imię Alojzy patrona nauki 
i studentów.  Jako kilkuletnie dziecko  wraz z rodzicami zamieszkał  w sąsiednich 
Boguszowicach.  . Miejscowości te , aktualnie są dzielnicami Rybnika. Boguszowice były 
przez wieki miejscowością przynależną do zakonu Cystersów z Rud Raciborskich. Efektem 
tego była wysoka kultura rolna i hodowlana , w tym w zakresie ryb oraz mocna wiara 
katolicka mieszkańców .                                                                                                           
W czasie reformacji cała rozległa parafia boguszowicka składająca się z kilku miejscowości 
pozostała wierna wierze przodków.                                                                                              
W czasie plebiscytu za Polską głosowało  ponad dwa razy więcej niż średnia dla całego 
obszaru wyborczego .                                                                                                           

Miał brata Franciszka, który jako kleryk franciszkański poległ na wojnie.                      
15 września 1925 został przyjęty do gimnazjum werbistowskiego, a po roku - ponieważ 
werbiści nie prowadzili w Rybniku pełnego gimnazjum - przeniósł się na cztery lata do 
Górnej Grupy na Pomorzu. Ostatnie dwa lata (1931-1933) kontynuował naukę gimnazjalną  
w Rybniku i tu zdobył maturę.                                                                                                      

W 1933 roku pojechał do Austrii, gdzie w St. Gabriel k. Wiednia podjął naukę w 
studium filozoficzno-teologicznym. Tam odbył dwuletni nowicjat i studia filozoficzne. W 
1936 roku otrzymał skierowanie na studia teologiczne do Rzymu.                                             
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Nie dane mu było jednak ich ukończyć: po pół roku ze względów zdrowotnych musiał
je przerwać, gdyż nie odpowiadał mu klimat rzymski. Przełożeni skierowali go do 
Szwajcarii, gdzie górski klimat powoli przywrócił mu zdrowie. Po 20 miesiącach mógł na 
nowo podjąć studia teologiczne, tym razem w St. Gabriel.                                                         

24 sierpnia 1939 grupa 26 polskich kleryków- werbistów (w tym dwóch 
wyświęconych kapłanów) opuściła pośpiesznie Austrię, by z chwilą wybuchu wojny nie 
dostać się do niemieckich obozów internowania lub koncentracyjnych, przed czym 
przestrzegał ich polski konsul w Wiedniu. Zatrzymali się w Holandii, gdzie podjęli 
studia teologiczne. Tam 16 czerwca 1940 Alojzy Motyka przyjął święcenia kapłańskie. Lata 
pobytu w Holandii, to czas niemieckiej okupacji i zarazem lata ukrywania się. Pierwszy rok 
po święceniach brał udział w rocznym kursie pastoralno-misyjnym u kapucynów.                    

W następnych latach (1942-1945) mieszkał w Steyl i był kapelanem sióstr 
Benedyktynek od Nieustającej Adoracji Najświętszego Sakramentu w Tegelen. 
Równocześnie mógł studiować w Roermond matematykę.                                                         

Gdy tylko skończyła się wojna, w lipcu 1945 roku, włączył się do pracy 
duszpasterskiej wśród Polaków w Niemczech, którzy wywiezieni zostali tam do prac 
przymusowych albo po przejściu różnych obozów, nabierali sił i zastanawiali się nad swoją 
przyszłością.                                                                                                                   
Począwszy od września 1946 roku uczył łaciny i matematyki w Prywatnym Gimnazjum 
Męskim Księży Misjonarzy Słowa Bożego w Górnej Grupie. Następnie podjął się pracy 
duszpasterskiej w Płoskini (1951-1954) i Tolkowcu (1957-1958).                                             

W seminarium misyjnym w Pieniężnie był rektorem domu (1963-1966) i prefektem 
kleryków (1972-1980). Przez wiele lat należał do rady prowincjalnej, w której pełnił 
obowiązki sekretarza rady. Uczestniczył także w kilku kapitułach prowincjalnych. We 
wrześniu 1979 roku wybrano go do rady kapłańskiej diecezji warmińskiej.                               

Po 31 latach pobytu w Pieniężnie przełożeni przenieśli go w sierpniu 1980 roku do 
Raciborza na stanowisko kapelana w klasztorze Sióstr Służebnic Ducha Świętego w 
Annuntiacie. Przez 18 lat służył siostrom, ucząc m. in. młodsze z nich podstaw języka 
łacińskiego i niemieckiego oraz historii Kościoła.                                                                       

Od 8 grudnia 2003 rozpoczął odprawianie Mszy św. na wózku inwalidzkim, przez 
siostrę pielęgniarkę był przywożony do kaplicy. Przez długi czas przyjeżdżał także na 
nabożeństwa czy nieszpory.                                                                                                         
Msze święte odprawiał prawie do samego końca.                                                                       

Pełne miłości poświęcenie sióstr w czasie choroby było adekwatne do  całej drogi  
życiowej Ojca,                                                                                                                              

Zmarł 26 marca 2005. Pochowany został w Raciborzu. Uwielbiał matematykę i 
liczby ,     Na pogrzeb a przybyło 65 kapłanów. Przyjechali nieraz z odległych miejscowości  
z potrzeby serca , aby oddać Mu należną cześć ...

Bibliografia :

Internet "Misjonarz" 2005, nr 9 – wiele dosłownych fragmentów,.
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o. H. Kałuża SVD ' TA MOJA MSZA ŚWIĘTA „ O ś.p. Alojzym Motyce SVD z okazji 65 
– lecia kapłaństwa . Wydawnictwo „Maria” Nowa Ruda  za zezwoleniem władz zakonnych

2. Ponowienie propozycji dotyczących ekspozycji .

Panteon Górnośląski
ul. Plebiscytowa 49 a

40- 041 Katowice
biuro@panteon-gornoslaski.pl

Dotyczy : ekspozycji w Panteonie Górnośląskim

Przymuszeni obawą, że przekazane propozycje dotyczące Panteonu Górnośląskiego w 
podziemiach katedry Chrystusa Króla w Katowicach zawarte w naszym piśmie z dnia 14 
lipca 2019 roku , którego Załącznik pisma zawiera 21 propozycji oraz Posumowanie, nie 
dotarły do Biura Panteonu , a tym samym do  specjalistów roboczo zaangażowanych w 
nadanie ostatecznego kształtu  Panteonowi … ; ponownie przekazujemy wyżej wymienione 
pismo .

W dalszym ciągu pozostajemy w przekonaniu , że za sprawą Ducha Świętego  
deklaracja „ O tym , kto znajdzie się ostatecznie w Panteonie Górnośląskim zadecydują 
mieszkańcy regionu' jest aktualna.

Usilnie prosimy o rozważenie i uwzględnienie naszych propozycji .
Prosimy również o potwierdzenie odbioru niniejszego pisma – nie dokonali tego uprzednio 
adresaci . Nadmieniamy, że do trzech   głównych adresatów ,   pismo wysłano pocztą jako 
polecone.

Świadomi , że tylko część propozycji nadesłanych przez zainteresowanych może być 
prezentowana , ponawiamy prośbę, aby nadesłane przez społeczeństwo materiały zostały 
zebrane w formie książkowej lub innej i udostępnione zwiedzającym oraz internautom.

Za prace wykonanie w duchu sprawiedliwości i prawdy na rzecz Panteonu …. Bóg zapłać !

 Załącznik : w/w pismo z dnia 14 lipca 2019 roku

Do wiadomości : Abp koadiutor Adrian Galbas 
                            skrytka pocztowa 26 
                            40 – 950 Katowice 
                            sekretariat2@katowicka.pl

Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom    Wiceprezes  / - / Paweł Helis
nasz.wspolny.slaski.dom@gmail.com

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda        Prezes        / - / Alojzy Motyka 
i.sprawiedliwosc@op.pl
Rybnik ,dnia 05.06. 2022 r.
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3.Wnioski i propozycje wynikające  ze zwiedzania Panteonu Górnośląskiego.

Rybnik, dnia   29 lipca  2022 r.
Proboszcz 

Parafii Katedralnej Chrystusa Króla                                        
ul. Plebiscytowa 49 A

40- 041 Katowice

Panteon Górnośląski
ul. Plebiscytowa 49 a

40- 041 Katowice
biuro@panteon-gornoslaski.pl

Panteon Górnośląski , a my...
Panteon Górnośląski był i jest przedmiotem naszego zainteresowania , czego 

dowodem są dokumenty w postaci pism  do jego organizatorów z dnia 14 lipca 2019 roku 
oraz z dnia 5 czerwca 2022 r. W dokumentach tych wyraziliśmy nasze oczekiwania co do 
całokształtu spraw związanych z Panteonem, ufni decyzji : „O tym ,kto znajdzie się 
ostatecznie w Panteonie Górnośląskim, zadecydują ostatecznie mieszkańcy regionu”. 
Dlatego też  przekazaliśmy 21 uzasadnionych  propozycji do zaprezentowania na wystawie. 
Nakreśliliśmy również zarys koncepcji wystawienniczej i  okres czasowy prezentowanych 
postaci i zdarzeń .  Zainteresowani naszą działalnością mogli zapoznać się z wyżej 
wymienionymi pismami na stronie internetowej www.nwsd.pl .

Panteon został już uroczyście otwarty i udostępniony do zwiedzenia po uprzedniej 
rezerwacji. Korzystając z możliwości , my niżej podpisani 21 lipca b. r.  przy 34 stopniowym 
upale, w południe udaliśmy się do Katowic .

Obsługa Panteonu , sprawnie wydała bilety i weszliśmy w skład około 20 osób 
liczącej grupy , która rozpoczęła zwiedzanie z wyznaczonym przewodnikiem.
Wierni  przez całe życie nakazom Ewangelii , również obecnie uznajemy za słuszne 
realizować : „ Nie możemy nie mówić tego co widzieliśmy i słyszeliśmy „ oraz „Że żyjemy 
po to by dawać świadectwo prawdzie „ . 
Świadomi powyższego w wielkim skrócie przedstawiamy to co zobaczyliśmy i usłyszeliśmy.

Na początku była projekcja krótkiego filmu z przesłaniem, że  - słowa uczą, a 
przykłady pociągają. 
Idąc za przewodnikiem uwagę zwracała ekspozycja Lux ex Silesia , a w niej osoby 
nagrodzone za to, że rozświetlali  mrok .
Kolejne grupy tematyczne to ludzie: nauki, literatury, kultury ,sportu, powstań i 
międzywojnia. Pokazano w kolejnym filmie zarys istoty totalitaryzmów i ich głównych 
przywódców.
Końcowe ekspozycje były poświęcone ludziom , którzy  czynem udowodnili  wierność takim
ideałom jak: odpowiedzialność, ambicja, odwaga ; będąc społecznikami i politykami.

Przedstawiono historię budowy Katedry , podkreślając narzuconą po wojnie przez 
władze konieczność zasadniczego ograniczenia wysokości budowli. 
Końcowe pomieszczenie przeznaczone do zwiedzania to krypta miejscowych biskupów wraz 
z figurami Świętej Jadwigi Śląskiej i Jacka Odrowąża. 
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Ostatnim akordem zwiedzania był wyjazd windą do punktu widokowego .
Ustosunkowując się do tego co widzieliśmy i usłyszeliśmy podnosimy co następuje :

1. obsługa Panteonu zaangażowana i chętna do profesjonalnej pracy,
2. przewodniczka z narracją według aktualnie obowiązującej wykładni historycznej wykazała
się wiedzą umożliwiającą udzielanie fachowej odpowiedzi na zadawane pytania / niekiedy 
szczegółowych/  zwiedzających . 
3. zwiedzanie w dość licznej grupie i ramy czasowe wykluczały  szczegółowe zapoznanie się 
z eksponatami , a w szczególności niemożliwym był przeprowadzenie analizy tekstów 
odnoszących się do danych osób i zdarzeń,
4. nie napotkaliśmy również  spisu osób umieszczonych w Panteonie , stąd niepewność co do
osób których pominięto,
5. Umieszczenie na początku ekspozycji „Ludzie powstań i międzywojnia  „ naprzeciw  
siebie      W. Korfantego oraz M. Grażyńskiego budzi niesmak w aspekcie wielkości dokonań
tych ludzi.          To generalnie  dyktatorowi III powstania śląskiego W. Korfantemu , 
Polska zawdzięcza przyłączenie części Śląska i wzrost majątku narodowego o około 30 
procent !

6. Nie zauważyliśmy w Panteonie takich postaci , których obecność wydawała się 
pewna  / dlatego dokonań nie prezentujemy szczegółowe/ , a mianowicie:
     1/ Jerzy Ziętek – najlepszy wojewoda w historii Polski, realizujący maksymę „ w tym 
budynku nie pracuje się dla pieniędzy, ale z miłości do bliźniego „
     2/  Józef Schmidt – rekordzista świata w trójskoku , dwukrotny złoty medalista olimpijski,
dwukrotny mistrz Europy,
    3/ Ewa von Tiele – Winkler , sławna chrześcijanka , prezentowana w książce „1001 rzeczy 
które warto wiedzieć o chrześcijaństwie „ autorzy :J. Mac Gregor , M. Prys.                   

Założycielka 40 sierocińców dla 2 tysięcy dzieci.
  4/  Ks. Alojzy Ficek – twórca potężnego ruchu na rzecz trzeźwości , który znalazł 
naśladowców również poza granicami kraju; animator kultury zwłaszcza na odcinku teatralno
- śpiewaczym .
  5/  Śląscy Nobliści mający związek z terenem Metropolii katowickiej.
7.  Pozytywnie oceniamy zapowiedź włączenia 50 osób do Panteonu na wniosek różnych 
organizacji i osób prywatnych ,w  tym nieznanego nam z działalności Stowarzyszenia 
„Sprawiedliwość i Pamięć „
8. Działania Stowarzyszeń:  „Nasz Wspólny Śląski Dom „ oraz „ Sprawiedliwość i Prawda” 
związane z Panteonem zostały przemilczane.
9.  Nie napotkaliśmy wzmianki , że partie mające siedzibę w województwie śląskim  
Ślonzoki Razem oraz Śląska Partia Regionalna zaangażowały się w tworzenie Panteonu.
10.  Dyskusyjne jest , o czym w czasie oprowadzania mówić  - mając do dyspozycji mało 
czasu.                                                                                                                                 
Wydaje się , że koniecznym i celowym jest szersze naświetlenie takich problemów jak :
-  Tragedia Górnośląska w kontekście opracowań biskupa katowickiego S. Adamskiego    
„ Pogląd na rozwój sprawy narodowościowej w województwie śląskim w czasie okupacji 
niemieckiej „  oraz „ Domówienie z dnia 22.XI. 1945 r. „
-   Problem Volkslisty – apel władz polskich na uchodźstwie i biskupa Adamskiego o 
przyjmowanie nadawanych kategorii narodowościowych .
-   Ruch anty faszystowski , w tym jako sprzeciw nowej ideologi pogaństwa,
-   Wskazanie, że podawane liczby wywiezionych / w tym mnóstwo bezprawnie 
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deportowanych obywateli polskich z przedwojennego województwa śląskiego / nie są 
miarodajnie i jednoznacznie.  Określono w literaturze przedmiotu maksymalną liczbę 
wywiezionych  na 200 tysięcy osób.
-  Skala terroru hitlerowskiego :                                                                                               
przy omawianiu księży zamordowanych  w obozach koncentracyjnych podać ogólną liczbę 
księży  zakatowanych oraz represjonowanych w inny sposób;  ukazać martyrologię ludności 
Górnego Śląska.

 Zapoznawszy się z obecnym stanem Panteonu , informujemy i wnioskujemy : 
I.   W pełni podtrzymujemy nasze  propozycje zawarte w piśmie z dnia 14 lipca 2019 roku,
II. W obecnych uwarunkowaniach wynikłych z decyzji władz oraz mając na uwadze 
konieczność działania w duchu sprawiedliwości i prawdy wnioskujemy o korektę 
ekspozycji , a mianowicie :
1/  na początku ekspozycji nawiązać do faktu, że jesteśmy w Katedrze Chrystusa Króla.         
To Chrystus kształtował / czyni to nadal / oblicze Tej Ziemi.                                                      

Teren obecnej Metropolii zamieszkały jest przez potomków Gołężyców rdzennych 
mieszkańców Ziemi Górnośląskiej . 

Przyjęli oni  chrzest  w imię Chrystusa dzięki Cyrylowi  i Metodemu oraz ich 
pomocnikom .  Papież Hadrian II mianował   Metodego arcybiskupem Moraw i Panonii . 
Górny Śląsk wchodził wtedy w skład państwa Wielkomorawskiego . Pomimo intryg, Papież 
Jan VII uznał nauki Metodego za prawowierne. Działo się to pod koniec IX wieku, czyli  
przed wielką schizmą  i wiek wcześniej niż chrzest Polski. 

W dobie ekumenizmu fakty te powinny zostać wyeksponowane na początku 
zwiedzania !
W tym czasie Gołężyce zamieszkiwali głównie teren trójkąta określonego  miejscowościami :
Cieszyn, Opawa, Racibórz mając główny gród / stolicę?  / w środku tego obszaru , a 
mianowicie w Lubomii , gdzie do dzisiaj można podziwiać pozostałości potężnego grodu. W 
póżniejszym okresie zasiedlili również tereny na północ. 
Zasygnalizowane w niniejszym podpunkcie sprawy zostały szerzej omówione w naszym 
piśmie z 14 lipca 2019 r. - pozycje 1,2 proponowanych do Panteonu.
2/   ujęte na końcu zwiedzania postacie Świętej Jadwigi Śląskiej oraz Jacka Odrowąża 
przenieść na miejsce bezpośrednio po Golężycach i Cyrylu Metodym.
3/    prezentując Św. Jadwigę nawiązać do obrony wiary w czasie najazdów Tatarów i 
fundacji klasztorów , w tym wyjątkowo zasłużonych dla Śląska – Cystersów. 

Daliśmy temu wyraz w punkcie 4 propozycji ; Brat Rudolf  - Cysters
4/   w zarysie prezentować dalszą historię G. Śląska -  ludzi i zdarzenia ,
5/  od  powstań śląskich, plebiscytu , przyłączenia jego części do Polski, powołania diecezji 
katowickiej uszczegółowić ekspozycje , także poprzez odpowiednie wykorzystanie naszych 
wniosków.

Przypominamy, że proponowaliśmy do Panteonu :
1. Golężyce / Golęszyce /  2. Cyryl i Metody 3. Mieszko Plątonogi  4. Brat Rudolf – Cysters  
5. Książę Jan II Dobry.  6. Juliusz Roger  7. Karol Godula  8. Pius X  9. Alfons Pojda  10. 
Henryk Sławik  11. Pelagia Konsek  12. Artur Trunkhardt  13. Wilhelm Kula 14. Jerzy Ziętek 
15. Wilhelm Szewczyk  16. ks. Henryk Jośko  17. Jerzy Kucharczyk  18. Alojzy Frelich  19. 
Śląscy Antyfaszyści 20. Tragedia Górnośląska  21 .o. Alojzy Motyka .

 Z naszych propozycji uwzględniono poz.10 Henryk Sławik oraz pozycje 19 i 20.  
6/  Kolejny raz przypominamy oczywistą rzeczywistość , że tylko część propozycji 
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nadesłanych przez zainteresowanych może być prezentowana .                                            
Ponawiamy więc prośbę, aby nadesłane przez społeczeństwo materiały zostały zebrane

w formie multimedialnej lub innej i udostępnione zwiedzającym oraz internautom.            
Wydanie w formie książkowej mile widziane.

Sprawiedliwość i prawda wymagają, aby był dostęp do źródeł wiarygodnej i rzetelnej 
wiedzy, gdzie indziej nie prezentowanej.

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda   Prezes  / - /  A. Motyka   Sekretarz A. Oleksiński

Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom   Wiceprezes  / - / Paweł Helis

Do wiadomości : wg rozdzielnika 

4. Polemika w związku z pismem Biura Panteonu Górnośląskiego 
Rybnik,  18 luty 2023 r.

Panteon Górnośląski
ul. Plebiscytowa 49 A

40-401 Katowice

Katowice : Kuria Metropolitalna , Arcybiskup koadiutor Adrian Galbas, 
Urząd Marszałkowski

Dotyczy: odpowiedzi na Wasze pismo z dnia 24.01.2023 r.

Dziękujemy za odpowiedź na nasze ostatnie pismo i wykonaną pracę w ramach 
Panteonu Górnośląskiego . 
          Do nadesłanych wydawnictw promocyjnych ustosunkujemy się w miarę zaistniałych 
możliwości.                                                                                                              
Odpowiadając , podnosimy co następuje:
1.  Statut Panteonu Górnośląskiego mogą i powinny zmienić władze , które go nadały. W 
szczególności i przede wszystkim , wnioskujemy zmienić rozdział II &4 w punkcie 1/ 
poprzez nadanie mu brzmienia
” zachowanie i upowszechnienie wiedzy w zakresie historii Górnego Śląska od czasów   
działalności Cyryla i Metodego i ich uczni oraz inicjowanie działań o charakterze 
kulturalnym , naukowym i edukacyjnym w tym zakresie”.
       Uzasadnienie : proponowana zmiana jest dla nas oczywista i wiąże się z 
postanowieniami statutu , rozdział II&4 punkt 5/ czynne uczestniczenie w budowie 
tożsamości narodowej oraz społeczeństwa opartego na wartościach chrześcijańskich.

Dla wierzących nadrzędność  praw boskich jest oczywista nad  ludzkimi prawami 
stanowionymi, a Panteon jest w miejscu poświęconym Bogu.
Nauka Chrystusa pojawiła się na naszych terenach wraz z misjonarzami Cyrylem i 
Metodym . Następstwem tego był chrzest obejmujący różne grupy społeczne oraz o zasięgu 
obejmującym wiele miejscowości .                                                                                   

Pominięcie tego faktu jest błędem zasadniczym .
    Późniejsza prezentacja wydarzeń na terenie Archidiecezji Katowickiej wiązać  się powinna
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ze zdarzeniami w ramach diecezji wrocławskiej / Święta Jadwiga Śląska / oraz diecezji 
krakowskiej / Święty Jacek , Iwo Odrowąż/. Wspomnieć należy także o oddziaływaniu 
diecezji ołomunieckiej , zwłaszcza w czasie posługi biskupa Pawłowskiego z Pawłowic koło 
Jastrzębia.
    Fakty te i towarzyszące im zdarzenia są argumentem nie do odparcia, aby głosić ponad 
1300 letnie istnienie społeczności tutejszej opartej na wartościach chrześcijańskich.
2.  Będąc przez dziesięciolecia społecznikami, nie korzystaliśmy z jakichkolwiek dotacji 
budżetowych. Z tego względu nie jesteśmy „płatnymi patriotami” , których pełno w polskim 
życiu społecznym .                                                                                                             
Znajomość realiów towarzyszących powoływaniu i działalności : Rad, Komisji …. , pozwala 
nam sugerować, że spełniają one polecenia lub oczekiwania swoich mocodawców.
3.  Ponownie wyrażamy uznanie za organizację zwiedzania, nie wchodząc w szczegółowe 
dywagacje co do scenariusza wystawy.
Przyjęcie proponowanych na wstępie pisma zmian statutowych , umożliwiłoby 
wprowadzenie do Panteonu wielu ludzi godnych tego , chociażby Ks. Alojzego Ficek. 
Dokonania tego księdza ,są chyba większe od naszej rybnickiej ikony , twórcy ruchu 
oazowego Ks. Blachnickiego .
4.  Podtrzymujemy propozycję włączenia do Panteonu – Śląskich Noblistów, zwłaszcza tych ,
których urodzenie i zaczątki działalności naukowej odbywały się na terenie obecnej 
Archidiecezji Katowickiej.
5.  Negatywne opinie Rady Programowej P.G. nie powinny dotyczyć osób, których praca 
odbywała się na rzecz innych , zwłaszcza w imię najważniejszego przykazania – miłości 
bliźniego.             Wielkość dokonań na rzecz innych powinna być miarą decydującą o 
wprowadzenie do Panteonu.

W tym miejscu akcentujemy dokonania najlepszego wojewody polskiego Jerzego 
Ziętka , który wcielał stale w życie swoją maksymę „ w tym budynku nie pracuje się dla 
pieniędzy  lecz z miłości dla bliźniego „.
Początkowy brak akceptacji jego kandydatury wywołujący oburzenie społeczeństwa 
przemawia na rzecz słuszności naszego poglądu w tej sprawie.
          Formalnie, różnice światopoglądowe / religijne / oraz narodowość nie powinny być 
przeszkodą w upamiętnieniu w Panteonie . Chodzi o ludzi pokroju  Juliusza Rogera, Ewy 
Thiele von Winkler, Kazimierza Kutza, Jerzego Ziętka …..                                                        
Postanowienia stosownego Regulaminu nie mogą być interpretowane na niekorzyść zacnych 
ludzi .                                                   Wskazuje to na konieczność ich uchylenia.
6.  Wobec  niskiego poziomu wiedzy na temat G. Śląska , w tym ciągle podnoszonego, 
bezwzględnego potępienia osób , które  wpisano   / „ podpisały „ - jest określeniem 
błędnym ! / w województwie śląskim na Volkslistę ; konieczne i celowe jest szerokie 
rozpropagowania opracowania Biskupa Katowickiego Stanisława Adamskiego z dnia 14 
czerwca 1945 roku pod tytułem „ Pogląd na rozwój sprawy narodowościowej w 
województwie śląskim w czasie okupacji niemieckiej „.
               Powszechnie pisanie i wypowiadanie zlepku krzywdzących kłamstw , półprawd i 
manipulacji nie może trwać w nieskończoność. 
        Chrześcijanin żyje po to , aby dać świadectwo prawdzie.
7.  Cieszy nas, że lista osób duchownych nie jest zamknięta , chociażby z powodu                   
Ks. Adolfa Pojdy, którego kandydaturę podaliśmy wraz z uzasadnieniem w piśmie z 14 lipca 
2019 roku.                                                                                                                          
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Nasuwa się skojarzenie , aby zgodnie z zaleceniem Chrystusa mierzyć tą samą miarą.  
Odnosi się to do porównania  żywotów Ks. A. Pojdy oraz Ks. J. Machy . Zginęli w ten sam 
sposób , za sprzeciwianie się reżimowi hitlerowskiemu – jako wzorowi chrześcijanie w 
każdym okresie swojego życia.
W sytuacji , kiedy jednego , jako błogosławionego wyniesiono na ołtarze, to niechaj pamięć o
drugim występuje w Panteonie „pod ołtarzem „ Katedry w Katowicach.
8. Fakt nie włączenia śląskich noblistów do Panteonu budzi oburzenie. Ewentualnie można 
było zaakceptować tylko tych co urodzili się na terenie obecnej Archidiecezji Katowickiej. 
Ostatecznie mając zasługi dla całej ludzkości powinni być honorowani w całej Polsce , a tym 
bardziej na Górnym Śląsku .

Święty J. Paweł II będąc papieżem – biskupem Rzymu , realizował swoją posługę 
pasterską w państwie Watykan. Czy fakty te pomniejszają postrzeganie J. P. II , jako 
wyjątkowo wybitnego Polaka , którego rodacy uczcili stawiając  niezliczoną ilość 
pomników?!
      Eliminując kandydatury śląskich noblistów , powołując się na ułomny pkt 2 Statutu … 
wskazano pośrednio na pilną potrzebę jego zmiany.
9.  Od wielu lat systematycznie i zdecydowanie upominamy się od władz zarówno świeckich 
jak i hierarchów kościelnych o zgodne z prawdą i sprawiedliwe , przekazanie ogółowi 
społeczeństwa polskiego – uwarunkowań i skali ruchu antyfaszystowskiego na Górnym 
Śląsku.
     Niestety, w tym zakresie nic konkretnego w liczącej się skali nie zostało poczynione. 
W załączeniu przekazujemy do rozpowszechnienia kopię odpisu listu Biskupa Katowickiego 
S. Adamskiego „Pogląd na rozwój sprawy narodowościowej w województwie śląskim w 
czasie okupacji niemieckiej” z dnia 14 czerwca 1945 r.
10.  Nasze  stowarzyszenia / NWSD i SiP / są  zarejestrowane  w Krajowym Rejestrze 
Sądowym .
      Liczyliśmy , że jako znaczący głos społeczeństwa zostaniemy w większym stopniu 
docenieni. Zbyt duża liczba naszych  kandydatów / zdarzeń /  nie została pozytywnie 
przyjęta, a zapowiedziano przecież, że głos mieszkańców Górnego Śląska będzie decydował 
o ostatecznym kształcie wystawy !
       Kolejna obiecanka decydentów ?
Wydaje się, że recenzje odnośnie postaci i zdarzeń są zbędne , bo dokonały tego podmioty 
wnioskujące.     Wystarczą decyzje Rady Programowej , która powinna być złożona z 
niekwestionowanych, obiektywnych fachowców , zdolnych podejmować właściwe decyzje w
oparciu o kryteria prawdy i sprawiedliwości oraz wagi zdarzeń . 
      Innymi słowy Rada Programowa powinna być reprezentantem społeczeństwa , a nie tylko
z nadania władzy. 
       Wnioski końcowe .
Wnioskujemy, aby:
1/  określony w Statucie przedmiot działania Panteonu został zmieniony zgodnie z naszymi 
propozycjami zawartymi powyżej . 
Jego zasadniczą wadą jest brak postanowień preferujących wartości chrześcijańskie ,    w tym
zwłaszcza przykazanie miłości Boga i bliźniego swego oraz nakazów wskazanych 
bezpośrednio przez Chrystusa i Apostołów Ewangelicznych.
2/ skład Rady Programowej powinien być ustalany po konsultacjach z organizacjami 
pozarządowymi , które wykazały zainteresowanie Panteonem .
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3/  uważać za aktualne nasze wnioski , zawarte w pismach z dnia :14 lipca 2019 r. - Panteon 
Górnośląski w Katedrze Chrystusa Króla w Katowicach, 05 czerwca 2022 r. - ekspozycji w 
Panteonie Górnośląskim , 29 lipca 2022 r. Panteon Górnośląski, a my ...

Miejsce Panteonu – Katedra Chrystusa Króla dodatkowo zobowiązuje do 
uwzględnienia naszych wniosków i propozycji.

Niechaj Opatrzność  nas prowadzi we wszystkich aspektach życia. 
 Amen.

Stowarzyszenie
Nasz Wspólny Śląski Dom 

 Prezes J. Szymura                                                       Wiceprezes P. Helis

 Stowarzyszenie 
Sprawiedliwość i Prawda

           Prezes A. Motyka                                                      Sekretarz A. Oleksiński

Do wiadomości według rozdzielnika.

5. poparcia naszych wniosków w sprawie Panteonu Górnośląskiego przez Śląskie 
organizacje pozarządowe

Rybnik,  21 luty 2023 r.

Śląskie organizacje pozarządowe - „Ślonsko Sztama”.

Dotyczy: poparcia naszych wniosków w sprawie Panteonu Górnośląskiego .

Przesyłając kolejne nasze pismo / z dnia 18 lutego 2023 r./ w sprawie Panteonu 
Górnośląskiego / PG / będące wyrazem naszej troski o prawdę i sprawiedliwość , w 
odniesieniu do ludzi i zdarzeń historycznych Górnego Śląska -  począwszy od pierwszych 
wiarygodnych zapisów.

Niezmiennie postulujemy konieczność prezentacji na wystawie PG eksponatów od  
początku chrystianizacji obecnego terytorium Archidiecezji Katowickiej , to jest od 
działalności misjonarzy Cyryla I Metodego poprzez wszystkie wieki aż do chwili obecnej.

Kto nie zna oraz nie propaguje chwalebnej historii swoich przodków jest 
sierotą społeczną  niegodną szacunku.

Prosimy o niezwłoczne i zdecydowane poparcie naszych wniosków oraz propozycji
w tej sprawie , znanych Wam z uprzedniej  korespondencji. 

Wszystkie niezbędne pisma  znajdują się na stronie internetowej www.nwsd.pl.
Prosimy o poinformowanie nas o podjętych działaniach.

Dziękujemy za poparcie nas lub własne przedsięwzięcia  związane z Panteonem 
Górnośląskim. 

Stowarzyszenie
Nasz Wspólny Śląski Dom 

/-/  Prezes J. Szymura                                                 /-/      Wiceprezes P. Helis
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 Stowarzyszenie 
Sprawiedliwość i Prawda

     /-/    Prezes A. Motyka                                                 /-/       Sekretarz A. Oleksiński
Do wiadomości według rozdzielnika.

III. Naród Śląski i Język Śląski
    
1. Spis powszechny 2021 , a deklaracja narodowości śląskiej.   
Tegoroczny spis powszechny wywoła zbędne polemiki co do istnienia narodowości śląskiej.  

W broszurze Naród Śląski / patrz www.nwsd.pl / , autorzy : R. Kołodziejczyk i P. 
Helis udowodnili poprzez przedstawienie argumentów nie do zakwestionowania - istnienie 
tego narodu.                                                                                                                

Żyjemy w kraju, gdzie prawda przegrywa często z kłamstwem i manipulacją .              
Z tego powodu,  na podstawie naszej  broszury dokonaliśmy poniższej syntezy. 

.Należy uznać za właściwe i propagować następujące twierdzenia :
Wystarczy osiągnięcie wieku 18 lat i zadeklarowanie zgodnie ze swoją  wolę,

przynależność do Narodu Śląskiego. 
Decyzja wolnego człowieka nie może być kwestionowana i wymagać uzasadnienia. 

 Zadeklarowanie w spisie powszechnym przynależności do Narodu Śląskiego , może 
wynikać z różnych powodów zgodnych z własnym sumieniem , a więc wynikających z prawa
naturalnego , które stawiać należy wyżej od spaczonego wielokroć prawa ustanowionego 
przez ludzi.                                                                                                                                 

Do uwarunkowań najczęściej wymienianych – wystarczy jedno  - , a wpływających na
deklarację określenia się jako Ślązak / Ślązaczka / należą:
-   mieszkam na Śląsku ,
             -   przodek był Ślązakiem / nieistotne w którym pokoleniu /,                                         

-   współmałżonek/ współmałżonka jest Ślązakiem /Ślązaczką  ,                                     
-   urodziłem się na Śląsku,                                                                                                

- mam własne , tylko sobie znane przyczyny / darzę ich sympatią , bycie nim nobilituje , 
sprzeciw budzi dotychczasowe prawne nie uznanie ich jako narodu lub co najmniej grupy 
etnicznej , itp.                                                                                             

W poprzednim spisie definicja narodowości rozumiana była  jako:                                 
„ deklaratywna , oparta na subiektywnym odczuciu , indywidualna cecha  każdego człowieka
, wyrażającą jego związek emocjonalny , kulturowy lub związany z pochodzeniem rodziców, 
określonym narodem lub wspólnotą etniczną'.                                                                            
Definicja ta wychodzi naprzeciw stwierdzeniom zawartym powyżej.                                       
  Dla przypomnienia, w tym  historykom piszącym historię  tendencyjne i wybiórczo, że 
społeczność międzynarodowa , a także Polacy uznawali już naród śląski i język śląski i tak : 
    1. Komisja Międzysojusznicza Rządząca i Plebiscytowa Górnego Śląska wydając 
paszporty , w pozycjach : narodowość wpisywała Górnoślązak, a język – śląski / ślonzacki . 
Przedstawiciele rządu polskiego działający przy tej Komisji akceptowali ten fakt i nie wnosili
zastrzeżeń.
    2  Władze niemieckie III Rzeszy w początkowym okresie okupacji z przyczyn 
oczywistych, polegających na znajomości tematu, z góry przyjęły, że celowym jest , aby w 
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istniejących uwarunkowaniach dla doraźnych celów , stwierdzić istnienie narodowości 
„Ślązak' oraz języka ojczystego 'śląski' 
  3.  Władze Czechosłowacji / Czech umożliwiły Ślązakom określenie swojej przynależności 
do         Narodu Śląskiego. Misją powołanego Uniwersytetu Praskiego było kształcenie 
„czterech narodów” Czechów, Ślązaków, Bawarczyków, Sasów.
4. Przez wszystkie wieki , wybitni Polacy potwierdzali ten fakt jednoznacznie. 
Przykładowo:Jan Długosz, Wincenty Kadłubek, Stanisław Łaski,Teodor Haase, Jan de 
Courtenay znawca języków słowiańskich, kandydat na Prezydenta w II RP. W ostatnim 
wystąpieniu w Parlamencie Europejskim , europoseł Łukasz Kohut postulował prawne 
uznanie narodu śląskiego i języka śląskiego. Spotkało się to z pozytywnym odbiorem 
obecnych na posiedzeniu.. 

           Stowarzyszenie
Nasz Wspólny Śląski Dom

                          / - / Wiceprezes – P. Helis                                          /-/  Sekretarz - R. 
Kołodziejczyk
   
Rybnik, dnia 17  stycznia 2021 r.    
 

2. Spis powszechny  2021, a deklaracja o używaniu języka śląskiego.    
 Język śląski.

I. Wstęp
 Spis powszechny 2021 oraz  wystąpienie europosła Ł. Kohuta w Parlamencie Europejskim 
odebrane bardzo pozytywnie ,  przemawiające za  istnieniem i prawnym uznaniem języka 
śląskiego to nowe wezwanie do działań.  Wzrost  zainteresowania tematem języka śląskiego 
skłonił nas do niniejszego , skrótowego przedstawienia problemu w oparciu o materiały w 
tym zakresie opublikowane przez nas na stronie internetowej www.nwsd.pl.                

Operowanie tam niekiedy statystycznymi danymi wstępnymi nie umniejsza 
poprawności wnioskowań.                                                                                                       
Mamy nadzieję, że po zapoznaniu się z niniejszym opracowaniem , prawi czytelnicy w 
formularzu spisowym 2021 r. zadeklarują przynależność do narodu śląskiego oraz używanie 
języka śląskiego . Deklaracja wolnego , świadomego człowieka nie może być kwestionowana
, bo jest zgodna ze sumieniem , czyli nadrzędnym prawem naturalnym

II. Uwarunkowania historyczne.
Korzenie języka śląskiego tkwią w archaicznym języku słowiańskim.  Znany  okres trwania 
języka śląskiego na terenie Górnego Śląska, rozpoczyna się on od historii Gołęszyców  / 
Golęszyców, Gołężyców / i Opolan . Plemiona te są wymienione wraz z liczbą grodów w 
oryginalnym tekście Geografa bawarskiego z 884 r. znajdującym się w bibliotece w 
Monachium.  Te  plemiona tworzyły zwarte terytorium , a tym samym posługiwały się 
zapewne tym samym lub bardzo podobnym językiem.                                                               

Ta umowna jedność jest oczywista ze względu na to, że terytorium to było swoistą 
enklawą pośród gór i wzniesień oraz puszcz . To właśnie rozległe lasy stanowiły naturalna 
granicę pomiędzy tymi plemionami , a zachodnimi plemionami śląskimi i innymi sąsiadami.  

Plemię Gołęszyców i Opolan to protoplaści  Górnoślązaków                                         
zamieszkujący co najmniej od VII wieku ziemie pomiędzy górną Odrą i Wisłą.                        
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Plemię Gołężyców uznane jest przez Polaków za śląskie i polskojęzyczne dla Czechów są – 
czesko języcznym odłamem Morawian. Niedorzeczność takiego pojmowania języka stanowi 
fakt,że w IX wieku Cyryl i Metody tłumaczyli teksty liturgiczne dla mieszkańców Słowacji, 
Moraw, Śląska, Czech znając język słowiański występujący na obszarze Bułgarii i 
Macedonii.                                                                                                                 

Wniosek może być tylko jeden - na wymienionych terenach / i nie tylko / występował 
podobny język słowiański. Potomkowie Gołęszyców i Opolan mieszkają na swoim terenie od
ponad 1100 lat / słownie tysiąc sto / i to oni są bastionem narodu śląskiego i języka śląskiego.

Ich nieprzerwany pobyt w swojej Ojcowiźnie jest udokumentowane w sposób nie 
budzący najmniejszych wątpliwości, oczywiście dla ludzi obiektywnych. Dowody obejmują: 
powszechnie uznane źródła pisane, wyniki badań archeologicznych, pozostałości obiektów, 
przekazy ustne.                W Lubomii koło Wodzisławia Śląskiego  już w VII-VIII wieku 
istniało potężne grodzisko Gołęszyców prawdopodobnie ich stolica . Lubomia zajmuje 
miejsce środkowe terenów zamieszkałych przez Gołęszyców to to jest w w trójkącie  
Podobora / Cieszyn / - Grodziec / Opawa / - Racibórz.                                                          

Zachowane do dziś grodzisko , posiada liczące kilkaset metrów długości wały obronne
, których fragmenty do chwili obecnej są wysokie na 6 metrów , dwie fosy które je 
otaczały/gród usytuowany jest niemal na szczycie pagórka / i powierzchnię sześciu hektarów.
. Upadek grodu datuje się na lata 874- 888 , przy czym dla wykazania udokumentowanych 
źródeł wskazujących na istnienie narodu śląskiego i języka śląskiego, mniej istotne jest kto 
dokonał jego spalenia i zniszczenia. .                                                                                          

Odrębność plemienna musiała mieć wyróżnik w języku przez nich używanym. Wielce 
wymowny jest brak należytego rozpowszechnienia faktu istnienia i roli , jaką odegrało 
grodzisko   w Lubomii zarówno przez historyków niemieckich jak i polskich.                          

Powstanie w IX wieku i późniejszy rozwój grodu w niedalekim o 33 km Raciborzu  
wiadomo, że zamieszkiwanym również przez Gołęszyców , wskazuje że plemię protoplastów
Górnoślązaków nie wyginęło. Wprost przeciwnie rozrastało się i rozprzestrzeniało się 
głównie w bezpieczniejszym dla niego kierunku północnym. Następowało wzajemnie 
przenikanie się ludności plemienia Gołęszyców i pokrewnego plemienia Opolan. 
Dynamiczny rozwój Raciborza, który stał się jednym z najważniejszych miast śląskich i 
Polski , jest historycznie udokumentowany.                                                                             

Brak informacji o totalnym ludobójstwie Gołęszyców i Opolan , którzy zamieszkiwali 
terytorium pomiędzy górną Odrą i Wisłą oraz najbliższe tereny lewobrzeżnej Odry, zwłaszcza
okolice Opawy. W tym kontekście oczywistym i zrozumiałym jest , że w 1202 roku powstało 
Księstwo Opolsko - Raciborskie ze stolicą w Opolu, przez niektórych historyków uznawane 
za państwo oraz w 1336 r. Księstwo Opawsko - Raciborskie. Dzięki połączeniu w 1521 roku 
księstwa raciborskiego z opolskim posiadłości Jana II Dobrego objęły swoim zasięgiem 
terytorium wielkości 12 000 kilometrów kwadratowych w ramach Górnego Śląska, czyli 
więcej niż teren plebiscytu.                                                                                                      

Jan II Dobry od był orędownikiem swojszczyzny , w tym języka tutejszego , a jego 
prawodawstwo o wieki wyprzedziło postępową myśl polityczno- społeczną. .                          

Fenomenem historycznym jest , że ludzie właśnie z tych terenów deklarują aktualnie 
najsilniej przynależność do narodu śląskiego i używanie języka śląskiego, niezależnie czy 
zamieszkują teren Polski czy Czech.                                                                                            

Ostatni spis powszechny wykazał, że pomimo ogromnego napływu do dynamicznie 
rozwijającego się Rybnickiego Okręgu Węglowego ludności nie śląskiej , odsetek ludności 
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deklarującej przynależność do narodu śląskiego wynosiła w powiecie rybnickim 41,5 procent
, a w powiecie wodzisławskim 34,3 procent.                                                                               

Władcy księstw śląskich , mający dużo względnej niezależności , podejmowali 
różnorodne przedsięwzięcia zarówno militarne jak i dyplomatyczne w stosunku do państw 
ościennych. Utrwaliło to poczucie odrębności Śląska i Ślązaków do czasów współczesnych. 

Obszar monarchii Henryka Brodatego i jego syna Henryka Pobożnego ,którego papież
określał jako - princips Poloniae wskazują na wiodącą rolę Śląska w odniesieniu do reszt 
krain polskich. Potwierdzeniem jest najazd Mongołów , którzy 1241 roku przeszli przez 
ziemie polskie bez znaczących bitew aż do Legnicy. Jeszcze około 1320 roku kilku książąt 
śląskich używało tytułu „ heres regni Polonie” czyli dziedzic Królestwa Polskiego.                 

Ślązacy mogą poszczycić się wyjątkowym skarbem jakim jest Księga henrykowska 
napisana w latach 1268-1273 w Henrykowie nazwanym tak na cześć fundatora Henryka 
Brodatego. Aktualnie Księga przechowywana jest we Wrocławiu.                                            

Słynne zdanie w niej zawarte „day ut ia pobrusa, a ti poziwai” wywołuje kontrowersje 
co do jego znaczenia. Polacy uważają, ze jest to pierwsze zdanie w języku polskim, które 
znaczy po przetłumaczeniu „pozwól, ja będę mełł, a ty odpocznij” W języku śląskim w 
zasadzie nie trzeba tłumaczenia , bo wiadomo że chodzi o stwierdzenie , które brzmi po 
polsku „ daj to ja naostrzę, a ty się pożyw’ Bogactwo wieloznaczności słów śląskich 
dopuszcza chyba w ostateczności tłumaczyć „ pobrusa” jako „ mielenie” ale  tylko w 
kontekście wynikającym z szerszego zdania lub sytuacji. Ale jest raczej pewne , że słowo 
„poziwai” nie może oznaczać odpoczywania.                                                                     

Rzetelność nakazuje wspomnieć , że również Czesi podobnie jak Polacy mogą 
twierdzić, że znaczeniowo jest to zdanie czeskie, bowiem Czesi „bruszenie” również kojarzą 
z „ostrzeniem”.                                                                                                  

Obiektywizm nakazuje przyjąć, że napisanie tego zdanie na Śląsku przemawia za tym ,
aby uznać go za integralną cząstkę języka śląskiego. Już wtedy wystąpiła odmienność 
mowy / narzecza/ czeskiego i śląskiego od polskiego. Język polski uprzednio budowany na 
fundamencie słów starosłowiańskich i śląskich zaczął się różnić coraz bardziej w miarę 
upływu lat. Słowa , które są zasadniczym tworzywem języka , aktualnie wspólne dla języka 
polskiego jak i śląskiego mają chyba rodowód śląski lub co najwyżej starosłowiański .            

Oznacza to , że język śląski był pramatką języka polskiego i z tego powodu zasługuje 
na uznanie.                                                                                                                   
Potwierdzeniem tego jest powszechnie znane określenie „Lux ex Silesia” , wskazujące na 
promieniowanie kultury, nauki i techniki śląskiej na pozostałe ziemie polskie.                          

Przykładowo dokumenty z lat 1250 - 1290 zachowały imiona 31 kanoników 
wrocławskich z tytułem magistra i 9 z tytułem doktora, a ile naukowców było na całym 
Śląsku ? Wiadomo, że tytuły naukowe musieli zdobywać na uniwersytetach zagranicznych.    

Dobitnym potwierdzeniem misji cywilizacyjnej jest fakt, że zasadźcami Krakowa w 
1257 roku byli Ślązacy z Nysy i Wrocławia.                                                                               
Umiejętności budowlane były wysokie, tylko przed1250 rokiem istniało na Śląsku co 
najmniej 68 kościołów murowanych. Na pozostałych ziemiach polskich znaczące 
budownictwo murowane zaczęło się dopiero pod rządami Kazimierza Wielkiego . Ślązacy w 
latach 1250 - 1350 lokowali około 120 miast , przy czym cyfra ta bije rekordy liczby miast 
we wszystkich dzielnicach polskich. Wprowadzali wiatraki , młyny wodne, folusze 
sukiennicze, odwadniarki, cegielnie itd. Uprawiali handel tranzytowy Ruś - Europa 
Zachodnia.                                                                                                                                 
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Ostateczne zrzeczenie się przez Kazimierza Wielkiego w 1356 r. na zjeździe w Pradze 
roszczeń terytorialnych do ziem śląskich nie wymienionych w traktacie trenczyńskim z 1335 
r , utrwaliło proces zanikania więzi Śląska z Polską.                                                                   

Wojny, nowe osadnictwo, migracje itd. na przestrzeni wieków zmieniały uprzednio 
występującą zwartość plemion Gołęszyców i Opolan , jednak nie na tyle , aby Górnoślązacy 
przestali być ,aż do 1945 r. narodem  dominującym na tym terenie.                                          

Podział narodowościowy , religijny, językowy dla Ślązaków był i jest mniej istotny od 
takich podziałów jak : pracowity - leń, mądry - głupi, dobry - zły itp.. Tłumaczy to szybką 
asymilację i integrację przybyszów na Śląsku w minionych wiekach , którzy szybko 
zrozumieli i uznali za swoje wyznanie - Śląsk moją małą Ojczyzną !!                                       

Wyjątkiem jest wiek XX i XXI cechujący się generalnie niezrozumieniem złożonych 
problemów narodowościowych i językowych Śląska przez władze i nowych przybyszów. 
Aktualne obraźliwe wypowiedzi o Ślązakach jako ukrytej opcji niemieckiej są tego 
dowodem.                                                                                                                         
Wywodzący się z archaicznego języka słowiańskiego , język śląski zaczął swój byt samoistny
w wieku X - XII, kiedy zaczęły się silne procesy różnicowania dawnego języka Słowian. 

III. Odrębność języka śląskiego
Potwierdzeniem odrębności języka śląskiego są niezliczone zdarzenia , gdy przez 

dziesięciolecia nauczyciele nakazują „godającym” uczniom śląskim - mówcie po polsku. 
Zdumiewa przemożna chęć utrzymania języka śląskiego w ramach języka polskiego i to 
pomimo istnienia w tym języku znaczącej ilości germanizmów.                                                
Wiadomo, że na przestrzeni wieków język zmienia się dostosowując się do uwarunkowań 
życiowych. Jednakowe lub podobne znaczenie mnogości wyrazów brzmiących tak samo, w 
języku śląskim i polskim nie musi oznaczać, że można odrębność i znaczenie języka 
śląskiego pomniejszyć, poprzez określenie go jako gwary / dialektu/ .                                       
Jest wiele wyrazów, które mają w tych językach całkowicie odmienne znaczenie. Przykładem
niech tu będzie wyraz „kiszka”. W języku śląskim oznacza on zsiadłe mleko.                           

Wskazać można również na wyrazy wspólne , które żadne z tych języków nie może 
zawładnąć jako wyłącznie własne. Takim wyrazem jest słowo „rybnik”, które co prawda 
występowało w języku polskim , ale od wieków nie jest w użyciu. Na Śląsku wielu 
mieszkańców , zwłaszcza starszych , zna aktualne znaczenie tego słowa - staw lub zawód, 
chociaż używanie tego wyrazu w mowie potocznej jest sporadyczne. Słowo „rybnik” jest 
powszechnie używane /wyraz podstawowy / zarówno w języku czeskim , jak i słowackim. 
Oznacza to, że mamy do czynienia z wyrazem archaicznym, pierwotnym , starosłowiańskim. 

Słowo „starzik” /dziadek/ praktycznie występuje tylko w języku śląskim. Niektórzy 
Ślązacy protestują, gdy nazywa się ich dziadkiem, ze względu na skojarzenie znaczeniowe z 
dziadem lub dziadkiem do orzechów.                                                                                          
Niezliczona ilość słów swojskich , wyłącznie używanych w języku śląskim powinna 
zadecydować o uznaniu go za język regionalny.                                                                         

Wiele tych słów występowało na przestrzeni wieków, a niektóre tysiące lat w ramach 
w miarę jednolitego, archaicznego języka słowiańskiego .                                                         

Za uznaniem języka śląskiego przemawiają następujące fakty :                                    
1/ wiele słów śląskich trzeba wyjaśniać opisowo , bo nie mają odpowiedników w języku 
polskim ,                                                                                                                                       
2/ alfabet polski nie jest w stanie oddać wymowy tysięcy słów i wyrażeń śląskich,                   
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3/ część językoznawców , zwłaszcza niezależnych od dawna uważa, że jest to odrębny język 
słowiański (np. amerykański slawista Ewald Osers na łamach renomowanej "Slavonic 
Encyclopedia", New York 1949, s. 1149-1151),                                                                          
4/ język śląski posiada własny kod „szl” na liście języków świata [ISO 639-3 szl] stworzonej 
przez Wspólny Komitet Doradczy ISO,                                                                                       
5/ język śląski / ślązacki / uznawała Komisja Międzysojusznicza Rządząca i Plebiscytowa 
Górnego Śląska działająca od lutego 1920 roku do lipca 1922 roku, a w jej skład wchodzili 
przedstawiciele Francji, Włoch, Wielkiej Brytanii. Strona polska powołała do kontaktów z 
Komisją -  Delegaturę Rządu Polskiego. Dnia 28 listopada 1920 r. przy boku Komisji 
Międzysojuszniczej Rządzącej … ; utworzono dwunastoosobową Radę Przyboczną 
reprezentującą ludność śląską.  Jednym z zadań Komisji - było przyjmowanie 
wniosków        / zgłoszeń/ o paszport oraz wydawanie paszportów.                                          
Fotokopia paszportu oraz objaśnienia co do sposobu wypełniania zgłoszenia znajdują się w 
broszurze „Naród śląski ”wydanej przez Narodową Oficynę Śląską. Objaśnienia stanowią – 
punkt 3 Do pytania 8: podając język nie należy podać „tutejszy” , lecz dokładnie oznaczyć, 
czy n. p. niemiecki, polski, ukraiński, litewski, czeski, białoruski mazurski, kaszubski, 
ślązacki, żydowski itd.                                                                                                                 

Podkreśla się uznanie przez Komisję - języka ślązackiego. W związku z powyższymi 
uregulowaniami Komisji Międzysojuszniczej Rządzącej - nieznane są nam przypadki 
kwestionowania faktu istnienia języka ślązackiego przez kogokolwiek, w tym delegatów 
rządu polskiego.                                                                                                                         
W objaśnieniach tłustym drukiem napisano „ Zeznania fałszywe podlegają karze”. Nasuwa 
się wniosek oczywisty, wpisanie do zgłoszenia języka innego niż śląski w przypadku, kiedy 
był on u wnioskodawcy językiem dominującym w życiu codziennych, zagrożone było karą    
6/  papież Jan Paweł II zwracając się do Ślązaków powiedział "Pragnę was jeszcze 
zachęcić, abyście nadal strzegli swojej tożsamości, pielęgnując więzi rodzinne, pogłębiając 
znajomość swojego języka i starając się przekazywać swą bogatą tradycję młodemu 
pokoleniu." Niedorzeczne byłyby dywagacje, że Jan Paweł II , pisarz, poeta i aktor polski 
mający kontakt z językiem śląskim chociażby w czasie wielu studenckich pobytów w 
Rybniku u ciotki / niekiedy połączonych z noclegiem u gościnnych Ślązaków / ; 
nieprawidłowo użył określenia – język” zamiast dialekt, gwara..                                               
7/  wydany według normy ISO - 639 szl przez Narodową Oficynę Śląską , na przestrzeni lat 
2008- 2012 trzy tomowy Słownik / zbornik/ Polsko - Śląski zawiera około 25 -27 tysięcy 
słów i zwrotów śląskich . Dla wiernego oddania specyfiki języka śląskiego użyto w Słowniku
- liter nie wchodzących w skład alfabetu śląskiego.                                                                    
8/  posiadanie własnej ortografii ,                                                                                                
9/  zależności słownikowo – znaczeniowe między językiem śląskim , a polszczyzną 
powszechnie stosowaną są różnorodne i skomplikowane o czym świadczą fragmenty 
niniejszego opracowania, zwłaszcza dalej prezentowane zdania pisane po polsku w języku 
śląskim.                                                                                                                                         
10/  grupa społeczników kontynuuje   prace nad ostateczną kodyfikacją języka śląskiego.       
Brak należytej troski ze strony władz o język śląski - dla upartych, zacietrzewionych 
„naukowców” o gwary śląskie - skutkuje corocznie utratą znanych jeszcze w starszym 
pokoleniu wyrazów śląskich. Perfidne jest wskazywanie na rozwój tego języka w aspekcie 
wzrostu liczby osób deklarujących w spisie powszechnym 2011 r. używanie tego języka w 
stosunku do spisu poprzedniego.                                                                                             
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Wiadomo przecież nie tylko naukowcom ale także szerokim rzeszom Ślązaków , że 
potocznie używany język śląski zawiera co raz mniej słów jedynie śląskich.                             

A oto jak o niedocenianym języku śląskim pisze poetka E. Gudrichova w wolnym 
tłumaczeniu --Ta mowa moja śląska, choć się nią pomiata, ona tu żyć będzie, do skończenia 
świata. --Ta řeč moja slezská, choť se ňum poměta, ona tu žit budě, do skonaňa světa.             

Wbrew życzeniom wrogów języka śląskiego pomimo prawnego jego nie uznawania , 
godka śląska zgodnie z przekonaniem poetki trwać będzie . Język ten jest żywotny , dalej 
tworzone są nowe wyrazy śląskie , na przykład „mobilniok” - telefon komórkowy. Z drugiej 
strony , nawet pobieżna analiza treści Słownika wydanego przez Narodową Oficynę Śląską 
upoważnia do stwierdzenia , że wiele wyrazów i zwrotów śląskich nie zostało tam ujętych. W
głębi języka śląskiego tkwi tysiące wyrazów dotychczas nie ujętych w żadnych słownikach.   

W świetle powyższego do decydentów , którzy nie dopuścili do uznania języka 
śląskiego wbrew oczywistym faktom jego istnienia , należy skierować następujące słowa : 
Niy ma Wos to gańba. Tłumaczy się to - wstydu nie macie, przy czym jest to raczej 
twierdzenie naganne niż pytanie.                                                                                         

Tym wszystkim , którzy uparcie twierdzą , że występuje tylko dialekt śląski 
wchodzący w skład języka polskiego prosi się o podjęcie próby szybkiego tłumaczenia i 
zrozumienia poniższych prostych , nie wydumanych zdań. Powinno to być łatwe bo w 
założeniu językoznawców dialekt powinien być zrozumiały w ramach danego języka. 
-- Samotny Lojzik seblykł laczki; oblykł spodnioki, treska, galoty, hymda, zokle , obuł szuły 
na dekel doł hut i poleciał na frelki, a potym do potka.                                                               
-- Jo piznoł go palicą w szłapy bo tyn soroń chabioł geld.                                                         
-- Zeflik keremu pszoła mamulka bo boł pozorny, z duszy stromu wyłonaczył fyrlaczka. -       
-  W zegrodce na lysce były cilipy i pyka, pod wiepszkiem rapidołza, a na brzimie siedzioł 
pultok.                                                                                                                                          
–  Za śląskom godkom som mondre i gryfne karlusy Plura oraz Kutz co nie kuco a yno 
forszteluje gizdów co sie fukajom na Ślązoków.                                                                        
–  Ty pieronie , jak cie lizna palicą w ta herno palica to się kopyrtkniesz.                                  

                          Naród śląski przez ponad tysiąc sto lat dał dowody dążności do 
zachowania swojego odrębnego języka. Potwierdzeniem są zachowane w nim archaiczne 
wyrazy słowiańskie.                                                                                                              
W chwili obecnej zmasowany atak innych języków , głównie polskiego, angielskiego i 
niemieckiego marginalizują język śląski.                                                                                    

Działające związki i stowarzyszenia , których głównym celem statutowym jest uznanie
języka śląskiego za język regionalny i jego promowanie nie mogą liczyć na pomoc państwa.  
Bez  wsparcia Unii Europejskiej , język śląski skazany jest  na wegetację i wymarcie .           
IV. Uwagi końcowe i wnioski

W świetle powyższego nasuwają się zasadnicze wnioski:                                                
1/. Język śląski istniał, istnieje oraz  istnieć będzie w szczątkowej postaci jeśli prawnie nie 
zostanie uznany!                                                                                                                           
2/. Niezbędne są natychmiastowe działania na rzecz języka śląskiego zwłaszcza na odcinku : 
wydania słownika śląsko - polskiego lub polsko - śląskiego obejmującego w miarę pełny 
zasób słów śląskich, opracowania i wydania kompleksowych słowników gwar śląskich 
obejmujących cały obszar występowania języka śląskiego. Równolegle działania powinny 
dotyczyć utrwalania brzmienia tego języka.                                                                                
3/ Pomyślne zakończenia standaryzacji – kodyfikacji języka śląskiego powinno być kwestią 
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miesięcy ,                                                                                                                                      
4/ Najwyższy czas , aby nastąpiło promowania języka śląskiego przez władze państwowe i 
samorządowe ,                                                                                                                              
5 / Powinno nastąpić zaniechanie hamowania procesów integracyjnych ludności na terenie 
Górnego Śląska ,                                                                                                                          
6/ Zaprzestać tolerowania wpisów internetowych zionących nienawiścią dla danych  
narodowości i grup etnicznych ,                                                                                                   
7/ Rozpocząć kształcenie pedagogów o specjalności język śląski,                                              
8/ Celowe i konieczne jest wzmożenie edukacji dzieci i młodzieży w zakresie znajomości 
języka śląskiego.                                                                                                                           
9/. Nieformalna dążność do likwidacji języka śląskiego powinna zostać wstrzymana .  
Zakładanie, że dla prawnego uznania narodu śląskiego,  niezbędne jest istnienie  języka 
śląskiego jest błędem. Potwierdza to przykład Szkotów posługujących się niemal wyłącznie 
językiem angielskim. Aktualnie w Szkocji na co dzień więcej ludzi używa języka polskiego 
aniżeli gealickiego  / szkockiego /.                                                                                               
10/. Ochrona języka śląskiego wymaga przyznania na ten cel środków finansowych znacznie 
wyższych od dotychczasowych .                                                                                                  
11/. Polska racja stanu wymaga prawnego uznania języka śląskiego.                                         

 Pomimo oczywistości faktów związanych z istnieniem narodu śląskiego i języka 
śląskiego znanych chociażby z treści broszury „ Naród śląski” oraz wyników ostatniego spisu
powszechnego , prawne uregulowanie problemów związanych z uznaniem narodu śląskiego 
oraz języka śląskiego jako regionalnego , w Polsce nie wystąpiło. Niezrozumiałe działanie 
władz państwowych wbrew polskiej racji stanu budzi zatroskanie.                                            
Z przykrością stwierdzamy, że regionalne instrumenty ochrony języka śląskiego mają 
charakter okazjonalny oraz bardzo ograniczony zakres i zasięg.                                                 

Dobitnym potwierdzeniem słuszności powyższych stwierdzeń , są następujące fakty:   
1/  nie zebrano , a co za tym idzie nie wydano słownika śląsko - polskiego lub polsko - 
śląskiego obejmującego w miarę pełny zasób słów śląskich,                                                      
2/  brakuje kompleksowych słowników gwar śląskich obejmujących cały obszar 
występowania języka śląskiego,                                                                                                   
3/  w nadzwyczaj opieszałym tempie rozwiązywany jest przez państwowe instytucje problem 
standaryzacji języka śląskiego,                                                                                                    
4/  nie występuje w liczącej się skali promowanie języka śląskiego przez władze państwowe i
samorządowe. Nasza skromna prośba o spowodowanie dostarczenia słownika polsko - 
śląskiego do bibliotek szkolnych i publicznych na terenie województwa śląskiego lub 
chociażby dawnego województwa katowickiego nie doczekała się pozytywnego załatwienia 
przez władze samorządowe i to pomimo skargi na którą nie otrzymaliśmy nawet odpowiedzi. 
.5/ sztuczne hamowanie  procesów integracyjnych ludności na terenie Górnego Śląska , a 
nawet sprzyjanie dezintegracji chociażby poprzez tolerowanie wpisów internetowych 
zionących nienawiścią dla danych narodowości tutaj zamieszkałych.                                        

W tym stanie rzeczy prosimy prawych ludzi ; o wskazanie możliwości lub 
uruchomienie europejskich i regionalnych instrumentów prawnego uznania narodu śląskiego 
oraz języka śląskiego, gwarantujących ich ochronę.                                                                    
                                      Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom
 Wiceprezes    / -  / Paweł Helis                    Sekretarz / - /  Rudolf Kołodziejczyk
Rybnik, dnia  17 stycznia  2021 r 
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 3 .Spis powszechny 2021 -  niewykorzystane szanse

Rybnik , 1 maja 2021 r.

Komitet Śląskich Organizacji, prowadzących kampanię informacyjną deklarowania śląskiej 
narodowości oraz języka śląskiego w ogólnopolskim Spisie Powszechny

W nawiązaniu do powołania i działalności w/w Komitetu ... , którego zasadniczym celem jest
współpraca  na  rzecz  deklarowania  śląskiej  narodowości  oraz  języka  śląskiego  w
ogólnopolskim Spisie Powszechnym 2021 r. podnosimy co następuje :

1.  nasze  trzy  opracowania  :  Problemy  Polski  i  Śląska  pod  ponowną  rozwagę;  Spis
powszechny 2021 r,,  a  narodowość  śląska;  Spis  powszechny 2021 r,,  a  używanie  języka
śląskiego  napisano  specjalnie  pod  kątem  działalności  Komitetu...  zwłaszcza  w  aspekcie
umieszczenia ich na www.slonzoki razem. Występowanie już na początku istnienia tej strony
zakładek  :  Język  śląski  –  podkreślenie  uznania  języka  śląskiego;  Narodowość  Śląska  –
Budowa tożsamości narodowej ; Historia Śląska – edukacja regionalna , nauka historii Śląska
na podstawie faktów. Wszystkie powyższe tezy zostały rozwinięte w opracowaniach poprzez
użycie  silnych  argumentów  ,  których  kwestionowanie  budziłoby  uśmiech  politowania.
Prezentacja dowodów w zwięzłej formie idealnie nadawała się na wykorzystanie w ulotkach .
Tak właśnie Nasz Wspólny Sląski Dom i wspierające go Stowarzyszenie Sprawiedliwość i
Prawda uczyniło na miarę swoich możliwości

 Niestety  materiały  te  wysłane  do  wszystkich  sygnatariuszy  Komitetu  …  nie  zostały
wykorzystane przez innych , pomimo naszej prośby o rozpowszechnienie. Co więcej również
nasz  monit  w tej  sprawie  spotkał  się  z  całkowitym milczeniem wszystkich  odbiorców –
czyżby celowa cenzura ?. Wystarczyło małym wysiłkiem opracowania te umieścić na swoich
Face bookach oraz  stronach internetowych,  a  ich popularyzacja  byłaby znaczna.  Wartość
materiałów  nie  podlega  dyskusji  ,  ponieważ  nikt  nie  wniósł  do  nich  krytycznych  uwag
pomimo  prośby  w  tym  zakresie.  Treść  tam  zawarta  nie  przebiła  się  do  szerszej  opinii
publicznej Rola edukacyjna byłaby szczególnie cenna bo nie douczenie społeczeństwa jest
rażące.  Dotyczy  to  zwłaszcza  opracowania  Problemy Polski  i  Śląska  … gdzie  punkt  II.
Wybrane  problemy  istotne  dla  Śląska  zawierają  kilka  stron  treści  przedstawiających
faktyczny, realny stan rzeczy przydatny w walce o sprawiedliwość i godność dla Śląska.

2.  niska  wysokość  zebranych  funduszy  na  akcję  promocyjną  narodowości  śląskiej  oraz
używania  języka  śląskiego  dla  celów  spisu  powszechnego  2021  oraz  znane  nam  inne  ,
mizerne działania w związane ze spisem ; budzą niepokój co do stanu obywatelskich , pro
śląskich  postaw  mieszkańców  województwa  śląskiego  oraz  ich  stowarzyszeń  i  partii.
Uzyskanie zaledwie około 40 tysięcy złotych musi pobudzać do krytycznej refleksji co do
własnych  działań,  nie  wychodzących  naprzeciw  oczekiwaniom  szerszego  kręgu
społeczeństwa.

3. wystarczyła pobieżna analiza działaczy zaangażowanych w akcję spisu powszechnego ,
aby stwierdzić ich szczupłość i  bezradność wobec problemów przed jakimi stoi  Śląsk.  O
wiedzy śląskich „elit'  można różnie pisać. Wystarczy przykład. Na portalu Partii Ślonzoki
Razem – Ślonsko Sztama od 23 lutego do dzisiaj zalecany jest wybór – Język Śąski. Jest
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rzeczą ludzką błądzić, ale taki zapis prezentowany przez miesiące to już powód do wstydu.
Niestety  Ślonsko  Sztama  w  aspekcie  rozpowszechnienia  naszych  opracowań  generalnie
okazała  się  Ślonską  Tamą  wstrzymującą  przepływ  informacji  przydatnych  do  podjęcia
decyzji co do zadeklarowania narodowości śląskiej i używania języka śląskiego. Zjawisko
braku wspólnych działań dla dobra mieszkańców województwa śląskiego utrwala się.  Już
działalność Rady Górnośląskiej cechowała małostkowość i brak istotnych działań.

Niestety , nie widać znaczących symptomów poprawy na przyszłość.

Niezrażeni  nieprzychylną  lub  obojętna  reakcją  na  nasze  konstruktywne  działania  ,
proponujemy następujące cele i inicjatywy na bazie Komitetu … lub niezależnie od niego
przez wszystkich mających na względzie dobro mieszkańców Śląska:

1. Stworzyć  „Forum na  rzecz  samorządności  i  postaw obywatelskich„  do  wspólnego
wypracowania stanowiska środowisk śląskich. Powinno być ono umocowane prawnie.
Najlepiej  poprzez  utworzenie  Związku  /  Federacji  /  Stowarzyszeń  stosownie  do
postanowień Prawa o stowarzyszeniach.

2. Cel główny Związku / Federacji/ stowarzyszeń , to dążność do poprawy jakości życia
w  województwie  śląskim,  która  jest  jak  wiadomo  jedną  z  najgorszych  w  Unii
Europejskiej  .  Gorzej  jest  tylko  w najbiedniejszych regionach Bułgarii  i  Rumunii.
Obecna  akcja  szczepień  przeciwko  korona  wirusowi  w  województwie  śląskim
wykazuje niski stopień sprawności organizacyjnej i uznaniowość władz centralnych w
dysponowaniu szczepionkami , zamiast jasnych i sprawiedliwych reguł postępowania .
Konieczność szczepień w miejscach wiążących się z przejechaniem ponad 100 km ma
masowy wymiar.

3. Jesteśmy za powołaniem stałego Komitetu do spraw Tragedii Górnośląskiej w tym
celem doprowadzenia  do  rehabilitacji  oraz  zadośćuczynienia  dla  ofiar  bezprawnej
deportacji  i  ich  potomków.  Przybliżenie  prawdy  o  tej  Tragedii     zarówno
społeczeństwu  polskiemu  jak  i  europejskiemu  musi  nastąpić  w  imię  elementarnej
sprawiedliwości.

4. Wspólne działania na rzecz realizacji celów statutowych Forum/ Związku … mogą
posiłkować  się  problematyka  ujętą  w  Wyborze  dokumentów  Stowarzyszeń  Nasz
Wspólny  Śląski  Dom /  NWSD/  oraz  Sprawiedliwość  i  Prawda  /  SiP /  na  stronie
internetowej  www.nwsd.pl.Aktualności.
Zainteresowani mogą wygotować sobie powyższe opracowanie w formie książkowej.

Jako priorytety działania proponujemy uznać :                                                          
1/  dążność do zmiany pseudodemokratycznej ordynacji wyborczej rozdzielającej mandaty 
według nieproporcjonalnej metody d” Hondta , zgodnie z postulatami zawartymi w 
opracowaniu „Naprawić Polskę można i trzeba … „ Zmiany postanowień ordynacji 
wyborczej szczególnie ważne są w zakresie obniżenia progu wyborczego z 5% do 3 % , 
odstąpienie od metody d”Hondta na rzecz proporcjonalności wyborów zgodnych z 
Konstytucją RP , inne rozszerzone finansowanie komitetów wyborczych .                                

Brak przedstawicieli znacznej części społeczeństwa obywatelskiego we władzach 
wybieralnych to hamulec w dążeniu do pozytywnego załatwiania wszelkich spraw 
związanych z jakością życia mieszkańców. Bezwzględnie celowe i konieczne jest 
przystąpienie od zaraz do stworzenia jednego pro śląskiego Komitetu Wyborczego lub 
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przyłączenia się na korzystnych warunkach do określonego Komitetu Wyborczego 
gwarantującego wprowadzenie śląskich patriotów do wybieralnych władz zarówno szczebla: 
centralnego , wojewódzkiego , miast / gmin.                                                                            

Obecnie wśród partii najbardziej pożądana i rokująca nadzieję współpraca to chyba 
Polskie Stronnictwo Ludowe i i Nowoczesna. Klęska rozumu i nędza działania w 
poprzednich wyborach wszelkiego typu nie może się powtórzyć za sprawą „śląskich partii”. 
Istnienie dwóch partii mających w nazwie nawiązanie do Śląska nie może mieć miejsce , bo 
ich elektorat jest za mały, by mogły mieć przedstawicieli we władzach- zwłaszcza przy 
utrzymaniu obecnych postanowień Ordynacji wyborczej  ,                                                        
2/   kontynuowanie różnorodnych działań na rzecz prawnego uznania narodu śląskiego           
i języka śląskiego za język regionalny w świetle : postanowień Konstytucji RP, wsparcia 
parlamentarzystów śląskich w Unii Europejskiej i Parlamencie RP . Merytoryczne 
uzasadnienia są gotowe , chociażby w naszych opracowaniach . Należy je rozpowszechniać 
na wszystkie możliwe sposoby.                                                                                                    
3/  walkę o prawdziwy wizerunek Śląska , w tym poprzez zwalczanie wszelkich objawów 
niewłaściwego przedstawiania spraw Śląska i Ślązaków ,                                                          
4/  przybliżenie społeczności polskiej i międzynarodowej martyrologii Ślązaków,                    
5/  najbliższe zebranie zainteresowanych odbyć jeszcze w miesiącu maju b.r. na bazie 
członków Komitetu Organizacji Śląskich... pod patronatem czterech śląskich 
parlamentarzystów , aktualnie aktywnych w tym Komitecie ... .

Dziękujemy wszystkim osobom wypełniającym służbę społeczną.                         
Szczególne  słowa  podziękowania  kierujemy  do  wolontariuszy,  którzy

rozpowszechniali  nasze  ulotki  związane  ze  Spisem  powszechnym  2021  przybliżając
społeczeństwu wiedzę prawdziwą na podstawie faktów.

Stowarzyszenie                       Stowarzyszenie                                                                             
Nasz Wspólny Śląski Dom             Sprawiedliwość i Prawda                                                     
Wiceprezes / -/ P. Helis                Prezes /-/ A. Motyka                                                                
Sekretarz / - / R. Kołodziejczyk     Sekretarz /- / A. Oleksiński 

Przesyłamy do wiadomości i wykorzystania

4. Prawdy Polaków oraz Ślązaków.
Rybnik, dnia 6 września 2022 r

 Zjazd przedstawicieli głównych organizacji skupiających polską społeczność w 
Niemczech odbył się w Berlinie dnia 27 sierpnia 1922 r. Tego dnia uchwalono statut 
organizacji znanej do dziś jako Związek Polaków w Niemczech / ZPwN/ .                               
Z inicjatywy ZPwN założono w 1933 r. w  Centralny Bank Spółdzielczości Polskiej,  a także 
kooperatywy rolno-handlowe, spółdzielnie, szkoły, stowarzyszenia kulturalne, zespoły 
artystyczne, w tym chóry  oraz kluby sportowe. Członkowie Związku … chronili głównie  
polskie dziedzictwo kulturowe w Niemczech.

Doceniając ważność tej działalności w sobotę 27 sierpnia 2022 r. w Berlinie 
uroczyście  świętowano stulecie Związku Polaków w Niemczech. Jubileuszowe spotkanie 
zgromadziło wielu znanych gości.                                                                                            

Odczytano list od  prezesa PiS J. Kaczyńskiego , w którym stwierdził między innymi  
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"Niech pięć prawd Polaków spod znaku Rodła prowadzi związek przez kolejne sto lat". 
Rangę obchodów podniósł list Prezydenta RP – A. Dudy , w którym podkreślił, że 

"powstanie Związku Polaków w Niemczech to jedno z ważniejszych wydarzeń w historii 
polskiej emigracji". 
Podziękowania i pozdrowienia przekazał również premier M. Morawiecki .                             

Liderów Związku …. uhonorowano odznaczeniami.
Powszechnie wiadomo, że ideową podstawą działalności Związku....  jest  "Pięć prawd 
Polaków" sformułowanych i uchwalonych na pierwszym Kongresie Polaków w . który  
rozpoczął się 6 marca 1938  w Berlinie .                                                                             
1.Jesteśmy Polakami .                                                                                              
2.Wiara Ojców naszych jest wiarą naszych dzieci .                                                            
3. Polak Polakowi Bratem!                                                                                                  
4. Co dzień Polak Narodowi służy .                                                                                    
5. Polska Matką naszą – nie wolno mówić o Matce źle!                                            
Wśród członków ZPwN było wiele osób pochodzących ze Śląska , zwłaszcza  z terenu 
obecnego województwa opolskiego oraz Raciborza  i okolic .                                           
Edmund Osmańczyk i Arka Bożek byli   najbardziej aktywnymi i mądrymi działaczami 
Związku... . Powyższe  wydarzenia skłaniają do refleksji .

Transformacja ustrojowa umożliwiła rozwój aktywności społecznej i politycznej. Nowe 
przepisy prawne umożliwiły powołanie do życia Ruchu Autonomii Ślaska   .                           

Działo się to w warunkach piętrzących się utrudnień w trakcie rejestracji.        
Trwająca około roku rejestracja sądowa zakończyła się dzięki aktywności Komitetu 
Założycielskiego, a zwłaszcza Rudolfa Kołodziejczyka - wydaniem stosownej decyzji . 

Postanowieniem Sądu Wojewódzkiego w Katowicach z dnia 19 lutego 1991 roku  
zarejestrowano stowarzyszenie pod nazwą Ruch Autonomii Śląska w Rybniku. 

W statucie określono  cele Ruchu … a &7 stanowił między innymi  :                             
1. Kształtowanie i rozwijanie  wśród ludności Śląska aktywnej postawy obywatelskiej , 
sprzyjającej powstawaniu poczucia pełnego włodarzenia i współodpowiedzialności za swoją '
małą ojczyznę”.
Uzyskanie dla Śląska autonomii wraz z Sejmem Śląskim.
O poparciu lokalnego społeczeństwa dla idei autonomii / samorządności/ świadczyły dobitnie
trzy zasadnicze zdarzenia :                                                                                                           
1/  masowe zapisy  do stowarzyszenia – sześć  tysięcy osób oraz mnóstwo sympatyków ,  
2/  wprowadzenie do Sejmu RP  przez RAŚ dwóch posłów,
3/  uzyskanie przez kandydatów Ruchu... ; R. Kołodziejczyka oraz Z. Wieczorka  w 
wyborach do Senatu po około 150 tysięcy głosów.

Zarząd i Rada Naczelna   stowarzyszenia prowadziły nieprzerwaną i aktywną pracę na 
rzecz tworzenia społeczeństwa obywatelskiego - stosownie do postanowień statutowych.

Wychodziło to naprzeciw późniejszemu zapisowi Art.15. Konstytucji RP z 2 kwietnia 
1997 r. , w tym pkt. 1. Ustrój terytorialny Rzeczpospolitej Polskiej zapewnia decentralizacji 
władzy publicznej.
Realizując cele statutowe członkowie organizacji oraz sympatycy byli nieugięci i 
zdeterminowani , świadomi szans na bezpośrednie działania na rzecz pomyślności Śląska 
oraz głoszenia o nim prawdy.

W codziennej pracy starano się przestrzegać następujących zasad:

66



1. Jesteśmy Ślązakami , zobowiązuje nas to do czynów szlachetnych.
2. Ziemia Śląska naszą Ojcowizną , dążyć będziemy do jej pomyślności.
3. Pozytywistyczna praca i głoszenie prawdy naszym obowiązkiem.

       4.  Ludzie dobrej woli oraz wszyscy mieszkańcy Śląska są naszymi braćmi.
       5. Ogrom dokonań naszych przodków, drogowskazem przyszłych działań.
       6. Nie opuścimy Śląska skąd nasz Naród i Język swój zachowamy .
      7. Tworzyć będziemy pozytywny wizerunek Śląska , jako krainy dojrzałej 
samorządności  i  aktywnych postaw obywatelskich.
W Materiałach na VII Kongres Ruchu Autonomii Śląska / 2011 r. /opracowanych przez Koło 
RAŚ Rybnik , w przygotowanym wystąpieniu R, Kołodziejczyka znajduje się powyższych  
siedem  zasadniczych Prawd Ślązaków , które proponował umieścić w deklaracji 
przystąpienia do RAŚ co równoznaczne byłoby z ich akceptacją i zobowiązaniem do 
stosowania.
Zainteresowani wiedzą , że na tym Kongresie odbywanym w XX rocznicą utworzenia 
Ruchu , człowiek z jego legitymacją nr 1 czyli R. Kołodziejczyk  , bez którego założenie 
Ruchu … prawdopodobnie by nie nastąpiło , mógł przemawiać tylko 5 minut . Wymienione 
powyżej Materiały … w formie książkowej rozdano kilkudziesięciu delegatom na Kongres. 
Można się z nimi zapoznać na stronie www.nwsd,pl – Dokumenty , a dalej Opracowania.       
W  Bibliotece Śląskiej w Dziale Zbiorów Specjalnych jest duży zbiór dokumentów 
dotyczących RAŚ , / w tym w/w Materiały …/ oraz stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski 
Dom - przekazany osobiście przez niżej podpisanych jako dar.

Ubiegły rok był jubileuszowym XXX rokiem działalności RAŚ . Kolejna okrągła 
rocznica nie znalazła uznania u władz tego stowarzyszenia i organizacji uważających się za 
pro śląskie . 
Jest piękny przykład władz najwyższych RP – Prezydenta , Premiera , Prezesa rządzącej 
partii , którzy oddali hołd założycielom i działaczom ZPwN w 100 rocznicę powstania 
Związku...

Aktualne władze Ruchu Autonomii Śląska nie zrobiły generalnie nic, aby uhonorować 
swoich Ojców Założycieli nawet z okazji rocznic.

Nasz Wspólny Śląski Dom pamiętał o rocznicach , dał temu wyraz w opracowaniu 
„Przemilczane rocznice” wysłanym do kilkudziesięciu pro śląskich organizacji oraz mediów i
osób prywatnych – oczywiście bez odzewu.

Śląsk  coraz bardziej jawi się jako kraina , gdzie sprawiedliwość i prawda jest w coraz 
bardziej deficytowa – zarówno w mowie jak i działaniu !

Kto nie czyni dobrze , ten grzeszy. 
Niechaj grzechy zaniechania w czynieniu dobra zostaną stale i konsekwentnie eliminowane. 

Śląska mapa działania musi być bogatsza . Do zbliżających się wyborów 
parlamentarnych i samorządowych należy przystąpić w komitetach wyborczych i z 
programami wyborczymi gwarantującymi co najmniej powtórzenie najlepszych wyników 
jakie uzyskał „RAŚ” oraz kandydaci , których działania na rzecz pomyślności mieszkańców 
województwa śląskiego nie budzą wątpliwości.                                                                

Tak nam dopomóż Bóg i ludzie sprawiedliwi dający świadectwo prawdzie.
Uważamy, że publiczna polemika związana z treścią niniejszego pisma jest konieczna i 
celowa .
          Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda                                                                            
Prezes  / - /  A. Motyka    Sekretarz  / - / A. Oleksiński
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Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom  
       Wiceprezes  / - / Paweł Helis

Do wiadomości, rozpowszechnienia i polemiki : wg rozdzielnika

IV. O godność i sprawiedliwość dla Ślązaków i Śląska

1. Uaktualnione propozycje działań Rady Górnośląskiej

Rada Górnośląska.

W nawiązaniu do poprzedniego zebrania odbytego w dniu 05.04.2019 r.  ,                     
i nadesłanego protokołu,  w którym  brak  informacji o konkretnych działaniach  według 
naszych pisemnych sugestii przekazanych obecnym ,                                                                 
przesyłamy uaktualnione propozycje.                                                                                       
Zebranie   kolejne  26.04.2019 w Katowicach.

 1.Cel Rady Górnośląskiej

Działania na rzecz poprawy jakości życia mieszkańców Śląska .                                               
Jakość życia,  na którą składają się podstawowe uwarunkowania bytowe – środowisko 

naturalne    / jakość powietrza, wody itp. / komunikacja, ochrona zdrowia ,długość życia ,  
edukacja , przestępczość , zarobki, poziom technologiczny zakładów pracy i ich przyszłość ;  
jest w województwie śląskim  jedną z najgorszych wśród wszystkich regionów Unii 
Europejskiej.                                                                                                                              
Jest to obiektywna ocena renomowanych ekspertów, w tym  z USA  , którzy opracowali 
Indeks Rozwoju Społecznego w regionach Unii Europejskiej .                                                  

Gorzej od Województwa Śląskiego jest tylko w najbiedniejszych i zdegradowanych 
rejonach Rumunii i Bułgarii. 

2 Komitet Obchodów 75 – lecia Tragedii Górnośląskiej.

Komitet …. w swoim programie powinien ująć problem bezprawnej deportacji z Górnego 
Śląska obywateli polskich / Ślązaków / w aspekcie ich rehabilitacji i  zadośćuczynienia.         

Stowarzyszenia: Nasz Wspólny Śląski Dom oraz Sprawiedliwość i Prawda deklaruje 
przygotowanie  zbioru swoich opracowań  na temat Martyrologii Ślązaków w czasie II wojny
światowej oraz Tragedii Górnośląskiej , jako przyczynek do wzrostu poziomu edukacji nie 
tylko regionalnej .                                                                                                                        

Rehabilitacja i zadośćuczynienie ofiarom Tragedii Górnośląskiej musi nastąpić 
poprzez starania władz partii : Ślonzoki Razem, Śląskiej Partii Regionalnej oraz wszelakich 
organizacji mieniących się  śląskimi  ; władz samorządowych województwa śląskiego itd.,     

Z inicjatywy Komitetu powinno nastąpić :                                                                       
- spowodowanie międzynarodowego  obchodzenia rocznicy wywózki niewinnych ludzi 
różnych narodowości do ZSRR ,                                                                                                  
-  zapewnienia patronatu przedstawicieli najwyższych władz Unii Europejskiej i Polski ,       
w tym religijnych ;                                                                                                                       
- monitorowanie wszelkich aspektów obchodów organizowanych przez inne środowiska ,      
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pozyskanie sponsorów ,                                                                                                                
-   polemika z wszelkimi nieprawdziwymi lub zmanipulowanymi informacjami w mediach 
społecznościowych itd. itp.  

Stosowne petycje , w tym dotyczące rehabilitacji i uczynienia zadośćuczynienia ofiarom i ich
rodzinom , należy skierować do władz polskich / Prezydent RP, Sejm, Senat , Premier, Sąd 
Najwyższy / oraz Unii Europejskiej.  

                                                                                  

3. Rezolucja nr 1

Do Komitetów Wyborczych / partii / biorące udział w wyborach do Parlamentu 
Europejskiego 2019

Zebrani w dniu 05 kwietnia 2019 r,. w Katowicach , przedstawiciele ….. stowarzyszeń i 
innych organizacji pozarządowych , przesyłają „ Pytania wyborców „   z prośbą o 
niezwłoczne nadesłanie jednoznacznych odpowiedzi.                                               

Stanowiska poszczególnych Komitetów Wyborczych lub ich brak oraz dokonania 
poszczególnych kandydatów , będą podstawą do udzielenia zbiorowego poparcia  w 
wyborach do Parlamentu Europejskiego .                                                                                    

  Sprawę należy potraktować jako ważną i nadzwyczaj pilną.               

4. Rezolucja nr 2

Zebrani w dniu 05 kwietnia 2019 r,. w Katowicach , przedstawiciele partii Śl. Razem , ŚPR 
oraz  stowarzyszeń i innych organizacji pozarządowych , w pełni popieramy Petycję z dnia 
31 marca 2019 roku skierowaną do Prezydenta RP praz Premiera w sprawie „ Uchwalenia 
Rekompensaty anty smogowej”  .                                                                             

 Konieczność i celowość  wprowadzenia tej Rekompensaty … została wykazana w 
powyższej petycji. W województwie śląskim z najbardziej wysokim poziomem 
zanieczyszczenia powietrza w Polsce  wprowadzenie wnioskowanej rekompensaty 
przyśpieszyłoby proces wymiany kotłów  bezklasowych lub poniżej klasy piątej na węgiel , 
na bardziej ekologiczne kotły lub przejścia na paliwo gazowe oraz ciepło systemowe  .           

Przedsięwzięcie to cechowała by wysoka efektywność zarówno w obniżce poziomu 
zanieczyszczeń powietrza  jak i ekonomiczna.                                                                   

Zachęta ekonomiczna znalazłaby przełożenie na przyśpieszona wymianę źródeł 
ciepła , zwłaszcza wśród ludzi tkwiących w ubóstwie ekonomicznym i mających najwięcej 
„kopciuchów” 

Wybory do Parlamentu Europejskiego 2019.                                                       

Aktualnie istotnym problemem jest udzielenie poparcia kandydatom do Parlamentu 
Europejskiego , którzy służyć będą najlepiej wyborcom. Wyniki wyborów do sejmiku 
Śląskiego 2018 wskazują na potencjalny elektorat związany z Radą Górnośląską wynosi 
maksymalnie do 100 tysięcy społecznie wyrobionych wyborców , skłonnych głosować 
według preferencji Partii : Ślonzoki Razem , ŚPR oraz stowarzyszeń biorących udział w 
posiedzeniach Rady Górnośląskiej. Z tego względu należy poprosić wyborców , aby 
głosowali na kandydatów komitetów wyborczych   / KW /, które uzyskają mandaty w 
Województwie Śląskim .                                                                                                             
Wysoce prawdopodobnym jest, że będą to następujące Komitety Wyborcze : 
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Koalicja Europejska , Prawo i Sprawiedliwość , Wiosna Biedronia  , Kukiz 15 .                       
Według zebranych popiera się następujących kandydatów : 
…...............              ;             ...............;           ….................. ;   …..............                               

Maksymalnie  / optymalnie/  do czterech.                                                                                    
Większa liczba preferowanych kandydatów , którym udzielono by wsparcia spowoduje 
rozproszenie głosów , które skutkować będzie nie uzyskaniem mandatów przez niektórych , a
być może wszystkich powyższych  kandydatów.

Rybnik, 18.04.2019 r.

 Komitet Obchodów 75 – lecia Tragedii Górnośląskiej.
Komitet …. w swoim programie powinien ująć problem międzynarodowej skali 

ludobójstwa , a w szczególności bezprawnej deportacji z Górnego Śląska obywateli 
polskich / Ślązaków / w aspekcie ich rehabilitacji i  zadośćuczynienia.                                      

Rehabilitacja i zadośćuczynienie ofiarom Tragedii Górnośląskiej musi nastąpić 
poprzez starania władz partii : Ślonzoki Razem, Śląskiej Partii Regionalnej oraz wszelakich 
organizacji mieniących się  śląskimi, przy poparciu : Episkopatu Polski , Kurii w 
Katowicach, władz samorządowych województwa śląskiego itd.,   , Instytutu Pamięci 
Narodowej , śląskich środowisk prawniczych , mediów narodowych i prasy regionalnej.         

Z inicjatywy Komitetu …..  powinno podjąć się następujące działania  :                        
1.  spowodowanie międzynarodowego  obchodzenia rocznicy wywózki niewinnych ludzi 
różnych narodowości  z  krajów rządzonych przez sowietów -  do ZSRR ,                                
2.  zapewnienia patronatu przedstawicieli najwyższych władz Unii Europejskiej , Polski i 
krajów z których nastąpiła deportacja cywilów,                                                                          
3.  włączenie się Kościołów chrześcijańskich w potępienie nieludzkiego traktowania w 
większości  niewinnych ludzi przez sowiecki komunistyczny totalitaryzm wspierany przez 
krajowych popleczników,   

4.odprawianie mszy świętych w intencji deportowanych, we wszystkich parafiach Metropolii 
Katowickiej oraz w Katedrze,

5.postawienie pomnika Ofiar Tragedii Górnośląskiej oraz tablic pamiątkowych,

5.organizowanie seminariów oraz wygłaszanie odczytów,

7.rozpropagowanie działalności Centrum Dokumentacji  Deportacji Górnoślązaków,

 8. doprowadzenie do zorganizowania wystawy w Muzeum Śląskiej dotyczącej wywózki 
Ślązaków                                                                                                                                      
9.  monitorowanie wszelkich aspektów obchodów organizowanych przez inne środowiska ,    
10 .  pozyskanie sponsorów , celem sfinansowania obchodów i nagłośnienia sprawy,               
11 .  polemika z wszelkimi nieprawdziwymi lub zmanipulowanymi informacjami w mediach 
społecznościowych itd. itp.  na temat :Tragedii Górnośląskiej,-  jej uwarunkowań, braku  
podstaw prawnych deportacji obywateli polskich / Ślązaków / z przedwojennego 
województwa śląskiego                                                                                                                
12.  wydanie przez IPN syntetycznego opracowania na temat : wywózki ludzi do ZSRR , 
zwłaszcza z  Polski;  śląskich żołnierzy wyklętych                                                                     
13.  wydanie w dużym nakładzie opracowania Stanisława Adamskiego, Biskupa 
Katowickiego pod tytułem „Pogląd na rozwój sprawy narodowościowej w województwie 
śląskim w czasie okupacji niemieckiej „  oraz Jego „Domówienia z dnia 22.XI.1945 r. „ 
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Proponuje się na wydawcą czasopismo „Gość Niedzielny” , które ma już praktykę w  
zakresie wydawania dodatków,                                                                                                    
14.  obchody 75 – lecia Tragedii Górnośląskiej połączyć z zakończeniem w 1945 r. 
prześladowaniami antyfaszystów śląskich – przedstawić skalę i rodzaj  zbrodni, wnioskować 
nadanie ulicom, placom … stosownych nazw z tym związanych.

 Petycje , w tym dotyczące rehabilitacji i uczynienia zadośćuczynienia ofiarom i ich 
rodzinom , należy skierować do władz polskich / Prezydent RP, Sejm, Senat , Premier, Sąd 
Najwyższy / oraz Unii Europejskiej.  

             Stowarzyszenia: Nasz Wspólny Śląski Dom oraz Sprawiedliwość i Prawda deklaruje 

przygotowanie i wydanie w liczbie kilkudziesięciu egzemplarzy ,  zbioru swoich opracowań  

na temat Martyrologii Ślązaków w czasie II wojny światowej oraz Tragedii Górnośląskiej , 

jako przyczynek do wzrostu poziomu edukacji nie tylko regionalnej .                                       

Oświadczamy, że zrzekamy się wszelkich gratyfikacji finansowych związanych z 

publikacją  treści naszych opracowań znajdujących się na stronie www.nwsd.pl    

Stowarzyszenia :

Nasz Wspólny Śląski Dom                                                                                

Sprawiedliwość i Prawda                                                                                                

Rybnik, dnia 30.05.2019

Prezydium Rady Górnośląskiej.

Uczestnicy spotkań RG w 2019 r.

Przewodniczący obrad R.G. 

Dotyczy ; Udzielenia poparcia w wyborach do Parlamentu Europejskiego 

preferowanym kandydatom.

Przekazane przez nas uczestnikom spotkań R. Górnośląskiej opracowania, a 

mianowicie:

„Pytania wyborców „ oraz „Uaktualnione propozycje związane z jej działalnością ' nie były 

przedmiotem obrad.

W związku ze zbliżającymi się wyborami do Parlamentu Europejskiego zachodzi ważna i 

pilna potrzeba wskazania kandydatów uczestniczących w tych wyborach w województwie 

śląskim, których całokształt działalności gwarantuje najlepsze wykonywanie obowiązków 

Europosła w służbie wyborców.
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Ponawiamy prośbę o imienne wytypowanie do 4 / czterech / kandydatów – nie mylić z 

poparciem dla  Komitetów Wyborczych -  na których najlepiej głosować.

Wobec bliskiego terminu wyborów prosimy o pilne nadsyłanie propozycji do dnia 11.05.2019

r. na  adres : i.sprawiedliwosc@op.pl.

Wyniki zbiorcze nadesłanych propozycji przekażemy zainteresowanym do dnia 12 maja b.r. z

prośbą o rozpowszechnienie. 

Pozdrawiamy i dziękujemy.

Stowarzyszenie NWSD

Wiceprezes 

/ - / P. Helis

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda

Prezes  / - /    A. Motyka    Sekretarz / - / A. Oleksiński

Rybnik, dnia 12 maja 2019 r. 

Prezydium Rady Górnośląskiej.

Uczestnicy spotkań RG w 2019 r.

Przewodniczący obrad R.G. 

Dotyczy ; Wykonania ustaleń pisma z dnia 1 maja w sprawie udzielenia poparcia w 

wyborach do Parlamentu Europejskiego / P. E. / preferowanym kandydatom 

Przekazane przez nas pismo adresatom jak wyżej , nie  znalazło należytego odzew wśród 

członków Rady Górnośląskiej. 

Bagatelizowanie wyborów do Parlamentu Europejskiego , które są niezwykle ważne dla U.E.

Polski i Śląska jest szkodliwe.  Nastąpiło rozbicie elektoratu utożsamiającego się z 

organizacjami wchodzącymi w skład Rady.                                                                                 

 Brak dążności do stworzenia reprezentacji w P.E. w składzie chociażby kilku 

Europosłów    z województwa śląskiego zaangażowanych w służbie swoich wyborców - 

wymaga napiętnowania.                                                                                                               
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Według naszego rozeznania  ,  całokształt dotychczasowej działalności gwarantuje najlepsze 

wykonywanie obowiązków Europosła  przez następujących kandydatów , którzy mają szanse 

zdobyć mandat :         KW Koalicja Europejska               –            poz. 5  Marek Plura , 

KW Wiosna Roberta Biedronia              -                                      poz.  1  Lukasz Kohut,          

KW Kukiz ' 15                                 -           poz. 1  Grzegorz Długi

Poparcie udzielono  konkretnym kandydatom , a nie Komitetom Wyborczym / partiom / , co 
powinno wykluczyć wszelkie polityczne dywagacje związane ze startem tych osób w 
wyborach. Popierajmy kandydatów, a nie Komitety Wyborcze.                                                 

Wyrażamy ubolewanie ,że nasz wniosek w sprawie wyborów, nie był przedmiotem 
obrad ani innych działań R.G.

 Apelujemy o wszelakie  poparcie powyższych kandydatów oraz  działania na rzecz 

licznego udziału    w wyborach.

Pozdrawiamy i dziękujemy.

Stowarzyszenie NWSD  Wiceprezes / - / P. Helis

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda

Prezes  / - /    A. Motyka    Sekretarz / - / A. Oleksiński

Rybnik, dnia 23 maja 2019 r.

Prezydium Rady Górnośląskiej.

Uczestnicy spotkań RG w 2019 r.

Przewodniczący obrad R.G. 

Dotyczy : przyszłego spotkania w ramach Rady Górnośląskiej.

Proponujemy uwzględnienie w porządku zebrania Rady Górnośląskiej następujących 

problemów :

1. omówienie naszych propozycji nie rozpatrywanych na zebraniu w dniu 26.04.2019 r. oraz 

uzyskanie odpowiedzi na nasze opracowanie  „Pytania wyborców” ,

2 .   fiasko wspólnego działania w wyborach : samorządowych 2018, do Parlamentu 

Europejskiego 2019 oraz prawdopodobnie w jesiennych wyborach parlamentarnych ,
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przyjęcie wspólnego, wstępnego projektu działań Komitetu Obchodów 75-   lecia Tragedii 

Górnośląskiej obejmującego w całości propozycje J. Gorzelika , nasze znajdujące się w 

opracowaniu „ Komitet Obchodów  75  - lecia Tragedii Górnośląskiej” oraz wypracowane 

przy współudziale Centrum Dokumentacji Deportacji Górnoślązaków, 

powołanie Zespołu lub koordynatora na rzecz opracowania wniosku o umieszczenie w 

Panteonie Górnośląskim / podziemia katedry Chrystusa Króla  w Katowicach / wyjątkowych 

postaci zasłużonych dla Górnego Śląska . Według Gościa Niedzielnego z 14 kwietnia 2019 r. 

„ O tym , kto znajdzie się ostatecznie w Panteonie Górnośląskim , zadecydują mieszkańcy 

regionu '. Na Uniwersytecie Śląskim działa już zespół w tej sprawie pod przewodnictwem 

Ks. prof. Henryka Olszara.

Stowarzyszenie NWSD                                                                                                         

Wiceprezes / - / P. Helis

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda

Prezes  / - /    A. Motyka    Sekretarz / - / A. Oleksiński

Podsumowanie  wyników wyborów do Parlamentu Europejskiego 2019  

Nasze pismo do Rady Górnośląskiej w sprawie poparcia trzech kandydatów w 

wyborach do Parlamentu Europejskiego z dnia 14 maja 2019 r. rozesłano do kilkudziesięciu 

adresatów -  głównie organizacji oraz rozpowszechniono poprzez internet.   W liście 

wskazaliśmy , że  całokształt dotychczasowej działalności preferowanych kandydatów 

gwarantuje najlepsze wykonywanie obowiązków Europosła w służbie wyborcom 

województwa śląskiego.                                                                                                      

Wyniki wyborów wykazują, że nasze propozycje były trafne i realistyczne.                              

Startujący w ramach :

 KW Koalicja Europejska  -   Marek Plura    zdobył  około    32 tyś. głosów, 

KW Wiosna Roberta Biedronia    -   Łukasz Kohut                49 tyś. głosów,                             

KW Kukiz ' 15                              -    Grzegorz Długi               27 tys. głosów.

Ł. Kohut zdobył mandat europosła - gratulacje . Wyrażamy nadzieję , że będzie aktywny w 

działaniach na rzecz mieszkańców naszego województwa.                                                         
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To co robi  M. Plura znalazło uznanie wyborców. Głosowało na niego rzędu 3,4 razy  

więcej ludzi niż w poprzednich wyborach co dało mu 5 miejsce na liście KW Koalicja 

Europejska w województwie .   O ile będzie startował w jesiennych wyborach 

parlamentarnych , przyzwoitość nakazuje przyznanie mu pierwszego miejsca na danej liście . 

Podobnie G. Długi uzyskując zdecydowanie pierwsze miejsce w ramach KW Kukiz 15

umocnił swoja pozycję, jako lider tej organizacji w województwie śląskim. Cieszy drugie 

miejsce Pani Aleksandry Jelonek  w ramach   tego samego KW Kukiz 15. Duet ten, z tak 

dużym poparciem , umieszczony na pierwszych miejscach na danej liście w wyborach do 

parlamentu RP , może zdobyć mandat posła lub senatora . 

  Podkreślaliśmy, że popieramy  kandydatów, a nie Komitety Wyborcze. Wyrażamy 

ubolewanie , że cześć wyborców nie jest w stanie czytać ze zrozumieniem prostych, 

jednoznacznych tekstów. Spotkaliśmy się z publicznymi zarzutami – co prawda nielicznymi –

że popieramy programy  powyższych Komitetów Wyborczych - partii .                                    

Zastanawia słabe zaangażowanie w wyborach do PE śląskich partii – Ślonzoki Razem 

oraz Śląskiej Partii Regionalnej …..

Zdumiewa również brak zdecydowanych działań tych partii związanych z jesiennymi 

wyborami parlamentarnymi w Polsce .                                                                                        

Wyniki wyborów do PE  w województwie śląskim wykazały, że istnieje ponad 100 tysięczny 

elektorat o zdecydowanych  postawach obywatelskich, gotowy poprzeć pozytywistyczne 

działania na rzecz ogółu mieszkańców województwa śląskiego.                                                

Rozproszenie głosów  wyborców w nadchodzących wyborach spowoduje po raz 

kolejny brak chociażby kilku osobowej reprezentacji w Parlamencie RP , pozytywnie 

nastawionej do rozwiązywania  palących  spraw  województwa śląskiego. 

Stowarzyszenia : 

Nasz Wspólny Śląski Dom                                              

Wiceprezes    /-/ P. Helis     Sekretarz R. Kołodziejczyk     

  Sprawiedliwość i Prawda         Prezes  /-/ A. Motyka     Sekretarz  /-/ A. Oleksiński

Rybnik, 3 czerwca 2019 r.
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2. Transfery finansowe z Unii Europejskiej do województwa śląskiego

Urząd Marszałkowski 

Województwa Śląskiego 

ul. Juliusza Ligonia 46

40 - 037 Katowice

Prośba

Dotyczy ; Transferów finansowych z Unii Europejskiej

W załączeniu przesyłamy „ Zestawienie transferów finansowych Budżet UE – Polska /
w EUR / od początku członkostwa Polski w Unii Europejskiej , czyli od 1 maja 2004 r. wraz 
transferami w roku 2019 do marca.

Prosimy o przesłanie nam analogicznego / podobnego /  zestawienia w odniesieniu 
do : Województwa Śląskiego oraz Subregionu Zachodniego Województwa Śląskiego , z 
ewentualnymi prognozami na najbliższe  lata.

Zestawienia te będą swoistym bilansem otwarcia w odniesieniu do działań tamtejszego
Urzędu Marszałkowskiego   : „ dla ludzi dla Śląska „ w aspekcie pozyskiwania środków 
finansowych z Unii Europejskiej. 

Za szybkie i pozytywne załatwienie niniejszej prośby dziękujemy.

Stowarzyszenia :

Nasz Wspólny Śląski Dom

Wiceprezes /-/ P. Helis Sekretarz R. Kołodziejczyk

Sprawiedliwość i Prawda 

Prezes /-/ A. Motyka Sekretarz /-/ A. Oleksiński

Rybnik , dnia 3 grudnia 2019 r.

Europoseł

Jan Olbrycht

ul. Wysoka 15/17

Rybnik

/ w miejscu /

Prośba

Dotyczy ; Transferów finansowych z Unii Europejskiej

W dalszym ciągu ciągu oczekujemy na odpowiedź na nasze pismo z 6 czerwca 2019 r. 
o poniższej treści :
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„ W załączeniu przesyłamy „ Zestawienie transferów finansowych Budżet UE – Polska / w 
EUR / od początku członkostwa Polski w Unii Europejskiej , czyli od 1 maja 2004 r. wraz 
transferami w roku 2019 do marca.

Prosimy o przesłanie nam analogicznego zestawienia w odniesieniu do : Województwa 
Śląskiego , Subregionu Zachodniego Województwa Śląskiego , Miasta Rybnika z 
ewentualnymi prognozami na najbliższe pięć lat.

Zestawienia te będą swoistym bilansem otwarcia w odniesieniu do działań Europosła : „ dla 
ludzi dla Śląska „ w Parlamencie Europejskim.

Za szybkie i pozytywne załatwienie niniejszej prośby dziękujemy.”

Stowarzyszenia :

Nasz Wspólny Śląski Dom

Wiceprezes /-/ P. Helis      Sekretarz R. Kołodziejczyk

Sprawiedliwość i Prawda  

Prezes  /-/ A. Motyka       Sekretarz /-/ A. Oleksiński

Rybnik, dnia 3 grudnia 2019 r.
Europoseł

Jan Olbrycht , Izabela Kloc , Łukasz Kohut

Monit

W związku z brakiem odpowiedzi na naszą prośbę dotyczącą transferów finansowych 
z Unii Europejskiej do województwa śląskiego z dnia 10 czerwca 2019 / sprzed pół roku !! / 
ponownie przesyłamy jej treść.                                                                                                    

Zakładamy, ze tym razem otrzymamy stosowną odpowiedź , na którą czeka wielu 
wyborców , mieszkańców województwa śląskiego,                                                                    

Nadmieniamy, że w trakcie kampanii wyborczej do Senatu , kandydat na Senatora - 
Paweł Helis,  który uzyskał około 24 tysięcy głosów;  niezliczoną ilość razy  pytany był o 
transfery finansowe z UE do województwa śląskiego. 
Zał. w/w pismo z dnia 10 czerwca 2019 r. 

Stowarzyszenie 
Nasz Wspólny Śląski Dom
Wiceprezes 
  Paweł Helis

Stowarzyszenie
Sprawiedliwość i Prawda
Prezes
Alojzy Motyka
Rybnik, dnia 10 grudnia 2019 roku 
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3.Zapętleni w krętactwach dotyczących Śląska.

Redaktor Naczelny Dziennika Zachodniego
Redaktor Jan Dziadul

List otwarty

Zapętleni w krętactwach dotyczących Śląska.

Oburzeni czytelnicy przekazali nam  artykuł J. Dziadula pod tytułem „Zapętleni w 
śląskości , choć nie tylko” , który ukazał się w Dzienniku  Zachodnim , dnia 24.01.2020 r . 
Szczególnie  poruszyło ich  odrębne wytłuszczone na czerwono zdanie  " Trzydzieści lat 
temu w Rybniku na zjeździe założycielskim autonomistów , odwoływaliście się do idei         
" czystej śląskiej rasy " , która weźmie oto na klatę misje odbudowy autonomii. Śmiechu 
warte."                                                                                                                              

Treść powyższego cytatu naśladuje wybitne osiągnięcia publicystyczne wynikające z 
radosnej twórczości dziennikarskiej w ramach nieboszczki Trybuny Robotniczej.  
Zainteresowani nie będąc członkami Ruchu Autonomii Śląska / RAŚ / , ani Stowarzyszenia 
Nasz Wspólny Śląski Dom zdawali sobie sprawę, że powyższa informacja dziennikarza jest 
wydumana i nieprawdziwa.                                                                                   

Domagali się oni zajęcia stanowiska przez założycieli Stowarzyszenia RAŚ oraz o 
spowodowanie stosownego sprostowania treści  – co niniejszym czynimy.                       

Zdecydowanie stwierdzamy, że nic nam nie wiadomo o jakiejkolwiek lansowanej idei
„ czystej śląskiej rasy ' lub podobnej. Dotyczy to zwłaszcza okresu związanego z 
organizowaniem , a później działalnością Stowarzyszenia RAŚ. Wprost przeciwnie , 
oficjalnie wprowadziliśmy do Deklaracji ideowej stwierdzenie , że „Zadaniem „Ruchu” jest 
skupienie wszystkich Ślązaków niezależnie od obywatelstwa i  miejsca zamieszkania na 
bazie programu autonomii i utworzenie Ruchu Społecznego , który doprowadzi do 
osiągnięcia założonego celu „.                                                                               

Deklaracja ideowa powinna być znana ludziom zainteresowanym problematyką 
śląską. Znajduje się ona w wielu miejscach, w tym w internecie na stronie www.nwsd.pl 
oraz w zbiorach specjalnych Biblioteki Śląskiej, jako opracowanie Koła RAŚ Rybnik – 
Materiały na VII Kongres Ruchu Autonomii Śląska .                                                             

Kto jest Ślązakiem – jednoznacznie określono  w ostatnich zdaniach broszury 
współautorstwa Rudolfa Kołodziejczyka „Naród Śląski' , w tym w zdaniu „Wystarczy 
osiągnięcie wieku 18 lat i zadeklarowanie zgodnie ze swoja autonomiczną wolą 
przynależności do Narodu Śląskiego „ 

Cele i sposoby realizacji zawarte w pierwszym statucie RAŚ absolutnie nie 
upoważniają do operowania pojęciem „ czystej rasy śląskiej „ . Potwierdza to już stosowny  
pierwszy punkt określający cele Ruchu - „. Kształtowanie i rozwijanie wśród ludności Śląska 
aktywnej postawy obywatelskiej  …. „, a także  punkt 2 „Współuczestniczenie we 
współczesnej integracji wszystkich zamieszkujących Śląsk , grup ludności … '
 Napisane przez  red. J. Dziadula pojęcie „czystej rasy śląskiej „ kojarzy się nam 
jedynie z hodowlą wspaniałych ogierów czystej rasy śląskiej w stadninie w Książu koło 
Wałbrzycha. 

Łączenie utopijnego i zwodniczego projektu Autonomia 2020 w kontekście całego      
okresu działalności RAŚ wynika ze słabej znajomości tematyki lub wręcz złej woli. Wiadomo,     
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że odejście         od pierwotnych , pozytywistycznych działań na rzecz wszystkich mieszkańców 
Śląska nastąpiło od   czasu wyboru J. Gorzelika na przewodniczącego Stowarzyszenia.                    

Zgadzamy się z tezą, że w lipcu br szkodzący Śląskowi będą mogli organizować stypę ,        
w związku z formalnym zgonem projektu Autonomia 2020. Nawet  mało krytyczny i ufny 
człowiek,  który  podatny jest na slogany w które chce wierzyć dojdzie do przekonania, że 
zakończył się pewny okres zwodniczej działalności obecnych władz RAŚ i braku działań              
na rzecz integracji i pomyślności mieszkańców Górnego Śląska.                                                        

Schyłek i towarzysząca  marginalizacja znaczenia Ruchu Autonomii Śląska znajdująca         
dobitne potwierdzenie w wynikach ostatnich wyborów samorządowych oraz do                      
Europarlamentu,   Sejmu i Senatu . Jest to fakt oczywisty  i w zasadzie nieodwracalny.            

Brak bezinteresownych, oddanych sprawie działaczy pracujących na rzecz pomyślności 
Śląska na miarę tych co zakładali i dynamicznie rozwijali w pierwszych latach Ruch Autonomii 
Śląska  - jest powszechnie odczuwalny.                                                                                                

Zostało nas kilku żyjących Ojców Założycieli RAŚ i nie pozwolimy perfidnie mijać się        
z prawdą w odniesieniu  do wszelakich spraw. Przypominamy, nasze zaczerpnięte z Biblii 
apostolskie motto  ; „Nie możemy nie mówić tego co widzieliśmy i słyszeliśmy'.                              

Dotyczy to nie tylko niniejszej sprawy, ale wielu problemów  najistotniejszych dla  
pomyślności i godności mieszkańców Śląska.                                                                              
Kilkaset stron liczący „Wybór dokumentów … „ znajduje się na stronie internetowej 
www.nwsd.pl ,  a w nim przykładowo rozdziały : Naród Śląski i Język Śląski,  O godność i 
sprawiedliwość  dla Ślązaków i Śląska,  Problemy związane ze smogiem …,Działania na rzecz 
sprawiedliwości    społecznej i tworzenia lepszego prawa,  Walka o właściwy wizerunek Śląska,  
Podstawowe          problemy polskiego górnictwa, Martyrologia Ślązaków,  Ślązacy i zdarzenia 
godni upamiętnienia ,              Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom i SiP , syntetyczne 
przedstawienie działalności.                                                                                                                  

 Powyższe tytuły rozdziałów i zawarte tam dokumenty jednoznacznie potwierdzają , że 
niezmiennie działaliśmy na rzecz sprawiedliwości i godności     dla Śląska oraz integracji 
mieszkańców .                                                                                                                       
Wielokrotnie dokumenty na powyższe tematy były przekazywane Redakcji lub                
redaktorom Dziennika Zachodniego , zawsze z tym samym skutkiem - potraktowano je jako 
nienadesłane.                                                                                                                             

Prosimy o przekazanie niniejszego pisma do wiadomości czytelników , jako sprostowanie 
omawianego powyżej  artykułu red. J. Dziadula.

Członkowie Komitetu Założycielskiego 
Ruchu Autonomii Śląska

Rudolf Kołodziejczyk                                              Stanisław Rduch
legitymacja członkowska nr 1  RAŚ                    Fundator Sztandaru RAŚ
e mail : nasz.wspolny.slaski.dom@gmail.com                                    Rybnik,     lutego 2020 r. 

4. Polemika J. Foxa z red. Semka
  
Temat:w święta należy dokonać rachunku sumienia pamiętajmy o jakimś elemencie  
refleksji":

Szanowny Panie Red. Semka !
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Z wielkim zainteresowaniem przeczytałem dzisiaj wywiad m. in. z Panem, w 
którym Pan informuje , że:
„w święta należy dokonać rachunku sumienia…pamiętajmy  o jakimś 
elemencie refleksji”:
Bardzo uprzejmie Pana proszę, aby Pan dokonał rachunku sumienia i 
poinformował mnie, co Panu sumienie podpowiedziało.
Żeby dokonać rachunku sumienia, trzeba takie mieć, wychodzę z założenia, że 
Pan takie ma.
Pozwalam sobie krótko wrócić do starego tematu.

Z informacji opublikowanej w Gwarku tarnogórskim z dnia 29.10.2019 r. 
wynika, że ubolewa Pan m. in. z powodu stosowania przez  p. dr Jerzego 
Gorzelika tzw.„metody szokowania” i podaje Pan różne przykłady ws. takich 
wypowiedzi p. Gorzelika.
Co do zasady stwierdzam, że Pana Gorzelika żaden Ślązak  i żadna organizacja 
śląska  nie upoważniła do stosowania w imieniu Ślązaków „metody szokowania” 
m. in. w odniesieniu do xxx Polaków i Polski, co mogłoby być powodem m. in. 
całkowitego błędnego i znieważającego określenia Ślązaków, jako 
„zakamuflowanej opcji niemieckiej” lub tzw. „piątej kolumny….“

Ponadto stwierdzam, że Pana Gorzelika żaden Ślązak i żadna organizacja śląska  
nie upoważnili do fotografowania się przed Urzędem Wojewódzkim w 
Katowicach   „w pewnym mundurze wojskowym i z pewną bronią“,.
Jest możliwe, że o ile to ww. zdjęcie i wypowiedzi poszły w świat i w Polskę. O 
ile tak, to jest to tragedia i wielka krzywda, którą p. Gorzelik wyrządza 
Górnoślązakom i Górnemu Śląskowi !!! i co Panu Gorzelikowi jednoznacznie 
odbiera zasadność przewodzenia jakiejkolwiek organizacji śląskiej.

Proszę zapytać, dlaczego on to robi i mnie poinformować. Byłem pytany przez 
inne osoby, dlaczego on to robi, opowiedziałem, aby p. Gorzelika zapytano 
osobiście.
Z otrzymanej  informacji wynika, że na spotkaniach widziano Pana i p. Gorzelika, 
że jesteście obydwoje w tzw. dobrej komitywie. 
Chyba zgodzi się Pan ze stanowiskiem, że każdy człowiek ma prawo decydować 
sam kim jest i jaki język jest językiem jego serca i tradycji. Np. dla Rosji  w 
zaborze rosyjskim język polski był tzw. „ dialektem nadwiślańskim”, z czym się 
Polacy słusznie nie zgadzali i walczyli m. in. z bronią w ręce. 
Osobiście uważam że sprawa  etniczności Górnoślązaków jest jedną z 
największych tragedii etnicznych w Europie.
Po przeczytaniu Pana przedmiotowego wywiadu dochodzę do wniosku, że 
tragicznie skomplikowana  rzeczywistość Górnego ŚLĄSKA i Górnoślązaków jest
Panu znana powierzchownie i skrótowo. Mam nadzieję, że zna Pan życiorys i np. 
los Wojciecha Korfantego.
W wywiadzie udzielonym red. dr Michałowi Smolorzowi  po rzeczowej dyskusji 
uzgodniliśmy stronę tytułową wywiadu następująco “Dla warszawskich elit 
Śląsk to egzotyka“. Jakie jest Pana zdanie.
Z ubolewanie stwierdzam brak mi nadal Pana odpowiedzi na mój nw. e-mail 
sprzed roku.
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Uprzejmie podnoszę, że posiada Pan też oznaczenia państwowe za respektowanie 
praw człowieka w PRL.
W obecnej rzeczywistości respektowanie podstawowych praw  człowieka jest 
nieodzownym elementem europejskiej cywilizacji, państwa praworządnego i 
demokratycznego.
Życzę Panu i Rodzinie dobrego, pomyślnego zdrowego roku 2021.
J. Fox

Nw. mail bez odpowiedzi.
Szanowny Panie red. Semka !
Życzę  Panu i Rodzinie dobrego, pomyślnego zdrowego roku 2020.
Z ubolewanie stwierdzam brak Pana odpowiedzi na mój nw. e-mail.
Nie wiem jaki jest tego powód i jak to sobie wytłumaczyć.
Nie chcę uwierzyć, aby mnie Pan po prostu potraktował z pewnych względów 
przedmiotowo.
Jest Pan absolwentem KUL –u i osobą posiadającą 31 odznaczeń od Pana 
Prezydenta RP.
To zobowiązuje do pewnych zachowań…!!! 
Serdecznie pozdrawiam.
adw. J. Fox
Z poważaniem,    Józef Fox

5. Przemilczane rocznice - RAŚ
Ruch  Autonomii Śląska -  przemilczane rocznice .

Od pradawnych lat zwyczajem Ślązaków jest świętowanie rocznic urodzin, zwłaszcza 
tych               okrągłych. W tym roku przypada XXX rocznica powstania Ruchu Autonomii 
Sląska / RAŚ /.
Dnia 19 lutego 1991 roku Sąd Wojewódzki w Katowicach wpisał do rejestru stowarzyszeń 
Ruch Autonomii Śląska z siedzibą w Rybniku i jego reprezentantów Paweł Andrzej Musioł , 
Rudolf Kołodziejczyk, Ryszard Klinger.

Zakończono trudne, trwające ponad rok starania o prawne uznanie organizacji.                 
Formalnie zaczęło się to 13  stycznia 1990 roku w podziemiach kościoła pod wezwaniem 
świętej Jadwigi Śląskiej – naszej patronki  w Rybniku.; gdzie grupa piętnastu synów Ziemi 
Rybnickiej  , odważnych społeczników podpisała Deklarację ideową z mottem : „ Jesteśmy  
solą tej ziemi „  
Komitet Założycielski utworzyli :
1. Jan Gojny                - inżynier                                     9. Karol Moczko            - inżynier
2. Stanisław Hanak      - inżynier                      10. Paweł Musioł   - prawnik , 
przewodniczący
3. Kazimierz Idzikowski – technik                                 11. Stanisław Rduch       - inżynier
4. Henryk Jośko – ks. proboszcz Parafii św. Jadwigi     12. Władysław Salamon – technik
5. Ryszard Klinger             - górnik                                13. Janusz Śmietana       - muzyk
6   Rudolf Kołodziejczyk    - ekonomista                        14. Maria Śmietana        - technik rtg
7.Jan Majwald                   - prawnik                              15. Karol Solich             - prawnik
8. Henryk Morgała              - technik                                                                                               

Konkretne zawody założycieli świadczyły o realistycznym podejściu do realizacji 
postawionych  sobie celów oraz utrudniły frontalny atak na nową organizację. Zdumiewa fakt, 
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że wśród Ojców Założycieli  całkowity brak osób, znajdujących się od wielu ostatnich lat we 
władzach naczelnych Stowarzyszenia   RAŚ.
   Przystępując do działań określonych przez statut , byli oni nieugięci i zdeterminowani , 
świadomi szans na  konstruktywne , pozytywistyczne działania na rzecz pomyślności Ślaska      
W działaniach na rzecz Prawdy mieli na uwadze biblijne motto : „ Nie możemy nie mówić  
tego co widzieliśmy i słyszeliśmy”.    W szczególności dotyczyło to spraw związanych z 
przedwojenną autonomia województwa śląskiego i aktualnych spraw Śląska gdzie  
niesprawiedliwość      i uznaniowość władz w systemie centralizmu demokratycznego budziła 
sprzeciw.                                                                                                                                    
W  ofensywie informacyjnej możliwej dzięki rozumieniu roli aktywności wszystkich ludzi 
dobrej woli i podnoszeniu różnorodnych problemów interesujących mieszkańców , napotkano   
barierę milczenia ze strony oficjalnych mas mediów oraz perfidną krytykę.                                  

Pierwszy Kongres RAŚ odbyty w czerwcu 1991 r. był podsumowaniem tytanicznej 
pracy organizacyjnej szerokiego frontu aktywistów w rezultacie którego liczba   członków 
Ruchu wynosiła około 7500 osób oraz 20 tysięcy świadomych sympatyków.                               

W następnych latach główną uwagę dalej kierowano na autonomię gospodarczą 
nawiązującą do rozwiązań określonych   w Ustawie Konstytucyjnej  z dnia 15 lipca  
zawierającą statut organiczny Województwa Śląskiego.      Praktyczne , rozsądne rozwiązania   
realizowano w mniejszym lub większym zakresie przed wojną  z dobrym skutkiem  dla   całej 
Polski i dyskusyjnym dla Śląska.                                                                                    

Odważnie przystąpiono do wypełniania białych plam historii w imię sprawiedliwości      
i prawdy dla Śląska. Zaczęto systematycznie rozprawiać się z z mglistą i mityczną               
znajomością  historii Śląska głoszoną zarówno przez historyków, polityków jak i 
niedouczonych publicystów. Niezwłocznie zaczęto wydawać „Jaskółkę Śląską „ budzącą duże 
zainteresowanie czytelników.                                                                                               
Nieuzasadniony i ostry sprzeciw dogmatycznych przeciwników nieznających realiów śląskich 
zwiększał zainteresowanie organizacją.                                                                                   

Pionierskie działania informacyjno – edukacyjne   przybliżyły społeczeństwu polskiemu 
nieznane fakty wiążące się  z problematyką : przymusowego wcielenia  Ślązaków do wojska 
niemieckiego oraz znaczącego ich udziału w Wojsku Polskim na Zachodzie, Volkslisty w 
aspekcie przyjmowania jej  / nie podpisywania ! / na polecenie władz polskich na uchodźstwie  
i zaleceń miejscowego duchowieństwa  z biskupem Stanisławem Adamskim na czele, 
realizowania wywózki  / deportacji Ślązaków obywateli polskich /do ZSRR, funkcjonowania  
po wojnie    polskich obozów pracy / koncentracyjnych / .                                                             

Nieprawdziwe lub tendencyjne informacje przekazywane w środkach masowego 
przekazu zaczęły budzić coraz większy sprzeciw.                                                                           

Z innych działań RAŚ należy podkreślić jego udział w organizowaniu: spotkań z 
mieszkańcami, zabaw, czynów społecznych chociażby w postaci prowadzenia nasadzeń drzew 
po gigantycznym pożarze w okolicach Kuźni Raciborskiej. Wszystko to działo się wyłącznie    
w oparciu o środki własne członków ówczesnych władz z zarobków uzyskiwanych                     
w przedsiębiorstwach państwowych oraz sympatyków.                                                                  

Nie było żadnego dotowania, darowizn, zwłaszcza  ze strony ośrodków zagranicznych..  
Rozrost organizacji do kilku tysięcy członków to efekt bezinteresownej , ideowej pracy wielu 
ludzi , którzy za to nie pobierali jakiegokolwiek wynagrodzenia.                                  

Wyrazem znacznego poparcia do Programu Ruchu Autonomii Śląska było wprowadzenie
w 1991 r, dwóch posłów RAŚ do Sejmu  RP.                                                                                  
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Niedemokratyczna  ordynacja wyborcza uniemożliwiła w 1993 r. zdobycie mandatu  
senatorów kandydatom Ruchu Autonomii Śląska – Rudolfowi Kołodziejczykowi i Zenonowi 
Wieczorkowi, którzy  uzyskali odpowiednio 155,7 tys.  oraz 149,1 tys. głosów.                    
Było to  16 i 18 miejsce kandydatów o najwyższym poparciu w skali kraju , gdzie na jednego 
senatora przypadało około 277 tys. uprawnionych do głosowania. W województwie  
katowickim  przypadało około 958 tysięcy !                                                                         

Nieproporcjonalne wybory wbrew Konstytucji RP przez wszystkie lata były stale  
krytykowane, początkowo  przez RAŚ a potem Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom.; 
który  podał propozycje  konstruktywnych i sprawiedliwych zmian w ordynacji wyborczej w 
swoim opracowaniu Naprawić Polskę można i trzeba … z 2013 r.                                                 

Ruch … znalazł uznanie za granicą, a jego przedstawiciele brali udział w sympozjach      
i innych spotkaniach na zaproszenie z Francji, Włoch , Wielkiej Brytanii, Czech, Moraw.           

W kraju, przy aktywnym wsparciu RAŚ doprowadzono w 1994 r. do Zjazdu Ligi 
Regionów, w którym uczestniczyło siedem organizacji w tym Zrzeszenie Kaszubsko -
Pomorkie, Związek Podhalan , Unia Wielkopolska … Opracowany w tym samym roku    
Program Społeczno – Polityczny Ruchu Autonomii Śląska    może być i aktualnie 
wykorzystywany.                                                               W 1997 roku w Bazylice na Górze
Świętej Anny uroczyście poświęcono sztandar stowarzyszenia, ufundowany przez 
współzałożyciela Ruchu … S. Rducha. Niedługo po tym fundator został uwikłany w 
spreparowany proces o napad z bronią w ręku.                                                               

Przemyślane , wielokierunkowe i zmasowane ataki na Ruch … , a zwłaszcza Ojców 
Założycieli przyniosły przeciwnikom doraźny sukces. Zastraszeni ludzi odmawiają aktywnej 
działalności w obawie o utratę pracy.  R. Kołodziejczyk wzór fachowości , pracowitości i 
obowiązkowości bezprawnie utracił pracę.                                                                                     

Ruch … prowadził zmniejszoną działalność , ale siła wieloletniego rozpędu 
organizacyjnego była znaczna.   Wystarczyło to, aby RAŚ odniósł sukces wyborczy   w 
wyborach samorządowych 2010 r. Nastąpiło  wprowadzenie do władz regionalnych swoich 
radnych , w tym do Sejmiku Wojewódzkiego, Rad Powiatów, Rad Miast. Wywołało to 
wielorakie reakcje, zazwyczaj negatywne . W szczególności publicznie wystąpili ludzie 
mający spaczony pogląd na temat Śląska i Ślązaków, w tym Prezydent RP, liderzy 
centralistycznych partii politycznych i dziennikarze mające mglistą i mityczną wiedzę o tym 
regionie.                                                                                                                                  

Wobec słabej reakcji władz naczelnych Ruchu ... na atak idei samorządności / autonomii/
Koło RAŚ Rybnik zajęło stanowisko do sytuacji po wyborach samorządowych w 
województwie Śląskim . Obszerne opracowanie / 7 stron / w formie listu otwartego otrzymało 
kilkadziesiąt adresatów . Przypomniano i pouczono ludzi małej wiedzy szkalujących 
tubylców o niezaprzeczalnych faktach , których trudno znaleźć  w powszechnych materiałach 
historycznych i publicystycznych.                                                                                                

W pierwszej kolejności przypomniano o silnej i niezłomnej woli  Sejmu RP zawartej w 
Ustawie Konstytucyjnej z 15 lipca 1920 r. , w zakresie zagwarantowania samorządności 
województwa śląskiego za sprawą uprawnień Sejmu Śląskiego.                                                    

Nikt z adresatów nie odniósł się do treści tam zawartych pośrednio akceptując 
prezentowane stanowisko Koła RAŚ Rybnik za wyjątkiem władz naczelnych RAŚ mocno 
niezadowolonych z umiejętne prezentowanych pro śląskich poglądów.  Dano temu wyraz w 
czasie VII Kongresu RAŚ     w marcu 2011 roku , gdzie zmuszono R. Kołodziejczyka do 
wygłoszenia referatu w ciągu zaledwie    5 minut. Liderowi Ojców Założycieli z  legitymacją 
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członkowską nr 1 w XX rocznicę powstania organizacji uniemożliwiono prezentację 
podstawowych problemów działalności Ruch … zarówno     w aspekcie historycznym                
jak i dalszej działalności.                                                                                                           

Obłudnie oświadczono, że będzie inna okazja uczczenie tej  rocznicy co jak wiadomo nie
wykonano   !   Odcięcie się  władz RAŚ od twórców stowarzyszenia i mocnych ich  
fundamentów programowych oraz  lansowanie na Kongresie poronionej idei federalizacji kraju 
było wyraźnych sygnałem chęci skierowania Ruchu … na manowce.                                           

Nastąpił frontalny atak na ikonę Ruchu .. R. Kołodziejczyka i władze Koła RAŚ w 
Rybniku doprowadzając do ich całkowitej wymiany. Ogłoszono samowolne pozbawienie           
R. Kołodziejczyka    i P. Helisa członkostwa  w stowarzyszeniu  dokonując tego według widzi 
mi się , w sprzeczności  z przepisami.                                                                                             

Dopełnieniem niegodziwości był pamflet „ Rudolf” wydrukowany  w Jaskółce Śląskiej  
oraz brak wykonania wniosku o nadanie członkom Komitetu Założycielskiego honorowego 
członkostwa  w Ruchu Autonomii Śląska .                                                                                      

Warto nadmienić, że społeczność Word Silesian Congress,  dnia 21.04.2021r.  
odznaczyła wyróżnieniem "WSC Zasłużony dla regionu Śląsk", Rudolfa Kołodziejczyka za 
kluczową rolę w powstaniu Ruchu Autonomii Śląska na początku lat 90. Dodatkowo za 
całokształt pracy na rzecz Śląska.

Pan Rudolf Kołodziejczyk w Radzie WSC będzie dysponował stałym głosem, podczas 
gdy władze Ruchu Autonomii Śląska – patrz powyżej oraz broszura „Pisanie na Berdyczów „.   
Aby nie być posądzanym o brak obiektywizmu,.istniejące po VII Kongresie relacje z władzami 
RAŚ zwalniają mnie z obowiązku szerszego pisania o ostatnim dziesięcioleciu jego istnienia.    

Moralnie jestem jednak zobowiązany do poruszenia aktualnych kilku kwestii 
dotyczących RAŚ, a mianowicie:                                                                                                    
1.  Deklaracji ” Autonomię zamierzamy uzyskać poprzez wprowadzenie zmian w Konstytucji 
Rzeczypospolitej Polskiej oraz uchwalenie Statutu Organicznego Województwa Śląskiego”    
jest nierealną mrzonką i zwodzeniem członków i sympatyków. Wynika to z całkowitego  braku 
swoich przedstawicieli  w Sejmie i Senacie RP oraz niedopuszczenia do zmiany istniejących 
postanowień ordynacji wyborczej. W zakresie zmiany ordynacji wyborczej RAŚ przez 
kilkanaście ostatnich lat nie skinął przysłowiowym palcem pomimo próśb poparcia propozycji 
Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom.                                                                                   
2.   Klęski Śląskiej Partii Regionalnej / powstałej głównie dzięki RAŚ / w ostatnich wyborach  
parlamentarnych i samorządowych oraz nie uruchomiła procesu ścisłej współpracy z partią 
Ślonzoki Razem  i ze wszystkimi pro śląskimi organizacjami  pozarządowymi – celem 
wspólnych , konkretnych działań na rzecz pomyślności  mieszkańców Śląska, a nie tylko 
deklaracji.                                                                                                                                       
3.  Konieczności i celowości powrotu do pierwotnych pragmatycznych  programów działania 
nastawionych na samorządność / autonomię/ , w miejsce głoszenia idei federalizacji kraju. .

Powyższe rocznicowe refleksje wpisują się w stale i niezłomne realizowane przesłanie 
biblijne , że żyjemy po to by dać świadectwo prawdzie.                                                                 

Chwalebna XXX rocznica powstania oraz trwania Ruchu Autonomii Śląska to głównie 
zasługa Ojców Założycieli , którzy powołali stowarzyszenie na mocnych fundamentach w 
dostosowaniu do oczekiwań mieszkańców Śląska.                                                                         

Bezinteresowna służba na rzecz sprawiedliwości i godności dla Śląska oparła się 
wszelkim działaniom zarówno wewnętrznym jak i zewnętrznym mającym na celu 
unicestwienie lub daleko posuniętą marginalizację Ruchu Autonomii Śląska. 
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 Zainteresowanych powyższą problematyką zapraszam na stronę internetową www. 
nwsd.pl ,  zwłaszcza do pozycji: Koło RAŚ Rybnik „Materiały na VII Kongres Ruchu 
Autonomii Śląska'  , Naprawić Polskę – Śląsk …. można i trzeba; broszura „Pisanie na 
Berdyczów”; broszura „Naród Śląski”.                                                                                           

/ -  /  Paweł Helis                                                               Rybnik, 12  lipca 2021 r.                       

Domówienie  autora .

Elementarne poczucie przyzwoitości nakazało mi  podnieść problem uczczenia XX i XXX – 
lecia Ruchu Autonomii Śląska  / RAŚ / . 
Wynikało to z następujących przesłanek : 

 urodzony w Orzeszu , od dziesięcioleci mieszkaniec Rybnika od momentu 
przystąpienie do prac na rzecz powołania RAŚ byłem jego aktywnym sympatykiem, 

 w Rybniku nieprzerwanie pracowałem w Przedsiębiorstwie Robót Elektrycznych 
Przemysłu Węglowego „ELROW' począwszy od stanowiska ślusarza  na Funkcji 
Głównego Energetyka  skończywszy,

 obowiązki zawodowe związane były z pracą kopalń co poszerzało kompleksowo moją
wiedzę o górnictwie i regionie , tym bardziej że w tym czasie ukończyłem 
Politechnikę Śląską ,

 pomimo dociążenia obowiązkami służbowymi i domowymi / żonaty , dwoje chłopców
/, udzielałem się społecznie – w tym jako współzałożyciel jednego z największych w 
Polsce Pracowniczych Ogrodów Działkowych „RAJ” w Rybniku,

 członkostwo w stowarzyszeniu RAŚ zaowocowało ponad dziesięcioletnią  pracą we 
władzach Ruchu Autonomii Śląska , gdzie byłem: Sekretarzem Zarządu Głównego, 
Członkiem Rady Naczelnej, przewodniczącym Koła w Rybniku, 

 pomimo przedstawionych w powyższym opracowaniu zaszłości dotyczących Ruchu 
…. emocjonalnie jestem z nim dalej związany i realizuję pierwotny jego program w 
ramach założonego  Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom / założyciel i członek 
władz , aktualnie Wiceprzewodniczący / ,

 praca zawodowa i społeczna pozwoliła mi dogłębnie poznać realia życia 
społeczeństwa, zwłaszcza w województwie śląskim co zostało zweryfikowane przez 
mnóstwo osób, które namawiały mnie do udziału w wyborach parlamentarnych i 
samorządowych,

 tworzyłem komitety Wyborcze Wyborców i prowadziłem kilka kampanii wyborczych 
głównie  w oparciu o własne fundusze pochodzące z mojej pensji  , a w ostatnich 
latach z emerytury, 

 dzięki względnym sukcesom jak na uwarunkowania , świadom znacznego poparcia 
społecznego  udzielonego mi w kampaniach  wyborczych jak i w głosowaniach / w 
ostatnich wyborach do Senatu RP uzyskałem 25 400 głosów / utrwalona jest moja 
wola pacy dla Śląska do ostatniego tchu.

Jako w pełni niezależny  od układów partyjnych  i nie poddający się manipulacjom, dalej 
prowadził będę wszelkie dostępne działania na rzecz poprawy jakości życia wyborców oraz 
broniąc interesów mieszkańców województwa śląskiego  i Śląska jako całości.                        
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Niezależność wynika z faktu, że nigdy nie pobierałem za pracę społeczną 
jakiegokolwiek wynagrodzenia zarówno w formie pieniężnej jak i rzeczowej.                          

Mam nadzieję , że niniejsze „Domówienie ... „    przyczyni się do uwiarygodnienia i 
lepszego zrozumienia ważności rocznic powstania Ruchu Autonomii Śląska  oraz zasług Jego
Ojców Założycieli. udokumentowanych na stronie internetowej www.nwsd.pl

/ - /  Paweł Helis                                                                                                                           

Rybnik . dnia  12   lipca  2021 r.                                                                                                  

                                                                                                       

.6. Polemika w związku z artykułem w Gazecie Warszawskiej – Gorzelik znowu w akcji.

  Rybnik, dnia    17 sierpnia 2022 r.

Gazeta Warszawska
Ruch Autonomii Śląska

Z opóźnieniem został mi podrzucony fragment  Gazety Warszawskiej z 22-28 lipca 
2022 r.  z wyeksponowanym artykułem „Gorzelik znowu w akcji”.                                           
Dołączono do niego  cytat Kardynała S.Wyszyńskiego  oraz dopisek - co Pan na to ?! 

Każda społeczność ma swoich „proroków” - budzicieli dusz , gotowych do poświęceń 
w imię nakazów ewangelicznych, którzy nie dopuścili do zagłuszenia swojego sumienia 
poprzez mamonę i  egoistyczny konsumpcjonizm.                                                                   
Takie postrzeganie mojej osoby jest chyba faktem. Dowodzi tego 24 tysięcy głosów 
oddanych w ostatnich wyborach na mnie jako kandydata na senatora i chociażby podrzucona 
gazeta z przekonaniem, że zajmę  stanowisko co do treści artykułu. 
Sprawa dotyczy zdjęcia ciężarówki z banerem , na którym zestawiono portrety Andrzeja 
Dudy i Władimira Putina. Opatrzono je następującym podpisem „Andrzej Duda -główny 
specjalista od historii Śląska, Władimir Putin- główny specjalista od historii Ukrainy”

Historia jest nauką, czyli  świadomym działaniem na rzecz poznania i opisania 
minionej , uogólnionej rzeczywistości. Prawdziwy opis zdarzeń , które miały miejsce na 
Śląsku jest udziałem wyspecjalizowanych naukowców. Okresy historyczne mają drugorzędne
znaczenie.                                                                                                                     

Postrzeganie historii poprzez subiektywne odczucia narodowościowe , jest propagandą
historyczną . 
Zamazywanie różnic w postrzeganiu historii jest trudne lub wręcz  niemożliwe w dobie 
obecnych nacjonalizmów i płatnych patriotów. Pisanie historii pod kątem wykazywania racji 
państwowych jest odejściem od podstawowego zadania człowieka na ziemi , to jest dania 
świadectwa prawdzie.     
Oznacza to , że trzeba dać pierwszeństwo nakazowi biblijnemu niż różnym spaczonym 
poglądom mających pożywkę w tak zwanej poprawności politycznej i głównym nurcie 
informacji medialnych.
Moja znajomość historii Śląska to wiedza : wyniesiona ze szkoły średniej, przeżyć osobistych
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moich przodków i znajomych oraz hobbystycznej nauki własnej. 
W odniesieniu do  Ukrainy jej historyczne postrzeganie nie odbiega od  przeciętnego Polaka. 
Dumny jestem , że kolor flagi Śląska : żółto – niebieska za sprawą  naszego śląskiego księcia 
Władysława Opolczyka będącego również zasłużonym  namiestnikiem  Rusi Czerwonej , 
poprzez zamianę kolorów na niebiesko -żółtą  przyjęła Ukraina za flagę państwową.

Nie wiem o co chodziło twórcom baneru , bo reklamowanie jako głównego specjalistę od 
historii Śląska - Prezydenta RP  A. Dudy , a jako głównego specjalistę od historii Ukrainy -  
Prezydenta W. Putina; nijak się ma do rzeczywistości.
 Nie odbieram jako skandalu porównywanie obu Prezydentów na odcinku wycinkowej 
wiedzy historycznej. Zasadnicze różnice między nimi mają tutaj znacznie marginalne.   

Porównuje się przecież dobro Chrystusa i zło  Antychrysta, chociaż są oni 
przeciwieństwami.  

Moje  trwające  zainteresowanie  Ruchem  Autonomii  Śląska  jest  oczywiste,  bowiem
członkostwo w stowarzyszeniu RAŚ zaowocowało ponad dziesięcioletnią pracą we władzach
Ruchu Autonomii Śląska  , gdzie byłem: Sekretarzem Zarządu Głównego, Członkiem Rady
Naczelnej, Przewodniczącym Koła w Rybniku - w kolebce i  mateczniku tego Ruchu ...
Pomimo negatywnych  zaszłości dotyczących Ruchu... zwłaszcza po VII Kongresie w 2011
roku  ,  emocjonalnie  jestem z  nim dalej  związany i  realizuję  pierwotny jego program w
ramach  założonego  Stowarzyszenia  Nasz  Wspólny  Śląski  Dom  ,  którego  jestem
współzałożycielem  i członkiem Zarządu    /obecnie wiceprezes / od początku istnienia, 
Wzorem  dla  mnie  jest  tutaj  Rudolf  Kołodziejczyk   ,  który  w  ostatnich  dniach  życia
współtworzył opracowanie  Ruch  Autonomii Śląska -  „Przemilczane rocznice”.
 Na VII Kongresie RAŚ w 2011 r. grupa długoletnich działaczy  Ruchu...   z Rybnika w
tym Rudolf Kołodziejczyk i ja  sprzeciwiliśmy się przygotowanej próbie skierowanie go na 
manowce. Konkretnie chodziło głównie o spaczone pomysły związane z wprowadzeniem  
federalizacji kraju . Odstąpiono od podstawowego celu Stowarzyszenia , jakim była 
autonomia / samorządność / Górnego Śląska , maksymalnie dostosowana do postanowień 
Ustawy Konstytucyjnej z dnia 15 lipca1920 r. zawierającej statut organiczny Województwa 
Śląskiego.                                                                                                                       

Inne sprawy na które nie mogliśmy się zgodzić zostały opisane szczegółowo w 
broszurze „Pisanie na Berdyczów”. Taka troska o dalsze losy RAŚ nie podobała się władzom 
co doprowadziło do skreślenia / usunięcia? / nas z Stowarzyszenia . Nastąpiło to bezprawnie 
z naruszeniem podstawowych uregulowań statutowych .                                                      

Byliśmy pewni, że nastąpi marginalizacja Ruchu … co jak  wiadomo z dzisiejszej 
perspektywy  jest faktem niezaprzeczalnym Widać to również po niemrawej działalności 
Śląskiej Partii Regionalnej /ŚPR/ kolejnemu poronionemu pomysłowi  utworzenia jej przez 
RAŚ.     Obecnie niskie notowania  ma zarówno jedna jak i druga organizacja.  
Dowodem na to są słabe wyniki  poparcia wyborców w ostatnich wyborach do władz 
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przedstawicielskich. 
W przypadku Ślązaków nie chodzi o separatyzm lecz daleko posuniętą 

samorządność  / autonomię/ .                                                                                                       
Jak stwierdziłem razem z R. Kołodziejczykiem współzałożycielem i wieloletnim członkiem 
władz naczelnych , mającym legitymację  nr 1 RAŚ w broszurze „Naród Śląski' –  „Kto 
oskarża Ślązaków o separatyzm , czyni to zapewne po uprzednim przyjęciu , że są oni 
idiotami lub odwrotnie „.  Będąc we władzach RAŚ , a potem w Stowarzyszeniu Nasz 
Wspólny Śląski Dom walczyliśmy ze wszelkimi próbami mającymi na celu dyskredytację 
Ruchu... co stwierdzić można czytając stosowne dokumenty na stronie internetowej 
www.nwsd.pl.                                                                                                        

Absurdalność twierdzenia o występowaniu ciągotek seperatyzmu u Ślązaków  w skali 
zasługującej na uwagę władz i prasy  nie podlega wątpliwości. 

Jako w pełni niezależny od układów partyjnych i nie poddający się manipulacjom, dalej
prowadził będę wszelkie dostępne działania  na rzecz obrony dobrego imienia  mieszkańców
województwa śląskiego i Śląska jako całości.

Odnosi się wrażenie , że skandale Gorzelika doskonale służą kreowaniu wrogów 
wewnętrznych dla zrównoważenia faktycznych wrogów zewnętrznych. Dopiero przy 
oczywistości występowania tych dwóch wrogów  można podjąć nadzwyczajne działania 
represyjne w stosunku do obywateli. Co do kary za znieważania Prezydenta RP lepiej 
podsuwać myśl zastosowania przepisu ….     o oderwaniu części obszaru od kraju                   
/  separatyzm / , gdzie przewidziana kara jest znacznie wyższa – nie krótsza niż 10 lat. 

Podrzucony mi cytat Kardynała S. Wyszyńskiego brzmi : ' Każdy Naród pracuje przede
wszystkim dla siebie , a nieszczęściem jest zajmowanie się całym światem kosztem własnej
Ojczyzny”.  J.  Gorzelik kreuje się ,  jako działający na rzecz uznania Narodu Śląskiego ,
jednocześnie  nie działa na rzecz swojej małej Ojczyzny / Śląska /, a wręcz jej szkodzi....
Zajmowanie się marginalną działalnością Prezydenta W. Putina i  afiszowanie się tym, nie
służy Śląskowi. Przykładów można mnożyć , chociażby sięgając po dawne artykuły Gazety
Warszawskiej.   

Mam nadzieję, że niniejszy wywód przyczyni się do uwiarygodnienia i lepszego 
zrozumienia ważności podawania rzetelnych informacji . Twierdzenie to jest  
udokumentowane na stronie internetowej Stowarzyszenia :www.nwsd.pl   ,    zarówno w 
odniesieniu do zdarzeń historycznych jak i wydarzeń bieżących .

P. S. Proszę wydrukować niniejsze pismo w Waszej gazecie. Dziękuję.

/ - / Paweł Helis
Do wiadomości i rozpowszechnienia : według rozdzielnika.

                                                    

7. Dyskusja   w związku ze stanowiskiem P. Helisa odnośnie artykułu w Gazecie 
Warszawskiej          – Gorzelik znowu w akcji.
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                                      Rybnik, dnia 24.08.2022 r.

 Za zgodą Pana J. Muzyczyszyna mogę upublicznić,

 jego korespondencję do mnie.

W związku z artykułem w Gazecie Warszawskiej – Gorzelik znowu w akcji., P. Helis 
prezentuje swój pogląd 

W odpowiedzi na Pana poniższy e mail przedstawiam swoje uwagi i wnioski.

Każdy ma prawo do osobistego postrzegania danych spraw. Nie odnoszę się do tego,  
czy J.  Gorzelik ma rację porównując działania Prezydentów – Putina i Dudy .                         
Oczywiście moje oceny działalności J. Gorzelika są subiektywne i zostały wyłącznie, jako 
osobiste zaprezentowane w liście z dnia 17 sierpnia b. r. do Gazety Warszawskiej i Ruchu 
Autonomii Śląska.           Nieznana mi osoba zwróciła się do mnie jako osoby prywatnej celem 
zajęcia stanowiska, co  uczyniłem stosownie do zaistniałej sytuacji. Nie wystąpiłem w imieniu 
jakiejkolwiek organizacji , czy nawet grupy osób o czym świadczy podpis pod pismem –  
Paweł Helis i nic więcej. 

Cieszę się, że „nikt  o zdrowych zmysłach wśród członków RAŚ nie myśli o jakimś            
separatyzmie,         nie ma nic o tym ani w statucie ani w celach działania tej organizacji' .              

Fakt ten, jako pierwsi  najdobitniej, wielokrotnie  i do wielu adresatów        / w tym władz 
centralnych / podnosiliśmy z R Kołodziejczykiem działając w RAŚ, a potem w Stowarzyszeniu     
Nasz Wspólny Śląski Dom / NWSD/. Dowodem jest obszerna dokumentacja na stronie 
www.nwsd.pl zarówno z okresu działalności w RAŚ jak i NWSD.                                                    

Proponuję zapoznać się ze Stanowiskiem koła RAŚ Rybnik do sytuacji po wyborach 
samorządowych w województwie Śląskim.  Obszerny list  otwarty był ripostą na wystąpienia         
publiczne liderów krajowej sceny politycznej mających mgliste pojęcie o Śląsku i Ślązakach .       
Zawiera on 34 niepodważalnych faktów społeczno – historycznych  nieznanych szerszej opinii  
publicznej , podanych    w obronie Ruchu Autonomii Śląska i Ślązaków, które wystąpiły w latach  
2010 – 2020 .         Niestety w tych działaniach mieliśmy bardzo małe wsparcie.                            
Cała moja działalność i osób współdziałających ze mną podporządkowana była maksymie              
„ tyle będziemy warci na ile będziemy zwarci'.                                                                                   

Odpowiedź na pytanie  „kto i jakie działania prowadzi (jak widać dość skutecznie) by 
rozbić wszystkie organizacje pro śląskie od wewnątrz, no i jak temu można skutecznie 
przeciwdziałać”    znajdzie  się we wnioskach z  analizy osób inspirujących tworzenie  dwóch  
partii „śląskich”  i odrębne komitety wyborcze.                                                                                   

Jako znawcę tematu proszę Pana o  przeprowadzenie tej analizy  .                                          
Przeciwdziałać temu można poprzez wspólne ustalenie podstawowych spraw wymagających          
załatwienia dla dobra mieszkańców Śląska wzorując się na piśmie Stowarzyszeń NWSD i SiP        
z dnia 29 czerwca 2022 r, wysłanego do kilkudziesięciu organizacji uważanych za pro śląskie .      

Można tego dokonać  , na przykład w ramach „Komitetu Organizacji Śląskich , Rady 
Górnośląskiej     lub podobnych gremiów. Moje próby i osób współpracujących w tym       
zakresie, zbywane były  poprzez przeróżne dywagacje i sprzeciwy.

Zawsze popierałem pomysł decentralizacji państwa o czym świadczy wybór dokumentów     
przeze            mnie  podpisanych oraz wszystkie moje kampanie wyborcze / ulotki ! / na 
przestrzeni wszystkich lat działalności społecznej.                                                                             

Wsparciem  działań na rzecz decentralizacji /samorządności, autonomii /  powinno być 
zawsze powoływanie się na przydatność  Ustawy Konstytucyjnej z dnia 15 lipca 1920    
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zawierająca statut organiczny Województwa Śląskiego   i jej dobrodziejstw dla województwa         
i Polski..                                                                                                                                          

Istnieje możliwość optymalnego  dostosowania jej treści do aktualnych uwarunkowań .       
         Nowe wymysły i dywagacje będą tylko poronionymi pomysłami , wyśmiewanymi   

przez media i  negatywnie odbieranymi przez ogół społeczeństwa polskiego .

Życzę pomyślności w działaniach na rzecz sprawiedliwości i prawdy oraz dziękuję za 
dotychczasową działalność.

Paweł Helis

Treść e mailu Pana Muzyczyszyna w nawiązaniu do mojego pisma do Gazety Warszawskiej, 
Ruchu Autonomii Śląska ... z dnia 17 sierpnia 2022 r. : 

„ Niestety, ale niektórymi tezami tego pisma nie zgadzam się. Jerzy Gorzelik ma rację,  
porównując do siebie działania prezydentów Putina i Dudy. Putin nie uznaje istnienia ani          
państwa, ani języka,    ani narodu ukraińskiego. Andrzej Duda nie uznaje istnienia ani narodu       
ani języka śląskiego.         Obaj z tych samych, czysto nacjonalistycznych pobudek.                       
I to są fakty.  Pańskie oceny   działalności J. Gorzelika są w oczywisty sposób subiektywne i 
wyłącznie jako takie mogą być prezentowane.                                                                                
Nie ma pan tytułu do występowania w imieniu wszystkich Ślązaków, co najwyżej w imieniu 
organizacji, którą pan reprezentuje i to tylko przedstawiając jej oficjalne stanowisko. Nikt o 
zdrowych zmysłach wśród członków RAŚ nie myśli o jakimś separatyzmie, nie ma nic o tym     
ani w statucie ani w celach działania tej organizacji. Zamiast szukać źdźbła w oku bliźniego   
warto raczej zastanowić się nad tym, kto i jakie działania prowadzi (jak widać dość skutecznie)   
by rozbić wszystkie organizacje pro śląskie od wewnątrz, no i jak temu można skutecznie 
przeciwdziałać.

PS. pomysł decentralizacji państwa na jednostki administracyjne o dużej                    
samodzielności i odpowiedzialności (obojętne jak się będą nazywać) jest bardzo dobry dla 
wszystkich,  nie tylko Ślązaków i nie tylko na Śląsku.”

Pozdrawiam serdecznie
Janusz Muzyczyszyn 

V. Problemy związane ze smogiem i jego kompleksowe zwalczanie                           

Rybnik, dnia 27 lutego 2019 r.                                                                                                      

1. Uwagi wraz z wnioskami do proponowanej uchwały Rady Miasta dotyczącej 

przyśpieszenia terminów wykonania obowiązującej w województwie śląskim uchwały 

anty smogowej.                                                                                                                            

Według rozdzielnika : tematyka odnosi się nie tylko do spraw lokalnych , dlatego 

prosimy o zapoznanie się z opracowaniem , wsparcie i rozpowszechnienie . Dziękujemy.

Rada Miasta
Rybnika

Prezydent    Miasta Rybnika
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W związku z trwającymi działaniami na rzecz dalszych rozwiązań prawnych 
wymuszających na osobach ogrzewających swoje pomieszczenia głównie kotłami poniżej V 
klasy opalanych węglem – stanowczo przeciwstawiamy się nowej ustawie.

W uzasadnieniu podnosimy co następuje :
1. wymuszenie na mieszkańcach w trybie przyśpieszonym wydatków na kwotę od kilkunastu
do kilkudziesięciu tysięcy złotych jest sprzeczne z elementarnymi zasadami prawa i
sprawiedliwości społecznej. Znane są przypadki karania za kradzież „batonika' , a czym jest
sięganie do cudzych portfeli i wyciąganie pod przymusem powyższych kwot pieniężnych
stanowiących dla wielu oszczędności całego życia .
Alternatywą jest kredyt / pożyczka/ rujnujący finanse domowe w wieloletniej
perspektywie czasowej , czyniący z kredytobiorców swoistych niewolników banków.
2.  całokształt spaczonych działań na rzecz nadmiernie szybkiej dekarbonizacji polegającej w
uproszczeniu na wymuszaniu podłączania się do ciepłociągów lub przejścia na opalanie
gazem nie uwzględnia elementarnych uwarunkowań , z tym związanych, a mianowicie:
1/   walka ze smogiem nakładana jest w zasadzie na barki uboższej części
społeczeństwa, bo bogatsi w większości mają już ten problem za sobą .
W skali kraju : mamy ponad 4 miliony mieszkańców zamieszkujących niedogrzane
pomieszczenia , ubóstwo energetyczne / czyli sytuacja gdy wydatki na ogrzewanie
mieszkania przekraczają 10 procent dochodów netto / dotyczy rzędu 30 procent obywateli /.
A jak jest w Rybniku ?
Ewentualne powoływanie się tylko na średnie zarobki, emerytury i renty jest mylące bez
uwzględnienia innych mierników statystycznych takich jak dominanta i mediana . Średnie te
nie dają pełnego obrazu rzeczywistej sytuacji.
W marcu 2018 roku najczęściej wypłacana emerytura / dominanta /wynosiła 1065,60 zł
brutto. To dokładnie 906 zł netto. Statystyczna emerytura, wynosi 2179 zł brutto (1806 zł
netto).
Mediana to wartość środkowa danego zbioru. W przypadku emerytur wynosi ona 1939 zł
brutto, czyli około 1612 zł netto. Rzeczywisty obraz kondycji finansowej seniorów jest więc
mniej optymistyczny od powszechnych wyobrażeń utrwalanych przez media.
2/   powyższy obraz możliwości finansowych znacznego odsetka obywateli ,w
zestawieniu ze skromnymi możliwościami finansowania swoich propozycji przez władze
,za sprawą krzykliwej demagogi różnych alarmów smogowych wymaga głębokiej refleksji i
odstąpienia od wygórowanych wymagań w stosunku do obywateli znajdujących się w
trudnej sytuacji finansowej. Przykład minimalistyczny wydatków : typowy zakup kotła
gazowego o mocy 25 kW wraz z podłączeniem do istniejącej instalacji grzewczej to
wydatek rzędu 15 tysięcy złotych oraz wzrost kosztów paliwa rzędu 2-5 tysięcy złoty /
rok. .Kompleksowa wymiana urządzeń grzewczych wraz z pełną termoizolacją według
preferowanych rozwiązań to pewne przekroczenie kwoty 53 tysięcy złotych, to jest powyżej
górnego limitu dofinansowań ustalonego w programie czyste powietrze . Limit ten musi być
korygowany o ustalony procent w zależności od dochodów na obywatela i mieści się w
przedziale od 90 procent dla dochodów do 600 zł /miesiąc oraz do 18 procent i 15 procent
dla najwyższych końcowych dochodów powyżej 1600 zł / miesiąc .
Wsparcie finansowe ze strony programu „ czyste powietrze” i ulga
termomodernizacyjna finansują tylko w części nakłady . Przykładowo dla obywateli o
dochodach w przedziale 1200 – 1400 złotych /osobę może wynosić rzędu 40 – 50 procent
kwoty kosztów kwalifikowanych.
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Należy stale pamiętać , że bez finansowego wsparcia ze strony Urzędu Miasta
wykonanie uchwały anty smogowej , która eliminuje dotacje dla najtańszego ogrzewania to
jest kotłami węglowymi V klasy, jest dla większości społeczeństwa zadaniem ponad jego
możliwości .
3/   o efektywności ekonomicznej ogrzewania decyduje głównie koszt pozyskania
jednostki ciepła zawartej w paliwie i tak : kaloryczność gazu 1 metra sześciennego 39 MJ
przy cenie około 2,1 zł/ m 3; węgiel kamienny 26 MJ/ kg przy cenie 800 zł/ tonę . Z sondaży
i autopsji wynika że uwzględniając stare budownictwo średnio zużywa się 8 ton węgla w
ciągu roku to jest 8 000 kg x 26 MJ/kg = 208 000 MJ . Odpowiada to 5333 metrom
sześciennych gazu / wyliczenie: 208 000 MJ : 39 MJ/ m3./ Koszt paliwa : węgiel 6400 zł / 8
ton x 800 zł/t / , gaz 11 200 zł / 5 333 m3 x 2.1 zł/m3/ . Do kosztów spalania węgla można
doliczyć dodatkowo 1100 zł - przywóz i wrzucanie węgla do piwnicy węgla około 600 zł ,
wywóz popiołu 200 zł , koszt drewna na podpałkę i pozostałe drobne koszty 300 zł . Tych
szczegółowych składników kosztów w innych opracowaniach zazwyczaj się nie
uwzględnia . Razem 6400 zł + 1100 zł = 7500 zł / rok - łączny koszt opalania węglem. Koszt
opalania gazem 11 200 zł/ rok . Celem doprowadzenia do lepszej porównywalności należy
pomniejszyć koszt opalania gazem o około 10 procent z tytułu lepszej sprawności końcowej
urządzeń gazowych , czyli o 1120 zł .W rezultacie tej założonej obniżki , zaniżony koszt
opalania gazem wyniesie 10 080 zł . Powyższy uproszczony rachunek , doprowadził do
wystarczająco poprawnych wyników na podstawie których można właściwie wnioskować .

Ogrzewanie gazem domu jest w praktyce , przy powyższych założeniach , droższe o
minimum 34,4 procent /10080 zł :7500 zł/ , a wyrażeniu finansowym o 2580 złotych /
rok . Licząc bez dodatkowych założeń ogrzewanie gazowe jest droższe o 75 procent / 11200
zł : 6400 zł / . W literaturze fachowej koszt ogrzewania gazem w porównaniu z węglem, w
zależności od przyjętych założeń jest wyższy od 45 do 60 procent. . Wzrost kosztów
ogrzewania z tytułu przejścia na opalanie gazem prowadzi do końcowego wniosku –
społeczeństwo polskie jest za biedne , aby udźwignąć koszty walki ze smogiem w wydaniu
zaaplikowanym przez władze .                                                                                          
Problem termoizolacji zewnętrznej budynków celowo
pominięto, ze względu na fakt, że jest to inwestycja ekonomicznie mało efektywna,
ponieważ zwrot nakładów inwestycyjnych następuje w ciągu 10 – 15 lat.

Zostało to potwierdzone w aktualnie obowiązującym programie ochrony powietrza  
dla województwa śląskiego.

Powołując się na przykład Krakowa należy zapoznać się z wysokością ogromnych 
dotacji, które zostały przyznane mieszkańcom w ramach zwalczania niskiej emisji.
W Krakowie w latach 2015-2018 zlikwidowano 19 tys. z 24 tys. palenisk i kotłowni na
paliwo stałe, co kosztowało ponad 260 mln zł, czyli średnio 13 700 zł na palenisko.....
Jednocześnie jakość powietrza w Krakowie nie uległa istotnej poprawie – zwłaszcza pod
kątem średnich wartości stężeń chociażby pyłu PM10 czy też zawartego w nim benzopirenu
– , pisze o tym K. Baca-Pogorzelska z Dziennika Gazety Prawnej w dniu 27.02. 2019 r..
4/   nie wykorzystano możliwości efektywnego ekonomicznie zwalczania smogu
prezentowanych chociażby w takich opracowaniach jak : Ministerstwo Środowiska,
Poradnik „ Czyste ciepło w moim domu ze spalania paliw stałych” , Stowarzyszenie Nasz
Wspólny Śląski Dom / z siedzibą w Rybniku ! / - „ Smog , a kompleksowy program
ograniczenia zanieczyszczeń „ , „ Konsultacje społeczne dotyczące ograniczenia smogu 
„      i inne , łącznie ponad 30 stron fachowego tekstu do pobrania ze strony
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internetowej www.nwsd.pl. - Wybór dokumentów stowarzyszeń: NWSD i SiP.
3. Wątpliwe etyczne jest działanie wszelkich Alarmów anty smogowych , jeśli ich
zwolennicy nie partycypują w wymuszonych kosztach wynikających z ich żądań. Należy
otworzyć konta bankowe na które wpłacaliby stosowne kwoty pieniężne , adekwatne do
skutków finansowych wynikających z realizacji ich pomysłów. Traktować to należy jako
własny wkład na rzecz poprawy swojego zdrowia i wyraz solidarności z uboższą częścią
społeczeństwa.                                                                                                                              
4.   Wiadomo , że sąsiednie gminy wspierają dotacjami ze swojego budżetu wymianę
„kopciuchów” w sposób ekonomicznie efektywny i skuteczny. Należy rozpatrzyć możliwość
ich naśladownictwa w dostosowaniu do własnych uwarunkowań.
5.  Mierzmy siły na zamiary , a nie przerzucajmy nadmiernych obciążeń na barki ludzi,
których doprowadzi to do pogłębionego ubóstwa lub wręcz bankructwa. Polskie chciejstwo
musi ustąpić miejsca trzeźwej kalkulacji ekonomicznej i racjonalnemu działaniu. Najpierw
trzeba stworzyć warunki do zamierzonych działań, a nie liczyć ,że jakoś to będzie , bo
'ciemny lud „ to kupi.
6. Otwartym problemem jest zagwarantowanie mocy przerobowych związanych z wymianą
kotłów , w tym również w aspekcie spodziewanej drastycznej podwyżki cen usług
wynikającej z sztucznie wymuszonego popytu – na dodatek w krótkim czasie.
7. Obecny stan przedsięwzięć na rzecz ograniczenia zanieczyszczenia powietrza wymaga
modyfikacji zwłaszcza w zakresie zagwarantowania dodatkowych środków finansowych na
rzecz ludzi znajdujących się w głębokim ubóstwie energetycznym – ponad 15 procent
dochodów przeznaczonych na ogrzewanie. Jest wielość rozwiązań w tym zakresie .
Przykładowo obniżka cen gazu używanego do celów grzewczych. Alternatywne rozwiązanie
to zaniechanie poboru VAT za paliwo gazowe lub ciepło systemowe .
8.. Niezbędne jest wykonanie dogłębnej analizy całokształtu problemów zmierzających do
optymalizacji i intensyfikacji zwalczania zanieczyszczenia powietrza.
W przypadku zainteresowania władz przeprowadzeniem analizy, gotowi jesteśmy
opracować jej założenia .

Wnioski płynące z analizy jednoznacznie wskazywałyby , jakie przedsięwzięcia są
niezbędne , aby działać skuteczniej niż obecnie , a przy tym efektywniej ekonomicznie.
Wyrażamy nadzieję, że Rada Miasta podejmie uchwałę , wychodzącą naprzeciw naszym
oczekiwaniom oraz w duchu sprawiedliwości.
Stowarzyszenie                                                              Stowarzyszenie
Nasz Wspólny Śląski Dom                                   Sprawiedliwość i Prawda
Wiceprezes Za Zarząd     / - / P. Helis         Prezes /-/ A. Motyka     Sekretarz / - / A. 
Oleksiński
                                                                                 i.sprawiedliwosc@op.pl
Do wiadomości według rozdzielnika

2. Petycja dotycząca uchwalenia - Rekompensaty anty smogowej .

Rybnik, dnia 31  marca 2019 r.

Prezydent RP

Andrzej Duda

Premier      Mateusz Morawiecki 
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Petycja – wniosek 

Dotyczy : uchwalenia - Rekompensaty anty smogowej .

W związku z anty smogowymi uregulowaniami prawnymi , a w szczególności  uchwałami 
władzy samorządowej , w tym Sejmiku Śląskiego oraz Rady Miasta Rybnika z dnia 28 lutego
2019 r. przyśpieszających terminy wymiany kotłów poniżej V klasy opalanych węglem oraz 
wymuszających pośrednio  na mieszkańcach  podłączenia się do  sieci gazowej lub 
ciepłociągu,  podnosimy co następuje :

1. podobne uregulowania są już w wielu miejscowościach w różnych regionach kraju –

co czyni problem ważnym w skali krajowej ,                                                                   

2.  przejście na powyższe rozwiązania techniczne wiążą się z dodatkowymi kosztami , 

generalnie obciążającymi obywateli , które szacować należy na kilka tysięcy złotych w

ciągu roku tylko z tytułu przejścia na gaz . Podobna sytuacja występuje w odniesieniu 

podłączenia się do ciepłociągu . Dzieje się tak pomimo dotacji przewidzianych w 

„Programie czyste powietrze „ , które tylko łagodzą skutki nadmiernych obciążeń 

finansowych mieszkańców wpadających pod nowe uregulowania ustawowe. Dotyczy 

to bowiem tylko kosztów związanych z termoizolacją oraz likwidacją kotłów 

opalanych węglem .                                                                                                           

3.  w odniesieniu do zamiany paliwa węglowego na gaz , realistycznie obliczono 

wzrost tego kosztu w gospodarstwie domowym na około 2600 zł/ rok. Założenia 

podstawowe do obliczeń : w typowym domu jednorodzinnym w starym budownictwie 

od końca wojny zużywano średniorocznie 8 ton węgla o kaloryczności 26 MJ/kg, – 

obecna cena 800 zł/t; odpowiada to 5333 metrom sześciennym gazu o kaloryczności 

39 MJ/ metr sześcienny w cenie 2,1 zł / m 3. Założenie , że utrzymywać się będą 

łagodniejsze zimy , skutkujące mniejszym zużyciem paliwa niż na przestrzeni 

powojennych lat jest wariantem optymistycznym , a nie realistycznym , Problem co 

rocznego ponoszenia zwiększonych /dodatkowych / kosztów przejścia na inny rodzaj 

ogrzewania jest więc oczywisty . Pomimo tego ekonomicznie ważnego zjawiska 

umknęło to należytej uwadze władz .                                                                                

4. ponoszenie przez mieszkańców wbrew swojej woli , czyli wymuszonych pod 

groźbą kary dodatkowych wysokich wydatków musi być zrekompensowane prze 

państwo lub organy , które to uchwaliły, w myśl zasady „ kto szkodę wyrządził 

zobowiązany jest do jej naprawienia „.                                                                             

5.  wiadomo, że w skali kraju około 4.6 milionów mieszkańców ponosi wydatki na 

ogrzewanie mieszkania przekraczające 10 procent dochodów netto , czyli zgodnie z 

powszechnie obowiązującą wykładnią tkwi w ubóstwie energetycznym.                        

6.  ubóstwo to powoduje , że miliony Polaków mieszka w niedogrzanych 
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pomieszczeniach , a nakazane przejście na droższe paliwo / gaz, olej opałowy / lub 

wymuszone podłączenie się do ciepłociągu pogłębia to zjawisko. Spodziewać należy 

się wzrostu liczby niedogrzanych mieszkań oraz dalszego spadku w nich temperatury 

z tytułu konieczności stosowania reżimów oszczędnościowych .                                    

7.  wpłynie to bezpośrednio, negatywnie na stan zdrowia mieszkańców niedogrzanych 

mieszkań, zwłaszcza seniorów i dzieci. Oczywisty jest wpływ przebywania w 

niedostatecznie ogrzewanych mieszkaniach na wzrost licznych schorzeń , między 

innymi na : choroby układu krążenia i oddechowego , alergie , zaburzenia hormonalne 

oraz pogorszenie się stanu psychicznego.                                                                         

8.  zmieni się struktura wydatków osób przechodzących na droższe źródła ciepła . 

Konieczność stosowania obostrzonych reżimów oszczędnościowych wymusi 

ograniczenie wydatków na ochronę zdrowia, pomimo nasilenia się chorób 

spowodowanych obniżką temperatur w mieszkaniach. Należy bardziej uzmysłowić 

sobie, że jedzenie oraz przebywanie w optymalnych temperaturach to podstawowe 

potrzeby człowieka .                                                                                                         

9.  powyżej zasygnalizowano jedynie nowe uwarunkowania życia ludzi zmuszonych 

wegetować w pogłębionym ubóstwie energetycznym , czyli w niższym standardzie 

życia narzucają konieczność i celowość wprowadzenia „Rekompensaty anty 

smogowej „ .                                                                                                                      

10.  Beneficjentami „Rekompensaty anty smogowej „ powinni zostać osoby żyjące w 

ubóstwie energetycznym w wyniku :                                                                                

1/  ustaw/uchwał anty smogowych, które wymusiły przejście na ogrzewanie gazem lub

ciepłem systemowym,                                                                                                       

2/  ogólnych uwarunkowań życiowych – rozwiązanie alternatywne. Ubóstwo 

energetyczne dotyczy mieszkańców wsi i miast na terenie całego kraju.                         

11. prawo do rekompensaty anty smogowej uzależnione byłoby od dochodów i 

sprowadzałoby się do zastosowania dwóch przedziałów określających stopień ubóstwa

energetycznego . Ponoszone wydatki na ogrzewanie mieszkania wynoszące według 

dochodów netto przypadających na jedną osobę w gospodarstwie :                                

I. od 10 % do 19,99 %                                                                                            

II.  od 20 %.  wzwyż .                                                                                             

12. wysokość „ Rekompensaty anty smogowej „ wynosiłyby bez obowiązku 

opodatkowania  dla  progów:                                                                                            

I. progu – 1000 zł/ rok netto dotacji ,                                                                     

II progu odpowiednio  2000 zł/rok                                                                    
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Uzasadnienie : według rachunku ekonomicznego przedstawionego  powyżej , 

ogrzewanie gazem w miejsce węgla typowego domu w starym budownictwie , tylko z 

tytułu zużycia narzuconego paliwa gazowego jest droższe o około 2600 zl/rok.             

13.  skutki wydatków finansowych państwa oraz / lub/ samorządu lokalnego z tytułu 

„ Rekompensaty anty smogowej „ rozpatrywać należy , przy uwzględnieniu, że :          

1/  przy  koszcie opalania gazem domu jednorodzinnego bez termoizolacji rzędu          

10 000 zł / rok , sam VAT z tytułu zakupu gazu wynosi 2300 zł/ rok Wiadomo,że VAT 

stanowi wpływ pieniędzy do budżetu państwa . Dodatkowo trzeba uwzględnić inne 

podatki  pobierane z tytułu wymiany źródła ciepła i termoizolacji,                                  

2/  ograniczenie smogu oraz podwyższenie temperatury w nadmiernie chłodnych 

mieszkaniach do poziomu bardziej optymalnego przyniesie skutek w postaci poprawy 

stanu zdrowia społeczeństwa , w szczególności seniorów tkwiących w ubóstwie 

energetycznym . Jak wiadomo ludzie starzy potrzebują wyższej temperatury w 

mieszkaniach rzędu 2- 3 stopni Celsjusza.

3/  tylko w 2017 roku z braku ciepła zmarło ponad 35 tysięcy mieszkańców Polski , co

skutkuje ogromnymi stratami dla budżetu państwa . Źródło : Instytut Socjologii 

Uniwersytetu Śląskiego .                                                                                                   

14.  Wydatki anty smogowe to ogromne szacowane na setki miliardów złotych 

inwestycje obywateli , które napędzają koniunkturę gospodarczą oddziałując głównie 

na:                                                                                                                                    

1/ producentów materiałów termoizolacyjnych oraz sprzedawców urządzeń 

grzewczych i armatury z tym związanej ,                                                                         

2/  firm instalujących nowe urządzenia grzewcze oraz doprowadzających media 

energetyczne / budowa gazociągów i ciepłociągów / ,                                                      

3/  kominiarzy, elektryków, projektantów , murarzy, tynkarzy itp.                                   

4/  firm transportowych i kurierskich .                                                                              

W ostatecznym rozrachunku ekonomicznym jest to potężne,  wprawione w ruch koło 

zamachowe gospodarki narodowej wpływające nadzwyczaj pozytywnie na kondycję 

finansową państwa , umożliwiającą wprowadzenie „ Rekompensaty anty smogowej '.  

Z niniejszych rozważań wynika, że pieniądze wróciłyby do tych co je wydatkowali na 

walkę ze smogiem, przy okazji stając się w sposób wymuszony przepisami – 

biedniejszymi.                                                                                                                   

15.  Najbliższe lata przyniosą stosownie do zapewnień rządu „dobrej zmiany” : niższe 

ceny gazu i duże jego zakupy od naszego strategicznego sojusznika USA, dostawy 

tańszego niż obecnie gazu ze złóż północnych  Europy, ewentualne wynegocjowanie 
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znacznej obniżki ceny gazu rosyjskiego wobec zawyżonej jego ceny,  na którą godziła 

się uprzednia ekipa rządząca.                                                                                            

W rezultacie tego, ubóstwo energetyczne Polaków zmniejszy się zasadniczo , co w 

konsekwencji ograniczy do minimum wydatki na „ Rekompensaty anty smogowe „ , a 

nawet stworzy przesłanki do ich likwidacji.

Całokształt uwarunkowań w jakich działają mieszkańcy przechodzący na bardziej 

ekologiczne opalanie , a w szczególności ponoszenie prze nich ogromnych wydatków 

finansowych obecnie i najbliższych latach, czyni wprowadzenie „ Rekompensaty anty 

smogowej „ za konieczne , celowe i sprawiedliwe. W trosce o obywateli polskich 

tkwiących w ubóstwie  energetycznym , prosimy o pozytywne załatwienie niniejszej 

petycji przed nadchodzącym sezonem grzewczym 2019- 2020 r.

Stowarzyszenie                                                                    Stowarzyszenie 

Nasz Wspólny Śląski Dom                                             Sprawiedliwość i Prawda

Wiceprezes                                                                 Prezes                      Sekretarz   

/- / P. Helis                                                              / - / A. Motyka        / - / A. Oleksiński 

Wg rozdzielnika – z prośbą o wsparcie , rozpowszechnienie i ewentualne krytyczne uwagi.

VI. Pasażerska komunikacja kolejowa ze szczególnym uwzględnieniem
       województwa śląskiego .

   1. Kolejowe przewozy  pasażerskie do Bohumina i dalej

                               
 Rybnik, dnia  19  października 2022 r

European Parliament
Committee On Transport And Tourism

The Chairman
 B- 1047 Brussels  

Koleje Śląskie -Zarząd , Rada Nadzorcza

 Marszałek Województwa, Zarząd Województwa, Wojewoda Śląski 

Ceske Drahy, Hejtman Kraju Morawsko - Śląskiego 

List otwarty - petycja

Dotyczy: kolejowych przewozów  pasażerskich do Bohumina i dalej
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W odniesieniu do Rybnika i okolic zamieszkałych przez kilkaset tysięcy 
mieszkańców , potencjalnych klientów kolei , w dalszym ciągu występuje oburzająca  sprawa
braku dojazdu pociągami Kolei Śląskich  /KŚ/ do Bohumina / Czechy / i kontynuowania 
podróży w różnych kierunkach.

Stowarzyszenia: Nasz Wspólny Śląski Dom oraz Sprawiedliwość i Prawda są autorami kilku 
opracowań w zakresie podróżowania koleją , w tym przykładowo :
1/ „Pasażerska komunikacja kolejowa na terenie Rybnickiego Okręgu Węglowego w 
aspekcie działalności Kolei Śląskich” wraz z Uzupełnieniem,
2/ obszerny dokument skierowany do Ministra Transportu … dotyczący konsultacji 
społecznych w sprawie Projektu Wieloletniego Programu Inwestycji Kolejowych do roku 
2015  - z lutego 2013 roku,
3/ pisma do władz Unii Europejskiej , w tym  z lipca 2015 roku pod tytułem „Integracja 
państw Unii Europejskiej w aspekcie wybranych problemów kolejowych przewozów 
pasażerskich z województwa śląskiego „.                                                                       
4/ Inne.                                                                                                                                      
Wyszczególnione  opracowania odnoszące się również do dojazdów/odjazdów 
związanych ze stacją Bohumin , znajdują się na stronie internetowej www.nwsd.pl           

Kto nie zna przeszłości , nie może prawidłowo zrozumieć teraźniejszości , a tym 
bardziej wpłynąć pozytywnie na przyszłość.  
W dokumentach  wyszczególnionych powyżej   prosimy o realizację lub poparcie dla 
naszych konstruktywnych wniosków.  Przewodniczący Komisji Transportu i Turystyki 
Parlamentu Europejskiego w piśmie a dnia 30.11.2015 , sygnatura TRAN/D/2015/56237 
stwierdził , że naz list i informacje  „Pozwolą mi one lepiej zrozumieć potrzeby obywateli i 
będą bardzo przydatne w mojej dalszej pracy „  .                                                                    

Przypominamy, że w ostatnich latach wlokący się przez wiele miesięcy remont szlaku 
do Chałupek / stacja graniczna polsko – czeska / , a później COVid – 19 spowodowały długo 
okresowe usunięcie z rozkładów jazdy pociągów Kolei Śląskich relacji Katowice – Rybnik – 
Wodzisław Śl. - Chałupki – Bohumin.  Podróż do Bohumina, była ponownie możliwa od   
stycznia 2016 r.     po około trzech latach przerwy bezpośredniego ruchu kolejowego na trasie
Katowice- Rybnik – Chałupki - Bohumin.                                                                                   

Trasy wraz peronami  wyremontowano dzięki wsparciu Unii Europejskiej rzędu 
100 milionów złotych z myślą o integracji społeczeństw sąsiednich państw.  Polepszono 
standard życia mieszkańców oraz rozszerzono przestrzeń wolności poprzez możliwość 
swobodniejszego poruszania się.                                                                                                  

Bohumin jest bardzo ważną i wprost idealna stacją przesiadkową skąd można 
kontynuować podróż na wschód, południe i zachód Europy. Często , bo co dwie godziny / 
godzinę w porach nasilenia ruchu / kursują pociągi pośpieszne w kierunku Pragi i Żyliny. 

Stacja Żylina w Słowacji jest stacją węzłową , skąd są dogodne połączenia w kilku 
kierunkach w tym do Bratysławy, Koszyc, Popradu, Bańskiej Bystrzycy. Na tych trasach są 
stacje kolejowe wielu kurortów z leczniczymi wodami termalnymi oraz łatwy dojazd do 
ośrodków narciarskich.                                                                                                            

Z przykrością należy stwierdzić , że pociągi z Bohumina nie jadą już bezpośrednio do 
Bańskiej Bystrzycy / Zwolenia poprzez duży i atrakcyjny kurort Turczańskie Teplice lecz 
kończą bieg w Żylinie, co zmusza podróżnych do dwóch przesiadek.                                        

Należy podkreślić zdecydowanie tańszą ofertę cenową na  bilety , w tym dla 
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seniorów , grup podróżnych itp. w Czechach i Słowacji , co w dobie walki ze zmianami 
klimatycznymi jest godne pochwały.                                                                                           

Wiadomo przecież , że transport samochodowy jest bardziej szkodliwy dla środowiska
niż kolej.
. Dzięki  linii Katowice – Rybnik – Bohumin, mieszkańcy Górnego Śląska , a zwłaszcza
Subregionu Zachodniego województwa śląskiego mają  , dogodną i tanią drogę do 
podróżowania pociągami do wielu państw z Czechami i Słowacją na czele.
Po rozreklamowaniu ponownej możliwości podróżowania pociągami Kolei Śląskich  do 
Bohumina, a później  z dogodnymi przesiadkami  dalej , liczba pasażerów znacznie się 
zwiększy. Jest to tylko kwestia czasu.

Wnioskuje się tylko  przywrócenia dogodnych i tanich   połączeń na miarę tych, 
które były przed transformacją ustrojową oraz wstąpieniem Polski, Czech i Słowacji do 
Unii Europejskiej                                                                                                                        

Poprawa warunków podróżowania jest możliwa przy istniejącej infrastrukturze 
kolejowej i wymaga tylko dobrej woli decydentów. Argumenty  Kolei Śląskiej , że : personel 
musi znać język czeski , oraz że przez Bohumin jeżdżą pociągi Intercity przejeżdżające przez
Rybnik - są nie poważne . EC / Intercity pobiera bardzo wysokie  opłaty przewozowe np 
Rybnik – Bohumin około 100 zł !, a poza tym nie ma dogodnych przesiadek w Bohuminie w 
kierunku Słowacji .

Kończenie biegów pociągów w Chałupkach jest mało efektywne bo miejscowość ta , a
co za tym idzie liczba pasażerów  jest mała                                                                                 

.Integracja w ramach  Unii Europejskiej nie postępuje , czego kolejnym dowodem jest 
fakt , że kursy  taksówek nawet w tak zwanym pasie przygranicznym są  zabronione !.

Cierpiącym na zanik pamięci przypominamy , że były lata w których w ciągu dnia           
do / i z powrotem / Bogumina z kierunku Rybnika lub Raciborza kursowało łącznie                
kilkanaście pociągów. Stosowano również inny wariant polegający na biegu pociągów relacji   
Bohumin – Chałupki i z powrotem z zagwarantowaną natychmiastową przesiadką w kierunku 
Rybnika lub Raciborza . Rozwiązano pomyślnie problem obowiązujących odpraw celnych        i 
kontroli związanych z przekraczaniem granicy.   Wiadomo , że czasy handlu                         
przygranicznego  i związany z tym wzmożony popyt na podróżowanie koleją minęły.                      

Mimo wszystko   przyszłość jest obiecująca. Usunięcie barier komunikacyjnych wygeneruje
dodatkowy popyt na przejazdy związane z turystyką, lecznictwem, biznesem , sportem, imprezami 
kulturalnymi .

Obecnie świeża jest sprawa petycji ogólnopolskiej partii Razem , popieranej przez 
społeczeństwo i stowarzyszenia zajmujące się sprawami kolejowymi, dotyczącej                   
przywrócenia połączeń do Bohumina przez Koleje Śląskie. Petycję w całej rozciągłości popieramy.

Powyższe stwierdzenia ,utwierdzają  nas w przekonaniu , że zgłoszone  postulaty 
są nadal aktualne , słuszne i popierane przez społeczeństwo. 

Wnioski końcowe.

1. Przywrócić przez Koleje Śląskie połączenia w relacji : Katowice- Rybnik -Bohumin 
oraz Racibórz – Bohumin wraz  dogodnymi przesiadkami w Bohuminie , zwłaszcza 
do Słowacji . Czas na przesiadki powinien umożliwić zakup biletu – około 20-25  
minut .

2. Alternatywą jest uruchomienie – sprawdzonego w praktyce minionych lat -  
pociągów / szynobusów/  relacji Bohumin – Chałupki. Towarzyszyć temu musi  
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zagwarantowanie odpowiedniej liczby natychmiastowych przesiadek do pociągów 
odjeżdżających z Chałupek w kierunku Rybnika oraz  Raciborza.

 3.    Regulacji prawnej ze strony Unii Europejskiej lub porozumień międzynarodowych 
wymagają sprawy:
  1/  zezwolenia na zarobkowy samochodowy transport osobowy / taksówki /                           
w 25 kilometrowym pasie przygranicznym  bez wymagania koncesji. Zakaz przejazdu                
taksówek przez granicę do najbliższych miejscowości w dobie oficjalnie, przez wiele lat   
głoszonej integracji w ramach Unii Europejskiej  wywołuje powszechne oburzenie                          
i frustrację                 Dobitnym przykładem braku poszanowania obywateli jest miasto 
Cieszyn przedzielone granicą .                                                                                                    

Ruch taksówek przez granicę , w tym Most Przyjaźni  jest nawet tam  zabroniony !
    2/  ewentualnych dopłat do lokalnych pociągów przekraczających granicę, chociażby przez         
rok od wprowadzenia ich do rozkładu jazdy oraz dofinansowania zakupu szynobusu                        
do obsługi przejazdów w relacji Bohumin – Chałupki ,
3/  doprowadzenie do takich rozwiązań w wyszukiwaniu połączeń międzynarodowych,              
aby litery typu ę, ą, ś, ć występujące w języku polskim , oraz tego samego rodzaju w językach 
czeskim i słowackim , były akceptowane przez system elektronicznego rozkładu jazdy.              
Dotyczy to zwłaszcza wpisywania stacji wyjazdu oraz stacji docelowej.

Najwyższy czas na pogłębioną integrację państw członkowskich Unii Europejskiej             
w obszarach życia wpływających na pomyślność jej mieszkańców. 

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda                                                                                     
Prezes  / - /  A. Motyka    Sekretarz  / - / A. Oleksiński

Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom  
 Prezes / - / Jacek Szymura       Wiceprezes  / - / Paweł Helis

Do wiadomości : według rozdzielnika 

VII. Działania na rzecz sprawiedliwości społecznej i tworzenia lepszego prawa      

1. Problemy Polski oraz Śląska pod ponowną rozwagę.
                                                                                              Rybnik, dnia  17  stycznia  2021r

Według rozdzielnika
Problemy Polski oraz Śląska pod ponowną rozwagę.

Uwarunkowania związane z pomyślnością mieszkańców Polski oraz sposoby ich 
rozwiązania .

Żyjąc po to aby dać świadectwo prawdzie , zatroskani o pomyślność wszystkich 
rodaków , świadomi konsekwencji grzechu zaniechania ; podnosimy problemy , które są 
istotne dla pomyślności mieszkańców Polski.

W szczególności dotyczy to spraw wyszczególnionych poniżej:
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1.  Wybory Prezydenta RP 2020 było głosowaniem na reprezentantów tej samej opcji 
społecznej, to jest kasty ludzi bogatych, która doprowadziła do silnego rozwarstwienia 
społeczeństwa polskiego i wystąpienia problemów budzących zatroskanie .                             

                                            Nie zrealizowana deklaracja Prezydenta RP z 2015 r. o 
powszechnym  podniesieniu kwoty wolnej od podatku do 8 tysięcy złotych została 
„zapomniana „ zarówno przez Prezydenta i PiS oraz znaczną cześć wyborców.                        

Zapewne zadecydował fakt, że względnie mocniej preferowani byliby biedniejsi....
2.  Rosnąca grupa milionerów oraz względne ubożenie ludzi o przeciętnych zarobkach 
niższych od mediany w trzech ostatnich dziesięcioleciach to wynik przepisów uchwalanych 
pod przewodnią siłą PiS lub PO oraz wspierających ich w Sejmie partii .                                  

Przepisów zniewalających w istocie swojej Obywateli wydano na szczeblu centralnym
od czasu pożegnania się z PRL – kilkaset tysięcy stron. Do tego dochodzą akty normatywne 
samorządów szczebla wojewódzkiego i miejskiego /gminnego / oraz niezliczone regulaminy 
związane z zakupem usług . Przeczytanie ze zrozumieniem takiej ilości przepisów jest 
niemożliwością, a obowiązuje przecież zasada, że nieznajomość przepisów nie zwalnia z 
winy. Oznaczać to może , że nie ma Obywatela , który nie narusza prawa , jest tylko brak lub
źle prowadzone przeciwko niemu dochodzenie.
3.  Demokratyczne wybory sejmowe w Polsce odbywały się jedynie raz , przy ordynacji 
wyborczej , która umożliwiła dojście do władzy nowym siłom politycznym .                           

Nowe elity / partie / w Sejmie skorzystały z okazji i niezwłocznie zmieniły tą 
ordynację na swoją korzyść , utrudniając zasadniczo możliwość ich wyrugowania przez 
wyborców .                  Sprzyja temu wprowadzona metoda d”Hondta przy rozdziale 
mandatów / preferuje ona w sposób nieproporcjonalny partie z najwyższym 
poparciem ,kosztem mniejszych komitetów wyborczych – czyli wbrew Konstytucji PR 
stanowiącej o wyborach proporcjonalnych. Podniesienie progu wyborczego na 5 procent 
to eliminacja w praktyce społeczeństwa obywatelskiego bo wypromowanie nowej partii / 
komitetu/ wyborczego/ to ogromny wydatek finansowy .
To właśnie ustalenia ordynacji wyborczej spowodowały, że PiS z Koalicjantami dostał 
dodatkowo 35 mandatów i mając dzięki temu większość sejmową może rządzić samodzielnie
. Przypominamy , że aktualny kodeks wyborczy nie spełnia, a także nie sprzyja 
realizacji między innymi następujących postanowień Konstytucji RP : Art.4 . 1. Władza 
zwierzchnia w Rzeczpospolitej Polskiej należy do Narodu. Art.15 . 1. Ustrój terytorialny 
Rzeczpospolitej Polskiej zapewnia decentralizację władzy publicznej. Art. 32. 1. Wszyscy są 
wobec prawa równi. Wszyscy mają prawo do równego traktowania przez władze publiczne . 
Art. 96. 2. Wybory do Sejmu są powszechne , równe, bezpośrednie i proporcjonalne oraz 
odbywają się w głosowaniu tajnym.

Zdumiewa fakt, że nikt z liderów partii mających przedstawicieli w Parlamencie nie 
podnosi tej sprawy w sposób zdecydowany.

W świetle powyższych informacji bezzasadne jest głoszenie , że władzę w Polsce 
sprawuje się z woli narodu w wyniku demokratycznych wyborów.
4.  Wybory szumnie okrzyczane „świętem demokracji” w sytuacji gdy rola wyborcy kończy 
się w momencie oddania głosu są kpiną z wyborców. Nie posiadają oni przecież możliwości 
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wyegzekwowania programu wyborczego , a nawet dostępu do informacji związanych z 
interesującymi go sprawami.

Przykładem jest skierowanie przez nas prośby z dnia 10 czerwca 2019 do 
europarlamentarzystów różnych opcji politycznych / Jan Olbrycht PO , Izabella Kloc PiS/ z 
województwa śląskiego z prośbą o przekazanie informacji o wysokości dotacji z Unii 
Europejskiej dla tego województwa. Solidarnie milczą do dnia dzisiejszego pomimo monitu z
dnia 10 grudnia 2019 roku. W świetle tej sytuacji ich frazesy wyborcze w trosce o dobro 
wyborców budzą niesmak  i uśmiech politowania ,

Ważne dla milionów Polaków tkwiących w ubóstwie energetycznym, czyli 
wydających więcej niż 10 procent dochodów na ogrzewanie mieszkania pomimo opalania 
tańszym paliwem kopalnym. Część z nich faktycznie zmuszono do przejścia na opalanie 
gazem domów , które jest istotnie droższe od spalania węgla . Wiąże się to z ochroną 
powietrza i wyjaśnia częściowo żenująco niski stopień realizacji / zaledwie kilka procent/ 
„Programu czyste powietrze”, finansowanego generalnie przez osoby likwidujące kotły na 
paliwo stałe.                                      Pandemia koronawirusa wpędziła w ubóstwo 
medyczne również miliony Polaków , występujące generalnie wspólnie z ubóstwem 
energetycznym .  W tej sytuacji zmuszanie tych ludzi  do przejścia z paliw kopalnych na inne 
droższe źródła energii  bez należytych ulg  jest wysoce niemoralne .                                         

Problem ubóstwa energetycznego oraz  medycznego  nie jest przez władze 
rozwiązywany w stopniu należytym..
5.    Nadmiernie dużych kosztów utrzymywania państwa , między innymi za sprawą wzrostu  
/ od czasów PRL / o kilkaset tysięcy osób – bezproduktywnych urzędników niezbędnych do 
realizacji wymyślonych ustaw i rozporządzeń szczebla centralnego .                                   

Pomimo tej armii urzędniczej , Obywatel często nie otrzymuje informacji o które prosi
. Brak proporcjonalności praw i obowiązków na linii Urzędy – obywatel , na przykład 
urzędowe żądanie usunięcia braku w dokumentach w terminie 7 dni pod groźbą zastosowania
określonych sankcji. Nie mogąc się doczekać od europosłów odpowiedzi na prośbą dotyczącą
transferów finansowych z Unii Europejskiej dla województwa śląskiego skierowano dnia 10 
grudnia 2019 analogiczna prośbę do Urzędu Marszałkowskiego Województwa Śląskiego , 
brak odpowiedzi potwierdza ignorowanie obywateli .
6.  Zwycięstwo w wyborach zależy od wielu czynników , przy czym dominująca rola 
przypada : środkom finansowym przeznaczonym na kampanię wyborczą / ujawnionych 
formalnie lub nie np. presja przełożonych na rzecz określonych działań podległych 
pracowników/ , zakres opanowanych środków społecznego przekazu w tym zwłaszcza 
telewizji rządowej wspartej miliardowymi dotacjami , zaangażowanie aktywu partyjnego i 
zdecydowanych sympatyków wspierających dany komitet wyborczy, atrakcyjność i sposób 
przekazania obietnic wyborczych – programu wyborczego , wsparcie związków zawodowych
, Kościoła ; fundacji i stowarzyszeń wspieranych finansowo przez stosowne władze.– 
wiadomo ,że po transformacji przewaga korzystnych uwarunkowań była zdecydowanie po 
stronie partii , których przedstawiciele przez dziesięciolecia zasiadają w Sejmie i Senacie 
oraz władzach samorządowych .
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7.  Nasze postulaty dotyczące zmiany ordynacji wyborczej od kilkunastu  lat znane są elitom 
władzy : kierownictwom partii mających reprezentacje w Sejmie i Senacie, klubom 
parlamentarnym, sędziom Trybunału Konstytucyjnego i Sądu Najwyższego , hierarchom 
Kościoła, mediom itd. - bez należytego odzewu w imię zachowania swoich partykularnych 
interesów.                                                                                                                                      
8.   Elity rządzące niezależnie z jakiej partii pochodzą, służą wielkiemu kapitałowi o czym 
świadczy wspomniany powyżej stały trend rozwarstwiania się zamożności / biedy / 
społeczeństwa polskiego oraz brak w kampaniach wyborczych zapowiedzi działań na rzecz 
nieuzasadnionego, nadmiernego bogacenia się oligarchów.                                                        
9 .  Rosnąca inflacja dokucza coraz większej ilości rodaków, a dynamika wzrostu tego 
zjawiska wydaje się wysoce prawdopodobna. Odczuwalność dobrodziejstw płynących z 
rozdawnictwa wszelakich „+” plusów niepowiązanych z wykonywaniem pracy, będzie 
słabnąć przy wyższej w stosunku do lat minionych inflacji .                                                      

Rozdawnictwo będzie dalej opierać się na pogłębianiu długu publicznego oraz 
przychodach z podnoszonych podatków lub wymyślanych nowych..                                         
10.    Obecny dług publiczny według licznika Forum Obywatelskiego Rozwoju w wysokości 
około 1 biliona 378 miliardów złotych , czyni dług statystycznego Polaka na około 32 tysiące
złotych. Jeśli przeliczymy to na dolary po nieco zawyżonym kursie 4,0 złote/ dolar to 
wychodzi ponad 340 miliardów dolarów. Pamiętamy, że pierwotny „dług Gierka” wynosił 18 
miliardów dolarów i poprzez odsetki rósł doprowadzając do kryzysu. Słabym pocieszeniem 
jest fakt, że niecałe 25 procent tego długu jest w walutach obcych.                                            

               Można prowadzić kreatywną księgowość i dzięki Bankowi 
Gospodarstwa Krajowego oraz Polskiemu Funduszowi Rozwoju zadłużać się jeszcze bardziej
, ale za kilka, maksimum kilkanaście lat może nastąpić wymuszone żądanie spłaty zadłużenie
, przy rosnących odsetkach obsługi. Będzie to zadanie dla Polski w praktyce niewykonalne .  

Wniosek płynący ze stanu długu publicznego jest oczywisty – Polacy głównie dzięki 
urzędującym władzom konsumują nadmiernie w oparciu o kredyt zadłużający państwo czyli 
wszystkich obywateli, a nie w wyniku dobrego gospodarowania.                                           
Wmawianie wyborcom ,że w innych krajach jest jeszcze gorzej nie rozwiązuje problemu. 

Zakładanie braku działania praw ekonomicznych w tym zakresie w Polsce jest 
równoznaczne z akceptacją tego co głosili marksiści . Czym to się skończyło uczy nas 
historia ekonomii.
11 .  Pokojowe przejęcie władzy przez nowe elity zdolne do wykreowania wzrostu potęgi i 
suwerenności Polski , może się odbyć tylko poprzez zmianę ordynacji wyborczej zgodnie z 
naszymi postulatami, w tym :obniżkę progu wyborczego do 3 %, rzeczywistą 
proporcjonalność wyborów - odstąpienie od metody rozdziału mandatów według metody 
d^Hondta, odmienne finansowanie partii , stowarzyszeń … poprzez gratyfikację finansową 
za każdy oddany głos na dany komitet wyborczy ; wybór wojewody ; wykluczenie z 
finansowania partii / komitetu wyborczego / który przejmie władze centralną / rząd/ i w 
województwie / zarząd województwa/ . Nowy postulat o wykluczeniu od nadmiernych 
profitów popleczników partii będących u władzy jest wynikiem zaobserwowanego wzrostu 
nepotyzmu i jawnego obsadzania przez cały okres po transformacji ustrojowej - niezależnie z
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jakiej opcji pochodzi władza - rażąco wysoko płatnych stanowisk przez „swoich” .         
Wynagrodzenia ludzie z nomenklatury w czasach PRL to śmiesznie niskie kwoty 

finansowe w stosunku do obecnych wynagrodzeń wierchuszki spółek skarbu państwa .
12.  Opłakany stan opieki zdrowotnej to nakładający się splot działań minionych lat. Nic 
konkretnego w tym zakresie na większą skalę nie czyni się nadal. Leczenie rozpoczyna 
zazwyczaj lekarz, a tych jest jak na lekarstwo za sprawą decyzji w zakresie ich kształcenia na
przestrzeni dziesięcioleci. Było to działanie celowe lub brak umiejętności przewidywania 
władzy pozostawiamy ocenie czytelników …                                                                            

Niedostępność i czas oczekiwania na usługi medyczne w czasie pandemii pozwala 
lansować tezę występowania „ukrytej eutanazji”.                                                                       

Wysoka nadumieralność w ostatnich miesiącach jest tego potwierdzeniem.
13.  Ważnych spraw jest więcej niż zasygnalizowanych powyżej. Wyborcy byli zalewani 
obfitością górnolotnych obietnic wyborczych , a nie konkretnymi programami wyborczymi z 
liczbowym przedstawieniem kształtowania się podstawowych wielkości ekonomicznych . 

Każdy program , musi odpowiadać co najmniej na pytania : co ma realizowane , kto to
wykonywać będzie, ile to ma kosztować i z czego to będzie finansowane , gdzie będzie to 
realizowane , kiedy termin zakończenia przedsięwzięcia , kto jest odpowiedzialny za 
wykonanie całościowe i cząstkowe.
14.  Wyniki głosowań i pandemia koronawirusa stworzyły nowe uwarunkowanie w zakresie 
zarządzania państwem, polegające między innymi na tym, że :
1/  Zwiększyła się liczba wyborców krytycznie nastawionych do wszelkich form 
partyjniactwa „zasiedziałego „ co musi budzić zaniepokojenia zarówno „prawicy” jak i 
„lewicy'.
2/  Jeszcze większa będzie siła wpływu Unii Europejskiej na Polskę w myśl zasady – bogaty 
może żądać, biedny tylko prosić ; bo ręka która daje jest ważniejsza od tej która bierze. 

Ewentualne zmniejszenie dotacji dla Polski to zapowiedź zasadniczych trudności 
gospodarczych i obniżenie poziomu jakości życia mieszkańców .
3/  Profity z popierania władzy w warunkach recesji lub nawet kryzysu , spowodują dalszy 
wzrost siły oddziaływania „dobrej zmiany' zarówno na przedsiębiorców jak i pracobiorców. 
Opozycja zmuszona będzie w trybie pilnym do zwarcia szeregów i stworzenia nowej partii 
lub trwałej koalicji oraz odejścia od kunktatorstwa.
4/  Wygórowane oczekiwania wyborców , jako wynik obietnic w czasie kampanii 
wyborczych ,będą poddane konfrontacji ze zmniejszonymi możliwościami ich zaspokojenia 
przez państwo . Wzrost niezadowolenia społeczeństwa wydaje się rzeczą wysoce 
prawdopodobną, a jego formy wyrażenia trudne do przewidzenia .
5/  W najbliższych latach w miarę dobrze funkcjonujące państwo wymagać będzie 
odstąpienia od partykularnych interesów „partyjniactwa” na rzecz racji państwowych, czyli 
społeczeństwa.

II. Wybrany problemy istotne dla Śląska.
  Warto rozważyć co następuje :                                                                                          
1. Władze polskie doprowadziły do uchwalenia przez Sejm RP , Ustawy Konstytucyjnej z 
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dnia 15 lipca 1920 roku zawierającej statut organiczny Województwa Śląskiego .                    
Śląsk w państwie polskim miał uzyskać własny Sejm i bardzo szerokie kompetencje 

ustawodawstwa  i samorządu co w późniejszym okresie określano jako autonomię.                 
O silnej i niezłomnej woli Sejmu RP , w zakresie trwałego zagwarantowania 

samorządności województwa śląskiego stanowi Art,44 „ Ustawa zmieniająca niniejszą 
ustawę , a ograniczającą prawa ustawodawstwa lub samorządu śląskiego / artykuły 1,4 do 
12,13  do 30 , 36 do 42 i 44/ wymagać będą zgody Sejmu Śląskiego.”                               

Takie uregulowania , wyrażone w akcie prawnym najwyższej wagi przyczyniło się w 
decydujący sposób do wzrostu poparcia w plebiscycie za przyłączeniem do Polski , a w 
późniejszym okresie do znaczącego udziału Ślązaków w III Powstaniu Śląskim.                    
W wyniku tego powstania Polska uzyskała najwyższe korzyści w swojej historii przy bardzo 
niskich stratach nieadekwatnych do wzrostu swoich możliwości gospodarczo – militarnych.   

Potencjał przemysłowy Polski , aż w 70 procentach znalazł się w województwie 
śląskim.                                                                                                                         

Koncepcja utworzenia Republiki Górnośląskiej /Wolnego Państwa Górnośląskiego/ 
powszechnie popierana przez Ślązaków w tym Związek Górnośląski, Rady Robotniczo-
Żołnierskie, przemysłowców na czele z księciem pszczyńskim Janem Henrykiem XV 
Hochberg ; niezależnie od opcji narodowościowej , została storpedowana przez sprzeciw 
Francji , podyktowany chęcią totalnego osłabienia Niemiec na każdym odcinku.                     

Interes Francji znalazł odzwierciedlenie w układzie polsko – francuskim w sprawie 
utworzenia wspólnych górnośląskich spółek bankowych i kopalnianych z dnia 1 marca 1921 
roku.                                                                                                                                             

Trwała jeszcze wojna, a już 6 maja 1945 r. wydano Ustawę Konstytucyjną o zniesieniu
statutu organicznego województwa śląskiego. Ustawę wprowadziła w życie Krajowa Rada 
Narodowa uzurpująca sobie samozwańczo prawa przynależne polskiemu parlamentowi .        

W tym stanie rzeczy uznać należy, że Ustawa Konstytucyjna z 1920 r. ma dalej 
formalnie moc prawną. W aktualnych realiach rozpatrywać należy potrzebą zmiany systemu 
„centralizmu niedemokratycznego ' i działalności władzy władzy „po uważaniu” na bardziej 
obywatelski i efektywny ekonomicznie.                                                                        

Wychodzi to naprzeciw postanowieniu Art 15.1 Konstytucji RP stanowiącej , że 
„ Ustrój terytorialny Rzeczpospolitej Polskiej zapewnia decentralizację władzy publicznej.     

       Wprowadzenie optymalnego stopnia samorządów regionalnych opartych na jasno 
sprecyzowanych i sprawiedliwych kryteriach polityki fiskalnej, a nie widzi mi się rządu i 
innych decydentów centralnych może okazać się błogosławieństwem dla Polski opanowanej 
przez nepotyzm i partyjną opcje widzenia spaczonej rzeczywistości.
2.     Tragedia Górnośląska dotyczy trudnej do precyzyjnego określenia około 90 -200 tysięcy
przypadków wywiezienia do ZSRR mieszkańców Górnego Śląska oraz śmierci niezliczonej 
do końca liczby niewinnych Górnoślązaków. Nadmienić należy, że wywózka ta w mniejszej 
skali była również w innych krajach.                                                                                           

 Szczególny jest przypadek objęcia Tragedią ... terenów przed wojną należących 
do Polski województwa śląskiego . Pozbawienie wolności i deportacja powinna mieć tutaj 
niewielkie rozmiary, bo władze koalicji dopuszczały użycia do odbudowy ZSRR tylko 
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Niemców .                                                                                                                             
Bezprawne działania władz polskich i sowieckich w odniesieniu do ludzi z 

przedwojennego województwa śląskiego trzeba uzasadniać następująco :                                 
1/.  aresztowano obywateli Polski bez podania przyczyn głównie w zakładach pracy , gdzie 
dobrowolnie podjęli pracę na swoich stanowiskach , działając w ten sposób na rzecz 
niepodległości Polski i zgubę hitlerowców,                                                                                 
2/  osadzenie ich w polskich obozach w różnych miejscach i ich charakterze , gdzie 
zazwyczaj nie postawiano im  jakichkolwiek zarzutów , w tym działalności przeciwko Polsce
lub Armii Czerwonej,                                                                                                                   
3/   polscy funkcjonariusze państwowi działali bezprawnie w procesie ich deportacji bo byli 
to obywatele Polski, często o nieposzlakowanej opinii , a prawo polskie nie dopuszczało 
deportacji,                                                                                                                                     
4/. wywóz z i przez terytorium Polski do łagrów w Związku Socjalistycznych Republik 
Radzieckich / ZSRR/ obarcza władze polskie . W czasie samego morderczego transportu 
kolejowego śmierć poniosło kilka tysięcy osób.                                                                          

              Holendrzy za transport Żydów do obozów koncentracyjnych swoimi kolejami
wypłacili odszkodowanie , bo  czuli się do tego moralnie zobowiązani .                                    

Podstawą powyższych zaszłości w Polsce były uzurpatorskie, komunistyczne władze  
działające służalczo ,w ścisłej współpracy z władzami ZSRR i to na wszystkich odcinkach 
życia. Wydały one Dekret Krajowej Rady Narodowej z 28 lutego 1945 r. o wyłączeniu ze 
społeczeństwa polskiego wrogich elementów, w tym osób posiadających I i II grupę 
narodowościową .                                                                                                                         

Represyjny ten dekret był w oczywistej sprzeczności z zaleceniami prawowitego rządu
polskiego w Londynie dotyczącymi przyjmowania niemieckiej Volkslisty / DVL / dla obrony 
interesów polskich !. Polski rząd w Londynie był uznawany przez aliantów, aż do lipca 1945 
roku .                                                                                                                                           

Stanisław Adamski , Biskup Katowicki, wybitny polski patriota również zalecał 
przyjmowanie przyznanej grupy narodowościowej , będącej decyzją stosownych , 
działających w terenie komisji władz niemieckich. Biskup ten sporządził natychmiast po 
wojnie obszerną informację dla władz państwowych pod tytułem : „Pogląd na rozwój sprawy
narodowościowej w województwie śląskim w czasie okupacji niemieckiej” . W związku z 
potrzebą rozszerzenie informacji opracował „Domówienie z dnia 22.XI. 1945 r. ”                    

Na przestrzeni całego okresu powojennego dokument ten nie został udostępniony 
szerokim kręgom społeczeństwa polskiego co skutkuje błędnymi i niesprawiedliwymi 
osądami w tych sprawach do dnia dzisiejszego.                                                                          

Warto przypomnieć słowa wybitnie pro polskiego historyka Kazimierza Popiołka : 
„ W szeregach konspiracyjnych organizacji żadnego znaczenia nie posiadał podział 
przeprowadzony przez okupanta w ramach akcji DVL „

Stworzono bezprawnie - formalne podstawy terroru oraz pozory legalności dla 
planowanych działań ,głównie w stosunku do mieszkańców przedwojennego, należącego do 
Polski – Śląska , którzy posiadali obywatelstwo polskie.                                                            
Samozwańcze polskie władze komunistyczne widząc absurdalność i wady postanowień 
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wyżej wymienionego dekretu , bardzo szybko bo już 7 maja 1945 r. zadecydowały o utracie 
jego mocy. Ale skutki uregulowań tam zawartych spowodowały w późniejszym okresie kilku 
lat , śmierć niezliczonej do końca ilości niewinnych ludzi z Polski i innych krajów..

Tragiczna śmierć dotknęła dziesiątek tysięcy obywateli Polski / Ślązaków/ , którymi 
się stali w wyniku przyłączenia części Górnego Śląska do Polski w 1922 roku.  
Obywatelstwa polskiego nie zrzekli się , ani nie zostali go pozbawieni przez władze polskie z
zastosowaniem obowiązującego przedwojennego prawa. Deportacja tych ludzi jednak 
nastąpiła , co było bezprawiem oczywistym. Skandaliczne warunki panujące w obozach na 
ziemiach polskich , a później w transporcie kolejowym do miejsc zsyłki w ZSRR oraz 
tamtejszych łagrach doprowadziły do śmierci większość zesłanych.                                          

   Przyjeżdżający ze zsyłki byli krańcowo wyczerpani i chorzy. Cała akcja nosiła cechy
ludobójstwa i nie może ulec przedawnieniu. Do chwili obecnej brak uregulowań prawnych 
dotyczących rehabilitacji i zadość uczynienia za spowodowanie śmierci omawianej kategorii 
osób. Omawiana wywózka nie Niemców do ZSRR miała miejsce i w innych krajach .            
5/   Z powyższych względów Unia Europejska powinna :                                                          
- -    podjąć uchwałę oddającą cześć ofiarom tego ludobójstwa oraz zalecić ich rehabilitację    
i spowodowanie stosownego zadośćuczynienia,

 utworzyć Europejski Instytut Pamięci Narodów / EIPN/ na wzór polskiego Instytutu 
Pamięci Narodowej , ukierunkowany na działalność sprzyjającą przyjaźni państw 
europejskich .

3.   Transformacja ustrojowa spowodowała upadek jego potęgi gospodarczej ,szczególnie 
wyraźnie widoczny w górnictwie węgla kamiennego oraz hutnictwie przy braku rozwoju 
alternatywnych branż i realnych perspektyw inwestycji innowacyjnych w liczącej się skali. 

Jest to nadzwyczaj smutne biorąc pod uwagę, że : 
1/ przedwojenny przemysł  województwa śląskiego miał decydujący wpływ na postrzeganie 
Polski inaczej niż prognozowano uprzednio to jest państwa słabego i sezonowego .                 

Efekty  pracy robotnika górnośląskiego to finansowanie - inwestycji ,w tym kolejowej 
magistrali węglowej  Śląsk- Gdynia wraz z rozbudową  portu , budowa Centralnego Okręgu 
Przemysłowego , reform Grabskiego itd.. Następowało to poprzez środki przekazywane do 
budżetu państwa lub bezpośrednio poprzez Skarb Śląski.                                                           
2/  bohaterstwo załóg kopalń i hut w czasie walk frontowych polegające na działaniach 
polegających na  niedopuszczenie do ich  zniszczenia , umożliwiło natychmiastową 
produkcję po przejściu frontu .                                                                                                 
Węgiel górnośląski wspomógł w sposób znaczący ofensywę Armii Czerwonej na Berlin. 

Bezpośrednio po wojnie miliony ton wydobytego węgla zaspokoiły potrzeby 
wewnętrzne i umożliwiły jego eksport   . Z tego powodu władze sowieckie nie podejmowały 
działań na rzecz ustanowienia z Polski – Republiki ZSRR na wzór Ukrainy z 
przedstawicielstwem w ONZ.                                                                                                     

Z kolei Zachód dostrzegł , że nowe władze należy uznać za prawowite i zaakceptować 
powojenne realia. Wszystkie lata PRL to w pełnym rachunku efektywności , ekonomicznie 
zyskowna praca na rzecz Polski .                                                                                                 

Pierwsze lata transformacji ustrojowej to wyznaczenie zyskownemu górnictwu 
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węglowemu roli hamulcowego inflacji. Zakaz podnoszenia cen węgla / tania energia 
elektryczna wpływała silnie na hamowania inflacji /  , przy szalejącej hiperinflacji i 
wysokiemu  oprocentowaniu kredytów doprowadziło górnictwo do utraty płynności 
finansowej ze wszystkimi negatywnymi skutkami. Nagonka na górnictwo węglowe w 
oparciu o spaczony rachunek ekonomiczny trwa do dzisiaj. Istniejące uwarunkowania 
polityczne zewnętrzne i wewnętrzne sprzyjają działaniom na rzecz zmniejszania i likwidacji  
wydobycia węgla w Polsce .                                                                                                 

W skali świata wydobycie i zużycie węgla kamiennego  nie wykazuje spadku. 
Charakter opracowania nie pozwala rozwinąć  niniejszego tematu, tym nie mniej odsyłamy 
do materiałów  „Polskie górnictwo węgla kamiennego wczoraj, dziś i jutro . Przyczynki do 
programu naprawczego” - patrz poniżej III.1.1/ oraz opracowania autorytetu w zakresie 
ekonomiki górnictwa prof, dr hab. inż. A. Lisowskiego pod tytułem „Namawiam Pana 
Prezydenta Andrzeja Dudę do skorygowania swego poglądu na rolę jaką węgiel powinien 
odgrywać w naszej gospodarce paliwowo-energetycznej „ zamieszczonego w Przeglądzie 
Górniczym Nr 7/2020 r.                                                                                                          

Autor postuluje odrzucenie polityki klimatycznej narzuconej Polsce przez Komisję 
Europejską oraz proponuje realizację konkretnych zadań , których wykonanie  warunkuje 
wyprowadzenie naszego górnictwa węgla kamiennego z kryzysu.                                             

Mocny nacisk z zewnątrz , w tym  Unii Europejskiej  spowoduje , że  proces 
odchodzenia od węgla doprowadzi w województwie śląskim do wielu negatywnych zdarzeń. 
Indeks Rozwoju Społecznego będzie zapewne jeszcze bardziej niekorzystny dla 
województwa śląskiego .                                                                                                

Aktualnie nie widać sensownych i realnych działań na rzecz stworzenia dla tego terenu
godziwej alternatywy i tak będzie chyba i w przyszłości . Teza ta znajduje potwierdzenie w 
poniżej prezentowanym opisie jak niesprawiedliwie pozbawiono emerytów prawa do 
deputatu węglowego w naturze. 
4.    Generalnie ludzie względnie zubożeli w stosunku do ogólnopolskiego wzrostu płac i 
świadczeń socjalnych. Dobitnym przykładem jest zabranie /kradzież/ deputatów węglowych 
dla emerytów górniczych, przy zachowaniu ich kolejarzom. . Przyznana finansowa w 2017 r. 
rekompensata równoważna była 3-4 latom wartości pobieranych deputatów. Pozostały czas 
życia emeryta to około 20 lat. Za rekompensatę 10 000 zł deputatobiorca kupując węgiel 
płaci 23 % VAT , czyli zwraca państwu 2300 zł.                                                                         

Przybliżona strata tych emerytów wyniesie : 235 tysięcy deputatobiorców x 20 lat 
życia x 3 tony /rok x 800 zł/tonę = 11 miliardów 280 milionów złotych . Naruszono świętą 
rzecz – zasadę obowiązywania przyznanych uregulowań prawnych – praw nabytych.              

Deputaty w naturze można było znieść wzorując się na rozwiązaniach niemieckich z 
czerwca 2015 r. , gdzie emeryci otrzymali stosowne zadośćuczynienie według precyzyjnych i
prostych wyliczeń, tak że na tej operacji nikt nie ucierpiał co zgodnie potwierdzały związki 
zawodowe.

5.   Nierozwiązana pozytywnie kwestia narodowości / grupy etnicznej / śląskiej oraz języka 
śląskiego jako języka regionalnego.                                                                                             
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Dla przypomnienia:                                                                                                                      
1/. Komisja Międzysojusznicza Rządząca i Plebiscytowa Górnego Śląska wydając paszporty ,
w pozycji narodowość wpisywała Górnoślązak . Przedstawiciele rządu polskiego działający 
przy tej Komisji akceptowali ten fakt i nie wnosili zastrzeżeń.
    2/. Władze niemieckie III Rzeszy z przyczyn oczywistych polegających na znajomości 
tematu, z góry przyjęły, że celowym jest , aby w istniejących uwarunkowaniach dla 
doraźnych celów , stwierdzić istnienie narodowości „Ślązak' oraz języka ojczystego 'śląski'.
    3/. Władze Czechosłowacji / Czech umożliwiły Ślązakom określenie swojej 
przynależności do Narodu Śląskiego
    4/  W dwóch ostatnich Spisach Powszechnych Ludności i Mieszkań w Polsce kilka setek 
tysięcy obywateli zadeklarowało przynależność do narodu śląskiego /ostatnim 362 tysięcy 
jako identyfikacja jedyna / i używanie języka śląskiego . Komitet Doradczy Konwencji 
Ramowej o Ochronie Mniejszości Narodowych w Strasburgu świadom tego wydał Opinie 
wskazując , że władze polskie prawnie nie uregulowały pomyślnie dla Ślązaków tej sprawy.   

Obecnie w Sejmie RP leży obywatelski wniosek z podpisami ponad 120 tysięcy osób 
o pozytywne uregulowanie tej kwestii, prawdopodobnie bez szans na załatwienie sprawy po 
myśli największej mniejszości narodowej prawnie w Polsce nie uznawanej.                             
6.   Województwo śląskie jest jednym z najmniej komfortowych miejsc do życia w całej Unii 
Europejskiej . Twierdzenie to oparte jest o kiepskie wyniki jaki prezentuje Indeks Rozwoju 
Społecznego określający jakość życia ; uwzględniający między innymi : stan środowiska , 
długość życia , substancję mieszkaniową itp.                                                                             

W specjalnym raporcie wyszczególniono, że jest tu najbardziej zdewastowane 
środowisko wśród 272 regionów Europy. Ten porażający fakt musi doprowadzić do 
radykalnych działań na rzecz poprawy tego stanu rzeczy. Wymagane są pieniądze, pieniądze, 
pieniądze, a te w potrzebnej wielkości nie są przekazywane przez rząd polski, a 
niewystarczające dotacje unijne nie są wprost kierowane do województwa. Mobilizacja 
wybranych przedstawicieli do Sejmu i Senatu RP oraz Europarlamentu na rzecz 
pozyskiwania środków finansowych musi być powszechna, przy wsparciu władz lokalnych , 
partii / Ślonzoki Razem , Śląska Partia Regionalne / , stowarzyszeń i innych organizacji 
pozarządowych .                                                                                                                           
7.    Reprezentacja mieszkańców województwa śląskiego w wybieralnych władzach, 
zdecydowanych bronić interesów wyborców jest znikoma. Występuje to wszędzie w: 
Europarlamencie, Sejmie i Senacie RP, sejmiku województwa oraz radach miasta i gmin.  

Głos zdecydowanie dominujący ma partiokracja, gwarantująca stosowne przywileje 
swoim aktywistom , chociażby w ramach powszechnego nepotyzmu.                                       

Przyczyny tkwią w obowiązujących postanowieniach ordynacji wyborczych / głównie 
5 procentowy próg wyborczy /, jak i nieudolności partii / Śl.R. oraz ŚPR / i lokalnych 
organizacji pozarządowych . Na domiar złego występuje  brak uświadomionego należycie 
społeczeństwa co ma swoje uzasadnienie w zaszłościach historycznych w postaci napływu 
ludności z terenów zdecydowanie niżej stojących cywilizacyjne. 
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III   Stwierdzenia końcowe.                                                                                                          
1.  W kontekście powyższych stwierdzeń , w pełni aktualna jest treść dokumentów zawartych
w opracowaniu „ Naprawić Polskę - Śląsk …. można i trzeba ! Programy Naprawcze . Wybór
dokumentów Stowarzyszeń : Nasz Wspólny Śląski Dom, Sprawiedliwość i Prawda - 
prezentowanych na stronie internetowej www.nwsd.pl                                                               

Dla ułatwienia wyszukiwania poruszonych tematów informujemy , że w szczególności
:         1/  Rozdział I Konieczność naprawy Rzeczpospolitej / celowość i sposób zmiany 
ordynacji wyborczej , sprawy istotne dla funkcjonowania społeczeństwa obywatelskiego/       
2/  Rozdział III .Naród Śląski i Język Śląski                                                                                
3/  Rozdział IX. Podstawowe problemy polskiego górnictwa poz.1 i poz.3  - pożegnania 
deputatów węglowych 4/   Rozdział X . Martyrologia Ślązaków / Tragedia Górnośląska /        
2.    Podnosząc naszym zdaniem istotne problemy, chcemy służyć ogółowi społeczeństwa ,    
a nie wybranym grupom wyborców. Robimy to nie będąc przez wszystkie lata na usługach 
nikogo - bez jakiegokolwiek sponsorowania , dotacji itp.                                                           

Działając w ten sposób dajemy przykład bezinteresownych inicjatyw na rzecz 
Ojczyzny , w tym Śląska i oczekujemy tego od władz, zwłaszcza przedstawicielskich 
rządzących w wyniku wyborów.                                                                                                  
3.  Przekonani, że piszemy sprawiedliwie i zgodnie z prawdą prosimy o wsparcie realizacji 
naszych poglądów oraz rozpowszechnienie treści niniejszego opracowania.

         Stowarzyszenie
Nasz Wspólny Śląski Dom

                           / - / Wiceprezes – P. Helis                        /-/ Sekretarz - R. Kołodziejczyk
        Stowarzyszenie

Sprawiedliwość i Prawda
                     / -  /  Prezes –    A. Motyka                                  / - / Sekretarz - A. Oleksiński

2..  Optymalizacja działań na rzecz powstrzymanie pandemii i rozwoju kraju.

Według rozdzielnika

Dotyczy : optymalizacji działań na rzecz powstrzymanie pandemii COVID -19      

i rozwoju kraju.
Trzy nasze zachowania mogą powstrzymać w zasadniczej części, a nawet niemal 

zupełnie, pandemię COVID-19. Jest to możliwe  bez szczepionki lub dodatkowych terapii 
leczniczych .
Do zachowań tych należą prawidłowe : mycie rąk, noszenie maseczek ochronnych i 
utrzymywanie odpowiedniego dystansu społecznego.                                                                 

Świadomy i zdeterminowany udział całej ludności, a więc bez wyjątków  w tych 
zachowaniach  doprowadzi do sytuacji , że  będzie można żyć niemal normalnie.                     

Mycie rąk to sprawa samodyscypliny , a ingerencja państwa zakresie jest praktycznie 
niemożliwa. Higiena rąk  to nie tylko ich mycie ale i  dezynfekcja. Skuteczne środki do 
dezynfekcji powinny być rozprowadzane , przy stosowaniu minimalnych marż zysku. 
Zapewniona musi być jeszcze większa bezpłatna łatwość dostępu do nich w miejscach 
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publicznych.  Celowe jest podanie , które mydła i płyny do mycia rąk zapewniają najlepszą  
skuteczność.                                                                                                                           

Aktualnie nakaz noszenia masek dotyczy : kościołów, sklepów, środków komunikacji 
zbiorowej, kin, teatrów , urzędów , zakładów leczniczych i przychodni. Nadmiernie duża 
ilość  osób permanentnie   obchodzi prawo i zarządzenia. W tym haniebnym zachowaniu 
największy udział maja  ludzi młodzi,  którym obca jest idea  odpowiedzialności zbiorowej i 
za nic mają osoby z grupy podwyższonego ryzyka powikłań chorobowych , a nawet śmierci.  

Rezygnacja  z noszenia maseczek tam, gdzie jest to wymagane - niekiedy ma charakter
prowokacyjny , przy poczuciu pełnej bezkarności. Kontrole biletów i karanie gapowiczów 
jest praktyką powszechnie stosowaną , a o wiele bardziej szkodliwe zachowania związane z 
nie stosowaniem przepisów w zakresie powstrzymania / eliminacji / COVID -19 uchodzi w 
skali masowej bezkarnie.                                                                                                              
Państwo musi wziąć większą odpowiedzialność za zachowania obywateli zwłaszcza w 
przypadku  : sklepów , środków komunikacji publicznej , urzędów , przychodni zdrowia, 
aptek .  W wymienionych przypadkach sytuacja życiowa wymusza konieczność pobytu w 
nich i obywatele muszą mieć poczucie w miarę bezpiecznego przebywania w tych miejscach.

Szczególnie razi  sytuacja, że część pasażerów : wsiada do środków komunikacji 
autobusowej i kolejowej bez  założonych maseczek,  przebywa w nich bez  maseczek lub 
złożonych tylko pro forma na brodzie , rozmawia mając niezasłonięte usta i nos,  zdejmuje 
maski przed wysiadaniem .Zdumiewa fakt, że środkach komunikacji publicznej nie nadawane
są komunikaty o konieczności stosowania odpowiednich zachowań.                                        
W autobusach i pociągach  mamy: zamkniętą przestrzeń, czas przebywania zazwyczaj od 
kilkunastu minut do kilku godzin, duże zagęszczenie osób, dynamiczna wewnętrzna 
cyrkulacja wydychanego i wdychanego powietrza . W tej sytuacji w autobusach i wagonach 
potencjalne stężenie koronawirusów może / jest / bardzo wysokie.                                            

Występuje  brak bieżącej dezynfekcji klamek , uchwytów, przycisków w miejscach 
publicznych .                                                                                                                                
Dystans społeczny nie jest  zachowywany w sklepach , na przyjęciach itp. itd.                         

Ustalenie liczby osób na weselach do 150 oznacza brak zdolności przewidywania ,      
a to dyskwalifikuje władzę,  która musi być na każdym szczeblu zarządzania profesjonalna .  
Obecne w wielu przypadkach jest ona niekompetentna za sprawą nomenklatury partyjnej..     
Zachodzi pytanie, czy jest to głupota, terroryzm , celowe działania by doprowadzać ludzi do 
choroby spowodowanej przez koronawirus  ?.                                                                            
Choroba ta ,  zwłaszcza u ludzi starych i schorowanych prowadzi do dodatkowego cierpienia,
a nawet  śmierci . Możliwości służby zdrowia są zbyt małe , a szybka poprawa tego stanu 
poprzez różnorodne negatywne uwarunkowania  jest mało prawdopodobna .                            

Większość społeczeństwa   jest świadoma zagrożeń i walczy z nimi na miarę swoich 
możliwości nosząc maski, utrzymując dystans   społeczny oraz higienę osobistą . Niestety 
jest zbyt duży procent ludności / zwłaszcza młodych osób/ o antyspołecznych zachowaniach 
wspomaganych przez brak optymalnych działań władzy , co czyni walkę z pandemią zbyt 
mało efektywną.                                                                                                        

Odchodzenie od postaw obywatelskich będzie się w Polsce nasilać , bo rola narodu 
jako suwerena  zmniejsza się. Społeczeństwo jest coraz bardziej steroryzowane przez 
wszechobecną nienawiść i agresję bezkarnych osobników . Maleje zaangażowanie społeczne 
w postaci reagowania na niewłaściwe zachowanie ludzi. Zręby społeczeństwa bizantyjskiego 
zostały już stworzone , a proces odchodzenia od społeczeństwa obywatelskiego nasila się w 
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miarę rozwoju skompromitowanego „centralizmu demokratycznego' .                                    
Płatni patrioci , zaklinanie rzeczywistości , tromtadracja to za mało by zapewnić stały 

rozwój Ojczyzny.  Pomyślność Polski związana jest ze wzrostem stopnia aktywizacji 
zawodowej rodaków, eliminacji wszechobecnej biurokracji i obniżki kosztów utrzymania 
państwa., dobrze zorganizowanej, wydajnej  i społecznie potrzebnej produkcji .                       

Najważniejsze przykazanie mówi : miłuj bliźniego ...                                                      
W Polsce na przestrzeni wieków , ze szczególnym nasileniem zjawiska w ostatnich 
dziesięcioleciach cechą charakterystyczną każdej władzy  jest, że:  usta ma skore do 
mówienia, ale  czyny całkiem inne ….!                                                                                       

Mądre i patriotyczne działania władzy w dobie pandemii koronawirusa są niezbędnie 
potrzebne od natychmiast.

Stowarzyszenie
Nasz Wspólny Śląski Dom                                                                                                     

/ - / Wiceprezes – P. Helis                                         /-/  Sekretarz  - R. Kołodziejczyk

Stowarzyszenie

Sprawiedliwość i Prawda

/ - /   Prezes  - A. Motyka                                       / - / Sekretarz -  A. Oleksiński

                                                                                                                                                      
Rybnik, dnia   8 sierpnia   2020 r.

                        

                                                                                                                                        

VIII. Walka o właściwy wizerunek Śląska.

1.Redakcja Wachtyrz – polemika z treścią artykułu P. Przeliorza „Pozwólmy odejść 

śląskości „                                                                                                                                    

Redakcyjo wachtyrz.eu                                                                                                              

Z wielkim zadowoleniem odnotowaliśmy, że bratni portal internetowy wytrwał już 

rok. Gratulujemy i życzymy wszystkiego najlepszego. Mało nas do pozytywistycznej roboty 

na rzecz spraw śląskich . Każda inicjatywa w tym temacie cieszy nas ogromnie.                      

My walczymy w Internecie od  powstania stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom ,

a więc kilka lat . Dorobek naszej strony www.nwsd.pl to tysiące stron tekstu dotyczącego 

głównie  żywotnych spraw śląskich . Prosimy wejść na stronę wstępną i otworzyć  wybór 

dokumentów Stowarzyszeń: Nasz Wspólny Śląski Dom  oraz Sprawiedliwość i Prawda . Spis

treści ułatwi zapoznanie się z poruszaną przez nas problematyką . Powyższy wybór 

dokumentów o objętości około 240 stron mamy wydrukowany dla potrzeb Stowarzyszeń.      

112



Na Waszą prośbę możemy go nadesłać. Naszą stronę odwiedziło już rzędu 30 tysięcy 

gości i jest to liczba znacznie zaniżona, bo mamy już pewność , że licznik często nie  

pracował ….       Cały nasz zbiór opracowań wszelakich możecie wykorzystywać w dobrej 

wierze - bezpłatnie . Przychylamy się w ten sposób do Waszych próśb w zakresie :                  

- pisania wiyncyj tekstōw ,                                                                                                    - - -

ôbsztalowania tekstów u autōrōw ,                                                                                       - -

rychtowania  relacyj ze zdarzyń w terynie. 

Pozdrawiamy, PYRSK.

Stowarzyszenia

NWSD                                                                          SiP 

Wiceprezes                        Sekretarz                                               Prezes

/-/ P. Helis                         /-/ R. Kołodziejczyk .                                  /- / A. Motyka 

Rybnik, dnia 17 lutego 2019 r. 

 Nie pozwólmy odejść śląskości.

W związku z zamieszczonym w „Wachtyrz.eu” artykułem P. Przeliorza : „Dajmy już odejść 
śląskości” - przedstawiamy swój punkt widzenia na poruszone w nim tematy.

1. Nie dajmy się odwieść od śląskości , bo przez to staniemy się społecznymi sierotami , 
bękartami bez znajomości swoich przodków i ich historii.

2. Nie przyjmujemy jako słusznego określenia niemieckiego „Wasserpolaki ' w 
odniesieniu do nas . Według nas to nieprawda. Polacy mówią Szwabv, czy każdy 
Niemiec odnosi to do siebie ?                                                                                            
3. Nie chcemy być inni , ale jako obywatele polscy różnimy się coś niecoś od Polaków
chociażby faktem znajomości języka śląskiego i meandrów śląskiej niedoli.                  
                                                                                                                                           
4. Nic nie robimy na pokaz , a Bóg zawsze jest przez nas pisany dużą literą.                  
5.  My tak , ale nie generalnie Ślązacy są zdolni przytoczyć swoją bolesną historię.       
6.  Większość naszych działań nacechowana jest na zmianę istniejącego stanu rzeczy 
korzystnego dla ogółu społeczeństwa.                                                                              
7. Nie jesteśmy zawistni i przez cały okres swojej działalności dążyliśmy do 
wspólnych działań ludzi dobrej woli. Najdobitniej daliśmy temu wyraz w trakcie 
działalności w Radzie Górnośląskiej.                                                                                
8.    Śląskość to nie śmieszny relikt , ale obowiązek działań na rzecz pomyślności 
Śląska i Ojczyzny.                                                                                                             
9. Generalnie intratnego interesu na preferowaniu śląskości się nie robiło . Tak było 
przez wieki, a w szczególności obecnie.                                                                           
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10.  Twierdzenie, że jest tragiczny wynik wyborów samorządowych wszystkich 
zainteresowanych jest przesadny – wyrósł nowy lider na G. Śląsku - Partia Ślonzoki 
Razem. Zgadzamy się z twierdzeniem, że chore ambicje jednostek odbierają wątłe 
skrzydła do wybicia się województwa śląskiego z dołka gospodarczego , 
kulturalnego , politycznego … itd.                                                                                    
11. W negatywnej ocenie działań znanych postaci nie jesteśmy tak radykalni , 
aczkolwiek dostrzegamy ich mankamenty , które osłabiają siłę działań pro śląskich i są
pretekstem do ataków na Ślązaków. Jednoznaczne pozytywne ocenianie J. Gorzelika 
budzi nasze zdziwienie , zwłaszcza , że wyjątkowo dobrze znamy niuanse wszelkich 
jego poczynań. Ogromny i obrzydliwy paszkwil D. Dyrdy na R. Kołodziejczyka 
założyciela, posiadającego legitymację numer 1 Ruchu Autonomii Śląska 
zamieszczony w Jaskółce Śląskiej z marca 2011 roku pod tytułem „Rudolf” organie 
prasowym RAŚ oraz brak sprostowania jego treści pomimo wielu uzasadnionych 
monitów społecznych ,pozostawiamy ocenie czytelników.                                              
12.  Jest sprawą powszechnie znaną brak dogadania się różnych organizacji w wielu 
sprawach . Wieloletnie i wielorakie nasze próby ,by zminimalizować to zjawisko 
dziwnym trafem nie mogły się zakończyć powodzeniem – zainteresowanym 
dostarczymy obszerną korespondencję na ten temat.                                                        
13 . Kwestia godki dla nas języka śląskiego nie jest pretekstem do wadzenia się .          
O niezłomnej i niezmiennej postawie w tej sprawie jest nasze opracowanie „Język 
śląski” prezentowane podczas obrad stosownej Komisji Sejmowej .                               
1 4.  Budujemy swój wizerunek w oparciu o mnogość pozytywistycznych działań ,      
a nie jakoweś produkty.                                                                                                     
15.  W odniesieniu do spraw kultury przypominamy chociażby o naszym obszernym i 
wielotematycznym opracowaniu pod tytułem „Muzeum Śląskie nasza duma i troska 
„ gdzie zawarliśmy mnóstwo uzasadnionych postulatów na rzecz zmiany ekspozycji w
tym muzeum. Rozpaczliwe domaganie się wsparcia ze strony organizacji 
wchodzących w skład Rady Górnośląskiej zakończyło się wielce wymownym 
milczeniem.                                                                                                                    
16.   Nasza kultura to dorobek wszystkich Ślązaków i w mniejszym lub większym 
stopniu ludzi mieszkających na Śląsku . Pisanie że nie ma jej nigdzie poza naszym 
gronem - jest nadużyciem w ocenie niskiego poziomu wiedzy czytelników.                   
17.   Podzielamy pogląd, że za mało jest tych , którzy dzisiaj zrezygnowaliby z siebie 
dla Śląska . Dziwnym co dla niektórych faktem jest , że są oni odrzucani przez 
„swoich'. Przykład, nie przyjęcia do R. Górnośląskiej stowarzyszeń : Sprawiedliwość i
Prawda / SiP/ oraz Demokratycznej Unii Regionalistów Śląskich . Nastąpiło to 
głosami RAŚ oraz orbitujących wokół niego organizacji - daje to wiele do myślenia …
18 .Śląskość AD 2019 poprzez pryzmat powstań śląskich może być wysoce 
pouczająca, gdy oddamy tym zdarzeniom sprawiedliwość i prawdę.                               
19. Twierdzenie autora, że gubi nas pycha , może wynika z wypowiedzi J. Gorzelika 
po ostatnich , sromotnie przegranych wyborach samorządowych przez ŚPR, w 
domyśle RAŚ. My tak nie uważamy. Twierdzimy , że gubi nas wiele : du... szowatość ,
klawiszowatość , kundlizm śląski / polski opisał M. Wańkowicz / … itp.                       
20.  Walka o ideały, o wolność i wyróżnienie jest widoczna na tysiącach stron naszych 
opracowań kierowanych do adresatów według właściwości co do załatwiania spraw 
oraz do wiadomości organizacji i osób mogących być zainteresowanymi daną sprawą. 
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21.  Przytoczone wymogi potrzeb co robić są oczywiste , jednym zdaniem 
stowarzyszenie SiP, które współpracuje z nami ,ujęło to w statucie - „Realizacja 
nakazów ewangelicznych „                                                                                               
22.  Lansowana teza, że żyjemy w fantastycznym miejscu , które jest bezwzględnie 
częścią wspaniałej Europy jest megalomanią i zasadniczo odbiega od rzeczywistości..  

Podstawowy miernik jakim jest Indeks Rozwoju Społecznego jednoznacznie 
wskazujący na jakość życia w podstawowych aspektach warunków bytowania . 
Umiejscowieni jesteśmy na 272 miejscu regionów krajów członkowskich Unii 
Europejskiej. Gorsze warunki życia dla swoich obywateli występują tylko w 
najbiedniejszych regionach Bułgarii i Rumunii.                                                               
23.  Stworzenie regionu przyjaznego dla wszystkich to frazes. Trzeba nam Śląska 
usłużnego to znaczy z potencjałem gospodarczym, kulturalnym … itd. mogącym 
sprostać potrzebom innych państw i regionów . Uratować może nas taki stan rzeczy, że
będziemy „mini fabryką Polski i Europy ” tak jak Chiny są obecnie „fabryką świata' .  
24.  Gwiezdne Wojny do nas nie przemawiają,  jako wzór do naśladowania , bo są 
kulturowo obce. Bliższa jest nam Biblia pełna mądrości wszelakiej. Powołujemy się 
często na jej stwierdzenie „ nie możemy nie mówić o tym co widzieliśmy i 
słyszeliśmy” - patrz Koło RAŚ Rybnik . Materiały na VII Kongres Ruchu Autonomii 
Śląska / w formie książki o ponad 150 stronach /.                                                            
25. J.W. Goethe napisał wiele mądrych książek , w tym sentencji. Dlaczego autor 
wybrał dyskusyjną „ głęboki upadek prowadzi do wielkiego szczęścia” ?. Najazd 
Mongołów w 1241 r i bitwa pod Legnicą oraz wojna trzydziestoletnia to były super 
głębokie upadki Śląska , ale czy doprowadziło to do Jego wielkiego szczęścia ? 
Niestety, stanowczo – NIE.                                                                                           
26. Przez wszystkie dziesięciolecia naszej pracy społecznej na rzecz mieszkańców 
Śląska robiliśmy wszystko co w naszej mocy , aby nasza Ojcowizna nie upadła. W 
wersji czeskiego Hymnu Śląskiego są stwierdzenia , że :" dla niego oddamy ostatni 
oddech"  oraz prośba do Boga – aby znów "przywrócił mu siłę i sławę ".To nie był 
przypadek, że treść tego hymnu była na widocznym miejscu w siedzibie 
Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom., jako jeden z drogowskazów działań.         
27. Jest oceną subiektywna, że nie jest nas mało . My stawiamy sprawę jasno – żniwo 
jest wielkie , a robotników mało .Mądrych aktywistów na domiar złego w wieku 
emerytalnym jest kilkudziesięciu , a środków finansowych żałośnie mało.                     
28. Siła wszystkich dusz mieszkających na Śląsku to frazes. Do takiego stwierdzenia 
upoważniają dywagacje, kto jest Ślązakiem . Dla niektórych istnieje i liczy się tylko 
Ślonzok z dziada, pradziada . My uważamy, co dobitnie przedstawiliśmy w naszej 
broszurze „Naród śląski' , że Ślązakiem jest każda pełnoletnia osoba , która w dobrej 
wierze zadeklaruje, że jest Ślązakiem.                                                                              
29. Rozbijacka działalność w ramach pro śląskich organizacji i krecia robota , aby nie 
doszło do procesów ich łączenia, są gwarantem , że do osiągnięcia dna niemocy chyba 
dojdzie . Jest to tylko kwestia czasu.                                                                       

Pewna nadzieja tkwi w przekonaniu , że ludzie mądrzy i prawi jeszcze na 
Śląsku nie umarli . 

           Wiwat Silesia.

                        / - / Rudolf Kołodziejczyk     / - / Paweł Helis        /- / A. Motyka

115



Rudolf Kołodziejczyk , Paweł Helis – byli członkowie władz naczelnych Ruchu 
Autonomii Śląska - nieformalnie , uznaniowo usunięci z tego stowarzyszenia . 
Założyciele i członkowie Zarządu Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom . Ich 
dokonania zawarte są w opracowaniach zamieszczonych na stronie internetowej 
www.nwsd.pl.  

                                                    Rybnik.15.02.2019 r.

2. Przyjęcie darów przez Bibliotekę Śląską.
Biblioteka Śląska

Dział Gromadzenia i Opracowywania Zbiorów
Plac Rady Europy Europy 1

40 – 021 Katowice
Dotyczy : przyjęcia darów.

W załączeniu przekazujemy dar dla Biblioteki Śląskiej w postaci  Wyboru 
dokumentów Stowarzyszeń : Nasz Wspólny Śląski Dom  oraz Sprawiedliwość i Prawda pod 
tytułem „ Naprawić Polskę – Śląsk ….  można i trzeba” , Rybnik. luty 2019 r. 

Wśród dokumentów przeważają te, które odnoszą się do spraw Ślązaków i Śląska .
Troska o dobro Ojczyzny i jej Obywateli występuje głównie w treści całego Rozdziału I pod 
tytułem „ Konieczność naprawy Rzeczpospolitej „

Dotarcie do danej problematyki ułatwia przejrzysty spis treści obejmujący XV 
rozdziałów.

Nadmieniamy , że całość przekazywanego opracowania jak i wiele innych 
dokumentów można pobrać z naszej  strony internetowej www.nwsd.pl.

Jednocześnie wyrażamy zgodę na publikowanie wszystkich materiałów tam 
znajdujących się , bez jakichkolwiek gratyfikacji finansowych .

Prosimy przyjąć również : 
„Materiały na VII Kongres Ruchu Autonomii Śląska „ opracowane przez koło RAŚ Rybnik.  
05 marca 2011 r. z mottem zaczerpniętym z Biblii - „Nie możemy nie mówić tego co 
widzieliśmy   i słyszeliśmy ';
  „Naród śląski” - 2 egz.,  Pisma do Władz „RAŚ” czyli pisanie na Berdyczów – 2 egz.
Wyrażamy nadzieję, że nastąpi:

 umieszczenie daru w zbiorach Biblioteki Śląskiej przeznaczonych dla ogółu 
czytelników ,

 skorzystanie z naszych zasobów archiwalnych i innych znajdujących się na wyżej 
wymienionej stronie internetowej poprzez włączenie ich do zasobów bibliotecznych,

 bieżąca współpraca , zwłaszcza w zakresie publikacji nowych dokumentów .

Dziękujemy za pozytywne załatwienie wnioskowanych spraw. 

Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom

Wiceprezes                                        Sekretarz

/ - / Paweł. Helis          /- /           Rudolf     Kołodziejczyk         
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Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda

Prezes  / - /    A. Motyka        Sekretarz / - / A. Oleksiński

Rybnik, dnia 11 czerwca  2019 r. 

Zał. Rozszerzony spis treści „ Materiały na VII Kongres Ruchu Autonomii Śląska „

Koło RAŚ Rybnik
Katowice 05 marca 2011 r.

                                                                                                                                Strona
Ad.1.  Wystąpienie Rudolfa Kołodziejczyka  …..

I. Powstanie organizacji – zasady działania                                               5
      II. Wybory samorządowe i parlamentarne                                                    9             

      III. Strategia RAŚ  na najbliższe lata                                                            11

      IV. Stwierdzenia końcowe                                                                            15
 Ad. 2.  Geneza powstania RAŚ w Rybniku – rys historyczny 1920 – 1945                 17
 
Ad 3.  Wybory samorządowe Rybnik 2010                                                                    25

I. Kampania wyborcza                                                                                25
Ocena wyników wyborów                                                                                               26

II. Podsumowanie                                                                                        27
III. Wnioski końcowe                                                                                    27

Ad 4 . Deklaracja ideowa i Rejestracja Stowarzyszenia                                                31

Ad. 5 . Statut RAŚ z 1991 roku i 2001 roku                                                                 37

Ad. 6. Odpis Krajowego Rejestru Sądowego Nr 0000021371 z dnia 13.07.2005 r     55

Ad. 7.  Uroczystość Poświęcenia Sztandaru                                                                 61

Ad  8.  Program Społeczno – Polityczny Ruchu Autonomii Śląska 1993 r.                 71
1. Śląsk w Europie                                                                                            71
2. Podstawowe założenia autonomii Śląska                                                     71
3.  Kierunkowe rozwiązania dla Śląska                                                            71

 
Ad.9 . Dziennik Ustaw                                                                                                    75

Ustawa Konstytucyjna z dnia 15 lipca 1920 r. zawierająca statut
                      organiczny Województwa Śląskiego 
                     / Dziennik Ustaw No 73 z 11 sierpnia 1920 r poz. 497 /;                         77
                      Ustawa Konstytucyjna z dnia 6 maja 1945 r o zniesieniu statutu       

organicznego województwa śląskiego                                                    86           
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/ Dziennik ustaw z 7 maja 1945 r. Nr 17 poz. 92 /

Ad. 10.  Problemy społeczno – gospodarcze , którymi zajmowało się 
Koło RAŚ Rybnik – spis niektórych problemów                                    89           

             w tym 6. Stanowisko Koła RAŚ Rybnik do sytuacji po wyborach                          
samorządowych w województwie Śląskim. List otwarty                                               149

           List jest ripostą na wystąpienia publiczne liderów krajowej                    

sceny politycznej mających mgliste pojęcie o Śląsku i Ślązakach .                                  

Zawiera on 34 niepodważalnych faktów społeczno – historycznych   nieznanych 

szerszej   opinii publicznej , podanych w obronie Ruchu Autonomii Śląska i Ślązaków ,

które wystąpiły w  latach 1920 – 2010

3. Volksdeutsche -  zanim wypowiesz to słowo, jako przeciwnik Ślązaków -  przeczytaj.

           W celu przedstawienia prawdy, zachodzi konieczność naświetlenia spraw związanych 
z niemiecką listą narodowościową ( Deutsche Volksliste skrót: DVL), która zaliczała 
Ślązaków do jednej z czterech kategorii . Poniży zarys wiedzy na ten temat jest 
koniecznością . Społeczeństwo polskie nie posiada elementarnej wiedzy na ten temat. 
Dowodem takiego twierdzenia jest  brak tej tematyki w podręcznikach szkolnych, szkół 
wszystkich typów. Zamiast chociażby namiastki wiedzy na ten temat mamy podawanie
zmanipulowanych informacji w prasie; obrzydliwe insynuacje, komentarze niedouczonych 
internautów oraz tendencyjne wypowiedzi osób w ramach różnorodnych dyskusji.  tych 
powodów, celowe jest i chyba wystarczające przytoczenie fragmentów książki Kazimierza 
Popiołka pt. " Historia Śląska od pradziejów do 1945 roku"; Wydawnictwo "Śląsk”;, 1972r.  
Ten wyjątkowo propolski autor pisze na stronach: 483, 484,499 co następuje:                          
W celu przeprowadzenia całej akcji powołane zostały specjalne komisje, w których główną 
rolę odgrywali członkowie partii hitlerowskiej, funkcjonariusze policji SD i SS . Wszystkich 
Górnoślązaków zobowiązano do wypełnienia odpowiednich arkuszy , wszystkich bowiem 
uważano za osoby pochodzenia niemieckiego ,za posiadaczy cennej niemieckiej krwi.  Jeżeli 
wypełniający kwestionariusz nie chciał przyznać się do niemieckiego pochodzenia i 
narodowości , musiał odmowę swoją uzasadnić, podać jej przyczyny. 

Wpisu na listę i następnie zaszeregowanie do odpowiedniej kategorii DVL 
dokonywały już same komisje, bez udziału zainteresowanego.                                                  

W zarządzeniu / Himmlera ; przypisek mój / z dnia 16 lutego 1942 roku, skierowanym
do prezydentów rejencji , zawarty był nakaz : należy polecić podwładnym organom, aby 
podawały do wiadomości policji nazwiska tych osób niemieckiego pochodzenia , które
nie starają się o wpis na DVL; Miejscowe organa policyjne winne tym osobom oświadczyć, 
że mają w ciągu 8 dni złożyć wniosek o wpisanie na DVL.  O ile nie będą mogły przedstawić
dowodu złożenia tego wniosku, należy je aresztować i spowodować skierowanie do obozu 
koncentracyjnego."                                                                                                                       
Pod koniec 1944 roku za odmowę przyjęcia DVL groziła kara śmierci.

Oto , co o tym pisało jedno ze sprawozdań / władz hitlerowskich przypisek mój/ z 
akcji wpisu na DVL: "Raczej pragnie się przez to osiągnąć polski cel, aby utrzymać 
posiadane w polskich czasach pozycje gospodarcze w mieście i na wsi . W tych dążeniach 
mieli zostać Polacy wraz z Górnoślązakami czującymi po polsku utwierdzeni przez polskie 
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audycje angielskiego radia. W tych audycjach radzono podobno wyraźnie górnośląskim 
Polakom starać się o przyjęcie na DVL , aby Polacy pozostali na miejscu".                              

            Przyznał to po wojnie Arka Bożek /wicewojewoda śląsko-dąbrowski /, 
który w tym czasie przebywał w Londynie, jako członek emigracyjnej Rady Narodowej. 
Opowiadał, że przez radio londyńskie wzywał swoich śląskich rodaków, aby przyjmowali 
DVL .                                                                                                                               

W szeregach konspiracyjnych organizacji żadnego znaczenia nie posiadał podział
przeprowadzony przez okupanta w ramach akcji DVL. Należeli do nich zarówno uznani 
formalnie za Polaków , jak i zaszeregowani do DVL. Organizacje te korzystały często z 
pomocy osób, które dzięki wpisaniu na DVL zatrudnione były w różnych urzędach.                

Władze kościoła katolickiego poprzez działania niekwestionowanego autorytetu w 
osobie księdza biskupa Stanisława Adamskiego, który zalecał przyjmowanie DVL 
przyczyniły się w decydującej mierze do podjęcia przez Ślązaków decyzji o przyjęciu danej 
grupy / kategorii / narodowościowej.                                                                                           

Wiadomo, ze zaliczenie do danej wyższej grupy następowało w odniesieniu do 
wysoko kwalifikowanych fachowców . Wiązało się to z doktryną hitlerowską , że  dobrzy 
fachowcy , cieszący się uznaniem społeczności lokalnej powinni być  w grupie 
narodowościowej wyższej.  Szanowni Polacy , prawdziwi patrioci zapamiętajcie raz na 
zawsze DVL się przyjmowało, a nie podpisywało. Oczywiście można było odmówić 
przyjęcia DVL i wybrać sobie pewną drogę do wiezienia , obozu koncentracyjnego lub 
orzeczenia kary śmierci. Wyboru tego dokonała część Ślązaków z wiadomym skutkiem.

Przyjmowania poszczególnych kategorii narodowościowych zgodnie z wytycznymi 
legalnego rządu na emigracji oraz władzy kościelnej nie znalazło uznania reżimu 
komunistycznego / sowiecko-polskiego/ , chociaż kamuflaż polskości generalnie służył 
Polsce. Wykonanie polecenia polskiej władzy zarówno duchownej jak i państwowej 
przez Ślązaków w ostatecznym rozrachunku doprowadziło wielu z nich , często obywateli 
polskich w II Rzeczpospolitej , do bezprawnego zatrzymania, deportacji i śmierci w ZSRR.

W cytowanej powyżej książce K. Popiołka / str. 511/ znajdują się słowa radzieckiego 
generała który w imieniu Armii Czerwonej stwierdza: " Jeśli wojska radzieckie i Wojsko 
Polskie dzisiaj kończą bój o stolicę hitlerowskich Niemiec Berlin, to w tym wielkim dziele 
honorowy udział macie Wy - polscy górnicy."                                                                             

Wielu górników pracowało w bezpośrednim sąsiedztwie walk frontowych . Kopalnie , 
huty i inne zakłady zostały poprzez bohaterskie działanie Ślązaków ocalone a potem 
zabezpieczone przed zniszczeniem . Po przyjściu do pracy tysiące robotników w swoistej 
łapance , w istocie nie odbiegającej od wzorów hitlerowskich zostało zatrzymanych 
/osadzonych/ i deportowanych do ZSRR. Edmund Osmańczyk w "Sprawach Polaków" , 
wydawnictwo Śląsk 1986 r. stwierdził : "  że niepodległości nie zdobywa się na konferencji 
pokojowej / to jest tylko polityczna formalność/ lecz codziennym wysiłkiem każdego 
pokolenia „

Oznacza to , że ofiarna i odpowiedzialna praca codzienna setek tysięcy Ślązaków po 
przejściu frontu była działaniem na rzecz niepodległego bytu państwa polskiego.                     

W związku z DVL nasuwa się problem oceny postaw Polaków w nowej 
rzeczywistości powojennej, w szczególności jeśli wiązało się to ze składaniem podpisów i 
deklaracji. Jak ocenić podpisywanie list obecności z okazji Święta 1 Maja. Jak wiadomo 
przez ponad 25 lat , miliony Polaków corocznie , dobrowolnie przychodziło te listy 
podpisywać i uczestniczyć w pochodach. Konsekwencje z faktu nie przyjścia do pochodu 
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były w porównaniu z odmową przyjęcia DVL / więzienie, obóz koncentracyjny, kara śmierci/
zazwyczaj bardzo znikome lub żadne , ewentualny wytyk kadrowca lub bezpośredniego 
szefa.                                                                                                                                             
A co z podpisywaniem deklaracji o wstąpieniu do: partii / ponad 3,5 miliona członków i 
kandydatów/ , Ochotniczej Rezerwy Milicji Obywatelskiej ; podkreśla się  Ochotniczej, 
szeregów tajnych współpracowników tzw. TW lub sławetnymi lojalkami.                                
W ogólnym kontekście osądów postaw ludzkich należy pamiętać o świętych słowach Biblii   
" Albowiem jakim sądem sądzicie, takim i was osądzą i jaką miarą mierzycie , taką i wam 
oddadzą                                                                                                                      

Byłoby ciężkim grzechem sprzeciwiać tym słowom zwłaszcza w aspekcie
przykazania :       „ Nie mów fałszywego świadectwa przeciwko bliźniemu swemu „;.             
Pamiętaj, że najmłodsi aktualnie Volksdeutsche mają 85 lat i mogą być polskimi patriotami.   

Grzechem zaniechania z mojej strony byłoby gdybym nie opracował
niniejszego tekstu i w braterskim przesłaniu nie skierował do braci Polaków-katolików.          

Żyjemy przecież po to by dać świadectwo prawdzie.

Rybnik, dnia 1 maja 2012 r.
Od Redakcji.

Wobec uporu stosownych decydentów , aby nie upubliczniać w stopniu masowym wyżej 

wymienionego listu biskupa katowickiego S. Adamskiego z dnia 14 czerwca 1945 , 

informujemy że Instytut Pamięci Narodowej  wydał książkę pod tytułem „Z archiwum Pawła 

Cierpioła „Makapola” 1941-1948 .Wybór Źródeł .” gdzie na stronach125-136 podano jego 

treść.  Tytuł „Pogląd na rozwój sprawy narodowościowej w województwie śląskim w czasie 

okupacji niemieckiej' .                                                                                                                  

W części VI czytamy „ Maskarada na Górnym Śląsku udała się. Swój cel osiągnęła .. 

Pewnie, że strat nie zabrakło, ale polskie załogi hut, kopalń i fabryk pozostały na miejscu , 

gdy nadeszły oswobodzające Śląsk wojska radzieckie i polskie. Ślązacy nie pozwolili 

zniszczyć przemysłu .

Żadna fabryka nie stanęła , wyjąwszy brak surowca. Żadna huta nie zgasła, żadna 

kopalnia nie uległa zagazowaniu lub zatopieniu – śląskie załogi polskie spełniły swój 

obowiązek wobec Polski – ocaliły przemysł śląski! „

Część I. Świadectwo działalności Inspektoratu Rybnickiego AK/DSZ w latach 1942-1947 – 

zawiera głównie opis chwalebnych czynów synów Ziemi Rybnickiej . Nasze wielokrotne 

wnioski o ich uhonorowanie spotkały się z odmową / zbyto milczeniem / zarówno władz 

lokalnych jak i twórców Panteonu Górnośląskiego . 
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IX. Podstawowe problemy emerytów polskiego górnictwa węgla kamiennego .

1. Pamiętamy deputaty węglowe w naturze.                                                                                     
Według rozdzielnika 
PAMIĘTAMY DEPUTATY WĘGLOWE W NATURZE ORAZ  USTAWĘ                                    
O ŚWIADCZENIU REKOMPENSACYJNYM Z TYTUŁU UTRATY PRAWA DO 
BEZPŁATNEGO WĘGLA PRZYJĘTĄ PRZEZ SEJM 12 PAŹDZIERNIKA 2017 R.                  
- DZ.U. 2017  poz. 1971. 

W wyniku postanowień tam zawartych deputatobiorcy otrzymali 4 lata temu 10.000 zł              
/dziesięć tysięcy złotych/ czyli po odliczeniu 23 procentowego VAT związanego z zakupem           
węgla   .700 zł      /siedem tysięcy siedemset złotych  / netto  - 10.000 zł – 2300 zł = 7.700 zł .

Wtedy  tona węgla kosztowała  około 800 zł .
W zależności od wysokości deputatu 2,5 tony lub 3,0 tony węgla , każdy deputatobiorca ,                    
a jest ich           około 200 tysięcy zostanie od 2022 roku , corocznie aż do śmierci to jest                     
około  15- 20 lat  pozbawiony należnych 2500 / 3000 złotych , przyjmując cenę węgla                         
1000 zł/tonę.

W uproszczeniu państwo zapłaciło deputatobiorcom tylko za 4 lata pozbawienia ich          
prawa do deputatu  w naturze , pomijając dalsze lata życia.

Podkreślamy, że od 2022 r. dawni deputatobiorcy pozbawieni są  rekompensaty za  ,                 
nabyte     oraz  oczywiste i niezbywalne  prawo do węgla w naturze lub sprawiedliwych             
innych uregulowań . 

Uregulowania te,  to chociażby wliczenie wartości bezprawnie / prawo nabyte                           
i realizowane  przez wieki / zabranych świadczeń do  emerytury lub renty .                   

Postulowaliśmy to z uzasadnieniami wielokrotnie w listach otwartych do: Sejmu, Prezydenta  
Premiera i wielu innych władz.                                                                                                       
Nadmienia się, że sprawiedliwie i zgodnie z prawem problem deputatów rozwiązano                          
w Niemczech wliczając ich wartość do  emerytur . 

Postanowienia w/w Ustawy … , są szczególnie oburzające w obecnych uwarunkowaniach  
życiowych :
1/ część emerytów przymuszono do kosztownej wymiany urządzeń grzewczych i opalania domów 
zdecydowanie droższym gazem,
2/ cena węgla wzrosła w składach opałowych na G. Śląsku nawet do około 1400 zł/tonę.                     
W mniejszej niż uprzednio  liczbie punktach sprzedaży węgla w  kopalniach gdzie cena węgla jest      
znacznie niższa, wydaje się znikome ilości przy wielogodzinnym oczekiwaniu na załadunek co          
przekłada się na wysoką cenę przywozu węgla, 
3/ wysoka inflacja ogólna oraz struktura wydatków emerytów przyśpiesza proces systematycznego    
spadku ich stopy życiowej,  
4/  wymuszone przez życie, prywatne kosztowne wizyty lekarskie -wobec zapaści publicznej służby  
zdrowia - , którym towarzyszy często konieczność korzystania z drogich taksówek,
5/ spadek solidarności ludzkiej i praktykowane zapłaty za każdą usługę – nawet zakupy żywności,
6/ świadomość występowania nagonki medialnej na dawny ethos pracy i osiągnięcia minionych     
lat, wypracowywane  przy znacznie większym wysiłku niż obecnie – ciężka praca deputatobiorców  
w:  nadgodzinach, soboty, niedziele i święta .
7 / występuje w całym okresie pandemii koronawirusa  nadumieralność seniorów , która wpływa     
na względnie niższe kwoty wypłat  dla tej grupy ludności ponoszone przez państwo.

Generalnie dla   deputatobiorców łączna kwota świadczeń w postaci „13” oraz „14”                  
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jest niższa od wartości zabranych deputatów węglowych !!
Ustawa … naruszyła podstawową zasadę, że prawa nabyte są nienaruszalne .  Deputaty to była           
przesunięta w czasie część wynagrodzenia gwarantowana w Układzie Zbiorowym Pracy dla P.W.  

Wniosek końcowy- wobec ułomności Ustawy …. wymienionej w tytule pisma ,                        
należy dokonać nowych uregulowań w tej sprawie . Właściwym  rozwiązaniem jest  wliczenie            
wartości deputatów węglowych do emerytury lub renty.

Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom   Wiceprezes     / - / Paweł Helis          
Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda         Prezes         / - / Alojzy Motyka      
Rybnik, 27.12.2021 rok

2. Dotyczy: ponownego, ostatecznego rozwiązania problemu rekompensaty dla                  
najstarszych emerytów i rencistów / wdów/ z tytułu bezprawnej utraty prawa do 
bezpłatnego węgla w naturze. 
                                                                                                       Rybnik, dnia  11 maja 2022 r.

Prezydent RP
Sejm,Senat

Premier 
Kluby parlamentarne, posłowie , senatorzy … - według rozdzielnika

List otwarty
      
 Sejm RP w poprzedniej kadencji , dzięki połączonym siłom posłów w rządzącej partiokracji,        
uchwalił dnia 17 października 2017 r, „Ustawę o świadczeniu rekompensacyjnym … „.

Dokonano agresji  na odwieczne prawo emerytów / wdów po nich/ górnictwa                
węglowego do bezpłatnych deputatów węglowych w naturze , będących częścią                  
wynagrodzenia przesuniętego w czasie. 

Prawo to obowiązywało stale w kapitalizmie , do końca okupacji hitlerowskiej – nawet    
dla Polaków – i przez cały okres PRL.

Podkreślamy, że wielu najstarszych emerytów otrzymało to prawo w czasie  
obowiązywania Układu Zbiorowego Pracy podpisanego przez Ministra Górnictwa ,a Zarządem 
Głównym Związku Zawodowego Górników.                                                                            
Podpis Ministra Górnictwa podkreślał rangę zobowiązania ,  jako państwowego.

Wszelkie późniejsze uregulowania  prawne jednostek organizacyjnych będących  
mutantami dawnej jednolitej organizacji górnictwa węglowego ich nie dotyczą, z tej       
oczywistej  przyczyny, że nie byli ich pracownikami /emerytami/ . Deputat węglowy w naturze 
należał się i pobierano go  w oparciu o cytowany powyżej Układ Zbiorowy Pracy.

Wybiórcze , bezlitosne okradzenie części emerytów górniczych – bohaterskich               
weteranów                 pracy o zasługach największych dla Ojczyzny, za sprawą odsunięcia 
ewentualnej dążności do  włączenia Polski , jako Republiki do Związku Sowieckiego .             
Ojczyzna miała w górnictwie   węglowym jedną z głównych podstaw bytu narodowego .  
Wydajna i efektywna ekonomicznie praca górników,   była motorem dynamicznego rozwoju          
kraju i wzrastającej stopy życiowej.                                                                                   
W czasie transformacji górnictwu węglowemu wyznaczono niewdzięczną rolę  hamulcowego 
inflacji / długookresowe zamrożenie cen węgla i wzrost obciążeń fiskalnych/  co umożliwiło       
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jej przeprowadzenie bez radykalnych protestów społecznych.
Fachowe określenie „front wydobywczy węgla” miał uzasadnienie w tym,że było to 

miejsce , gdzie traciło się często życie, stawało się kaleką, lała się krew i pot w skali                     
największej wśród grup zawodowych . Ekstremalne zagrożenie życia i zdrowia wynikało ze 
środowiska pracy – niebezpieczeństwo obwału skał, zapylenie, hałas, zagrożenie wybuchem 
metanu ,wilgotność,                 obniżona zawartość tlenu w powietrzu na dole, wysokie normy 
pracy, praca w nadgodzinach / powszechne „rolki”/ soboty, niedziele i święta – planowe i 
apelowe.

Emeryci deputatobiorcy zazwyczaj wybudowali domy jednorodzinne opalane węglem , 
stąd  utrzymanie ich decyzji o korzystaniu z deputatów węglowych w naturze również po 
przejściu na emeryturę.

W przypadku zmiany decyzji przez pracownikom odchodzących na emeryturę ,                   
równowartość deputatów została wliczona do wynagrodzenia, z którego została obliczona 
emerytura. 

Obecny 2022 rok , przebiega w następującej sytuacji :
1.    Z przyznanej przez Sejm w 2017 r. rekompensaty za zabrany węgiel w kwocie 10.000 zł   
przy zakupie węgla przez wszystkie lata płacony był VAT w wysokości 23 procent, czyli 
występowała w uproszczeniu możliwość korzystania z 7.700 zł netto. Poprzednio pobierając 
węgiel deputatowy w naturze , emeryci nie płacili VAT.

Pozwala to stwierdzić , że kwota rekompensaty wystarczyła jedynie na zakup węgla w 
latach 2018 – 2021.

Oznacza to, że od bieżącego roku emeryci deputatobiorcy /wdowy po nich/  tracą                 
równowartość 2,5 tony lub 3,0 ton węgla , czyli rzędu 2.500 zł  - 3.000 zł/ rok , przy                
zasadniczych trudnościach związanych z zakupem tańszego węgla – aktualnie około  1000 zł- 
sprzedawanego bezpośrednio przez kopalnie, w małych reglamentowanych ilościach.
2.       W wyniku uregulowań prawnych znaczna ich ilość zmuszona była zmienić urządzenia         
grzewcze i przejść na paliwo gazowe zużywając przeciętnie 3.000 m sześciennych w ciągu roku. 
Dotyczy to budynków tradycyjnych z dawnych lat, przy temperaturze wewnątrz pomieszczeń     
18-21 stopni C, a więc za niskiej dla ludzi starych..
Aktualnie cena zużywanego gazu wynosi około 2,7 zł/ metr sześcienny , to jest o około  1 złoty     
za metr  sześcienny więcej niż w roku ubiegłym.  Koszt roczny ogrzewania domu w 2022 r 
szacować można na 8100 złotych / 3000 metrów sześciennych x 2,7 zł/ metr sześcienny /
3.      W rezultacie minionych i bieżących zaszłości emeryt /wdowa – byli deputatobiorcy  :

1/ w bieżącym roku tracić już będą 2500 zł lub 3000 złotych z tytułu braku                
rekompensaty za utracony węgiel / 2, 5 tony lub 3,0 t uprzednio pobieranych w deputacie przy 
założeniu ceny 1000 zł        / tonę. Obecnie w składach opałowych cena tony węgla  jest                
wyższa i wynosi 2000 – 2200 zł,

2/   płacić będą za gaz  około 3000 zł więcej niż w 2021 r. lub prawdopodobnie więcej,
3/   omawiani emeryci ponieśli  dodatkowy wydatek z tytułu przejścia z opalania węglem 

na opalanie gazem w wysokości co najmniej  20 procent ; to jest przy powyższych założeniach 
1620 zł  0bliczenie : 3000 m3 x 2,7 zł/ m3x 20 %

4/   żył będzie w bieżącym roku przy rosnącej inflacji  - prawdopodobnie średnio                 
10 procentowej lub wyższej,

5/   pogarszającego się stanu zdrowia z tytułu postępującej starości i niewydolności służby 
zdrowia . Potęgować się będzie konieczność drogiego leczenia się w niepublicznej służbie 
zdrowia    oraz zwiększonego zakresu korzystania z płatnej opieki osób trzecich.
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Oczywista niesprawiedliwość i bezprawie /obowiązuje zasada , że zawarte  umowy są 
dotrzymywane / , w aspekcie praw nabytych przytaczanej już Ustawy Sejmowej z 2017 roku  
spowodowała kolejne nasza działania na rzecz wprowadzenia sprawiedliwych rozwiązań .          

Daliśmy temu wyraz w ostatnich pismach z dnia 30 grudnia 2021 r oraz 11 lutego 2022 r. ,  
które otrzymały władze państwowe  kompetentne do załatwienia problemu : Prezydent. Sejm, 
Senat,  Premier , kluby parlamentarne , blisko 50 posłów z województwa śląskiego                        /
w tym Mateusz Morawiecki/ jako poseł wybrany w okręgu Katowice oraz wielu innych 
adresatów. 

Za wyjątkiem kilku odpowiedzi o charakterze informacyjnym brak jakichkolwiek 
przesłanek , aby sądzić , że sprawa zostanie załatwiona pozytywnie.

Zdumiewa totalny brak odzewu ze strony posłów, chociaż sprawa dotyczy około 170 
tysięcy wyborców – było 235 tysięcy uprawnionych; w wyniku zgonów w ciągu  4 lat                    
ubyło 65 tysięcy,   a może więcej w związku z nadumieralnością  ?

Przypominamy jedno z uprzednio proponowanych  rozwiązań to jest wliczenie wartości 
deputatów węglowych do świadczeń emerytalno – rentowych  otrzymywanych przez 
deputatatobiorców . 

Alternatywne rozwiązania to :
1/ ponowne uchwalenie „Ustawy o świadczeniu rekompensacyjnym ... „ uwzględniając       

obecną wartość zabranych deputatów oraz dalszą długość życia deputatobiorców.
2/ przyznanie w 2022 roku równowartości węgla odpowiednio 2,5 tony lub 3,0 ton 

sprzedawanego w kopalniach . Proponujemy  1000 zł / tonę – znacznie taniej niż w składach  
opałowych , czyli rekompensata wyniosłaby 2500 zł lub 3000 zł – netto bez opodatkowania. 
W tym przypadku w następnych latach wartość ta ulegałaby procentowej rewaloryzacji, jak  w 
przypadku powszechnych świadczeń emerytalno – rentowych.

Zalety rozwiązania :
 gotowa dokumentacja osób uprawnionych do rekompensaty z 2017/2018 roku , 

wymagająca jedynie stwierdzenia . czy dana osoba żyje ,
 co rocznie , zasadnicza obniżka liczby osób pobierających rekompensatę z tytułu 

ubytków naturalnych,  w tym  korzystnej dla budżetu państwa nadumieralności,
 jednoznaczność ustaleń nie wymagająca interpretacji w przyszłości, 
 niski koszt oraz możliwość szybkiego wdrożenia w bieżącym roku,
 sprawiedliwe, wychodzące naprzeciw  poczuciu obowiązywania dobrego prawa .  

Wnosimy pod rozwagę fundamentalne pytanie , czy omawiani deputatobiorcy przez 
dziesięciolecia ponoszący ze wszystkich grup zawodowych najwyższy trud na rzecz Ojczyzny, 
mają być wybiórczo lekceważeni i poniżani.

Wniosek zasadniczy 
- rok 2022 w odniesieniu do omawianych byłych deputatobiorców,  przyśpiesza  w sposób             
zasadniczy: spadek stopy życiowej , wzrost głębi ubóstwa energetycznego oraz medycznego itd.

W przypadku dążności do pogłębionej wiedzy na omawiany temat zaprasza się na stronę 
internetową www.nwsd .pl , gdzie ukazanych jest wiele innych aspektów sprawy i to z okresu 
wcześniejszego niż przedstawionego w niniejszym opracowaniu. 
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Sejm – Senat  obecnej kadencji ma możliwość i moralny obowiązek naprawić błąd              
legislacyjny w postaci Ustawy o świadczeniu rekompensacyjnym z tytułu utrat prawa do 
bezpłatnego węgla … z dnia 12 października 2017 roku.

Omawiani deputatobiorcy liczą na pozytywne załatwienie sprawy , tym bardziej ,              
że rośnie liczba osób otrzymujących od państwa finansowe wsparcie bez świadczenia pracy .         

Podstawą dobrobytu Obywateli oraz  siły Ojczyzny była i jest praca  .                                   
Ludziom dobrej roboty należy się uznanie i stosowne wynagrodzenie zgodne z zawartym 
Układem. 

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda      Prezes           / - /  Alojzy Motyka
Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom    Wiceprezes    / - / Paweł Helis

3.  Sprawiedliwe , ostateczne rozwiązanie  problemu rekompensaty dla najstarszych       
emerytów i rencistów / wdów/ z tytułu bezprawnej utraty prawa do bezpłatnego węgla   
w naturze.

 Rybnik, dnia  25 stycznia 2023 r.
Prezes PiS

Jarosław Kaczyński

Prezydent RP
Sejm,Senat

Premier 
Kluby parlamentarne, posłowie , senatorzy … - według rozdzielnika

List otwarty
        Dotyczy: sprawiedliwego , ostatecznego rozwiązania problemu rekompensaty dla 
najstarszych emerytów i rencistów / wdów/ z tytułu bezprawnej utraty prawa do bezpłatnego 
węgla w naturze,
będącej konsekwencją postanowień uchwalonej  dnia 17 października 2017 r, „Ustawy o  
świadczeniu rekompensacyjnym … „.
 
Od kilku lat zgodnie z nakazami ewangelicznymi prowadzimy kampanię na rzecz prawnie  
słusznego i sprawiedliwego rozwiązania problemu rekompensaty dla najstarszych emerytów          
i rencistów / wdów/ przemysłu węglowego z tytułu krzywdzącej utraty prawa do bezpłatnego 
węgla w naturze. 

Nasza korespondencja – kilka pism – kierowana do właściwych adresatów ,    w tym 
wymienionych powyżej , zawierająca argumenty na rzecz przyzwoitego załatwienia sprawy , 
łącznie z propozycjami gotowych rozwiązań została zlekceważona .                                         

Dokumenty te znajdują się na stronie www.nwsd.pl
Wobec domniemania , że adresaci czytali ją bez należytej uwagi lub uznali ją za niebyłą ; w 
skrócie ponownie przedstawiamy problem. 
I.   Ustawa … spowodowała, że około 235 tysięcy emerytów i rencistów pozbawiono prawa do 
bezpłatnego deputatu węglowego , wypłacając im jednorazowo rekompensatę po 10.000 zł  / 
dziesięć tysięcy zł/ brutto , to jest 7.700 zł netto  - uwzględniając 23 procentowy VAT      
stosowany przy zakupie węgla. 

Na domiar złego :
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- cena węgla od 2017 roku systematycznie rośnie , a zakup jego jest coraz trudniejszy ,
- wielu emerytów w ostatnich latach przymuszono do zainstalowania drogich gazowych         
urządzeń grzewczych , przy najczęstszym rocznym zużyciu 3.000 – 3.300 metrów            
sześciennych gazu i cenie dochodzącej do 3 zł/ m. sześcienny, co czyni koszt ogrzewania na 
poziomie około 9.000 zł rocznie !

Oznacza to, że zapłacono emerytom/rencistom za cztery lata pobierania deputatów  / w 
uproszczeniu 2,5 t. x 4 lata x 1000 zł/t /  ignorując fakt, że będą oni żyć średnio statystycznie         
co najmniej 15 lat, przy rosnącej cenie węgla. 

Rok 2022 był pełnym rokiem , w którym omawiani emeryci odczuli w pełnym zakresie       
dokuczliwą       utratę należnych świadczeń deputatowych , to jest kwotę na zakup 2,5 ton          
lub 3,0 ton węgla, czyli według aktualnych cen minimum 5.000 zł / pięć tysięcy złotych / rok. 
Otrzymane pieniądze w ramach „trzynastki” i „ czternastki „ dla wielu emerytów i rencistów 
kwotowo były niższe od równowartości utraconego deputatu. Występująca w 2022 r.  w 
rekordowej wysokości inflacja będąca w swojej istocie uciążliwym super podatkiem oraz 
postępująca starość ze wszystkimi konsekwencjami chorobowymi , czynią z nich ludzi              
żyjącymi w upokarzającym ubóstwie . Nastąpiło to  pomimo wyjątkowej uciążliwości i 
efektywności ich pracy na przestrzeni dziesięcioleci nie mającej odpowiednika w innych               
grupach zawodowych. W długoletnim horyzoncie czasowym można przyjąć ,   że dwie tony  
węgla stanowią równowartość tony zboża.                                                                                      
Od 1945 węgla kamiennego w Polsce wydobyto  niemal  dziewięć miliardów ton , czyli 
równowartość ponad 4 miliardów ton zboża
II.  Autorzy niesprawiedliwej Ustawy … nie uwzględnili , że deputaty węglowe były 
wynagrodzeniem przesuniętym w czasie.

Ustawę … można określić , jako wadliwą ponieważ:
a.  Ujęta w niej grupa byłych pracowników przemysłu węglowego , generalnie bez pomocy 
państwa za z trudem uciułane oszczędności i dodatkowy wysiłek własny wybudowała domy 
jednorodzinne nie tylko na Śląsku , ale i w Macierzy. Domy te były ogrzewane spalanym          
węglem deputatowym.
b.  Koledzy mieszkający w w blokach ponosili wyjątkowo niskie opłaty z tytułu otrzymanego      
do użytkowania mieszkania i zazwyczaj za ciepło z sieci centralnej .                                                
c. Za deputat w naturze pobierali ekwiwalent pieniężny. Przechodzącym na emeryturę 
ekwiwalent     ten został wliczony do wynagrodzenia , a tym samym zwiększa kwotę       
pobieranej emerytury !
d.  Najstarsi emeryci PKP / także CARGO / przez wszystkie lata pobierali i pobierają                     
/ słusznie / ekwiwalent za przysługujący im deputat węglowy !
e.  nie uwzględniono niezbywalnych  praw nabytych. Pracownicy kopalń przez wieki mieli 
zapewniony      w naturze deputat węglowy oraz drewno zarówno na podpałkę  i  do doraźnego 
ogrzewania . 

Uszanowali to nawet hitlerowscy barbarzyńcy nie zabierając deputatów w naturze  
Polakom przez cały okres okupacji !
  Nasuwa się pytanie , dlaczego ustawodawca potraktował tak niesprawiedliwie górniczych 
deputatobiorców !??

Ich niemal niewolnicza harówka , efekty pracy , oszczędny tryb życia w oczywisty          
sposób  wpływały na siłę oraz  pomyślność Polski i wszystkich ich Obywateli. 
Pomimo tego, najbardziej zasłużoną dla kraju grupę pracowników potraktowano wyjątkowo     
źle.
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Czy taki był zamiar ustawodawcy , sprzeczny z elementarnym poczuciem dobrego  
PRAWA i SPRAWIEDLIWOŚCI  ??!. 

Ułomność Ustawy … można i trzeba naprawić , bo naruszono w sposób oburzający      
normy                 nie tylko prawa stanowionego , ale również wiele nakazów ewangelicznych.
Prawne uregulowania naprawcze powinny być w całokształcie działań państwa polskiego 
priorytetem    do załatwienia , a nie sprawą definitywnie zakończoną.

Władze ustawodawcze płacąc deputatobiorcom za cztery lata utraconych praw do węgla    
w naturze , mają już za sobą największy wydatek. 

Wnioskowana rekompensata za rok 2022 i lata dalsze wypłacana będzie w warunkach     
stale i silnie zmniejszającej się liczby uprawnionych.
Ustawa … objęła około 235 tysięcy osób . Szacuje się, że po pięciu  latach od jej uchwalenia to 
jest   do końca 2022 roku , liczba „dalej uprawnionych” zmniejszyła się o około 85 tysięcy             
i wynosi 150 tysięcy obywateli - z dużym prawdopodobieństwem dalszej dynamicznej obniżki.
Twierdzenie to ma bardzo przekonywujący dowód w drastycznej nadumieralności seniorów w 
latach      2020 – 2022 , jako wyniku wielu czynników , w tym obniżki stopy życiowej jako 
pochodnej   zdecydowanie niższych realnych dochodów. Trend ten w omawianej grupie emerytów
w najbliższych latach będzie nadal występował , bo nic nie zapowiada gwałtownej poprawy 
działania służby zdrowia      i stopy życiowej.                                                                                   

Pamiętać należy o postępującym wzroście średniego wieku tych emerytów , a tym samym 
dodatkowej nadmiernej umieralności . Wprowadzenie dodatkowych uregulowań 
rekompensacyjnych spowoduje więc zdecydowanie niższe wydatki budżetowe  niż uprzednio.

W kraju określającym  się jako chrześcijański , warto zasygnalizować , że zgodnie z 
nakazami ewangelicznymi :
-  nie mogliśmy nie mówić  tego , co widzieliśmy i słyszeliśmy,
-  wykonaliśmy to, co powinniśmy wykonać,
-  kto nie czyni dobrze, a może – ten grzeszy.

Nadmieniamy, że dochodzą nas głosy od „ciemnego ludu” , że zabranie deputatów bez
należytej rekompensaty nosi znamiona naruszenia VII przykazania – Nie kradnij.
Mamy nadzieję ,że pomimo postępującej dechrystianizacji Polski / przyczynkiem omawiana 
Ustawa... z 2017 roku/, władze naczelne i parlamentarzyści RP pozytywnie załatwią prośbę 
zawartą w niniejszym Liście otwartym i wydadzą nową ustawę korygującą ułomności 
poprzedniej.                                                                                                                           

Przyjęcie stosownych rozwiązań naprawczych uprzednio przez nas proponowanych , 
leży w gestii ustawodawcy.                                                                                                          
Odpowiedź na powyżej postawione pytania ułatwi pozytywne załatwienie sprawy.                  

TAK WAM DOPOMÓŻ BÓG
Stowarzyszenie

Nasz Wspólny Śląski Dom
 Prezes   /-/  J. Szymura                                                   /-/      Wiceprezes P. Helis

Stowarzyszenie
Sprawiedliwość i Prawda

           Prezes /-/    A. Motyka                                                     /-/      Sekretarz A. Oleksiński
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4. List otwarty do najwyższych władz państwowych w sprawie rekompensat 

                                                                                             Rybnik, dnia  09 lutego 2022 r.

Prezydent RP
Sejm,Senat

Premier 
Kluby parlamentarne, posłowie , senatorzy - według rozdzielnika

List otwarty
Dotyczy: rekompensaty dla najstarszych emerytów i rencistów / wdów/ z tytułu           

utraty  prawa do bezpłatnego węgla. 

W nawiązaniu do naszego pisma z dnia 27 grudnia 2021 r. ' Pamiętamy deputaty      
węglowe w naturze oraz Ustawę o świadczeniu rekompensacyjnym z tytułu utraty prawa do 
bezpłatnego węgla przyjętą przez Sejm 12 października 2017 „, skierowanego do adresatów        
jak wyżej , prosimy o poinformowanie nas o aktualnym stanie prac legislacyjnych.

Przypominamy, że dodatkowe aspekty sprawy zawarte są w liście otwartym               
„Pożegnanie deputatów węglowych?! , z dnia 25 listopada 2017 r. wysłanym również do 
najwyższych władz państwowych .

Mamy nadzieję, że obecny Sejm, Senat, Rząd cechuje większe poczucie sprawiedliwości 
stanowiącej  fundament dobrego prawa.

Proponowane uprzednio rozwiązanie to jest wliczenie wartości deputatów węglowych       
do świadczeń emerytalno – rentowych  otrzymywanych przez deputatatobiorców , może mieć 
alternatywne rozwiązanie poprzez ponowne uchwalenie „Ustawy o świadczeniu 
rekompensacyjnym ... „ uwzględniając obecną wartość zabranych deputatów oraz dalszą          
długość życia deputatobiorców.

Rozwiązanie to ma godną uwagi zaletę w postaci gotowych wykazów osób                   
upoważnionych   do rekompensaty , którzy skorzystali z postanowień Ustawy … z 2017 roku. 
Pracochłonne procedury zostały już w zasadzie wykonane , została tylko prosta i nieuciążliwa 
aktualizacja. 

Podkreślamy fakt, że wyjątkowa duża nadumieralność seniorów znacząco obniżyła      
liczbę przyszłych świadczeniobiorców w porównaniu z 2017/2018 rokiem i z naddatkiem   
niweluje skutki podwyżek cen węgla przez kopalnie, które są stosunkowo niewielkie  - w 
przeciwieństwie do składów opałowych.                                                                                              

                                Największe wzrosty liczby zgonów w dwóch ostatnich latach 
odnotowano wśród osób     w wieku   ponad 70 lat , czyli w grupie wiekowej omawianych 
deputatobiorców. Nasila się zjawisko    pogłębionego ubóstwa energetycznego wśród osób ,      
które otrzymały rekompensatę w wyniku Ustawy … z 2017 r.

W stanie rzeczy przedstawionym w niniejszym liście otwartym i uprzedniej 
korespondencji , uchwalenie wnioskowanej ponownej rekompensaty uważamy za akt 
sprawiedliwości , koniecznej i w pełni uzasadnionej. 

Zał. 1. Pożegnanie deputatów węglowych ?!

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda     Prezes          / - /  Alojzy Motyka
Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom   Wiceprezes  / - / Paweł Helis
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5.  Obrona ładu moralnego.
Rybnik, dnia   31.01.2023 r.

Kuria Metropolitalna
ul. Jordana 39 

40 -043 Katowice
  

Arcybiskup koadiutor
Adrian Galbas

skr. pocztowa 26
40-950 Katowice

Dotyczy : obrony ładu moralnego.

Kościół / duchowieństwo i wierni / z tytułu nakazów ewangelicznych zobowiązani są  
do reagowania w przypadku naruszenia ładu moralnego. 
Interwencja ratione peccati , czyli z racji grzechu jest jednym z podstawowych obowiązków 
duchowieństwa.

W załączonym piśmie dotyczącym sprawiedliwego ,ostatecznego rozwiązania 
problemu rekompensaty dla najstarszych emerytów górniczych i rencistów/wdów po 
górnikach z tytułu bezprawnej utraty prawa do bezpłatnego węgla w naturze …. opisano 
działania władz państwowych noszące znamiona naruszenia VII przykazania – Nie kradnij.

Informując o powyższym , mamy nadzieje, że biskupi Metropolii Katowickiej 
podzielą przedstawiony  pogląd i podejmą stosowne działania na rzecz naprawienia krzywdy,
jaka spotkała podległych im wiernych.

Oburzające ubóstwo wielu mieszkańców województwa śląskiego , zwłaszcza 
najstarszych emerytów/rencistów nie powinno mieć miejsca. Przemawia za tym ich dawniej 
wykonywana , pełna uciążliwości i efektywna praca również w święta i niedziele . 

Wyrażamy w tym miejscu uznanie dla ówczesnych biskupów , którzy piętnowali 
obowiązek pracy w dni świąteczne.

Mamy nadzieję, że i tym razem biskupi Metropolii Katowickiej nie przymrużą oczu i 
nie zatkają uszu – broniąc się przed przyjęciem prawdy o krzywdzącym traktowaniu 
powierzonej im owczarni.

Bóg zapłać za włączenie się w działania na rzecz naprawienia niesprawiedliwej dla 
emerytów/rencistów - Ustawy z dnia 12 października 2017 roku dotyczącej rekompensaty za 
utracony węgiel deputatowy w naturze … 

Cokolwiek czyni się maluczkim - czyni się Chrystusowi .
 Niechaj to przypomnienie, skłoni do pełnego zaangażowania się na rzecz pozytywnego dla 
emerytów/rencistów załatwienia sprawy.

                                                          Stowarzyszenie
Nasz Wspólny Śląski Dom 

 Prezes  /- /    J. Szymura                                                       Wiceprezes P. Helis
Stowarzyszenie 

Sprawiedliwość i Prawda
           Prezes     A. Motyka                                                      Sekretarz /- / A. Oleksiński

Zał. 1 – Pismo …  z 25.01.2023 r.         Do wiadomości : wg rozdzielnika
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X.  Martyrologia Ślązaków

1. Tragedia Górnośląska – zarys ogólny wraz z  Domówieniem.                                           

Poniższe opracowanie wchodzi w skład naszego wniosku 
dotyczącego 20 propozycji   nazw ulic , placów i rond          

w ramach działań na rzecz  zmian związanych z eliminacją pozostałości komunistycznych.
Pełny wykaz propozycji z uzasadnieniem znajduje się na www.nwsd.pl .

Wniosek przekazano Prezydentowi Miasta Rybnika , Radzie Miasta Rybnika
i kilkudziesięciu innym adresatom. 

          Tragedia Górnośląska.                                                                                                
Tragedia Górnośląska dotyczy około 90 tysięcy przypadków wywiezienia do ZSRR 

mieszkańców Górnego Śląska oraz śmierci niezliczonej do końca liczby niewinnych 
Górnoślązaków.                                                                                                              

Szczególny jest przypadek objęcia Tragedią ... terenów przed wojną należących do 
Polski /województwa śląskiego /, a więc także powiatu rybnickiego i miasta Rybnik.              
Do kwietnia 1945 roku wywieziono 429 pracowników kopalń wchodzących w skład 
Rybnickiego Zjednoczenia Przemysłu Węglowego .                                              

Pozbawienie wolności i deportacja powinna mieć tutaj niewielkie rozmiary, bo władze 
koalicji dopuszczały użycia do odbudowy ZSRR tylko Niemców .

Bezprawne działania władz polskich i sowieckich w odniesieniu do ludzi z 
przedwojennego województwa śląskiego trzeba uzasadniać następująco :                                 
1.  aresztowano obywateli Polski bez podania przyczyn głównie w zakładach pracy , gdzie 
dobrowolnie podjęli pracę na swoich stanowiskach  , działając w ten sposób na rzecz 
niepodległości Polski i zgubę hitlerowców,                                                                                 
2.  osadzenie ich w polskich obozach w różnych miejscach i ich charakterze , gdzie 
zazwyczaj nie postawiano im zazwyczaj jakichkolwiek zarzutów , w tym działalności 
przeciwko Polsce lub Armii Czerwonej, ,                                                                                    
3.  polscy funkcjonariusze państwowi działali bezprawnie w procesie ich deportacji bo byli  
to obywatele Polski, często o nieposzlakowanej opinii , a prawo polskie nie dopuszczało 
deportacji,                                                                                                                                     
4.   wywóz przez terytorium Polski do łagrów w Związku Socjalistycznych Republik 
Radzieckich  / ZSRR/ obarcza władze polskie - zakończony niekiedy już śmiercią                   
w morderczym transporcie kolejowym.

Podstawą  powyższych  zaszłości  były  uzurpatorskie,  komunistyczne  władze  Polski
działające służalczo ,w ścisłej współpracy z władzami ZSRR i to na wszystkich odcinkach
życia.

Wydały  one  Dekret  Krajowej  Rady  Narodowej  z  28  lutego  1945  r.  o  wyłączeniu  ze
społeczeństwa  polskiego  wrogich  elementów,  w  tym  osób  posiadających  I  i  II  grupę
narodowościową  .  Represyjny  ten  dekret  był  w  oczywistej  sprzeczności  z  zaleceniami
prawowitego  rządu  polskiego  w  Londynie  dotyczącymi  przyjmowania  niemieckiej
Volkslisty / DVL / dla obrony interesów polskich !. Polski rząd w Londynie był uznawany
przez aliantów, aż do lipca 1945 roku.
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Stanisław Adamski , Biskup Katowicki, wybitny polski patriota również zalecał 
przyjmowanie przyznanej grupy narodowościowej , będącej decyzją stosownych , 
działających w terenie komisji władz niemieckich. Biskup ten sporządził natychmiast po 
wojnie obszerną informację dla władz państwowych pod tytułem : „Pogląd na rozwój sprawy
narodowościowej w województwie śląskim w czasie okupacji niemieckiej” . W związku z 
potrzebą rozszerzenie informacji opracował „Domówienie z dnia 22.XI. 1945 r. ”         

Na przestrzeni całego okresu powojennego dokument ten nie został udostępniony 
szerokim kręgom społeczeństwa polskiego co skutkuje błędnymi i niesprawiedliwymi 
osądami w tych sprawach do dnia dzisiejszego.                                                                          

            Warto przypomnieć słowa Paula Zellnera szefa okręgu rybnickiego 
NSDAP , iż brak było w terenie prawdziwych volksdeutschów ; nie udało się stworzyć 
doborowego aparatu mężów zaufania oraz jednego z jego partyjnych towarzyszy, że 
„ volkslista jest jednym wielkim oszustwem”.                                                                             

Warto przypomnieć również słowa wybitnie pro polskiego historyka Kazimierza 
Popiołka : „ W szeregach konspiracyjnych organizacji żadnego znaczenia nie posiadał 
podział przeprowadzony przez okupanta w ramach akcji DVL „

Stworzono  bezprawnie  -  formalne  podstawy  terroru  oraz  pozory  legalności  dla
planowanych działań ,głównie w stosunku do mieszkańców przedwojennego, należącego do
Polski – Śląska , którzy posiadali obywatelstwo polskie. 

Samozwańcze  polskie  władze  komunistyczne  widząc  absurdalność  i  wady  postanowień
wyżej wymienionego dekretu , bardzo szybko bo już 7 maja 1945 r. obwieściły utratę jego
mocy. Ale skutki uregulowań tam zawartych spowodowały w późniejszym okresie kilku lat ,
śmierć niezliczonej do końca ilości niewinnych ludzi z całej Polski.

Tragiczna śmierć dotknęła dziesiątek tysięcy obywateli Polski / Ślązaków/ , którymi 
się stali w wyniku przyłączenia części Górnego Śląska do Polski w 1922 roku. 

Obywatelstwa polskiego nie zrzekli się , ani nie zostali go pozbawieni przez władze 
polskie z zastosowaniem obowiązującego przedwojennego prawa.                          

Deportacja tych ludzi jednak nastąpiła , co było bezprawiem oczywistym.                     
Skandaliczne warunki panujące w obozach na ziemiach polskich , a później w transporcie 
kolejowym do miejsc zsyłki w ZSRR oraz tamtejszych łagrach doprowadziły do śmierci 
większość zesłanych. Przyjeżdżający ze zsyłki byli krańcowo wyczerpani i chorzy.               

Cała akcja nosiła cechy ludobójstwa i nie może ulec przedawnieniu.                              
Odnośnie Tragedii Górnośląskiej , domniema się ,że nastąpiło utajnianie dokumentów 

i ich niszczenie oraz zakaz publicznej informacji aż do 1989 r.                                             
Generalnie zakaz deportacji obywatela polskiego występował stale, jako zapis w 

Konstytucji.                                                                                                                     
Uchwała Sejmu RP z dnia 15 maja 2015 r w sprawie uczczenia ofiar Tragedii 

Górnośląskiej z 1945, stanowi między innymi : ….. „ Sejm Rzeczypospolitej Polskiej w 70. 
rocznicę Tragedii Górnośląskiej oddaje hołd wszystkim niewinnym ofiarom zbrodni 
popełnionych przez Armię Czerwoną i komunistyczny aparat bezpieczeństwa - 
zamordowanym, poszkodowanym, deportowanym do ZSRR, osadzonym w więzieniach i 
obozach. „                                                                                                                             

Wiadomo, że  nie ma możliwości zadośćuczynienia za te działania , czego dowodem 
są wyroki sądów polskich.                                                                                                           
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Pamięć o Tragedii Górnośląskiej ,  niechaj przetrwa w miejscach publicznych w 
postaci nazw ulic i placów oraz tablic pamiątkowych.

Źródła : Wywózka. Deportacja mieszkańców Górnego Śląska do obozów pracy przymusowej
w Związku Sowieckim w 1945 r. Instytut Pamięci Narodowej , Katowice 2014 r. . Dariusz
Jerczyński ,Historia … NOŚ 2003 r. ; Kazimierz Popiołek , historia Śląska od pradziejów do
1945 r. ,Wydawnictwo Śląsk 1972 r.; Uchwała Sejmu MP 2015.477

Domówienie .

Super znawca spraw śląskich , Kazimierz Kutz w książce „Śląsk jest moją religią „   na stronie 24  
stwierdził  ' Oblicza się, że uprowadzono 200 tysięcy „.

 Wnioskowaliśmy , aby Tragedia Górnośląska :                                                                            
1. znalazła swoje miejsce w Panteonie Górnośląskim znajdującym się w Katedrze w Katowicach,      
2. była patronem  ulic, w tym  miasta Rybnika .                                                                                 

Wnioski do dnia dzisiejszego nie zostały załatwione pozytywnie.

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda                Prezes           Alojzy Motyka  

Stowarzyszenie Nasz Wspólny Śląski Dom             Wiceprezes    Paweł Helis

Rybnik, dnia 24 stycznia 2022 roku.

2. Tragedia Górnośląska 
 Komitet Obchodów 75 – lecia Tragedii Górnośląskiej.

Komitet …. w swoim programie powinien ująć problem międzynarodowej skali 
ludobójstwa , a w szczególności bezprawnej deportacji z Górnego Śląska obywateli 
polskich / Ślązaków / w aspekcie ich rehabilitacji i  zadośćuczynienia.                                      

Rehabilitacja i zadośćuczynienie ofiarom Tragedii Górnośląskiej musi nastąpić 
poprzez starania władz partii : Ślonzoki Razem, Śląskiej Partii Regionalnej oraz wszelakich 
organizacji mieniących się  śląskimi, przy poparciu : Episkopatu Polski , Kurii w 
Katowicach, władz samorządowych województwa śląskiego itd.,   , Instytutu Pamięci 
Narodowej , śląskich środowisk prawniczych , mediów narodowych i prasy regionalnej.         

Z inicjatywy Komitetu …..  powinno podjąć się następujące działania  :                        
1.  spowodowanie międzynarodowego  obchodzenia rocznicy wywózki niewinnych ludzi 
różnych narodowości  z  krajów rządzonych przez sowietów -  do ZSRR ,                                
2.  zapewnienia patronatu przedstawicieli najwyższych władz Unii Europejskiej , Polski i 
krajów z których nastąpiła deportacja cywilów,                                                                          
3.  włączenie się Kościołów chrześcijańskich w potępienie nieludzkiego traktowania w 
większości  niewinnych ludzi przez sowiecki komunistyczny totalitaryzm wspierany przez 
krajowych popleczników,   

4. odprawianie mszy świętych w intencji deportowanych, we wszystkich parafiach Metropolii
Katowickiej oraz w Katedrze,
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5. postawienie pomnika Ofiar Tragedii Górnośląskiej oraz tablic pamiątkowych,

6. organizowanie seminariów oraz wygłaszanie odczytów,

7. rozpropagowanie działalności Centrum Dokumentacji  Deportacji Górnoślązaków,

 8.  doprowadzenie do zorganizowania wystawy w Muzeum Śląskiej dotyczącej wywózki 
Ślązaków  

                                                                                                                                                      
9.  monitorowanie wszelkich aspektów obchodów organizowanych przez inne środowiska ,    
10 .  pozyskanie sponsorów , celem sfinansowania obchodów i nagłośnienia sprawy,               
11 .  polemika z wszelkimi nieprawdziwymi lub zmanipulowanymi informacjami w mediach 
społecznościowych itd. itp.  na temat :Tragedii Górnośląskiej,-  jej uwarunkowań, braku  
podstaw prawnych deportacji obywateli polskich / Ślązaków / z przedwojennego 
województwa śląskiego                                                                                                                
12.  wydanie przez IPN syntetycznego opracowania na temat : wywózki ludzi do ZSRR , 
zwłaszcza z  Polski;  śląskich żołnierzy wyklętych                                                                     
13. wydanie w dużym nakładzie opracowania Stanisława Adamskiego, Biskupa 
Katowickiego pod tytułem „Pogląd na rozwój sprawy narodowościowej w województwie 
śląskim w czasie okupacji niemieckiej „  oraz Jego „Domówienia z dnia 22.XI.1945 r. „ 

Proponuje się na wydawcą czasopismo „Gość Niedzielny” , które ma już praktykę w  
zakresie wydawania dodatków,                                                                                                    
14. obchody 75 – lecia Tragedii Górnośląskiej połączyć z zakończeniem w 1945 r. 
prześladowaniami antyfaszystów śląskich – przedstawić skalę i rodzaj  zbrodni, wnioskować 
nadanie ulicom, placom … stosownych nazw z tym związanych.

 Petycje , w tym dotyczące rehabilitacji i uczynienia zadośćuczynienia ofiarom i ich 
rodzinom , należy skierować do władz polskich / Prezydent RP, Sejm, Senat , Premier, Sąd 
Najwyższy / oraz Unii Europejskiej.  

             Stowarzyszenia: Nasz Wspólny Śląski Dom oraz Sprawiedliwość i Prawda deklaruje 

przygotowanie i wydanie w liczbie kilkudziesięciu egzemplarzy ,  zbioru swoich opracowań  

na temat Martyrologii Ślązaków w czasie II wojny światowej oraz Tragedii Górnośląskiej , 

jako przyczynek do wzrostu poziomu edukacji nie tylko regionalnej .                                       

Oświadczamy, że zrzekamy się wszelkich gratyfikacji finansowych związanych z 

publikacją  treści naszych opracowań znajdujących się na stronie www.nwsd.pl    

Stowarzyszenia :

Nasz Wspólny Śląski Dom

Sprawiedliwość i Prawda

Rybnik, dnia 30.05.2019
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3. Tablica upamiętniająca Ofiary Tragedii Górnośląskiej w Chorzowie 

SZANOWNA  PANI 
PREZES ODDZIAŁU ZUS W CHORZOWIE

W pełni popieramy inicjatywę umieszczenia na budynku ZUS
Oddział w Chorzowie Tablicy upamiętniającej Ofiary 

Tragedii Górnośląskiej i późniejszych lat reżimu komunistycznego .
Niewinne Ofiary reżimu w pełni zasługują na upamiętnienie

 i nie można o tym zapomnieć.
Wyrażamy oburzenie, że sprawa ta nie została definitywnie 
załatwiona mimo że uzyskała akceptację Instytutu Pamięci

Narodowej.
Brak zgody na umieszczenie tablicy odbieramy jako akceptację

reżimu sowieckiego i komunistycznego.
Jako chrześcijanie żyjemy po to aby dać świadectwo prawdy,

mamy nadzieję, że dotyczy to również Szanowną Panią Prezes.

Stowarzyszenie
Nasz Wspólny Śląski Dom

Prezes /- /  J. Szymura     W-ce prezes  / - / P. Helis

Stowarzyszenie 
Sprawiedliwość i Prawda

Prezes  / - / A. Motyka

19.01.2023 r

XI. Ślązacy i zdarzenia godni upamiętnienia.

1. Rudolf Kołodziejczyk - mowa pożegnalna.
Rudolfie !

Żegnamy się z głęboką nadzieją, że Twoje zmartwychwstanie nastąpi wśród sprawiedliwych.
Nadzieja nasza jest oparta na Twoich dobrych uczynkach na rzecz ludzi , zwłaszcza w 

zakresie działań na odcinku  prawdy i sprawiedliwości. 
Pamiętamy Twoje, stale podkreślane , zaczerpnięte z Biblii motto ' Nie możemy nie 

mówić o tym co widzieliśmy i słyszeliśmy „
Prezentowaniem ukrytej prawdy nacechowana była cała twórczość.

To Ty odważnie podniosłeś problemy: przywrócenia Śląskowi autonomii oraz Tragedii
Górnośląskiej.
Bezprawna deportacja do Sowietów, Ślązaków – obywateli polskich z przedwojennego 
województwa śląskiego nabrała wymiaru międzynarodowego.                                             

Jako jedyny skierowałeś przestępstwa związana z  Tragedią Górnośląską na drogę 
sądową , łącznie z Trybunałem Sprawiedliwości  Unii Europejskiej.  

Zajmowałeś się wszystkim co trapiło społeczność śląską – byłeś jej odważnym, 
nieprzekupnym  Trybunem . 
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Niegodziwa mamona będąca korzeniem wszelkiego zła nie miała do  Ciebie dostępu .
Byłeś bezinteresownym społecznikiem, niepodatnym na przekupstwo i manipulowanie.

Długo by trzeba wymieniać Twoje dokonania. 
Sama twórczość pisarska zawarta w wyborze dokumentów „Naprawić Polskę – Śląsk … 
można i trzeba „ zawiera około 260 stron. 

Postulaty tam zawarte jak i cała działalność skrzętnie ukrywane były przez środki 
masowego przekazu  przed społeczeństwem 

Trudno jest znaleźć uznanie w naszej Ojcowiźnie. Wysoko ocenić należy więc 
zdobycie przez Ciebie ponad 150 tysięcy głosów w wyborach na senatora.

Mnogość dobrych uczynków na rzecz bliźnich wynikała z głębokiej wiary , a co za 
tym idzie ze świadomości , że prowadzą one do nieba.

Na stronie internetowej Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom    / www.nwsd.pl / 
, której byłeś twórcą i głównym redaktorem, zawarte są starania o godność i sprawiedliwość 
dla Śląska.

Rudolfie !
Będziesz żył w naszej pamięci , jako CZŁOWIEK  prawy , niezłomny i wzór do 
naśladowania.
Jako grono przyjaciół przyrzekamy,  kontynuować  Twoje dzieło – tak nam dopomóż Bóg.

Paweł Helis z gronem przyjaciół.

Rybnik – Dębieńsko 26 sierpnia 2021 r,

XII. Stowarzyszenia NWSD i SiP, syntetyczne przedstawienie działalności

1. Sprawozdanie z działalności Stowarzyszenia Sprawiedliwość i Prawda
za okres  od  ostatniego  Walnego Zebrania do 20 grudnia 2022 roku.               

 Działania Stowarzyszenia od chwili ostatniego  do obecnego Walnego Zebrania , odbywały
się w uwarunkowaniach spowodowanych przez pandemię  oraz wieloletnie, ciężkie choroby
prezesa . Wpłynęły one na ograniczenie zakresu działań. Brak było chęci zmiany Zarządu.
Pomimo istniejących utrudnień Zarząd Stowarzyszenia zrealizował dość szeroko zadania

wynikające ze statutu .
Poniżej w skrócie przedstawiono główne kierunki działań. 

1. Realizowaliśmy prawidłowo nakazane prawem działania w odniesieniu do Urzędu Miasta 
Rybnika oraz Urzędu Skarbowego. 
  2  Braliśmy aktywny udział w wyborach samorządowych 2018 r. , głównie poprzez duże  
wsparcie Komitetu Wyborczego Nasz Wspólny Śląski Dom w wyborach Rady Miasta 
Rybnika. Szczególne  formy wsparcia dotyczyły: zbierania podpisów poparcia , udział trzech 
członków jako kandydatów do Rady Miasta , wsparcie na forach internetowych. W wyborach
do Sejmiku województwa śląskiego startował   członek zarządu A. Oleksiński.. Skromne 
środki finansowe nie pozwoliły należycie wypromować naszych kandydatów  , co odbiło się 
na liczbie głosów oddanych na nich. Obszerne omówienie problematyki wyborów 
samorządowych 2018 rok zawarliśmy we wspólnym opracowaniu z Stowarzyszeniem Nasz 
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Wspólny Śląski Dom / NWSD / pod tytułem „Wybory samorządowe 2018 rok”
3.   Wzięto udział we wszystkich   otwartych posiedzeniach Rady Górnośląskiej / RG/ , która 
w dalszym ciągu   nie prowadzi aktywnej działalności na rzecz załatwiania najistotniejszych 
problemów mieszkańców województwa śląskiego. Co więcej w praktyce wstrzymano jej 
działalność z nieznanych przyczyn. 
4. Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda miało decydujący udział w redakcji obszernego  
opracowania „Górnictwo wczoraj, dziś i jutro . Przyczynki do programu naprawczego' .         
Z przykrością stwierdza się że władze nie uczyniły nic , by wnioski tam zawarte zrealizować.
.  Negatywne  i skandaliczne skutki tego odczuwamy obecnie, chociażby w postaci 
braku dostatecznej ilości węgla oraz wyjątkowo wysokiej  jego ceny w składach opałowych.  
5.  Również z przykrością stwierdza się, że za wyjątkiem Stowarzyszenia Nasz Wspólny 
Śląski Dom pozostali członkowie Rady Górnośląskiej pomimo usilnych próśb nie udzielili 
pomocy w promowaniu  treści dokumentu  i  nie tylko jego.
 6. Ostateczny kształt wystawy Panteon Górnośląski w Katedrze Chrystusa Króla w  
Katowicach został zaprezentowany 16 czerwca 2022 r. Nasze propozycje zarówno w 
odniesieniu do okresu historycznego jak i poszczególnych postaci zostały w minimalnym 
stopniu uwzględnione. Chcieliśmy, aby wystawę zacząć od wprowadzania 
chrześcijaństwa przez świętych Cyryla   i Metodego na ziemiach obecnego terenu 
Archidiecezji Katowickiej, poprzez chwalebne czyny Świętej Jadwigi Śląskiej , 
średniowieczną działalność zakonów zwłaszcza Cystersów itd.                                         

Poczesne miejsce zajmowały by  osoby i zdarzenia XX i XXI wieku .                           
Pierwsze pismo dotyczące Panteonu Górnośląskiego w podziemiach Katedry 
wystosowaliśmy   14 lipca 2019 r, Załącznik pisma zawierał 21 propozycji osób i zdarzeń 
szczegółowo opisanych wraz z Podsumowaniem. Wśród propozycji , pięć dotyczyło osób z  
parafii Boguszowice.                                                                                                         

Świadomi wybiórczości dokonywanej przez twórców wystawy jeszcze 5 czerwca 
2022 roku wystosowaliśmy pismo optujące za zastosowaniem naszych propozycji.                 

Dnia 21 lipca 2022 r. odwiedziliśmy Panteon .. i w piśmie z 29 lipca b.r. 
ustosunkowaliśmy się do tego co widzieliśmy i usłyszeliśmy oraz przedstawili wnioski do 
realizacji.
 7.  Odbyto  spotkania z posłami : M. Krząkałą,  M.Kopcem , senatorem W. Piechą , 
Europosłem Ł. Kohutem poruszając  głównie tematy ujęte w opracowaniu „Podstawowe 
sprawy  wymagające załatwienia dla dobra mieszkańców Śląska oraz Polski „.                        
8.  Gazeta Rybnicka oraz  Nowiny  Rybnik.  nie   zamieszczały   informacji o działaniach SiP 
pomimo naszych próśb.     Osobiste interwencje w Redakcjach nie załatwiły sprawy.               
9.  Wysłano  pisma  do kilkudziesięciu  adresatów , także Prezydenta RP , Premiera oraz  
posłów i senatorów z województwa śląskiego w sprawach istotnych dla mieszkańców 
zarówno województwa śląskiego jak i Polski.  . Nasze działania  w tym zakresie nie zostały 
nagłośnione przez inne organizacje pomimo usilnych i wielokrotnych naszych próśb. 
10.  Pośrednie propagowanie celów statutowych SiP w Internecie poprzez stosowne 
komentarze.  Niestety redakcje portali ogólnopolskich ograniczają możliwości dokonywania 
wpisów.
11. Kontynuowaliśmy starania   w sprawie sposobu załatwienia rekompensaty za zabrany 
emerycki węgiel , to jest  wliczenia wartości  deputatu węglowego do  podstawy wymiaru 
świadczeń emerytalno -rentowych , a tym samym zwiększenia emerytury lub wypłat co roku 
rekompensaty względnie wypłata pieniędzy..
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12.  Wystąpiono  z wnioskami dotyczącym poparcia  posłów w pięciu sprawach istotnych dla
obywateli. Wnioski te skierowano do około kilkudziesięciu  posłów i senatorów z 
województwa śląskiego , dotyczyły spraw jak następuje :
1/   Braku obligatoryjnego rozwiązania problemu wliczenia równowartości zabranych 
emerytom górniczym deputatów węglowych w naturze do podstawy wymiaru emerytur.
2/   Wielomiesięcznego zlikwidowania połączenia kolejowego z Rybnika do Chałupek - 
Bohumina , a stąd dalej w wielu kierunkach. W dobie integracji państw wchodzących w 
skład Unii Europejskiej jest to kpina w odniesieniu do setek tysięcy Obywateli rejonów 
przygranicznych.
3/  Rzetelnej informacji o wynikach ekonomicznych górnictwa węgla kamiennego z 
uwzględnieniem podatków i obciążeń publiczno-prawnych  wnoszonych przez górnictwo.
4/  Praktycznego pozbawienia możliwości wypoczynku w Beskidach osób z Rybnika i okolic
chcących skorzystać z pasażerskiej komunikacji kolejowej. W czasie PRL dojazd z Rybnika 
do Ustronia trwał godzinę obecnie ponad dwie godziny .
5/  Niezrealizowanych obietnic  / w tym premiera Tuska/ nadania działkowcom prawa 
własności do działek bezpłatnie lub po preferencyjnych cenach . Artykuł 29 ustawy z dnia 22 
listopada 2013 roku o rodzinnych ogrodach działkowych stanowiący, że : „Zasady , warunki i
tryb ustanowienia na rzecz działkowców tytułu prawnego do działki inny niż uregulowany w 
niniejszej ustawie określi odrębna ustawa” nie został wykonany.                                               

Nadmieniamy, że w powyższych sprawach stosowne władze otrzymały wielokrotnie 
wyczerpujące opracowania.                                                                         
13.  Kontynuowano  bieżącą , konstruktywną współpracę ze Stowarzyszeniem NWSD . 
Większość  spraw załatwiano wspólnie, co znajduje potwierdzenie na stronach internetowych
: www.nwsd.pl oraz Facebooku tego Stowarzyszenia. 

14.  Działania na rzecz zgodnego współżycia wszystkich grup etnicznych, głównie poprzez 
wpisy w postaci komentarzy w internecie.                                                                                  
15.  Napisano i rozpowszechniono 12 stronicowe opracowanie „Muzeum Śląskie , nasza 
duma i troska” , gdzie odniesiono się do niektórych artykułów prasowych na temat Muzeum 
oraz zawarto wnioski i postulaty zmian ekspozycji wystawienniczej.                                        

    W odpowiedzi otrzymaliśmy wyczerpującą , bardzo obszerną odpowiedź Pani 
Dyrektor Muzeum Śląskiego. 

16.  Rozpowszechniano obszerny dokument po tytułem „Naprawić Polskę można i trzeba …”
dotyczący zmiany niedemokratycznej ordynacji wyborczej. 
17.  Aktywnie uczestniczono  w wyborach samorządowych i do Parlamentu RP oraz Unii 
Europejskiej, Znaczące wsparcie udzielono kandydatowi na Senatora P. Helisowi , prezesowi 
Stowarzyszenia NWSD . Kandydat ten uzyskał niemal 24 000 głosów .                                    
18.  Zbierano podpisy celem  zgłoszenia do wyborów  Komitetu Wyborczego Wyborców 
Kochających Śląsk – dwa razy.  Członkom Stowarzyszenia za udzielenie w tej sprawie 
poparcie , zarząd składa podziękowanie.                                                                                     
19.  Poparto  w wyborach lokalnych do Rady Miasta Rybnika , Komitet Wyborczy Nasz 
Wspólny Śląski Dom,                                                                                                                  
20.  Uczestniczono w kampanii wyborczej w wyborach  samorządowych do Sejmiku 
województwa śląskiego ,                                                                                                              
21. Prowadzono  działania na rzecz poprawy pasażerskiej komunikacji kolejowej , zarówno 
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w aspekcie podróżowania na terenie województwa, kraju i państw Unii Europejskiej.             
W wyniku naszych wieloletnich działań   możliwości podróżowania do Wisły są nieco

lepsze. W soboty i niedziele  jest dogodny pociąg bezpośredni , a planowany czas jazdy 
wynosi około 1 godzinę 10 minut.                                                                                               

W październiku 2022 r. wystosowaliśmy  do Komisji Transportu Parlamentu  
Europejskiego., Kolei Śląskich,  Marszałka Województwa Śląskiego , Kolei Czeskich, 
Wojewody Kraju Morawsko-Sląskiego  - pismo dotyczące głównie kolejowych przewozów 
pasażerskich do Bohumina i dalej       

22.  Wysłana do Prezydenta RP i władz naczelnych RP petycja w sprawie wprowadzenia 
obniżenia podatków została pośrednio załatwiona pozytywnie.

23.  Problematyka zwalczania zanieczyszczenia powietrza spowodowanego tak zwaną niską 
emisja, była w dalszym ciągu poruszana. 

24.  W związku z inicjatywą utworzenia Panteonu Górnośląskiego w podziemiach Katedry 
Chrystusa Króla w Katowicach  wysłaliśmy do organizatorów obszerne pismo z dnia 14 lipca
2019 r, zawierające 27 stron tekstu. Zaproponowaliśmy do Panteonu Górnośląskiego łącznie 
21 osób i zdarzeń historycznych .                                                                                      

Niestety tylko kilka propozycji zostało uwzględnionych, co stwierdziliśmy podczas 
zwiedzania Panteonu … w dniu 21 lipca b. r.                                                                             

Taki niesprawiedliwy stan rzeczy był przedmiotem naszej oceny i kolejnych  
wniosków, które zawarliśmy w opracowaniu Panteon Górnośląski , a my …. z dnia 29 lipca 
2022 r.                                                                                                                                

W czasie zwiedzania usłyszeliśmy, że rozpatruje się rozszerzenie ekspozycji w 
Panteonie.... ,  w tym o nieuwzględnione niektóre nasze propozycje.

25.  Konsekwentnie działaliśmy na rzecz ponownego , ostatecznego rozwiązania problemu 
rekompensaty dla najstarszych emerytów i rencistów / wdów / z tytułu bezprawnej utraty 
prawa do bezpłatnego węgla w naturze . Pismo w tej sprawie z dnia 11 maja 2022 r, pocztą 
elektroniczną wysłano do ponad stu adresatów , w tym Prezydenta RP, Sejmu, Senatu , 
Premiera , posłów z województwa śląskiego, mediów .                                                              

                    Jedynie eNowiny Rybnik zamieściły na swoich łamach artykuł , który 
miał około 7000 odsłon.                                                                                                              
Z posłów głównie  Maciej Kopiec działa na rzecz pozytywnego załatwienia sprawy. 

 26.  Na nieformalnych zebraniach zarządu , w których uczestniczyła zazwyczaj 
Przewodnicząca Komisji Rewizyjnej ; dyskutowano o trudnościach związanych z realizacją 
celów statutowych Stowarzyszenia SiP , jako pochodnej pasywnej postawy władz wobec 
wszelkich inicjatyw obywatelskich.                                                                                             

Nadmienić jednak należy , że otrzymaliśmy pisma pozytywnie odnoszące się do 
naszych postulatów wraz z podziękowaniami.  Ostatnio od Hetmana / wojewody/ Kraju 
Moravsko -Slezkiego  oraz Urzędu Transportu Kolejowego  w odpowiedzi na naszą petycję 
w sprawie pociągów do Bohumina i dalej.                                                                                  
27.  O podstawowych sprawach wymagających załatwienie dla dobra mieszkańców Śląska 
oraz Polski informowaliśmy Prezydenta RP, Sejm, Senat , Premiera , posłów z województwa 
śląskiego, media i innych adresatów mogących być zainteresowanych tą problematyką.
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28.  Nawiązując do obchodzonego w sierpniu b.r. stulecia powołania Związku Polaków w 
Niemczech i lansowanych przez niego ' Pięć  prawd Polaków „  propagowano  „ Siedem 
prawd Ślązaków” . Pismo w tej sprawie z dnia 6 września 2022 r, dostarczono elektronicznie 
do ponad stu adresatów.                                                                                                               
29.  Poparliśmy działania Komitetu Organizacji Śląskich na rzecz przeprowadzanego Spisu 
Powszechnego, między innymi poprzez udział w  spotkaniach członków tego Komitetu oraz 
nadesłanie materiałów do wykorzystania. Niestety materiały te nie zostały 
rozpowszechnione.
30. Członkom Komitetu Organizacji Śląskich przekazaliśmy pismo z dnia 5 listopada 
2022 r. zatytułowane „Ukryta prawda” dotyczące stanu aktywności organizacji 
pozarządowych działających w tym Komitecie z prośbą o konkretne propozycje wspólnych 
działań .                            Do chwili obecnej brak odpowiedzi.
31.   Przedstawiciel naszego stowarzyszenia / zazwyczaj członek zarządu A. Oleksiński / , 
brał wielokrotnie udział w imprezach upamiętniających Tragedię Górnośląską i innych.  
32.. Opracowania, pisma / petycje / zazwyczaj wykonywaliśmy wspólne ze Stowarzyszeniem
Nasz Wspólny Śląski Dom i kierowaliśmy do adresatów według właściwości , począwszy od 
władz centralnych poprzez władze wojewódzkie do włodarzy  miast i gmin.  Dość biernie 
zachowywały się media , które nie reagowały na przesyłane materiały.                                     

Niektóre opracowania przesłaliśmy w ramach społecznych konsultacji na rzecz 
przyszłych uregulowań na przykład dotyczące zwalczania smogu.
33,  Przyjęty na uprzednim Walnym zebraniu program działania uznać należy w zasadzie  za 
wykonany o czym świadczą powyższe działania.. Korzystamy z Facebooku Stowarzyszenia 
NWSD . Jedynie nabór nowych członków nie nastąpił , co wiąże się z apatią społeczną i 
brakiem wiary w możliwość wpływania na działania ośrodków decyzyjnych.
34.   Niemal wszystkie dokumenty SiP , mogą być pobierane  w postaci elektronicznej ,   ze 
strony internetowej www.nwsd.pl. 

Stowarzyszenie 
Sprawiedliwość i Prawda

Prezes                                            Sekretarz                            Skarbnik
Alojzy Motyka                              Artur Oleksiński           Bożena Oleksińska 

i.sprawiedliwosc@op.pl

Rybnik , dnia  20 grudnia 2022 roku

2. Sprawozdanie  z działalności Stowarzyszenia NWŚD
za poprzednią kadencję od 30. 05.2017 r.

Wybrane działania Stowarzyszenia dotyczyły:

1. Wielokierunkowych i różnorodnych działań przyznania działkowcom działek
na własność.
2. Współpraca przy opracowaniu : Górnictwo Węgla Kamiennego wczoraj , dziś                      
i jutro.
3. Usilne działania na rzecz przywrócenia emerytom górniczym i wdowom po nich ,              
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prawa do deputatu w naturze , a później do wliczenia równowartości tego deputatu                          
do podstawy wysokości świadczenia emerytalno – rentowego.
4. Działania na rzecz zgodnego współżycia wszystkich grup etnicznych poprzez :                    
a. list otwarty do Arcybiskupa W. Skworca i redaktora Gościa Niedzielnego.                                   
b. Volksdeutsche – zanim wypowiesz to słowo jako przeciwnik Ślązaków przeczytaj.
5. Muzeum Śląskie „ Nasza duma i troska”gdzie odniesiono się do niektórych artykułów 
prasowych na temat Muzeum oraz zawarto wnioski i postulaty zmian  ekspozycji   
wystawienniczej.
6. Opracowano obszerny dokument pod tytułem „ Naprawić Polskę – Śląsk można i trzeba”  
dotyczący zmiany niedemokratycznej ordynacji wyborczej . Opracowanie to przesłano do      
Sejmu , Senatu i władz partyjnych , Władz wojewódzkich , wielu stowarzyszeń oraz                     
do mediów.
7.Aktywnego uczestnictwa w wyborach samorządowych i do Parlamentu , w tym :                          
a. zgłaszanie w wyborach do Rady miasta Rybnika, Komitetu Wyborczego Nasz                  
Wspólny Śląski Dom,                                                                                                                           
b. uczestnictwo w wyborach do Sejmiku, c. kandydowanie do Sejmu RP.
8. Wieloletnie , prowadzone na bieżąco działania na rzecz poprawy pasażerskiej komunikacji 
kolejowej zarówno w aspekcie podróżowania na terenie województwa ,    kraju i państw Unii 
Europejskiej. Komisja Transportu Parlamentu Europejskiego z uznaniem wyraziła się                     
o naszych opracowaniach. 
9.   Wyważone, pełne argumentów wpisy na forach internetowych.
10. Wysłania pisma do telewizji do redaktora Marcina Wolskiego.
11. Rekompensaty anty smogowej – pismo do Sejmu, Senatu i Rady Miasta Rybnika.                   
12. Udziału w akcji Spis Powszechny – broszura.
13. Udziału w Woj. Zjeździe PSL w Koszęcinie woj, Śląskie i Opolskie. Obecny Kosiniak 
Kamysz.
14. Udziału w Wojewódzkim Zjeździe PSL Woj. Śląskiego w Katowicach , obecny również 
Kosiniak Kamysz.
15. Uczestnictwa w spotkaniu PSL okręgu Rybnik – obecny W-ce Marszałek Sejmu Piotr 
Zgorzelski.
16. Opracowanie pt. Problemy Polski i Śląska pod rozwagę.
17. Udziału w otwarciu Ambasady Śląskiej w Katowicach przez Europosła Łukasza Kohuta.
18. Udziału w obchodach 75 rocznicy Tragedii Górnośląskiej.
19. Opracowania optymalizacji działań na rzecz powstrzymania COViD.
20. Mapy Śląskiego działania – opracowanie wysłano do Dziennika Zachodniego .
21.  Panteon Górnośląski – opracowanie i propozycje .
22. Uczestnictwa i składania kwiatów przed obozem koncentracyjnym Zgoda w 
Świętochłowicach.
23. Współpracy z innymi organizacjami w tym PSL, „ Ślonzoki Razem „ Sprawiedliwość               
i Prawda , Mniejszość Niemiecka okręg Rybnik.
24. Opracowania Ruch Autonomii Śląska -  Przemilczane Rocznice.
25. Udziału z okazji 30 -tej rocznicy RAŚ w gminie  Lyski .
26. Opracowania „Śpiewnik Śląski „.
27. Opracowania pisma  pt. „Prawdy Polaków i Ślązaków” - rozesłano 100 sztuk.
28. Wydarzenia opisane sprawiedliwie i zgodnie z prawdą ze szczególnym uwzględnieniem  
Śląska  , dot. gospodarki w świecie , Europie i Polsce.
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29. Pisma do do Rady miasta i wojewody w Katowicach w sprawie nazwy Placu Szewczyka.
30. Pisma  do Gazety Wyborczej oraz Gazety Warszawskiej.
31  Listu otwartego do  Prezydenta RP, Sejmu, Senatu w sprawie ostatecznego rozwiązania 
rekompensaty za utracony węgiel.
32. Pismo do Europosła Olbrychta w sprawie transferów finansowych z UE.
33. Śląsk i Ślązacy – odpowiedzi na pytania WORD SILESIAN CONGRESS.
34.      W wrześniu 2021 r. Paweł Helis został odznaczony Złotą Odznaką Honorową                    
Za   Zasługi Dla Województwa Śląskiego.

        Prezes                                                        W-ce Prezes

/ - / Jacek Szymura                                    / - /   Paweł Helis

06.10.2022 

3. Apel o konstruktywną współpracę.
Rybnik, dnia 12.12.2022 r.

Komitet Organizacji Śląskich .... Ślonsko Sztama.
Apel o konstruktywną współpracę.

Wielokrotne nasze propozycje kierowane do Was w sprawie wspólnych działań dla 
pomyślności mieszkańców Śląska oraz Polski, pozostały bez odpowiedzi .

Ostatnie nasze pismo z dnia 5 listopada 2022 r, skierowane do członków w/w 
Komitetu ..również zbyto solidarnym milczeniem wszystkich organizacji.

Usilnie prosimy, aby stosowne propozycje będące nawiązaniem do naszych pism , 
przywieźć na najbliższe spotkanie uczestników Komitetu....

Nadmieniamy, że nasze propozycje co do priorytetów działań zawarliśmy w piśmie
z dnia 29 czerwca 2022 r. dotyczącym podstawowych spraw wymagających załatwienia
dla dobra mieszkańców Śląska oraz Polski.

Za pozytywne ustosunkowanie się do niniejszego pisma dziękujemy.

Stowarzyszenie: Nasz Wspólny Śląski Dom
Wiceprezes P. Helis

Stowarzyszenie
Sprawiedliwość i Prawda
Prezes
A. Motyka

XIII. Opracowania polecane do przeczytania, a nie wydrukowane w ramach 
niniejszego  wyboru dokumentów NWSD i SiP  na stronie www.nwsd.pl

 1. Materiały na VII Kongres Ruchu Autonomii Śląska opracowane przez Koło RAŚ Rybnik, 
Katowice 05 marca 2011 r.                                                                                                           
W szczególności polecamy tam :                                                                                                 
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1/ Wystąpienie Rudolfa Kołodziejczyka na Kongresie RAŚ                                                       
2/ Geneza powstania Ruchu Autonomii Śląska.                                                                           
3/ Stanowisko Koła RAŚ Rybnik do sytuacji po wyborach samorządowych w województwie 
śląskim.
2.  Pisanie „Na Berdyczów”       - nieznana  korespondencja do władz RAŚ                              

3.  Naród Śląski - wydanie 2 . - argumenty na rzecz uznania Narodu Śl. oraz języka śląskiego 

                                       

XIV Społecznicy zasługujący na wszechstronne wsparcie.
                                                          
1. Paweł Helis - Wiceprezes Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom

Śląsk i Ślązacy
Opracowano 

w odpowiedzi na pytania 
Word Silesian Congress

Rybnik, dnia    grudnia 2021 r.

W związku z zaproszeniem na wywiady w ramach WSC Interview with leader T.
stosownie do  otrzymanych pytań udzielam odpowiedzi.                                                        
Jednocześnie informuję, że na większość pytań można znaleźć rozszerzone informacje na 
stronie internetowej Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom  www.nwsd.pl

1.1. Opowiedz o osobie jako człowieku, dziecku, działaczu pro-śląskim, prezesie NWŚD.   
Od kiedy pamiętasz aż do  dnia dzisiejszego .                                                                  
Urodziłem się  w powiecie mikołowskim (Orzesze). Dzieciństwo miałem podobne do 

większości dzieci górnośląskich z tego okresu czasu. Ponad połowę życia spędziłem w 
Rybniku i nigdy nie opuszczałem na dłużej rodzinnej ziemi. Z tego powodu wyjątkowo 
dobrze znam wszelkie problemy regionu.  Całe pracowite życie poświęciłem  pracy 
zawodowej, rodzinie i działalności społecznej. Jestem żonaty  mam dwóch dorosłych synów 
pracujących zawodowo.                                                                                                          

Przebieg pracy zawodowej charakteryzował się  ciągłym awansem od ślusarza poprzez
różne stanowiska, aż do funkcji zastępcy głównego inżyniera do spraw produkcji w PKiM    
S. A. „Carboautomatyka” w Tychach oraz głównego energetyka w PRE-PW „ELROW”w 
Rybniku. Przez ponad trzydzieści lat kierowałem zespołami pracowniczymi.                            

W uznaniu  zasług dla rozwoju górnictwa węglowego wyróżniony zostałem poprzez 
nadanie mu stopnia - dyrektor górniczy III stopnia. . Pracując zdobyłem wykształcenie 
wyższe na Politechnice Śląskiej w Gliwicach, uzyskując ocenę ogólną dobry oraz obroniłem  
pracę inżynierską z wynikiem bardzo dobry
 

1.2   Kiedy poczułeś, że rodzi się Twoja silna tożsamość Śląska?
Silna tożsamość Śląska rodziła się, a ściślej wzmacniała się w miarę dorastania. W 

szkole podstawowej razem z rówieśnikami doświadczałem ciągłych wytyków większości 
nauczycieli w związku z używaniem przez nas języka śląskiego. Nie miałem trudności w 
nauce, ale sposób mówienia miał wpływ na oceny nie tylko z języka polskiego. Chociaż 
dorośli zgodnie ze swoimi zasadami nie mówili o zasadniczych sprawach życiowych to 
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jednak docierały do mnie różnorodne informacje na temat powstań śląskich, czasów 
wojennych , tragedii górnośląskiej i represyjnych działań nowych władz reżimowych.             
Przez węzłową stację kolejową Orzesze , skąd odchodziły pociągi w pięciu kierunkach – 
Rybnik i dalej Wodzisław- Chałupki lub Racibórz; Żory – Pawłowice i dalej Cieszyn lub 
Jastrzębie Zdrój      / Moszczenica/ ;Tychy; Zabrze Makoszowy przewalało się mnóstwo 
ludzi.                                                                                                                                   

Rozpoczął się  na początku lat pięćdziesiątych rozwój Rybnickiego Okręgu 
Węglowego. Najpierw rozbudowywano „stare” przedwojenne kopalnie wchodzące w skład 
Rybnickiego Zjednoczenia PW co pociągało konieczność sprowadzenia do pracy  kilku 
tysięcy pracowników. Potem w miarę wzrostu  potrzeb krajowych  i eksportu oraz wysokiej 
opłacalności ekonomicznej wydobycia przystąpiono do budowy „nowych” kopalń, 
począwszy od KWK  - Maja w Wilchwach , dalej kopalnie jastrzębskie na kopalniach ZMP / 
Żory/, Krupiński, Morcinek skończywszy.            Utkwiły  mi najmocniej w pamięci 
pierwsze lata napływu siły roboczej z zewnątrz. Byli to ludzie wybiedzeni, z mizernymi 
tobołkami , ale często z poczuciem wyższości w stosunku do tubylców. Niektórzy z nich        
/ wcale nie margines / dawali pokaz swojego warcholstwa w restauracji stacyjnej. Były to 
swoiste moje uniwersytety , które utwierdzały mnie w przekonaniu, że w pierwszej 
kolejności jestem Górnoślązakiem.                                                                                          

Szkoła średnia wbrew swoim założeniom programowym nie pozbawiła mnie 
przekonań. Zgodnie z hasłem ludzi wśród których żyłem „ nie daj się ogłupić,  masz swój 
rozum „ starałem się poszerzyć wiedzę z zakresu tak zwanych białych plam w historii.

1.3. Czy był taki konkretny moment?
Z powyższych informacji  wynika , że nie było takiego konkretnego momentu.             

W zasadzie dopiero Powszechny Spis Ludności i możliwość wpisania narodowości śląskiej 
oraz używania języka śląskiego umożliwiło zadeklarowanie swoich preferencji. Z autopsji 
wiem, że wielu ludzi miało z tego powodu wiele do myślenia.

 2.1 Jaką tematyką zajmuje się NWŚD ?
Statutowe cele NWŚD wiążą się z pomyślnością wszystkich ludzi . My jesteśmy  nastawieni 
na bieżące i stałe pozytywistyczne działania . Pozorowana aktywność oderwana od potrzeb 
ludzkich jest nam obca . 

Nazwa Stowarzyszenia " Nasz Wspólny Śląski Dom" oraz jego logo ; dom trzymany 
w objęciach dłoni, podkreśla z czym się utożsamiamy.                                                               

Z  statutu oraz dokumentów , które stworzyliśmy , udowodniliśmy , że  służymy 
wszystkim ludziom. Obce są nam wszelkie koniunkturalne podziały ludności Śląska , 
jesteśmy za integracją społeczeństwa . 

Oznacza to, że bezpardonowo zwalczaliśmy  , ukrytych czy jawnych zwolenników 
stosowania na Śląsku maksymy "dziel i rządź". 

Nasze pozytywistyczne działania spotykają się z manipulowaną krytyką w środkach 
masowego przekazu inspirowaną przez egoistycznych "działaczy" wywodzących się z 
różnych kręgów. 

Na początku szczególnie nagłośniono sprawę dokonania zmian w pierwotnym 
projekcie statutu Stowarzyszenia , które miały nas zdyskredytować w kręgach ludzi 
zainteresowanych wstąpieniem do Stowarzyszenia . 

W rzeczywistości dokonano jedynie istotnej zmiany słów "naród śląski" na " lud 
śląski" co było bezwzględnie konieczne dla rejestracji w Sądzie. 
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Należy nadmienić, że wśród mediów szlachetny wyjątek stanowiły Rybnickie 
"Nowiny", które w kilku artykułach na nasze usilne prośby rzetelnie informowały 
czytelników o stanie faktycznym. 
Deklarujemy, że z obranej drogi służenia społeczności , zwłaszcza lokalnej nie zejdziemy.   

Mieliśmy  nadzieję, że władze wszystkich szczebli coraz bardziej realizować będą 
swoje przywództwo służebne. 

Powtarzaliśmy niemal przy każdej okazji , że "Tyle będziemy warci na ile będziemy 
zwarci". Nie możemy dopuścić do tego, aby nasza działalność była przemilczana lub 
przedstawiana w fałszywym świetle. 
W naszych szeregach są osoby, które przez wiele lat doświadczały prób upokorzeń i 
obrzydliwych pomówień mających ich zdyskredytować , a przez to wyeliminować ze 
społecznej działalności. 

Wszystkich tym osobom , a zwłaszcza kolegom Rudolfowi Kołodziejczykowi oraz 
Stanisławowi Rduchowi składać należy wyrazy uznania  za ich bezinteresowność oraz 
prawość i niezłomność w aktywnej działalności. 

W minionym okresie , wybrane działania Stowarzyszenia dotyczyły :
1. Wielokierunkowe i różnorodne działania w sprawie przyznania działkowcom działek 

na własność -  kilkanaście pism interwencyjnych do Sejmu , zainteresowanych władz 
oraz bezpośrednio do działkowców. Postulatów wraz ze sposobem ich załatwienia 
było wiele i sprowadzały się do sprawiedliwego nadania użytkowanej ziemi po 
preferencyjnych cenach lub poprzez zasiedzenie.

2. Współpraca przy opracowaniu „Górnictwo węgla kamiennego , wczoraj, dziś i jutro” ,
które  zawierało program naprawczy dla górnictwa węglowego. W pracach 
redakcyjnych uczestniczyli  wysokiej klasy specjaliści z różnych dziedzin ,wywodzący
się ze seniorów kopalń rybnickich. Pozytywnie ocenione zostało opublikowane w 
renomowanych „Wspólnych sprawach” biuletynie Stowarzyszenia Inżynierów i 
Techników Górnictwa. 

3. Usilne działania na rzecz przywrócenia emerytom górniczym i wdowom po nich , 
prawa do deputatu węglowego w naturze, a później wliczenia równowartości tego 
deputatu do podstawy wysokości świadczenia emerytalno- rentowego.

4. Działania na rzecz zgodnego współżycia wszystkich grup etnicznych, w tym poprzez:
1/ list otwarty do arcybiskupa W. Skworca i Redaktora Naczelnego Gościa Niedzielnego,
2/ Volksdeutsche – zanim wypowiesz to słowo jako przeciwnik Ślązaków przeczytaj.
5. „Muzeum Śląskie , nasza duma i troska” , gdzie odniesiono się do niektórych 

artykułów prasowych na temat Muzeum oraz zawarto wnioski i postulaty zmian 
ekspozycji wystawienniczej.

6. Opracowano obszerny dokument po tytułem „Naprawić Polskę można i trzeba 
„ dotyczący zmiany niedemokratycznej ordynacji wyborczej. Opracowanie to 
przesłano do Sejmu, Senatu, władz partyjnych , władz wojewódzkich, wielu 
stowarzyszeń oraz mediów.

7. Aktywnego uczestnictwa w wyborach samorządowych i do Parlamentu krajowego 
oraz Unii Europejskiej, w tym :

1/ zgłoszenie Komitetu Wyborczego Wyborców Kochających Śląsk – dwa razy,
2/ zgłoszenie w wyborach lokalnych do Rady Miasta Rybnika , Komitetu Wyborczego  Nasz 
Wspólny Śląski Dom,
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3/ uczestnictwo  w wyborach samorządowych do Sejmiku województwa śląskiego ,
4/ kandydowanie do Senatu RP , Prezesa Stowarzyszenia P. Helisa z dużym sukcesem w 
postaci uzyskania w pierwszym kandydowaniu ponad 17 tysięcy głosów., a w drugim około 
24 tysiące .
8. Wieloletnie , prowadzone na bieżąco działania na rzecz poprawy pasażerskiej 

komunikacji kolejowej , zarówno w aspekcie podróżowania na terenie województwa, 
kraju i państw Unii Europejskiej. 

Komisja Transportu Parlamentu Europejskiego z uznaniem wyraziła się o naszych 
opracowaniach .
9. Interwencje w sprawach obywateli zarówno członków jak i sympatyków 

Stowarzyszenia NWSD.
10.Czynny i inspirujący udział w posiedzeniach Rady Górnośląskiej. Na niemal każde 

zebranie dostarczano  konkretne materiały celem poparcia lub  wykorzystania we 
własnej działalności. 

11.Wyważone , pełne argumentów wpisy na forach internetowych .
12.  Interwencja w sprawie zawyżonych cen wody dla ludności zaopatrywanych przez 

Przedsiębiorstwo Wodociągów i Kanalizacji w Rybniku.
Całokształt działań Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom znajduje się na portalu 
internetowym www.nwsd.pl oraz Facebooku naszego  Stowarzyszenia.

2.2 Jak powstała organizacja ?
Grono społeczników od dziesiątków lat starających się o 

pozytywistyczne działania na rzecz pomyślności mieszkańców Śląska w ramach 
istniejących stowarzyszeń i innych organizacji stwierdziło, że istnieje znaczny zakres spraw , 
które nie są rozwiązywane w sposób satysfakcjonujący 

Wniosek ten wynikał z analizy działalności na Śląsku stowarzyszeń gdzie brak jest 
zdecydowanych lub pozorowane są działania na rzecz poprawy jakości życia mieszkańców. 
W rezultacie podjęto działania związane z powołaniem stowarzyszenia nastawionego na pro 
śląskie działania, które objęłyby maksymalną liczbę mieszkańców Śląska .                              

Trwająca blisko rok procedura sądowa zakończyła się pomyślnie w dniu 31 maja 2012
roku , kiedy to dokonano wpisu Stowarzyszenia "Nasz Wspólny Śląski Dom" do Krajowego 
Rejestru Sądowego. 
Siłą sprawczą tych dokonań był Komitet Założycielski liczący 16 osób z czego ponad połowa
to bezinteresowni społecznicy przez dziesięciolecia pokrywający koszty swoich działań z 
budżetów rodzinnych. 

Żaden z założycieli nie otrzymywał wynagrodzenia z tytułu pełnienia funkcji 
społecznych . 
Nikomu w uznaniu obywatelskiej postawy nie zaproponowano pracy w urzędach 
państwowych lub innym miejscu pracy. 
W gronie założycieli : sześć osób legitymuje się wyższym wykształceniem / 5 technicznym, 1
ekonomicznym, / ; mamy autorów książek :D. Jerczyński / Historia narodu 
śląskiego, Śląski ruch narodowy i inne/ : A. Roczniok / Słownik polsko
śląski  i inne; R. Kołodziejczyk i P. Helis / Naród Śląski broszura, „Pisanie na Berdyczów”
broszura, wydane w formie książki Materiały na VII Kongres Ruchu Autonomii Śląska; 
A. Draga / Meandry śląskiej niedoli / , którzy są jednocześnie autorami niezliczonej 
liczby pism , artykułów prasowych o zdecydowanym pro śląskim i obywatelskim 

145



charakterze oraz różnej tematyce ( najczęściej pisanych pod pseudonimami ). 
Siedem osób czyli niemal połowa żyła w ramach małżeństw polsko - śląskich, czy 

jak kto woli śląsko— polskich. Były to  zgodliwe małżeństwa o długim stażu małżeńskim 
żyjące w naszym wspólnym śląskim domu.

2.3   Jakie są plany na przyszłość ? 
Obecnie tworzymy nową jakość współpracy z jak największą liczbą organizacji i ludzi oraz 
władzami i mediami. Ze swej strony deklarujemy poparcie dla wszelkich przedsięwzięć 
władz służących ogółowi mieszkańców. 

Jesteśmy skłonni podjąć pozytywistyczne działania , które władza lokalna nie może 
firmować ze względu na poprawność polityczną w odniesieniu do partii do których należą.     
W praktyce oznacza to kontynuowanie minionej działalności z dostosowaniem do bieżących 
potrzeb. 

3.1    W jakich projektach jeszcze uczestniczysz poza NWŚD ?
 Aktywnie popieram wszelkie formy pro śląskich działań inspirowanych przez Radę 
Górnośląską , Komitet Śląskich Organizacji oraz indywidualnie przez organizacje wchodzące
w ich składy.                                                                                                                                
Z gronem przyjaciół wsparliśmy akcję zbierania podpisów pod obywatelski projekt ustawy o 
prawnym uznaniu narodu  śląskiego , a języka śląskiego jako regionalnego.

3.2. Słyszałem o działaniu w RAŚ , polityce na poziomie samorządowym i centralnym …
Jeśli chodzi o RAŚ to :

 członkostwo w stowarzyszeniu RAŚ zaowocowało ponad dziesięcioletnią pracą we
władzach Ruchu Autonomii Śląska  , gdzie byłem: Sekretarzem Zarządu Głównego,
Członkiem Rady Naczelnej, przewodniczącym Koła w Rybniku,

 pomimo negatywnych  zaszłości dotyczących Ruchu... zwłaszcza po VII Kongresie w
2011  roku  emocjonalnie  jestem  z  nim  dalej  związany  i  realizuję  pierwotny  jego
program w ramach założonego Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom , którego
jestem współzałożycielem  i członkiem władz od początku istnienia, ,

 praca  zawodowa  i  społeczna  pozwoliła  mi  dogłębnie  poznać  realia  życia
społeczeństwa, zwłaszcza w województwie śląskim co zostało zweryfikowane przez
mnóstwo  osób,  które  namawiały  mnie  do  udziału  w wyborach  parlamentarnych  i
samorządowych,

 tworzyłem komitety Wyborcze Wyborców Kochających Śląsk i prowadziłem kilka 
kampanii wyborczych głównie w oparciu o własne fundusze ,

 dzięki  względnym sukcesom jak  na uwarunkowania,  świadom znacznego poparcia
społecznego udzielonego mi w kampaniach wyborczych jak i  w głosowaniach /  w
ostatnich wyborach do Senatu RP uzyskałem około 24 000 głosów / utrwalona jest
moja wola pracy dla Śląska do ostatniego tchu..Wzorem dla mnie jest tutaj Rudolf
Kołodziejczyk  ,  który w ostatnich dniach życia współtworzył opracowanie   Ruch
Autonomii Śląska -  przemilczane rocznice.

 wsparcie w wyborach na Prezydenta Miasta Rybnika , jako kandydata z KW RAŚ / 
któremu władze naczelne tej organizacji nie udzieliły żadnej pomocy/ zaowocowało    
miejscem i wyprzedzeniem kandydata Lewicy,
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 w wyborach uzupełniających do Senatu RP zmobilizowałem pokaźne siły 
wolontariuszy , które znacząco wpłynęły na wynik głosowania. Popierana kandydatka 
Grażyna Kohut / matka Łukasza / pokonała J. Korwina Mikke , który odradzał jej start
w wyborach z powodu braku poparcia !

4.1. Jak skutecznie promować Śląsk ?  
Brak skutecznego promowania Śląska jest zjawiskiem trwałym w horyzoncie 

kilkudziesięciu lat.. Uwarunkowane to jest brakiem dostępu do środków społecznego 
przekazu. Przyczyny główne tego zjawiska to posiadanie tylko garstki przedstawicieli w 
organach władzy Unii Europejskiej, Polski i Sejmików Wojewódzkich  oraz mizerne środki 
finansowe w dyspozycji pro śląskich organizacji. Od czasu zmiany ordynacji wyborczej, 
która umożliwiła transformację ustrojową niezwykle trudnym przedsięwzięciem jest 
uzyskanie mandatu parlamentarnego . To samo odnosi się do wyborów samorządowych 
szczebla  wojewódzkiego. Stałe wnioskowanie o zmianę tej ordynacji na bardziej 
demokratyczną są zbywane milczeniem przez główne partie polityczne oraz  przez 
organizacje  pozarządowe mieniące się pro śląskimi. Transformacja ustrojowa , a zwłaszcza 
towarzyszące jej zawłaszczanie majątku narodowego odbywało się generalnie bez udziału 
Ślązaków. W ręce prywatne trafił majątek wspólny za 10 – 15 procent jego rynkowej 
wartości.  Dotyczyło to również zdobywania władzy i dużego majątku osobistego w wyniku 
korupcji i kolesiostwa.                                                                                                          
Skutecznie promować Śląsk można będzie po mało prawdopodobnym procesie zdobywania  
w większym zakresie władzy przez  patriotów lokalnych , któremu towarzyszyć będzie 
uruchomienie produkcji nowoczesnych wyrobów oraz bardziej atrakcyjnych usług.

 4.2 Jakie metody polecasz ?  
   Należy wykorzystać wszystkie instrumenty promocji, zwłaszcza akwizycje, bezpośredni 
marketing, , Public Relations . W promocji należy wykorzystać: filmy reklamowe, prasę, 
radio, telewizję, internet , telefon, koncerty , kongresy , napisy na środkach transportu itp.   
Ze względu na mizerne środki finansowe szczególnie polecam wykorzystanie internetu – 
Facebooka, poczty elektronicznej . Możliwości połączonych sił organizacji wchodzących w 
skład Rady Górnośląskiej, Komitetu Organizacji Śląskich oraz innych służących 
sprawiedliwości i prawdzie są znaczne – niestety obecnie za mało wykorzystane. Wiadomo, 
że Śląska Sztama jest Śląską Tamą blokującą rozprzestrzeniania się  pożądanych dla 
mieszkańców Śląska informacji. Poczesne miejsce powinna zająć aktywna postawa 
sympatyków w propagowaniu treści na rzecz godności i sprawiedliwości dla Śląska . 
Propaganda ta może być ustna lub poprzez roznoszenie ulotek. Dobre co do treści i formy 
ulotki są potężną w miarę tanią formą promocji.                                                                         

5. Skąd tyle podziałów na Śląsku ?
Podziały na Śląsku mają różny rodowód i występowały się stale na przestrzeni 

wieków. Władcy dzielili /niekiedy poszerzali / swoje księstwa; ruchy religijne , w tym 
reformacja dokonała podziału na katolików oraz protestantów , odmienne interesy miała 
szlachta oraz mieszczaństwo itp.                                                                                           
Nieszczęściem Śląska było zdecydowane postawienie problemu określenia narodowości 
Polak – Niemiec i preferencji państwowej w czasie plebiscytu, przy jednoczesnej 
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marginalizacji narodowości śląskiej i wyeliminowaniu możliwości utworzenia neutralnej 
Republiki Górnośląskiej. Podziały nasiliły się w okresie międzywojennym , w czasie 
okupacji i trwają w różnym nasileniu przez cały okres powojenny.

                                                                                                 
6. Czy wolisz na Śląsku tzw. model irlandzki z językiem śląskim w miejsce polskiego, 

czy może model szwajcarski z wieloma językami polski, niemiecki, czeski i śląski ?
Jest rzeczą  oczywistą, że na Śląsku zawsze obowiązywał urzędowy język państwa  
/cesarstwa / dla którego poprzez lenno ziemia ta należała. W użyciu był więc język niemiecki
, czeski oraz w znacznym stopniu łacina. Ewentualny zamiar wprowadzenie na Górnym 
Śląsku jako obowiązkowego języka śląskiego w miejsce polskiego jest oczywistą mrzonką i 
trzeba go zdecydowanie odrzucić. Grupa mniejszościowa ludności szacowana na 20 procent 
ogółu mieszkańców nie może chociażby w imię demokracji i przyzwoitości narzucić 
większości swój język. Na domiar złego język ten jest w bardzo szybkim tempie 
unicestwiany. Złudne są nadzieje na renesans tego prawnie nie uznawanego języka .               

Nie udało się wykonać takich podstawowych przedsięwzięć jak: zakończenie 
kodyfikacji tego języka, wydania pełnego słownika śląsko-polskiego lub polsko - śląskiego , 
wprowadzenia go do powszechnego nauczania itd. itp.
Należy zdecydowanie dążyć, aby bogaty i piękny język śląski był w powszechnym użyciu 
poprzez stworzenie stosownych sprzyjających temu uwarunkowań. Stały rozwój tego języka 
lub chociażby spowolnienie stopnia jego marginalizacji wymaga uznania go prawnie za język
regionalny.  Sprzyjać należy działaniom na rzecz umiejętności posługiwania się przez 
Ślązaków w sposób poprawny językami : polskim, śląskim, niemieckim, czeskim i innymi.

7. Jak sprawić by nie było tak, że niemieccy Ślązacy uznają głównie historie 1800-1945 ,
czescy Ślązacy tylko przed 1800 rokiem, a polscy Ślązacy tylko po 1919 roku. Jak 
zamazać te różnice postrzegania historii.

Historia jest nauką, czyli  świadomym działaniem na rzecz poznania i opisania minionej , 
uogólnionej rzeczywistości. Prawdziwy opis zdarzeń , które miały miejsce na Śląsku jest 
udziałem naukowców. Okresy historyczne mają drugorzędne znaczenie.                                   

Postrzeganie historii poprzez subiektywne odczucia narodowościowe ,  a tym bardziej 
przez będących cząstką  śląskiego narodu ludzi , w istocie czujących się Niemcami, 
Czechami, Polakami jest propagandą historyczną .                                                                     

Zamazywanie różnic w postrzeganiu historii jest trudne lub wręcz  niemożliwe w 
dobie obecnych nacjonalizmów. Pisanie historii pod kątem wykazywania racji państwowych 
jest odejściem od podstawowego zadania człowieka na ziemi , to jest dania świadectwa 
prawdzie.                                                                                                                         

Oznacza to , że trzeba dać pierwszeństwo nakazowi biblijnemu niż różnym spaczonym
poglądom mających pożywkę w tak zwanej poprawności politycznej.

8. 8.1. Czy Ślązakiem może być każdy , kto tego pragnie, czy tylko osoby mające Śląskie
korzenie ?  

Oczywiście, że każdy może zostać Ślązakiem . Wprowadzanie  nieprecyzyjnego pojęcia 
„Śląskie korzenie' służy wyłącznie bezproduktywnym dywagacjom.
                                                                                                                                                      
8.2 Kto jest Ślązakiem?
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Odpowiedź  na to pytanie zawiera poniższa treść  pisma skierowanego do Komitetu Śląskich 
Organizacji w związku z jego działaniami związanymi ze Spisem powszechnym 2021.           

Niestety bez rozpowszechnienia, dlatego nieznacznie zmienioną wersję podaję 
poniżej.   
„Tegoroczny jak i poprzedni spis powszechny wywołał zbędne polemiki co do istnienia 
narodowości śląskiej.                                                                                                                
W broszurze Naród Śląski / patrz www.nwsd.pl / , której jestem współautorem : 
udowodniliśmy z R. Kołodziejczykiem  poprzez przedstawienie argumentów nie do 
zakwestionowania –  istnienie tego narodu.                                                                                 

Żyjemy w kraju, gdzie prawda przegrywa często z kłamstwem i manipulacją .              
Z tego powodu,  na podstawie naszej  broszury dokonaliśmy poniższej syntezy. 

.Należy uznać za właściwe i propagować następujące twierdzenia :
Wystarczy osiągnięcie wieku 18 lat i zadeklarowanie zgodnie ze swoją  wolę,

przynależność do Narodu Śląskiego. 
Decyzja wolnego człowieka nie może być kwestionowana i wymagać uzasadnienia. 

 Zadeklarowanie w spisie powszechnym przynależności do Narodu Śląskiego , może 
wynikać z różnych powodów zgodnych z własnym sumieniem , a więc wynikających z prawa
naturalnego , które stawiać należy wyżej od spaczonego wielokroć prawa ustanowionego 
przez ludzi.                                                                                                                                 

Do uwarunkowań najczęściej wymienianych – wystarczy jedno  - , a wpływających na
deklarację określenia się jako Ślązak / Ślązaczka / należą:
-   mieszkam na Śląsku ,
             -   przodek był Ślązakiem / nieistotne w którym pokoleniu /,                                         

-   współmałżonek/ współmałżonka jest Ślązakiem /Ślązaczką  ,                                     
-   urodziłem się na Śląsku,                                                                                                

- mam własne , tylko sobie znane przyczyny / darzę ich sympatią , bycie nim nobilituje , 
sprzeciw budzi dotychczasowe prawne nie uznanie ich jako narodu lub co najmniej grupy 
etnicznej , itp.                                                                                             

W poprzednim spisie definicja narodowości rozumiana była  jako:                                 
„ deklaratywna , oparta na subiektywnym odczuciu , indywidualna cecha  każdego człowieka
, wyrażającą jego związek emocjonalny , kulturowy lub związany z pochodzeniem rodziców, 
określonym narodem lub wspólnotą etniczną'.                                                                            
Definicja ta wychodzi naprzeciw stwierdzeniom zawartym powyżej.                                       
  Dla przypomnienia, w tym  historykom piszącym historię  tendencyjne i wybiórczo, że 
społeczność międzynarodowa , a także Polacy uznawali już naród śląski i język śląski i tak : 
    1. Komisja Międzysojusznicza Rządząca i Plebiscytowa Górnego Śląska wydając 
paszporty , w pozycjach : narodowość wpisywała Górnoślązak, a język – śląski / ślonzacki . 
Przedstawiciele rządu polskiego działający przy tej Komisji akceptowali ten fakt i nie wnosili
zastrzeżeń.
    2  Władze niemieckie III Rzeszy w początkowym okresie okupacji z przyczyn 
oczywistych, polegających na znajomości tematu, z góry przyjęły, że celowym jest , aby w 
istniejących uwarunkowaniach dla doraźnych celów , stwierdzić istnienie narodowości 
„Ślązak' oraz języka ojczystego 'śląski' 
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  3.  Władze Czechosłowacji / Czech umożliwiły Ślązakom określenie swojej przynależności 
do         Narodu Śląskiego. Misją powołanego Uniwersytetu Praskiego było kształcenie 
„czterech narodów” Czechów, Ślązaków, Bawarczyków, Sasów.
4. Przez wszystkie wieki , wybitni Polacy potwierdzali ten fakt jednoznacznie. 
Przykładowo:Jan Długosz, Wincenty Kadłubek, Stanisław Łaski,Teodor Haase, Jan de 
Courtenay znawca języków słowiańskich, kandydat na Prezydenta w II RP. W ostatnim 
wystąpieniu w Parlamencie Europejskim , europoseł Łukasz Kohut postulował prawne 
uznanie narodu śląskiego i języka śląskiego. Spotkało się to z pozytywnym odbiorem 
obecnych na posiedzeniu..”

Chciałbym przytoczyć jeszcze  poniższą informację D. Jerczyńskiego               
„Wrocław - stolicą NARODU ŚLĄSKIEGO w tekście w języku staroczeskim z 1554. 
(Kozmograffia Cžeská : Praha 1554). Co na to ci, którzy bredzą, że naród śląski sobie 
wymyśliliśmy dopiero w XX w.?”
W literaturze na przestrzeni wieków uznawano wielokrotnie Ślązaków za ludzi mających 
świadomość własnej historycznej wspólnoty narodowej , którą wyrażali i chronili. 
Konieczność skrótowych odpowiedzi nie pozwala rozwiną tematu z podaniem dodatkowych 
cytatów i źródeł

9,1  Co ze „Nowymi Ślązakami” z Dolnego Śląska, którzy nie są rdzenni , ale od 75 lat tam 
żyją, pracują i poznają Śląska historie.                                                                                        

W potocznym języku , każdy kto urodził lub mieszka się w danej krainie geograficznej
jest określany wyrazem zapożyczonym z jej nazwy. W niniejszym wywodzie ,odnoszącym 
się do określenia narodowości śląskiej , niezbędna jest osobista deklaracja stwierdzająca 
przynależność do tego narodu. 
Miliony ludzi zadeklarowało w USA przynależność do narodu amerykańskiego po pobycie 
zdecydowanie mniejszym niż 75 lat i nikogo to nie dziwi. Trzy czwarte wieku to szmat czasu 
w którym mieści się życie trzech  pokoleń, a dyskusyjnie i czwartego / przyjmując, że jedno 
pokolenie to 20 lat – pogląd też prezentowany w literaturze.                                                      

W powyższym  kontekście „ Nowi Ślązacy” to  Ślązacy. Niektórzy z nich utożsamiają 
się z historią Śląska za sprawą miejsca zamieszkania i pogodzenia się z istniejącą 
rzeczywistością. Adaptacja ta jest uzasadniona i nie powinna budzić emocji. Podobna sprawa 
jest udziałem niezliczonej ilości ludzi na całym świecie. Tak w ostatnich wiekach narodziło 
się wiele narodów w Ameryce Południowej – Brazylijczycy, Chilijczycy, Urugwajczycy … 
itd .  
                                                                                      
9.2  Jak pracować z ludźmi mieszkających w naszej stolicy Wrocławiu nad ich śląskim 
raczkującym regionalizmem ?

Każda wzorowa praca  odbywa si ę w duchu miłości bliźniego i wzajemnego 
szacunku. Wrocław był, jest i będzie prawdopodobnie przez najbliższe dziesięciolecia 
nominalna stolicą narodu śląskiego. Należy zakładać , że proces ściślejszego utożsamiania się
ze Śląskiem i Ślązakami zarówno mieszkańców Wrocławia jak i całego Dolnego Śląska 
ulegnie przyśpieszeniu. W minionych wiekach Wrocław, Nysa , Złotoryja , Legnica, 
Świdnica …. były miastami, gdzie zgodnie żyły i pracowały różne grupy etniczne.               
Napływ na Dolny Śląsk ludzi z wielu regionów Europy poszukujących godniejszego życia 
był duży. Nawiązywała się zazwyczaj życzliwa współpraca niezbędna do osiągnięcia 
sukcesu. W rezultacie dobrze rozwinięty Dolny Śląsk był perłą w koronie Habsburgów ,         
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a i później w czasach pruskich odgrywał również znaczącą rolę .                                         
Nawet kilka lat  po II wojnie światowej wystawa „Ziem odzyskanych”we Wrocławiu 

wskazała na gospodarcze znaczenie tego regionu. Na bazie tych zaszłości i współczesnych 
uwarunkowań społeczno – politycznych należy motywować rozwój „ raczkującego 
regionalizmu”.  Regionalizm na Dolnym Śląsku i we Wrocławiu jest faktem dostrzegalnym 
nawet dla postronnego obserwatora. Widocznym powszechnie tego objawem jest 
eksponowanie w czasie różnych uroczystości i imprez sportowych wiekowego herbu 
zawierającego czarnego orła z białą przepaską. Orła tego mają na koszulkach zawodnicy 
różnych drużyn, chyba w stopniu większym niż odpowiednio ich koledzy z Górnego Śląska . 

Odwieczne umiłowanie autonomii / samorządności/ w księstwach śląskich znajduje 
odzwierciedlenie w aktualnej dążności do wzrostu stopnia samorządności na terenie całego 
Śląska.

  10.Jedno najbardziej przykre doświadczenie , jako śląskiego działacz i pisarza / załamanie, 
miałeś dość/ i jedno najszczęśliwsze / euforia, coś ważnego się udało /. 
 Najbardziej przykre zdarzenie to rozgłaszana informacja o skreśleniu mnie  z listy 
członków Ruchu Autonomii Śląska oraz  nagonka na mnie i R. Kołodziejczyka – założyciela 
Ruchu … z legitymacją numer 1.                                                                                           

Jeśli przyjmiemy, że skreślenie to nastąpiło, to towarzyszyło temu naruszenie 
wszelkich norm przyzwoitości , postanowień statutowych RAŚ, a także ogólnie 
obowiązujących przepisów prawnych. Cała bezprawna procedura  skreślenia została 
szczegółowo opisana w dokumentach Koła RAŚ Rybnik wydanych w formie broszury pod 
tytułem „Pisma do władz RAŚ czyli „pisanie na Berdyczów”.                                                 

Nie złamało mnie to , ale wprost przeciwnie wzmocniło  moją  wolę kontynuowania 
działań na rzecz pomyślności mieszkańców Śląska. Jak wiadomo zainteresowanym było to 
przyczyną powstania stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom. I prowadzenia w nim 
dalszej działalności przez członków Zarządu Koła RAŚ Rybnik, w tym będących 
założycielami Ruchu ...

                                                       
11. 11.1  UE a Śląsk, szansą czy zagrożeniem ?

 Problemy Śląska są ściśle powiązane z Unią Europejską . Dlatego należy sobie 
uzmysłowić jakie trendy rozwojowe sprzyjać będą naszemu regionowi. Trzeba mocno 
zaakcentować , że  Europa w najbliższych latach  potrzebuje więcej integracji.
W  XX wieku Śląsk  nie był w stanie zdziałać wiele na obronę swojej interesów, będąc 
ściśnięty między niemieckim mocarstwem , a walczącą o swój byt narodowy Polską oraz 
Czechosłowację. .Europa jest dziś  w podobnym położeniu — pomiędzy zwalczającymi się 
potęgami gospodarczymi i militarnymi USA i Chin. Dodatkowo zasadnicze problemy 
sprawiał ZSRR , a obecnie Rosja .  Jest jeszcze  marząca  o powrocie do czasów swojej 
świetności  Turcja, która dość niechętnie patrzy na poczynania  Unii Europejskiej. 

Wszystkie wyżej wymienione państwa w imię swoich partykularnych interesów , generalnie 
szkodzić będą Unii Europejskiej., a presja  na Europę z tych kierunków będzie  rosła. Będzie 
to presja militarno -gospodarcza ze strony Rosji oraz  presja ekonomiczna głównie ze strony 
Chin i USA  Istota problemu polega na tym  , że oddzielnie każde europejskie państwo narazi
na szwank swoje interesy , niekiedy mając złudne przekonanie o dobrym partnerstwie. 

 Bardziej zintegrowana  Europa będzie po prostu silniejsza -  z korzyści a dla państw 
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wchodzących w jej skład. Twierdzenie to jest negowane  przez  część polityków to  nie tylko 
w Polsce. bo osłabia ich władzę. W dobie globalizmu im więcej władzy będą miały organy 
UE tym łatwiej będzie im dbać o interesy Europejczyków..Eurosceptyczne kraje z 
oczywistych powodów  osamotnione  mogą być jedynie pionkami w grze światowych potęg.

Dążność do głębszej integracja Europy napotykać będzie na szereg trudności stworzonych 
przez wymienione powyżej mocarstwa jak i za sprawą swoich pożytecznych idiotów.  . 
Jednak  politycy, widzący swą misję w działaniach na rzecz wyborców  , powinni zacząć 
silniej wspierać procesy integracyjne UE. Walka o pomyślność  Polski praz Śląska toczy się 
dziś na bardzo wielu frontach. Zewnętrzne ośrodki decyzyjne mające wpływ na to co dzieje 
się w Polsce, a tym samym na Śląsku to nie tylko Bruksela ale równie ważne władze 
państwowe i gospodarcze koncernów w USA, Chinach i Rosji.

Szansa silnego  rozwoju Polski / Śląska /  wiąże się ściśle z potężna, zintegrowaną Europą, 
zdolną dorównać gospodarczo i militarnie   USA , Chinom,  i Rosji. Silni i bogaci mogą 
żądać, słabi i biedni tylko prosić. Polska i Śląsk nie może być politycznym zlepkiem 
partyjnych graczy ,  ciągnących każdy w swoją stronę osobistych interesów. 

Już fakt samej przynależności do UE jest szansą na poprawę losu ludzi i to nie tylko za 
sprawą swobodnego podróżowania na jej obszarze. 

Unia Europejska jest dla nas niekwestionowaną szansą dla Śląska . Daliśmy temu wyraz z w 
wielu pismach do władz Unii Europejskiej. Niestety konkretne wnioski i  propozycje tam 
zawarte generalnie nie zostały pozytywnie załatwione,. Przykładem niech będzie wniosek o 
umożliwienie swobodnego wjazdu taksówek na obszar  pasa  nadgranicznego i poprawa 
pasażerskiej komunikacji kolejowej zwłaszcza poprzez lepsze skomunikowanie pociągów. 

. Im bardziej zintegrowana UE tym większa szansa na poprawę jakości życia na Śląsku.         
Z drugiej strony społeczeństwo śląskie również musi być lepiej zintegrowane. Daliśmy temu 
wyraz w Liście otwartym w sprawie dezintegracji społeczeństwa w metropolii katowickiej 
skierowanym do Arcybiskupa W. Skworca już w 2012 roku. Śląsk musi stworzyć nową 
jakość produkcji i usług , aby sprostać konkurencji .

11.2 Co myślisz o projekcie Europa Regionów / Bawaria, Tyrol, Śląsk, 
Wielkopolska, Morawy / zamiast Europy Państw Narodowych, takich jak Polska , 
Niemcy , Czechy ?

      Europa Regionów lub Europa Państw Narodowych są alternatywnymi rozwiązaniami , 
pod warunkiem, że towarzyszyć im będą procesy integracyjne we wszystkich możliwych do 
zaakceptowania przez większość członków sferach:  gospodarki , życia społecznego i 
obronności.  Ewentualne, nowe podstawowe uregulowania traktatowe powinny uwzględniać 
możliwości oddziaływania władz Unii w większym niż dotychczas stopniu bezpośrednio na 
regiony /odpowiednio landy, departamenty  , województwa …/ , a nawet utworzone już 
subregiony o ludności rzędu pól miliona mieszkańców.

                    12 . Jak wyobrażacie sobie Śląsk za 30 lat w 2050 roku ?                                       
Generalnie jako teren podupadły bez perspektyw zadowalającego rozwoju.

Wobec ułomności i stałej zmienności planów, którego sztandarowym przykładem jest 
górnictwo węgla kamiennego , należy z dużą dozą  krytycyzmy odnosić się do 
długoterminowych i strategicznych planów zagospodarowania przestrzennego województwa 
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śląskiego. Prezentowane w nich działania na rzecz długotrwałego rozwoju , mają dużą dozę 
propagandy i chciejstwa. Analiza uwarunkowań , a w szczególności szans i zagrożeń w 
aspekcie występującego w ostatnich dziesięcioleciach stałego spadku potencjału 
gospodarczego i nie rozwiązanych problemów stanu środowiska naturalnego / jednego z 
najgorszych wśród regionów Europy/ prowadzi do poniższych stwierdzeń:

Postępować będzie względne ubożenie społeczeństwa w odniesieniu zarówno do 
pozostałych regionów Polski jak i Unii Europejskiej,między innymi z tytułu bezrobocia,
społeczeństwo będzie zdecydowanie starsze , a liczba mieszkańców województwa będzie 
spadać, degradacja środowiska naturalnego będzie trwać nadal , chociażby ze względu na 
dalsze oddziaływanie szkód górniczych, niska jakość substancji mieszkaniowych , 
niezadowalający stan infrastruktury kulturalnej, zdrowotnej i jakości kształcenia itp., 
kontynuowane będą działania negatywne dla Śląska prowadzące do zaniku produkcji i usług ,
przy braku adekwatnych przedsięwzięć inwestycyjnych hamujących ten proces.
 Z drugiej strony województwo posiada atuty wynikające z : geograficznego położenia 
i dobrze rozwiniętej sieci dróg / autostrady A1 oraz A4 / oraz szlaków kolejowych wschód - 
zachód oraz północ -  południe; rozpoznawalnej pozytywnie marki regionu – Silesia, dalej 
pokaźnej  infrastruktury przemysłowej  i społecznej,  szans na wzrost samorządności 
gwarantującej wzrost efektywności ekonomicznej we wszystkich aspektach działalności.

O ostatecznym stanie  Śląska w 2050 roku decydować będzie stopień wykorzystanie 
wszelakich szans rozwoju , w tym  dotacji z Unii Europejskiej ; przy minimalizacji 
negatywnych uwarunkowań prowadzących do spadku jego roli .                                               

Istotną przesłanką wpływającą na oblicze Śląska , będzie stopień aktywności 
obywatelskiej Ślązaków.
                            

13. Powiedz na zakończenie najważniejsze przesłanie dla Ślązaków rozsianych po całym 
świecie.

Należy być bardziej obiektywny i  samokrytyczny. Kundlizm polski opisany przez wielkiego 
patriotę polskiego M. Wańkowicza należy przeanalizować pod kontem śląskiej 
rzeczywistości .                                                                                                      

Eliminacja „ śląskiej du ...szowatości” to zadanie pierwszoplanowe. 
Aby trwać , należy brać przykład z Żydów, którzy rozsiani od ponad 2 tysięcy lat po całym 
świecie zachowali tożsamość narodową. Ich gotowość do poświeceń na rzecz swojej 
Ojczyzny uwarunkowana jest: dobrze zorganizowana pracą organiczną, łożeniem pieniędzy 
dla zaspokojenia potrzeb ogółu rodaków, wzorową służbą wojskową połączoną z dbałością w
wprowadzaniu na wyposażenie sił zbrojnych najwyższej klasy sprzętu, kształtowanie postaw 
patriotycznych itp. Powyższe jest oparte niezmiennie na wierze – judaizmie.

Wzorem do naśladowania mogą być Słowacy , którzy doszli do swojej państwowości 
po tysiącleciu życia pod obcym panowaniem.                                                                             

W przypadku Ślązaków nie chodzi o separatyzm lecz daleko posuniętą 
samorządność  / autonomię/ . Jak stwierdziłem w broszurze „Naród Śląski' – kto oskarża 
Ślazaków o separatyzm , czyni to zapewne po uprzednim przyjęciu , że są oni idiotami /lub 
odwrotnie/.

Przykład Chińczyków najlepiej dowodzi, że u źródeł pomyślności danej społeczności 
decyduje  - dobrze zorganizowana praca / pracowitość/ oraz oszczędność pozwalająca na 
finansowanie  efektywnych ekonomicznie  inwestycji biznesowych.
Przyjęcie poniższych siedmiu zasadniczych prawd Ślązaków powinno być przesłaniem i 
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inspiracją do aktywnej pracy na rzecz  Śląska.
1. Jesteśmy Ślązakami, zobowiązuje nas to do czynów szlachetnych.

    2. Ziemia Śląska naszą Ojcowizną, dążyć będziemy do jej pomyślności .
3. Pozytywistyczna praca i głoszenie prawdy naszym obowiązkiem.
4. Ludzie dobrej woli oraz wszyscy mieszkańcy Śląska , są naszymi braćmi.
5. Ogrom dokonań naszych przodków, drogowskazem przyszłych działań.

6. Nie opuścimy Śląska skąd nasz Naród i Język swój zachowamy. 7. Tworzyć będziemy 
pozytywny wizerunek Ślaska , jako krainy dojrzałej samorządności i aktywnych 
postaw obywatelskich.

2. ARTUR OLEKSIŃSKI – Charakterystyka bezinteresownego społecznika Stowarzyszenia
Sprawiedliwość i Prawda. 

Urodzony i przez większość swego życia   mieszkający  ,  w Rybniku – 
Boguszowicach. Aktualnie zamieszkały i pracujący w Żorach.                                                  
Z wykształcenia  ekonomista , absolwent Górnośląskiej Wyższej Szkoły Handlowej .              

Od kilkunastu lat specjalista w zakresie księgowości, fachowiec od prowadzenia 
małych i średnich firm.
Jako społecznik był  współzałożycielem  Stowarzyszenia Sprawiedliwość i Prawda / SiP/, 
gdzie bez przerwy pełni funkcję sekretarza.                                                                                
Uczestniczył przez kilka lat w obradach Rady Górnośląskiej. oraz Komitetu  Organizacji 
Śląskich … i różnych innych organizacji.

Tradycyjnie był uczestnikiem obchodów rocznic w ramach Tragedii Górnośląskiej       
i innych .

Chce kandydować według potrzeb do organów przedstawicielskich , jako  bezpartyjny 
i zależny głównie od wyborców. 

Nie wyklucza to startu w wyborach w ramach Komitetu Wyborczego  popieranego 
przez określoną partię , która umożliwi mu najpełniej bycia zgodnym z własnymi poglądami.
 Do głównych  zadań zalicza realizację postanowień  :
celów statutowych Stowarzyszenia Sprawiedliwość i Prawda oraz programu Komitetu  
Wyborczego z list którego będzie startował w wyborach -  o ile nie będą sprzeczne z celami 
Stowarzyszenia SiP
 Wszelkie konstruktywne wnioski i postulaty wyborców będą dla niego  pierwszoplanowe.
W szczególności koncentrował się będzie na wykonaniu następujących głównych 
przedsięwzięć :

 nakładane na dany rok podatki lokalne od nieruchomości , lokali, gruntów rolnych itd. 
nie mogą być wyższe od procentowej  waloryzacji emerytur i rent , względnie od 
ubiegłorocznej inflacji . Oznacza to , że podatki te powinny utrzymywać się realnie 
niemal na tym samym poziomie co obecnie.

 zdecydowane działania na rzecz zmiany przepisów , które uniemożliwiają osiąganie 
satysfakcjonującego poziomu życia ogółu mieszkańców.

      
Do argumentów przemawiających za poparciem jego  kandydatury na radnego miasta 
lub Sejmiku zaliczyć można :

 wyższe wykształcenie ekonomiczne poparte 20  letnim doświadczeniem w pracy w 
księgowości , jakże przydatne  w działalności radnego w aspekcie tworzenia i 
realizacji budżetu miast i województwa   ,
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 regularnie śledzenie i analiza życia polityczno- społecznego na szczeblu kraju , 
województwa i miasta dzięki czemu ma czytelny obraz i wyrobione zdanie na warunki
życia jakich mają nasze rodziny,

 jego  mocną stronę,   jest bezinteresowna chęć służenia ludziom ,
 możliwość wykorzystania  predyspozycji do poprawy funkcjonowania na odcinku 

Urzędy – obywatel, wyborca,
 jako młody człowiek nie ma i nie chcę mieć korupcyjnych powiązań,
 ma w sobie dość energii by łączyć pracę zawodową z funkcją radnego , działalnością 

społeczną oraz życiem rodzinnym,
 dostrzega wiele spraw , które można wdrożyć lub prowadzić lepiej niż dotychczas, 

przykładowo są to sprawy związane z : podejściem urzędników do petenta, 
zastosowaniem reżimów oszczędnościowych nie wpływających na jakość życia 
mieszkańców; krytyczną analizą przedsięwzięć inwestycyjnych , ich zatwierdzaniem i 
śledzeniem stopnia  realizacji, 

2.  Cele statutowe Stowarzyszenia Sprawiedliwość i Prawda  , które jest wpisane do 
Krajowego Rejestru Sądowego pod numerem KRS 0000528951obejmują całokształt 
planowanych działań obejmujących podstawowe aspekty życia społecznego w tym:

 realizacja nakazów ewangelicznych w duchu prawdy i miłości,
 dążność do stanowienia aktów normatywnych zgodnych z poczuciem sprawiedliwości

społecznej,
 działanie na rzecz pomyślności ogółu społeczeństwa …

W ramach ustanowionych aktów normatywnych dotyczących górnictwa dostrzega ułomności
czyniące górnictwo węgla kamiennego pozornie nieefektywnym - przynoszącym niekiedy 
straty. Podatek dochodowy górników wynosi średnio ponad 20 / 25  /procent , a osobowe 
obciążenia kosztowe związane z wynagrodzeniami stanowią rzędu 60 procent.                        

Dla przykładu w Rosji podatek dochodowy wynosi 13 procent. 
To wyjaśnia taniość węgla rosyjskiego i jego kilkanaście  milionów ton rocznie wynoszący 
eksport  do Polski – ostatnio wstrzymany w ramach sankcji nałożonych na Rosję.

Polska branża węgla kamiennego płaci ponad 30 podatków, a średnio każda tona 
sprzedanego węgla to wpływ do kasy państwowej lub samorządowej kilkaset  złotych.
 Statystyczne straty finansowe górnictwa są wynikiem nieprzemyślanych  przepisów 
państwowych i Unii Europejskiej , a nie złej pracy górników.
Na przestrzeni kilku ostatnich dał się poznać jako współautor wielu dokumentów 
dotyczących :                                                                                                                                
1/ kodeksu wyborczego , w aspekcie jego zmiany na bardziej demokratyczny,                          
2/ społeczeństwa polskiego w świetle realizacji przykazań Dekalogu,                                       
3/ godności  i sprawiedliwości ,                                                                                                   
4/ problemów  związanych ze smogiem i jego kompleksowym zwalczaniem.,
5/ pasażerskiej  komunikacją kolejową ze szczególnym uwzględnieniem województwa 
śląskiego,
6/ działań na rzecz sprawiedliwości społecznej i tworzenia lepszego prawa ,
7/  walki o właściwy wizerunek  Śląska ,                                                                                     
.8/ podstawowych  problemów polskiego górnictwa .                                                                 
9/ martyrologi ludności tubylczej,                                                                                                
10/ ludzi  i zdarzeń godnych upamiętnienia.
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Powyższa tematyka , będąca przedmiotem działań A. Oleksińskiego jest dowodem na 
to , że posiada on rozległą wiedzę , która może być bardzo przydatna w realizacji 
obowiązków radnego miasta ,  Sejmiku Województwa Śląskiego oraz posła.

Obecnie jest redagowany nowy Wybór dokumentów Stowarzyszeń : Nasz Wspólny 
Śląski Dom oraz Sprawiedliwość i Prawda, gdzie planuje się umieścić niniejszą 
charakterystykę Artura Oleksińskiego.

W nadchodzących wyborach , głosując na niego , inwestujesz w pomyślność swoją i
Rodziny.

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda
Prezes    /- / Alojzy Motyka                                                  Rybnik. , dnia   kwietnia  2023 r.

XV.  Wybory
.1. Deklaracje poparcia w wyborach do Senatu RP 2019 r. dla P. Helisa

                                                Rybnik, dnia 2 sierpnia 2019  r. 

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda
Ul. Orzepowicka 14 A / 24

44 – 217  Rybnik
i.sprawiedliwosc@op.pl

Deklaracja poparcia.

Deklarujemy poparcie w wyborach do Senatu RP 2019 r – dla Pana Pawła Helis , 

urodzonego w Orzeszu, zamieszkałego w Rybniku, Wiceprezesa Stowarzyszenia Nasz 

Wspólny Śląski Dom.                                                                                                                   

Deklaracja jest niezmienna i odnosi się do każdego Komitetu Wyborczego , który 

wysunie Jego kandydaturę na senatora RP..

Za udzieleniem poparcia przemawia całokształt dokonań Pawła Helis, a w szczególności :

 bezinteresowna , dziesiątki lat trwająca praca społeczna na rzecz pomyślności ogółu 

mieszkańców województwa śląskiego, nie związana z jakimkolwiek wynagrodzeniem 

lub inną gratyfikacją finansową lub rzeczową,

sprawdzona fachowość inżynierska i ekonomiczna,

 bogaty dorobek autorski o różnorodnej tematyce prezentowany z zbiorach 

dokumentów oraz na stronie www.nwsd.pl.
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 praca w gremiach kierowniczych zarówno w pracy zawodowej jak i w organizacjach 

społecznych,

 duże poparcie wyborców w minionych wyborach pomimo nadzwyczaj skromnych 

kampanii wyborczych wynikających z braku funduszy na miarę tych, które były w 

dyspozycji głównych przeciwników.

Nie znamy lepszego kandydata na senatora RP w okręgu wyborczym obejmującym Rybnik i 

okolice, który pełnił będzie lepiej swoje obowiązki na rzecz ogółu wyborców.

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda

Prezes -  Alojzy Motyka                          Sekretarz  -      Artur Oleksiński  

Rybnik, dnia 2 sierpnia 2019 r.

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda
Ul. Orzepowicka 14 A / 24

44 – 217  Rybnik
i.sprawiedliwosc@op.pl

Deklaracja poparcia.

Deklarujemy poparcie w wyborach do Parlamentu  RP 2019 r – dla Pana Pawła Helis

, urodzonego w Orzeszu, zamieszkałego w Rybniku, Wiceprezesa Stowarzyszenia Nasz 

Wspólny Śląski Dom.                                                                                                                   

Deklaracja j odnosi się do  Komitetu Wyborczego działającego w oparciu o koalicję 

Polskiego Stronnictwa Ludowego i Ślonzoki Razem.

Za udzieleniem poparcia przemawia całokształt dokonań Pawła Helisa .

2. Wyborcy !

Paweł Helis                                                             Paweł Helis
Paweł Helis

umieszczony   na pozycji 1 , listy  kandydatów do Senatu zasługuje na wybór
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w   okręgu wyborczym nr 73 obejmującym powiaty: mikołowski , rybnicki oraz miasto
Rybnik. 

W wyborach parlamentarnych 2019 w odniesieniu do Senatu mamy niepowtarzalnie 
dużą szansę wybrać kompetentnego społecznika, ze wszech miar godnego nas reprezentować 
– Pawła Helisa .                                                                                                     

Za takim wyborem przemawiają  jego dokonania   życiowe, a w szczególności 
bezinteresowna  działalność społeczna , którą prowadził prze kilkadziesiąt lat.  Sprawdzić to 
można na stronie internetowej www.nwsd.pl , zwłaszcza czytając Wybór dokumentów 
zawierający  ponad 250 stronicowe opracowanie „ Naprawić Polskę – Śląsk  … można i 
trzeba ! Programy naprawcze.”                                                                                            

Piętnaście rozdziałów opracowania  zawiera wszystkie najistotniejsze problemy do 
rozwiązania  dotyczące mieszkańców województwa śląskiego i Polski. NWSD w nazwie 
strony internetowej to skrót  stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom , którego 
współzałożycielem i przez wszystkie lata jego działalności był w Zarządzie / obecnie 
wiceprezes/  - Paweł Helis.                                                           Nazwa stowarzyszenia 
potwierdzona charakterem jego działalności wskazuje, że naszemu kandydatowi na senatora 
obce są wszelkie antagonizmy partyjne i mniejszości etnicznych.                                              

Jego stałymi działaniami była dążność do zgodnych i konstruktywnych działań na 
rzecz pomyślności wszystkich mieszkańców Śląska.                                                          
Niestrudzony w dochodzeniu do sprawiedliwości i prawdy nie korzystał nigdy z żadnych
korzyści finansowych i rzeczowych przyznanych przez władze lub ludzi biznesu.             

Wszelkie koszty działalności społecznej pokrywał z budżetu rodzinnego .               
Pozwoliło mu to przedstawiać programy naprawcze, petycje , wnioski i pisma 

interwencyjne w sposób bezstronny , czyli tak jak miały się w rzeczywistości sprawy. 
Niestety nieformalna zmowa milczenia władz i pozostających pod ich kuratelą 

mediów oraz bariera własnych środków finansowych  nie pozwoliły mu stać się postacią  
powszechnie znaną..                                                                                                             
Pomimo tego w ostatnich wyborach do Senatu zdobył około 17  tysięcy głosów przy 
znacznie większej niż obecnie konkurencji.                                                               

Aktualnie, gdy w naszym okręgu „senackim „  nr 73  , walka o głosy wyborcze 
dotyczyć będzie zaledwie trzech kandydatów – w sytuacji gdy bezpartyjni wyborcy zagłosują
gremialnie na niezależnego, bezpartyjnego  Pawła Helisa - zwycięstwo w słusznej sprawie 
wydaje się niemal pewne.                                                                                                      

Odnosząc się do programów wyborczych innych komitetów wyborczych   / 
pozostałych kandydatów / w części dotyczącej słusznych działań na rzecz dobra ogółu, są one
zgodne z poglądami Pawła Helisa i otrzymają  poparcie w głosowaniach w czasie obrad 
Senatu.                                                                                                                                
Podkreślić należy utrzymanie  zadań do realizacji z okresów minionych , a mianowicie :         
1.  Kolejne  3- 4 rekompensaty po 10 tysięcy złotych za bezprawnie / prawo nabyte ! /  
zabrany deputat węglowy w naturze,   Uprawnieni  żyć będą  jeszcze  rzędu 20 lat.                  
2.  Działki w rodzinnych ogrodach działkowych na własność dotychczasowych 
użytkowników poprzez bezpłatne zasiedzenie lub minimalną opłata 2 procent wartości 
rynkowej, tak jak za przekształcenie prawa użytkowania wieczystego na własność ostatnio w 
Warszawie.                                                                                                                                   
3.   Aktualnie  , w sytuacji gdy są stale wzrastające , duże pieniądze na utrzymanie rządu, 
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Prezydenta        / przeloty samolotami / , nadmiernie wysokie płace w zarządach i radach 
nadzorczych  spółek skarbu państwa,  rozrost bezproduktywnej biurokracji - należy 
wprowadzić bezpłatną pasażerską komunikację kolejową na terenie województwa śląskiego 
dotowaną z budżetu państwa.                                                                          

Dobrodziejstwo takiego rozwiązania jest wielorakie , chociażby jako element walki ze 
smogiem, odkorkowania dróg , podniesienia bezpieczeństwa jazdy i łatwiejszego 
parkowania.                                                                                                                

Wszelkie działania P. Helisa w sytuacji , gdy zostanie Senatorem będą miały 
nieporównywalnie większe niż dotychczas szanse na powodzenie , ponieważ w 
wykonywaniu obowiązków senatorskich będą temu sprzyjać obowiązujące przepisy .             
Senator w szczególności ma prawo:                                                                                             
1) wyrażać swoje stanowisko oraz zgłaszać wnioski w sprawach rozpatrywanych na 
posiedzeniach Senatu i jego organów;                                                                                       
2) wybierać i być wybieranym do organów Senatu;                                                                   
3) zwracać się do Prezydium Senatu o rozpatrzenie określonej sprawy przez Senat lub 
komisję senacką;                                                                                                                        
4) zwracać się do komisji senackiej o rozpatrzenie określonej sprawy;                                     
5) uczestniczyć w podejmowaniu inicjatyw ustawodawczych i uchwałodawczych Senatu;     
6) uczestniczyć w dyskusji nad sprawami rozpatrywanymi przez Senat lub komisje senackie. 

Pozostali kandydaci mają zdecydowanie mniejsze predyspozycje do wykonywania 
obowiązków senatora.                                                                                                             
Paweł Helis ma już gotowy ujęty w opracowaniu „ Naprawić Polskę – Śląsk ...”oraz powyżej
przedstawiony pakiet spraw do wniesienia pod obrady Senatu lub komisji senackich.              

Znając jego determinację w dochodzeniu do celów  uczyni to na pewno z myślą o 
swoich wyborcach..

Wyborcy chcący głosować na pozostałych kandydatów / podległych władzom 
centralistycznym partii / ,:W. Piecha – Prawo i Sprawiedliwość , G. Wolnik – Platforma 
Obywatelska RP ; niechaj przyjmą do wiadomości następujące fakty  nierozerwalnie 
związane z tymi partiami:

1. wyprzedaż majątku narodowego za 10 – 15 procent jego wartości ! , czyli wielki 
przekręt wydziedziczenia wyborców z ich ogólnonarodowego dorobku,                        
2.           doprowadzenie do długu sektora rządowego i samorządowego  , który 
wyniósł na koniec I kw. 2019 r. 1 bilion 54,86 mld zł, co oznacza wzrost o 2 proc. w 
porównaniu z końcem 2018 r., w tym   udział długu zagranicznego  wyniósł 29,7 
proc.,  Na kwotę państwowego długu publicznego złożyło się głównie zadłużenie pod 
sektora rządowego 928,6 mld zł oraz  pod sektora samorządowego: 76,6 mld zł,           
3.   fatalny stan służby zdrowia , między innymi z powodu braku kształcenia 
dostatecznej liczby lekarzy i pielęgniarek przy preferowaniu mniej przydatnych 
społeczeństwu kierunków studiów,                                                                                 
4.  wprowadzenie i utrzymywanie pseudodemokratycznej Ordynacji wyborczej z 
rozdziałem mandatów według metody d^Hondta , co jest sprzeczne z Konstytucyjną 
zasadą proporcjonalności wyborów . Uniemożliwia to wymianę elit i utrwala 
partiokrację z kastą panów,                                                                                               
5.   podnoszenie komfortu życia  życia w oparciu o zaciągane długi  oraz w oparciu o 
dotacje z Unii Europejskiej na kwotę według salda rozliczeń / netto / 109.8  miliardów
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euro, źle świadczy o kondycji finansowej państwa. Europosłowie z naszego terenu 
wyborczego wywodzący się z PiS i PO w okresie  ponad dwóch miesięcy nie byli w 
stanie dać odpowiedzi na pytanie ile z dotacji unijnych trafiło do województwa 
śląskiego oraz na teren naszego okręgu wyborczego. Nie potrafią tego uczynić , czy 
też kwota ta jest niska i zaprzecza twierdzeniom wyborczym , w tym „ Dla ludzi dla 
Śląska ' !?,                                                                                                                          
6 .  eksperci w Indeksie Rozwoju Społecznego stwierdzili oceniając wszystkie 272 
regionów w krajach członkowskich Unii Europejskiej , że gorsze warunki / komfort 
życia/ od województwa śląskiego  dla swoich mieszkańców występują  jedynie w 
najbiedniejszych regionach Bułgarii i Rumunii.                                                         
Śląsk uznano za  najbardziej zanieczyszczony region w Europie.                              
Odpowiedzialność za powyższy  stan rzeczy ponoszą głównie partie rządzące : PO, 
PiS, SLD,     a z tych dwóch pierwszych wywodzą się pozostali kandydaci do Senatu 
w okręgu nr 73.

                    Przyjmując do wiadomości powyższe informacje , właściwe głosowanie  
może być tylko jedno  – na Pawła  Helisa – bezpartyjnego ,  zależnego tylko od 
wyborców.

Grono sympatyków popierających wybór P. Helisa na Senatora:w tym kandydaci do Sejmu 
RP z okręgu nr 30 Rybnik z listy nr 1 KW PSL –  A. Oleksiński, J. Szymura, S. Rduch; 
Rudolf Kołodziejczyk – sekretarz Stowarzyszenia NWSD, Alojzy Motyka – prezes 
Stowarzyszenia Sprawiedliwość i Prawda. Akceptuję  / - / Paweł Helis

Rybnik, dnia 16 września 2019 r. 

Finansowane przez Komitet Wyborczy Ślonzoki Razem

Stowarzyszenie Sprawiedliwość i Prawda

Prezes -  Alojzy Motyka                          Sekretarz  -      Artur Oleksiński  

3. Paweł Helis .

                                                                             Rybnik, dnia 30 września  2019 r

Prośba o poparcie w kampanii wyborczej oraz oddanie głosu wyborach   na Senatora
RP.

O kandydowaniu na Senatora w obecnych wyborach parlamentarnych zadecydowało 
wiele czynników , w tym :                                                                                                           
1.  głosy  wyborców jakie udzielili mi w minionych wyborach na senatora  , ponad 17 tysięcy
głosów , przy większej niż obecnie liczbie kandydatów,                                                             
2. zdecydowane poparcie mojej kandydatury  na załącznikach  do Komisji Wyborczej w 
czasie różnych wyborów oraz deklarowanie poparcia w przyszłości,                                         
3. silnie odczuwalne , moralne wsparcie moich działań na rzecz sprawiedliwości , godności i 
prawdy dla mieszkańców Śląska,                                                                                                 
4. powszechna zachęta sympatyków , organizacji pozarządowych oraz zapewnienie mi 
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pierwszego miejsca na liście Komitetu Wyborczego Ślonzoki Razem wpieranego przez kilka 
partii ,                                                                                                                                           
5. możliwość zachowania swojej niezależności i służenia wyłącznie wyborcom.                      

W ramach poparcia organizacji pozarządowych Stowarzyszenie Sprawiedliwość i 
Prawda już 2 sierpnia 2019 r. skierowało do mnie pismo, którego obszerne fragmenty 
przytaczam poniżej :

„Deklarujemy poparcie w wyborach do Senatu RP 2019 r – dla Pana Pawła 
Helis , urodzonego w Orzeszu, zamieszkałego w Rybniku, Wiceprezesa Stowarzyszenia Nasz
Wspólny Śląski Dom.                                                                                                               
Za udzieleniem poparcia przemawia całokształt dokonań Pawła Helis, a w szczególności :      
: -   bezinteresowna , dziesiątki lat trwająca praca społeczna na rzecz pomyślności ogółu 
mieszkańców województwa śląskiego, nie związana z jakimkolwiek wynagrodzeniem lub 
inna gratyfikacją finansową lub rzeczową,                                                                                  
sprawdzona fachowość inżynierska i ekonomiczna,                                                                    
- bogaty dorobek autorski o różnorodnej tematyce prezentowany z zbiorach dokumentów 
oraz na stronie .  www.nwsd.pl                                                                                                    
-  praca w gremiach kierowniczych zarówno w pracy zawodowej jak i w organizacjach 
społecznych,                                                                                                                                 
-  duże poparcie wyborców w minionych wyborach pomimo nadzwyczaj skromnych 
kampanii  wyborczych ,wynikających z braku funduszy na miarę tych, które były w 
dyspozycji głównych przeciwników.                                                                                           

Nie znamy lepszego kandydata na senatora RP w okręgu wyborczym obejmującym 
Rybnik i okolice, który pełnił będzie lepiej swoje obowiązki na rzecz ogółu wyborców.”

Takie  uznanie mojej działalności pozwoliło mi ująć powyższe stwierdzenia w nieco 
innej formie w materiałach wyborczych . 

Informując o tym,  proszę o wsparcie w kompani wyborczej poprzez różnorodne 
działania.                                                                                                                                 

Apeluję o oddanie głosów na moją kandydaturę w trosce o dobro Rodziny, Śląska
i Polski.           .                                                                                                                            

Na przekór bogatej partiokracji, zwłaszcza dominujących partii PiS i PO należy 
głosować na kandydatów bezpartyjnych i niezależnych – poważnie traktujących 
wyborców , jako suwerena / rządzących /.                                                                               

Warto zjednoczyć się w walce o sprawiedliwość, godność i prawdę oraz głosować 
na kandydatów niezależnych .  Dziękuję.
                                                      

Paweł Helis
pozycja 1 na liście kandydatów do Senatu 

okręg wyborczy nr 73  / Rybnik. powiaty: mikołowski, rybnicki /
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4. Paweł Helis - do przemyślenia wyborcom.

Sondaż IBRiS według stanu na 05. 10.2019 r. przedstawiony na portalu internetowym 
wp.pl stanowi, że w nadchodzących wyborach do Sejmu RP:

„ Prawo i Sprawiedliwość z poparciem 44,3 proc. badanych osiągnęło wynik lepszy o 3 pkt 
proc. w stosunku do poprzedniego badania. Za PiS plasuje się Koalicja Obywatelska, z 
poparciem na poziomie 23,4 proc. (spadek o 2,2 pkt. proc.)......                                                 
To oznacza, że PiS zgarnie 253 mandaty, Koalicja Obywatelska – 137.... „

Sejm RP liczy 460 posłów , czyli PiS dzięki pseudodemokratycznej ordynacji 
wyborczej i zastosowanej metodzie rozdziału mandatów według d^Hondta / wbrew 
Konstytucji RP mówiącej o głosowaniu proporcjonalnym /, będzie miał 55 procent posłów     
/ 253: 460/ , a Koalicja Obywatelska / PO/ odpowiednio 23,4 procent głosów i 30 procent 
posłów . Rządy jednopartyjne niosące określone zagrożenia dla wolności i demokracji mogą 
stać się faktem .                                                                                           Zarówno 
PiS jak i PO pomimo  apeli nie zmieniło ordynacji wyborczej w imię własnych korzyści, 
czyli w tym zakresie są partiami antydemokratycznymi. 

Niestety wyborcy dają się nabierać na obietnice i  nie rozliczają do końca programów 
partyjnych . Nie pamiętają ich , czego przykładem obiecywana  uprzednio kwota 8000 zł  
wolna od podatku dla WSZYSTKICH uzyskujących przychody. Prezydent i PiS nie wykonali
swojej deklaracji.                                                                                                                 

A skutek to pozbawienie generalnie  wyborców zarówno pracujących jak i emerytów 
oraz  rencistów pieniędzy w wysokości około 880 zł corocznie.                                                 

Koniec demokracji to przekupywanie wyborców obietnicami za które ludzie i tak 
zapłacą ze swoich podatków. Wobec niskiego poziomu świadomości społecznej - ciemny lud 
będzie zawsze niezmiennie naiwny ?.                                                                                          

Wierzę, że nie w takim jak dotychczas stopniu! Sprawdzianem będą najbliższe wybory
do Sejmu i Senatu RP i liczba oddanych głosów na mnie jako kandydata do Senatu w pełni 
niezależnego i bezpartyjnego  ze swoim programem wyborczym na który składają się 
programy naprawcze i postulaty dotyczące najistotniejszych spraw wyborców.

Przykładowo przez kilka ostatnich lat wnioskuję między innymi , o :

1.  Kolejne  3- 4 rekompensaty po 10 tysięcy złotych za bezprawnie / prawo nabyte ! /  
zabrany deputat węglowy w naturze,   Uprawnieni  żyć będą  jeszcze  rzędu 20 lat.                  
2. Nadanie działkowcom   w rodzinnych ogrodach działkowych działek na własność  - 
bezpłatne zasiedzenie lub za minimalną opłatą .                                                                          

Sejm zostanie zdominowany przez bogate partie finansowane przez podatników , ale 
wyborcom pozostała jeszcze możliwość wprowadzenia do Senaty niezależnych kandydatów ,
podległych tylko wyborcom.                                                                                                

Dlatego proszę głosować na mnie.

Paweł Helis
kandydat na Senatora w okręgu 73 pozycja 1

Rybnik. dnia 07.10.2019 r. 
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        5.                               P. Helis – kampania wyborcza 2019 na finiszu. 

Sejm – okręg nr 30.  Wydaje się, że sojuszniczy Komitet Wyborczy PSL Koalicja 
Polska lista nr 1 osiągnie sukces i będzie uczestniczył w podziale mandatów w okręgu 30 / 
Rybnik … /.                                                                                                                            

Popieram  KW PSL …  z trzech zasadniczych powodów :                                               
1. ma program wychodzący naprzeciw szerokim rzeszom wyborców, w tym deklaruje 
emerytury bez podatku.  Nareszcie doceniono należycie weteranów pracy traktowanych 
przez PiS po macoszemu.   , czego przykładem obiecywana  uprzednio kwota 8000 zł  wolna 
od podatku dla WSZYSTKICH uzyskujących przychody. Prezydent i PiS nie wykonali 
swojej deklaracji z poprzednich wyborów . A skutek tego, to pozbawienie generalnie  
wyborców zarówno pracujących jak i emerytów oraz  rencistów obiecanych pieniędzy w 
wysokości około 880 zł corocznie.  
2.  umieścił na liście  kandydatów   do Sejmu w okręgu nr 30  kompetentnych  ludzi , 
wykształconych i  zdolnych do profesjonalnego wykonywania obowiązków posła, w służbie 
tylko wyborców.                                                                                                                           
3.  docenił całokształt mojej działalności i uznał, że najlepiej będę wypełniał obowiązki 
Senatora w okręgu nr 73 ,  pozycja 1 na liście kandydatów do Senatu.                                      

Z powyższych powodów  apeluję, głosujcie na listę nr 1, zwłaszcza kandydatów 
znanych z uprzedniej działalności społecznej.                                                                             
Senat – okręg nr 73     Wszyscy kandydaci maja zbliżone szanse na wybór.                            
Nie należy dowierzać sondażom , bo jest tam nadreprezentacja głosów  „płatnych patriotów” 
korzystających z profitów z przynależności lub sympatyzowania z PiS lub PO. Zadecydują o 
minimalnej wygranej głosy wyborców, którzy aktualnie wahają się na kogo zagłosować i czy 
w ogóle warto iść do wyborów , skoro obowiązuje pseudodemokratyczna ordynacja 
wyborcza do Sejmu z metodą d^Hondta  rozdziału mandatów preferująca najsilniejsze 
komitety wyborcze.                                                                                                                 

Wyborcy , w przypadku Senatu jest wyjątkowa okazja wyboru na Senatora kandydata ,
który uzyska w danym okręgi wyborczym najwięcej głosów . Tej szansy nie można 
zmarnować .                                                                                                                                
Z kontaktów z wyborcami wynikają następujące uwarunkowania, które należy przedstawić  : 
1. daje się zauważyć skłócenie społeczności lokalnej , a wiadomo , że taka sytuacja prowadzi 
do jej upadku. Proszę przyjąć do wiadomości, że od wielu lat walczę o przyśpieszona 
integrację mieszkańców województwa śląskiego. Potwierdzeniem tego jest między innymi 
„List otwarty w sprawie dezintegracji społeczeństwa w metropolii  katowickiej „  skierowany
do Arcybiskupa W. Skworca z 1 października 2012 r. ,
2. uprzedzenia i zmanipulowane informacje o separatyzmie Ślązaków / Ślonzoków /. Moje 
stanowisko w tej sprawie zawieram w stwierdzeniu , ze aby tak twierdzić należy uznać 
najpierw Ślązaków / Ślonzoków / za idiotów.                                                                              
Dla mnie Ślązakiem jest każdy, kto zadeklaruje w dobrej wierze , że nim jest. Każdy prawy 
człowiek , a tym bardziej mieszkaniec województwa śląskiego jest moim bratem.                    
3. w występującej sytuacji, gdy mam realne szanse na mandat Senatora, zaobserwowałem / 
jest to moje subiektywne odczucie /   zbyt małe , czy wręcz kunktatorskie zachowanie się 
niektórych organizacji i ludzi ze środowiska mniej lub bardziej związanego z Radą 
Górnośląską . Jest to ich klęska rozumu i nędza rozumowania.  Ale ludzi dobrej woli jest 
więcej , czego doświadczałem przez wszystkie lata działalności na rzecz ludzi, w tym 
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zwłaszcza w czasie obecnej kampanii wyborczej .                                                                      
4.  Wyborcy z którymi miałem spotkania w zasadzie nie znali mojej działalności lub 
powierzchownie , dlatego ponawiam prośbę o zapoznanie się z „Wyborem dokumentów” na 
www.nwsd.pl
Wniosek końcowy – dobrym wyborem jest zagłosować na P. Helisa i listę nr 1 KW PSL.

i namówić do tego innych.  Dziękuję.

 Paweł Helis poz. 1 na liście kandydatów do Senatu w okręgu 73
Rybnik, dnia 10.10.2019                                                                                                              

6. Sprawozdanie z kampanii wyborczej do Senatu 2019 w okręgu 73 
/ Rybnik, powiaty: rybnicki, mikołowski /.

Na decyzję przystąpienia do wyborów , jako kandydata na Senatora zadecydowało 
wiele czynników. Przypominam, że podstawową przesłanką zgłoszenia kandydatury , było 
przyrzeczenie dane wyborcom w poprzednich wyborach, że będę walczył o pomyślność 
mieszkańców Śląska , póki starczy mi sił.                                                                                   

Skorzystałem z propozycji jaką dała mi partia Ślonzoki Razem, która zawarła w dniu 5
sierpnia 2019 r. Porozumienie współpracy w wyborach do Sejmu i Senatu 2019 z PSL.    

Treść Porozumienia … jest generalnie zgodna z moimi oczekiwaniami i zawiera 
między innymi: program decentralizacji państwa, a tym samym wzmocnienie roli samorządu 
terytorialnego „ emerytura bez podatku „ , wprowadzenie do szkół nauczania o regionie ; 
wpisanie języka śląskiego do ustawy , jako języka regionalnego. Istotnym postanowieniem 
była deklaracja współpracy również po wyborach.                                                                   
W wyborach do Senatu  uczestniczyło dwóch Kandydatów Komitetu Wyborczego Ślonzoki 
Razem  . Lojalnie wsparty przez aktywistów Polskiego Stronnictwa Ludowego zebrałem 
2616 głosów poparcia i zostałem zarejestrowany bez problemów przez Państwową Komisję 
Wyborczą , jako kandydat do Senatu. Istotne było poparcie grona sympatyków, którzy 
napisali zaakceptowane przeze mnie opracowanie , opisujące konieczne działania na rzecz 
wyborców . Opracowanie to w formie ulotki zostało przekazane wyborcom.                            

Podbudowany powyższymi zdarzeniami przystąpiłem do wzmożonej agitacji 
wyborczej. Kampania wyborcza przebiegała w oparciu o własne ,emeryckie , skromne środki
finansowe i niematerialne wsparcie sympatyków.                                                            

Ulotki rozprowadzałem osobiście oraz docierałem do wielu osób tłumacząc im 
celowość głosowania na mnie. Podkreślam, że pomimo przesłania trzech różnych ulotek do 
około 80 adresatów każdorazowo , którymi były stowarzyszenia i osoby uchodzących za pro 
śląskie, nie otrzymałem od nich znaczącego poparcia. W ostatniej ulotce w oparciu o 
informacje wyborców dałem odpór bezpodstawnym twierdzeniom o dążności Ślązaków   / 
Ślonzoków/ do separatyzmu. Ripostowałem, że kto tak twierdzi, musi najpierw uznać 
Ślązaków za idiotów. Innym gorącym problemem była kwestia , kto jest Ślązakiem / 
Ślonzokiem / . Prezentowałem wieloletni pogląd , że każdy , kto w dobrej wierze zadeklaruje 
taką narodowość – powołując się na broszurę Naród Śląski, której jestem współautorem.        

    W takich uwarunkowaniach zagłosowało na mnie 23 807 wyborców, czyli ponad    
6 tysięcy więcej niż w poprzednich wyborach do Senatu - jest to sukces oczywisty.     

Pozostali kandydaci działali przy poparciu 8 centralistycznych partii / w tym 
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największych PiS i PO/, „płatnych patriotów partyjnych”, mediów, organizacji 
pozarządowych wspieranych przez władze itd.                                                                         

Komitet Wyborczy Ślonzoki Razem startując do Senatu 2019 tylko w dwóch okręgach
wyborczych uzyskał 50 071 głosów to jest więcej niż KWW Mniejszość Niemiecka 49138 i 
KWW Kukiz 15 – 46210 . W skali kraju Komitet Wyborczy Ślonzoki Razem zajął 17 miejsce
będąc lepszym od ponad 30 Komitetów Wyborczych.                                                                

Wybory wykazały jak ciężko chora jest  tkanka społeczna mieszkańców województwa 
śląskiego. Diagnozę można przyrównać do choroby nowotworowej z przerzutami w postaci 
„szkodników śląskich” umiejscowionych w wielu organizacjach – stowarzyszeniach  , 
władzach partyjnych i innych oraz mediach. Integracja i konsolidacja mieszkańców 
województwa wobec  oczywistych problemów do rozwiązania, zagrożeń i patologii jest 
sabotowana.                                                                                                                              

Pomimo powtarzających się próśb do Prezydium Rady Górnośląskiej i uczestników jej
spotkań , dotyczących „Pytań wyborców”o stosunek partii do podstawowych problemów 
śląskich oraz fiaska wspólnych działań w wyborach : samorządowych 2018, do Parlamentu 
Europejskiego oraz prawdopodobnie w jesiennych wyborach parlamentarnych  - sprawy te 
zbyto wielce wymownym milczeniem i nie dopuszczono do omówienia w czasie trzech 
ostatnich posiedzeń Rady Górnośląskiej przed wyborami !!                                                       

W tym stanie rzeczy cześć   i chwała moim wyborcom , którzy zachowali  zdolność 
racjonalnego myślenia i z rozmysłem w liczbie blisko 24 tysięcy zagłosowali za godnością i 
sprawiedliwością dla Śląska.                                                                                     

Powołując się na tak znaczące poparcie wyborców zwrócę się do władz krajowych 
Polskiego Stronnictwa Ludowego z postulatem przyjęcia i wsparcia jako własnych , moich 
zadań realizacyjnych przedstawionych wyborcom .                                                                    

                    Wszystkie osoby pragnące udzielać pomocy w działaniach na rzecz 
pomyślności Śląska , a tym samym swoich rodzin zapraszam do współpracy w ramach 
Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom.                                                                  

Wysoko cenię sobie fakt, że w naszym okręgu wyborczym nr 73 znalazło się dużo 
wyborców, którzy nie poddali się praniu mózgów w ramach hasła „ ciemny lud to wszystko 
kupi'.                                                                                                                                          

Pozostaję z nadzieją na dalszy wzrost liczby ludzi umiejących samodzielnie i 
racjonalnie myśleć , a w konsekwencji obierających kierunek działań na rzecz 
sprawiedliwości i prawdy.

Wyborcom głosującym na mnie serdecznie dziękuję  - Bóg zapłać !
Kandydat na Senatora w okręgu 73
   / - / Paweł Helis
Rybnik , dnia 5 listopada 2019 r.

7. Wybory Senat 2019 , kampania wyborcza .                                                                         

W związku z licznymi sugestiami wyborców , że głosowaliby na P. Helisa, gdyby 

wcześniej znali jego program wyborczy i dokonania jako społecznika zawarte w 

ulotkach , przekazujemy je do wiadomości czytelników.                                                   
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Prosimy o rozpowszechnianie poniższych opracowań i nadsyłanie uwag.                       

Zapraszamy do współpracy oraz prosimy o wsparcie Stowarzyszenia Nasz Wspólny 

Śląski Dom  - zarówno finansowe jak i rzeczowe.                                                              

Dziękujemy za głosowanie na P. Helisa                                                                              

Poniżej przedstawiamy następujące opracowania / ulotki / :                                              

1. Wyborcy, P. Helis …. zasługuje na wybór …                                                                 

2.  Do przemyślenia wyborcom ,                                                                                         

3. Kampania wyborcza na finiszu,                                                                                      

4. Sprawozdanie z kampanii wyborczej.                                                                             

5. Porozumienie o współpracy Polskiego Stronnictwa Ludowego z partią Ślonzoki 

Razem.                                                                                                        

/- / Paweł Helis     / - /   Rudolf Kołodziejczyk                                                                            

Rybnik. dnia 21 listopada 2019 r.

                            

8. Współpraca z PSL

Paweł Helis

Kandydat na Senatora 2019

w okręgu 73 / Rybnik, powiaty : mikołowski, rybnicki /

Wiceprezes

Stowarzyszenia

Nasz Wspólny Śląski Dom

email: pawel0144@interia.pl. 

Rada Naczelna

                                     Polskiego Stronnictwa Ludowego                                                      

Prezes PSL

Władysław Kosiniak - Kamysz
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Dotyczy: współpracy oraz wyborów Prezydenta RP w 2020 roku.

Jako kandydat na Senatora w ramach KW Ślonzoki Razem uzyskałem w ostatnich 
wyborach około 24 tysięcy głosów , a więc rzędu 6 tysięcy więcej niż poprzednio. Sukces ten
osiągnąłem między innymi dzięki poparciu PSL stosownie do zawartego Porozumienia z dnia
5 sierpnia 2019 r, z partią Ślonzoki Razem.                                                                                 

Również KW  PSL przekraczając próg wyborczy w wyborach do Sejmu w okręgu 30 /
Rybnik …/  uzyskał zdecydowanie więcej głosów niż w poprzednich różnych wyborach.        
W imieniu wyborców głosujących na mnie i moich sympatyków głosujących na kandydatów 
KW PSL do Sejmu zwracam się z prośbą do władz partii  o wsparcie działań głównie w 
zakresie :

1. zmiany pseudodemokratycznej ordynacji wyborczej ze stosowaniem metody d^Hondta w 
trakcie przydziału mandatów. Zagwarantowane w Konstytucji RP  wybory proporcjonalne 
chociażby w postaci metody Sainte – Lague , która znacznie dokładniej wiąże liczbę 
mandatów w wynikiem wyborczym  ,doprowadziłyby do  uzyskania przez KW  PSL   10  
mandatów poselskich więcej / dodatkowo / , przy jednoczesnym zmniejszeniu uzyskanych 
mandatów przez PiS o 35  -  z 235 mandatów do 200 co wiąże się z utratą większości w 
Sejmie.                                                                                                                                    
Według metody Sainte … PiS uzyskując 43,59 procent głosów otrzymałby sprawiedliwiej  
43,47 procent mandatów , a nie jak obecnie 51,09 procent.                                                      

Obszerne opracowanie o ordynacji wyborczej z 2013 roku przekazane wielokrotnie 
wszystkim partiom pod tytułem „Naprawić Polskę można i trzeba … „wraz z korespondencją
w tej sprawie znajduje się na stronie www.nwsd.pl,oraz w Przeglądzie Nr 45 z 4-11.11.2019 r

2. działkowcom w Rodzinnych Ogrodów Działkowych , przyznać działki na własność 
poprzez zasiedzenie lub minimalną opłatą np. dwa procent wartości rynkowej jak w 
Warszawie za przekształcenie prawa użytkowania wieczystego w prawo własności.                 
Problem przedstawiono i stosowną korespondencję zamieszczono na www.nwsd.pl, 

3. ostatecznego rozwiązania problemu bezprawnie zabranego emerytom przemysłu 
węglowego deputatu węglowego w naturze. Jednorazowa rekompensata 10 tysięcy 
złotych / w praktyce 7 700 zł 23 procentowy VAT przy zakupie węgla , czyli 10 000 zł 
– 2300 zł/ to należność za 3-4 lat życia , przy dalszym jego trwaniu około 20 lat. 
Emeryci kolejowi zachowali deputat węglowy i otrzymują go w corocznym 
ekwiwalencie pieniężnym !.                                                                                              
4.  zdecydowanych działań na rzecz podniesienia kwoty wolnej od podatku do 8 
tysięcy złotych, stosownie do deklaracji Prezydenta RP z 2015 roku oraz PiS. Projekt 
ustawy – druk sejmowy nr 51 nie może doczekać się uchwalenia od 2015 r. Osoby 
uzyskujące dochody – pracownicy , emeryci utracili corocznie około 900 zł . w 
przypadku emerytów można mówić, że moralnie państwo nie wypłaciło im trzech 
trzynastek . Jedna, wypłacona emerytom trzynastka , wskazuje   na  nie wykonanie 
całości przyrzeczeń obecnej władzy w tym zakresie.

5.  realizacja treści „ Porozumienia ….. dnia 5 sierpnia 2019 r,  zawartego pomiędzy Polskim 
Stronnictwem Ludowym a partią Ślonzoki Razem.                                                                     

Oprócz rozwiązywania problemów ujętych w powyższych punktach 1-5 , należy 
podkreślić związki ruchu ludowego z najwybitniejszymi działaczami śląskimi , a 
mianowicie : Wojciechem Korfantym / przyjaźń z W. Witosem, udział jako wicepremier w 
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jego rządzie , wspólne prześladowania przez sanację, bliskie kontakty na wymuszonej 
emigracji / oraz Arką Bożkiem - działaczem niepodległościowym , dowódcą powstańczym , 
Trybunem Ludu Śląskiego, członkiem władz oraz posłem PSL.                                                 

Zwracam uwagę na rosnący trend poparcia dla PiS w województwie śląskim , w tym 
paradoksalnie również na terenach znacznego zamieszkania go przez zadeklarowanych 
Ślązaków, utrzymywać się będzie przy spadku poparcia dla PO.                                                

Jest duża szansa na dalszy silny wzrost poparcia dla Polskiego Stronnictwa Ludowego 
poprzez realizację kierunków działań zawartych w wymienianym Porozumieniu … „ .oraz 
proponowanych przeze mnie powyżej.                                                                                        

Programowe wzbogacenie oferty wyborczej w wyborach prezydenckich 2020 r o 
nowe problemy warunkujące jakość życia mieszkańców Śląska / służba zdrowia, ochrona 
środowiska – smog, wysokość centralnych i unijnych środków do dyspozycji województwa 
itd/ spowoduje na pewno dalszy wzrost poparcia dla PSL , a tym samym kandydata na 
Prezydenta RP 2020 r. w osobie W. Kosiniaka - Kamysza                                                    

Deklaruję pomoc razem z moimi sympatykami w prezydenckiej kampanii wyborczej 
2020 r. Problemy polityczno – społeczne występujące  na Górnym Śląsku są nam szczególnie
dobrze znane o czym można się przekonać studiując treść obszernych, kilkuset stron 
liczących dokumentów zawartych na stronie www.nwsd.pl.                                                       

W moim środowisku panuje przekonanie , że jedynym kandydatem „opozycji” 
mającym realną szansę na wybór na Prezydenta RP w 2020 r. jest Władysław Kosiniak - 
Kamysz . 

Załącznik: Sprawozdanie z kampanii wyborczej do Senatu 2019 w okręgu 73

/ - / Paweł Helis

Rybnik, dnia 14 listopada 2019 roku

9 . Pismo do Prezesa PSL w sprawie dalszej współpracy

Paweł Helis

Kandydat na Senatora 2019

w okręgu 73 / Rybnik, powiaty : mikołowski, rybnicki /

Wiceprezes

Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom

e mail: pawel0144@interia.pl.                         

Prezes PSL

Władysław Kosiniak - Kamysz

Dotyczy: współpracy oraz wyboru Prezydenta RP w 2020 roku.

W nawiązaniu do poprzedniego pisma z dnia 14 listopada 2019 r. dotyczącego spraw jak 
wyżej, prosimy i proponujemy jak następuje:
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1. zawrzeć porozumienie współpracy w treści analogiczne lub bardzo zbliżonej do 
zawartego Porozumienia z dnia 5 sierpnia 2019 r. w Katowicach przez PSL z Partią 
Ślonzoki Razem dotyczące współpracy w wyborach do Sejmu i Senatu 2019 r. 

Uzasadnienie: nazwa Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom oraz jego wieloletnie 
dokonania, w tym w zakresie integracji mieszkańców województwa śląskiego spowodują 
zasadniczy wprost poparcia dla kandydata na Prezydenta W. Kosiniak – Kamysz oraz partii 
PSL  na  obszarze wyborczym Górnego Śląska / województwa : Śląskie i Opolskie/ . Partia  
'”Slonzoki Razem „ ukierunkowana jest tylko do stosunkowo niewielkiej grupy 
autochtonów , co odzwierciedlają wyniki do Sejmu i Senatu 2019.

Istnieją szanse na znaczący wzrost liczby głosów oddanych na W. Kosiniak – Kamysz w 
stosunku do oddanych w wyborach do Sejmu na kandydatów PSL oraz KW Ślonzoki Razem 
w wyborach do Senatu L. Swaczyna / lider Partii Ślonzoki Razem / 27 tysięcy , P. Helis 
około 24 tysięcy . 

Niniejsza propozycja nie narusza pozytywnego stosunku jaki mamy do partii             
Ślonzoki Razem oraz ścisłej współpracy z nią.                                                                            
2.  Poczynić starania na rzecz poparcia kandydata na Prezydenta RP z ramienia PSL przez 
inne organizacje pozarządowe w tym w ramach Rady Górnośląskiej.

3  Opracować apel do wyborców Górnego Sląska wskazujący na konieczność i celowość 
głosowania na W. Kosiniaka -Kamysza.                                                                                      

Apel / odezwa /   powinien między innymi zawierać :                                                     
1/ przypomnienie o nie wykonaniu deklaracji przez Prezydenta A. Dudę z 2015 r odnośnie 
podniesienia kwoty wolnej od podatku do 8 tysięcy złotych dla wszystkich osób 
uzyskujących dochód / pracodawcy, pracownicy, emeryci i renciści / .                                      

Co roku oznaczało to dla nich  stratę około 900 zł .                                                         
2/ dalekie  miejsce Śląska w rankingu jakości życia w regionach Unii Europejskiej                  
3/ działania preferowane przez Stowarzyszenie NWSD zawarte w piśmie z 14 listopada 2019 
roku. 

Prosimy o potwierdzenie woli współpracy oraz zakres i harmonogram wspólnych działań.

10. Ponowienie propozycji współpracy oraz wyboru Prezydenta RP w 2020 rok

 
Paweł Helis

Kandydat na Senatora 2019

w okręgu 73 / Rybnik, powiaty : mikołowski, rybnicki /

Wiceprezes

Stowarzyszenia

Nasz Wspólny Śląski Dom

e mail: pawel0144@interia.pl. Tel. 515192278

Rada Naczelna

                                     Polskiego Stronnictwa Ludowego                                                    
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Prezes PSL

Władysław Kosiniak - Kamysz

Rzecznik Prasowy PSL

Miłosz Motyka

Dotyczy: ponowienie propozycji współpracy oraz wyboru Prezydenta RP w 2020 roku.

Uchwalona „tarcza antykryzysowa” wraz ze zmianą ordynacji wyborczej świadczy o 
kontynuacji antydemokratycznych działań rządzących , przy bezradności opozycji. Źródłem 
tego jest głównie wprowadzona kilkanaście lat temu zmiana ordynacji wyborczej na 
pseudodemokratyczną i niekonstytucyjną z powodu wprowadzenia rozdziału mandatów 
według nieproporcjonalnej metody d”Hondta oraz wprowadzenia 5 % procentowego progu 
wyborczego.                                                                                                           
Odpowiedzialność za to ponoszą wszystkie ówczesne partie mające przedstawicieli w Sejmie
i Senacie , które zasadniczo / niektóre po zmianach nazw / pozostały w obecnych układach w 
ramach partiokracji. Nasze propozycje zmian w tym zakresie z 2011 roku zawarte w 
opracowaniu „Naprawić Polskę można i trzeba …. „ przekazano do przywódców wszystkich 
liczących się partii – niektórym wręczono do rąk własnych – niestety bez jakiegokolwiek 
odzewu...                                                                                                                        

Klęska rozumu oraz brak bezinteresowności w dochodzeniu do sprawiedliwości i 
prawdy przez przywódców partii , są sprawcami obecnego stanu gospodarki oraz  polityki 
polskiej zarówno wewnętrznej jak i zewnętrznej.                                                                        

Niektóre konstruktywne działania na rzecz pomyślności wyborców oraz wyboru 
najlepszego Prezydenta RP w 2020 r. zawarłem w moim piśmie do Was z dnia 14 listopada 
2019 r. - bez odpowiedzi.                                                                                                             

Gratulacje dla Prezesa i całego PSL za wystąpienie wyborcze w Rzeszowie, gdzie w 
sposób wysoce profesjonalny przedstawiono bardzo dobry program wyborczy .                       
Z satysfakcją stwierdzam , że program ten generalnie pokrywa się z przedstawionymi moimi 
propozycjami. Wyjątkiem jest brak zadeklarowania przyznania działkowcom                           
/ kilkumilionowy elektorat wyborczy ! / w Rodzinnych Ogrodach Działkowych działek na 
własność na korzystnych warunkach.                                                                                      

Jestem głęboko przekonany , że bogactwo gotowych i uzasadnionych rozwiązań , po 
ich zdecydowanie silniejszym nagłośnieniu, może przynieść sukces wyborczy , czyli wybór 
W. Kosiniaka – Kamysza na Prezydenta RP.                                                                               

Mnóstwo istotnych propozycji wraz z dogłębnymi uzasadnieniami , które można 
wykorzystać w kampanii wyborczej znajduje się na stronie www.nwsd.pl . Koniecznie należy
je przeczytać i praktycznie  wdrożyć.                                                                                   

Pozdrawiam i proszę o odpowiedź.

/ - / Paweł Helis

Rybnik , dnia 6 kwietnia 2020 r.  

11. Wybór Prezydenta RP w 2020 roku  
Naczelny Komitet Wykonawczy PSL,
Prezes PSL 
Władysław Kosiniak – Kamysz,
Komitet Wyborczy  Kandydata na Prezydenta RP 
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Pełnomocnik Wyborczy M. Miętus,
Rzecznik Prasowy PSL – M. Motyka
Klub Parlamentarny PSL
Do wiadomości w/w adresatów -  biurokw@psl.org.pl , sztab@kosiniakkamysz.pl  , 
pełnomocnik@kosiniakkamysz.pl , prasowe@psl.org.pl  , kp-psl@kluby.sejm pl 

Dotyczy : wyborów Prezydenta RP w 2020 roku  
Będąc Prezesem Stowarzyszenia Sprawiedliwość i Prawda / SiP/ ściśle współpracuję z 
Stowarzyszeniem Nasz Wspólny Ślaski Dom / NWSD/ , a w szczególności jego 
Wiceprezesem Pawłem Helisem kandydatem na senatora wspieranym przez PSL, który 
uzyskał 24 tysięcy głosów . Znane są  mi Jego konstruktywne pisma  do władz PSL odnośnie 
współpracy w wyborach Prezydenta RP 2020 r. - niestety bez odpowiedzi.                          

 Dowodzi to o braku należytej troski o wybór  W. Kamysza na Prezydenta oraz 
budowę społeczeństwa obywatelskiego  
Pomimo tego , jako świadomy obywatel uważam, że :
Brak wskazania w kampanii wyborczej na zasadniczą przyczynę obecnej sytuacji w Polsce, 
jaką była zmiana ordynacji wyborczej dokonana z myślą o stworzeniu partiokracji . Kolejna 
zmiana zasadnicza elit politycznych za sprawa rozdziału mandatów według metody 
d”Hondta. jest niemożliwa.                                                                                                     
Jest wiadomym , że wystarczyło nieco ponad 20 procent głosów obywateli , aby brak w 
praktyce wyborów proporcjonalnych spowodował , że rządzi faktycznie jedna partia PiS . Za 
sprawą metody D'Honda dostała ona ostatnio 35 mandatów poselskich więcej niż przy 
przeprowadzeniu wyborów proporcjonalnych – jak stanowi Konstytucja. Konsekwencją tego 
są mniejsze niż powinny reprezentacje niektórych partii w Sejmie .                                           

W przypadku PSL dotyczy to braku należnych 10 posłów.                                              
Władze PSL , a także innych partii milczą na ten temat z  nieznanych społeczeństwu  
powodów.
Zmiana pseudodemokratycznej ordynacji wyborczej  powinna być priorytetem  każdego 
patrioty, a w szczególności  Prezydenta RP.

1. Celowym jest  uwłaszczenie / nadanie własności / setek tysięcy działkowców , 
członków Rodzinnych Ogrodów Działkowych / ROD/  poprzez zasiedzenie i inne 
korzystne uregulowania . Same ROD w obowiązkach  podatkowych powinny być 
traktowane jako parki miejskie . Sprawa ciągnie się od wielu lat ….

2. Niedostatecznie rozlicza się obietnice , a potem deklaracje obecnego  Prezydenta RP, 
w tym chociażby w zakresie podniesienia kwoty wolnej od podatku do 8 tysięcy zł.  
Winien jest  pracującym za 4 lata około 3600 złotych , a emerytom odpowiednio mniej
po uwzględnieniu „trzynastki”.

3. Gorąco i usilnie namawiam do zapoznania się z „ Wyborem dokumentów 
„ Stowarzyszeń NWSD i SiP znajdujących się na stronie internetowej www. nwsd.pl . 
Prezes PSL  W. Kosiniak Kamysz otrzymał je do rąk własnych – około 250 stron 
tekstu , w tym na tematy ujęte w powyższych punktach 1-3. 

4. W kampanii wyborczej operować należy konkretami, zwłaszcza kwotami pieniędzy 
należnych społeczeństwu w przyszłości, według programu Waszego Kandydata.. 

5. W przypadku zainteresowania niniejszym osobistym pismem  proszę o kontakt.
 SiP   Prezes  / - / Alojzy Motyka    i.sprawiedliwosc@op.pl                                             
Rybnik,07.06.2020                                                          
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Zakończenie.
W świecie , w tym dość silnie w Polce , występuje „hipnoza medialna”. Tworzy się ją 
poprzez przekaz multimedialny głównego nurtu, przy ograniczonym dostępie do odmiennych
informacji.  Jej rezultatem jest opanowanie umysłów mniej wyrobionych intelektualnie ludzi.
Powtarzają oni zgodnie z oczekiwaniami przekazywane im nieprawdy lub półprawdy. 
Manipulacje medialne stwarzają zagrożenie wynikające ze świadomego wypaczania prawdy 
poprzez jej fałszowanie , tendencyjną wybiórczość i inne metody. Spreparowana treść 
przekazu dezinformuje odbiorców, którzy są tego nie świadomi. W wyniku tego gra się na 
uczuciach i woli ogromnej większości społeczeństwa, która nie zdając sobie z tego sprawy 
jest narzędziem w rękach swoich władców. Wykorzystują to totalnie bankstersi i partiokracje 
zwłaszcza, gdy mas media przekazują duży ładunek agresywności. „Hipnoza medialna” 
wyklucza pamięć. Niski procent ludzi, którzy są jeszcze zdolni do samodzielnego myślenia 
pamiętają na przykład gdańskie postulaty „Solidarności , w tym :  ‘ Dobór kierownictwa 
według kwalifikacji , a nie przynależności partyjnej” , „zapewnienie emerytur po 30 latach 
/kobiety / i 35 / mężczyźni /„ , „zagwarantowanie wzrostu płac równolegle do cen „ . Brak 
realizacji tych i innych postulatów  , przez władze mieniące się jako postsolidarnościowe 
można skomentować krótko – straszne i smutne. Podobnie ma się z obietnicami 
wyborczymi .
W przeciwieństwie do głównego nurtu mas mediów , nasze dokumenty powstały z myślą o 
dążeniu do sprawiedliwości i prawdy. Uczciwie ujawniliśmy i nagłaśnialiśmy to co się 
celowo ukrywało lub przemilczało. Występowaliśmy w obronie tych co na to zasługują , 
zwłaszcza emerytów i rencistów byłych bohaterów pracy. Niestety, nasze informacje ze 
względu na barierę finansową i znikome możliwości wydawnicze – nie korzystaliśmy z 
jakiejkolwiek dotacji  - nie są powszechnie znane.  Modne jest powoływanie się , że „ mamy 
demokrację „ , czyli w najprostszym ujęciu rządy większości . Mamy pseudodemokrację, bo 
wystarcza nieco ponad 20 procent ogółu uprawnionych do głosowania, by rządzić 
samodzielnie. Demokracja w obecnym wydaniu , w stopniu marginalnym zajmuje w się 
sprawiedliwością i ładem moralnym zgodnym z Dekalogiem . W istocie swojej pozory tej 
działalności , jako super działania rządzących wystarczają  jednak, że duży odsetek 
społeczeństwa w to wierzy. Wyniki ostatnich wyborów są tego potwierdzeniem.                      
W niniejszym „Wyborze dokumentów …” celowo prezentujemy w sposób obszerny sprawy 
wyborów , nawet tych zaprzeszłych . Mamy przecież w tym roku wybory parlamentarne , a w
przyszłym samorządowe. Zobowiązuje nas to do szczególnej aktywności na tym odcinku 
działalności. Bez radykalnej zmiany posłów i senatorów , stanowione będzie dalej ułomne 
prawo, czego dobitnym przykładem jest rzetelnie opisana sprawa rekompensat za bezprawnie
odebrane emerytom prawo do deputatu węglowego w naturze. Apelujemy , o nagłośnienie 
spraw poruszonych w powyższych dokumentach , w aspekcie udziału członków i 
sympatyków naszych Stowarzyszeń w przyszłych wyborach. Zapraszamy do współpracy ! 
Usilnie i  stale prosimy o poparcie ikony naszych Stowarzyszeń – Pawła Helisa - . Uzyskanie 
przez niego około 24 tysięcy głosów w poprzednich wyborach na senatora , przy nadzwyczaj 
niskich nakładach finansowych na kampanię , nie było dziełem przypadku . Realna szansa na 
zdobycie przez niego w tym roku mandatu senatora jest oczywista i trzeba to wykorzystać !
Przepraszamy za niedociągnięcia redakcyjne w niniejszej edycji „Wyboru dokumentów …”.
Prosimy o wszelakie wsparcie naszej działalności . Dziękujemy – Bóg zapłać . 
Redakcja : A. M., A. O., J.SZ , P. H.
Rybnik, kwiecień 2023 r
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	9 . Adolf Pojda Urodził się 12 czerwca 1881 w Ligockiej Kuźni / parafia w Boguszowice / , w rodzinie Franciszka i Franciszki z domu Piecha. W latach 1887-1895 uczył się w szkole powszechnej w Paruszowcu. Po złożeniu egzaminu maturalnego w Bytomiu gdzie zaliczał się do najzdolniejszych gimnazjalistów i utrzymywał się z udzielania lekcji; studiował od 1903 roku na Wydziale Teologicznym Uniwersytetu Wrocławskiego . W czasie studiów udzielał się naukowo i towarzysko w tajnych organizacjach studenckich skupiających polskich studentów., między innymi należał do Braterskiego Związku Młodzieży Polskiej „Zet „. Niemieckie władze Seminarium Duchownego karały go licznymi upomnieniami i naganami za patriotyczną, propolską postawę. 22 czerwca 1907 z rąk kardynała G. Koppa przyjął święcenia kapłańskie. Swoja posługę duszpasterską pełnił początkowo w :Ujeździe, Królewskiej Hucie. Bieńkowicach, okolicach Poczdamu, Berlinie. Częste zmiany parafii oddalonych znacznie od siebie zawdzięczał faktowi, że był traktowany jako „niebezpieczny” i chodziło o odsunięcie go jak najdalej od spraw polskich i od Śląska. 20 września 1917 został ustanowiony proboszczem w parafii św. Ottona w Słupsku. W tym okresie udziela się nie tylko w duszpasterstwie, ale również społecznie wśród polskich robotników sezonowych oraz weteranów wojennych I wojny światowej. Coraz bardziej ujawniły się jego narodowe przekonania . Ks. Pojda w grudniu 1924 roku rozwinął propolską działalność agitacyjną przed odbywającymi się wyborami do Reichstagu i do Landtagu pruskiego. W Słupsku czytał ewangelię i wygłaszać kazania także w języku polskim !. Współpracował z ks. dr B. Domańskim prezesem Wychodźtwa Polskiego Mimo atmosfery wrogości, zwłaszcza ze strony urzędników niemieckich, ks. Pojda cieszył się w Słupsku poważaniem i autorytetem. W 1925 roku zasiadał w dwóch deputacjach miejskich powoływanych przez nadburmistrza miasta tj. w deputacji do spraw młodzieży i deputacji szkolnej. Niemcy nie zapomnieli mu działalności , gdy udał się w rodzinne strony, by agitować na Górnym Śląsku na rzecz Polski. W tym samym roku roku landrat słupski wystąpił z petycją do władz rejencji o wydalenie ks. Pojdy ze Słupska. Nagonka na ks. Pojdę znalazła swe echo nie tylko w kurii wrocławskiej, ale dotarła aż do pruskiego parlamentu. W 1925 roku niemieckie organizacje oraz prasa , zaczęły głośno domagać się wydalenia ks. Pojdy ze Słupska. W tej sytuacji we wrześniu 1926 roku ks. Pojda zwrócił się do kurii wrocławskiej z prośbą o zamianę parafii. Prośba została spełniona. Z dniem    1 stycznia 1927 objął parafię w Leszczynach koło Rybnika . Wkrótce rozpoczął intensywną działalność jako jeden z czołowych członków rybnickiej Partii Chrześcijańsko-Demokratycznej. W Leszczynach rozpoczął budowę kościoła św. Andrzeja Boboli i zaczął uświadamianie narodowe. Na początku okupacji, komendant niemieckiej policji w Leszczynach doniósł w liście do starosty rybnickiego że : „Pojda jest zagorzałym Polakiem , a nacjonalizm niemiecki uważa za nowoczesne pogaństwo „ Został aresztowany i 15 kwietnia 1940 wyruszył w pierwszym transporcie z Rybnika do obozu koncentracyjnego w Dachau .Prawie przez rok znosił mężnie najcięższe roboty, głód , bicie i poniewieranie, a był przecież w starszym wieku. W obozie wszyscy kapłani w szczególności Ślązacy odnosili się do Ks. Pojdy z wielkim szacunkiem – wspomina współwięzień Ks. Wiktor Jacewicz. Z obozu został wywieziony w tzw. „transporcie inwalidów" i zamordowany dnia 25 maja 1942 w komorze gazowej w Harthaim koło Linzu.
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	7. Wybory Senat 2019 , kampania wyborcza . W związku z licznymi sugestiami wyborców , że głosowaliby na P. Helisa, gdyby wcześniej znali jego program wyborczy i dokonania jako społecznika zawarte w ulotkach , przekazujemy je do wiadomości czytelników. Prosimy o rozpowszechnianie poniższych opracowań i nadsyłanie uwag. Zapraszamy do współpracy oraz prosimy o wsparcie Stowarzyszenia Nasz Wspólny Śląski Dom - zarówno finansowe jak i rzeczowe. Dziękujemy za głosowanie na P. Helisa Poniżej przedstawiamy następujące opracowania / ulotki / : 1. Wyborcy, P. Helis …. zasługuje na wybór … 2. Do przemyślenia wyborcom , 3. Kampania wyborcza na finiszu, 4. Sprawozdanie z kampanii wyborczej. 5. Porozumienie o współpracy Polskiego Stronnictwa Ludowego z partią Ślonzoki Razem.


